

Päivitys 23.7.2026

Tämä aineisto on julkaistu [www.kultahippu.fi](http://www.kultahippu.fi) –sivustolla.

## JÄLJET JÄIVÄT KIVELIÖÖN 2 (J-K) JJK

### J

[J](#) [KA](#) [KE](#) [KI](#) [KO](#) [KU](#) [KY](#)

#### JAAKKOLA AAPI

\* (Puskuoja, K. Merenluodolla töissä)

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 190, 196

#### JAAKKOLA ERKKI ALEKSI (lentäjä) s. 27.7.1925 Lahti, k. 18.5.1993

\* Jäkäläpää

Erkki lensi huoltolentoja kullankaivajille tunturikentille.

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 90, 113

Kojo Raimo, Lapin retkeilyopas: 84

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 435

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 149; Lemmenjoen kultasatu: 140

Niskanen Annamari (toim.), Tahto oli vanhempien taskussa: 162

Partanen Seppo J. J., Lemmenjoen kultamaat: 5

Ruonaniemi Arvo, Kultahiekka ja tiimalasi: 21

#### JAAKKOLA JAAKKO s. \_1921

#### JAAKKOLA JOUKO (Nurmo, Seinäjoki) s. \_1949

\* (Hangasoja, Kuivakuru 2000-luvulla)

Jouko rakensi pienen kaivukoneen ("Pikinokka") vuonna 1992. Jouko on myös valmistanut lapiokaivajille lukuisia peltirännejä, rumpuseuloja ja konevaskooleja. Hän on myös tehnyt konekaivajille täryseulan rännejä Lappiin ja Venäjälle. Tiedot ilmoitti Jouko 16.2.2014.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Sotajoen Kulta 2" (& Ruohoniemi Kalervo ja Torkkeli Terho) Pikku-Kutustajanojan alaosa (Sotajoki) 1991–98 (konekaivua),

"Rönkönpankki" (& Ruohoniemi Kalervo ja Torkkeli Terho) Rönkönoja (Hangasoja) 1998–2003 (konekaivua),

"Hangasselkä" (& Ruohoniemi Kalervo) Kerkelänojan latvat (Tolosjoki) 2000–2004 (konekaivua),

"Kultakuru" (& Ruohoniemi Kalervo) Kuivakurunoja (Tolosjoki) 2001–10 (konekaivua)

Partanen Seppo J. J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 146

#### JAAKKOLA KALEVI

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kausityö" Uusihaara 1995–96,

"Kaihomaa" Tolosenhaaran sivupuro (Tolosjoki) 1995–2001

#### JAAKKOLA MIKA

<> KULLANHUHDONTALUPA:

HL2020:0029 "Ruitun ihme" (& Rättäri Sami, Telilä Mika, Pylväs Esa, Jaakkola Mika) Ruihtuäytsin yläosa, lapiokaivu, 2021–31.

**JAAKKOLA MIKKO** (metsänhoitaja, Inari)  
Ruonaniemi Arvo, Kultahiekka ja tiimalasi: 53

**JAAKKOLA VÄINÖ** (maanviljelijä)  
\* Ivalojoki Oy  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 135, 143, 146

**JAAKOBINPOIKA MATTS** (irtolainen, Muonio)  
\* Ivalojoki (Rovaniemenkoski 1870-luvulla)

**JAAKOLA MAUNO**  
<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Sattumakuru" (& Jaakola Senja, Petäjäjärvi Aila ja Martti) Kellotapulinoja 1996–2004

**JAAKOLA SENJA**  
<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Sattumakuru" (& Jaakola Mauno, Petäjäjärvi Aila ja Martti) Kellotapulinoja 1996–2004

**JAARA MARKKU**  
\* Hipputiedosto, (Lemmenjoki, Puskuoja, Kari Merenluodon Kulta Prospektorin kaivospiiri)  
<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Kakskultanen" Kultaojan alaosalla (Tolosjoki) 2001–08

## **JAARA MATTI**

Matti toimii Kari Merenluodon renkinä mm. Miessijoella.  
Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 276, 277, 287

**JAATINEN PEKKA**  
<>KULLANHUUHDONTALUPA:  
HL2013:0057 "Gold Hill" Harrioja, Iso Harrivaaran eteläpuolella, (Tolosjoki), lapiokaivu. Jatkolupa 2018–28 (& Suominen Juhani, Jaatinen Pekka, Kananen Reijo, Myyry Leevi). Luvan siirto, luvan saajat 2020: Suominen Juhani, Kinnunen Jyrki, Myyry Leevi, Jaatinen Pekka.

**JAATINEN RAILI** (Rovaniemi) s. \_1941  
<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Kultalampi" (& Jokimäki Leena, Junttila Petri, Junttila Vesa) Kaarle Kustaan lampi (Tolosjoki) 1994–2000,  
"Kultalampi" Kaarle Kustaan lampi 2003–12  
<>KULLANHUUHDONTALUPA:  
HL2012:0055 "Kultalampi" Kaarle Kustaan lampi, Kutturantien pohjoispuolella, (Tolosjoki), lapiokaivu, 2013–16. Jatkolupa 2017–20. Raili Jaatisen kuolinpesä siirsi luvan, siirron saaja Kaikkonen Tapani elokuu 2019.

**JACOBSEN NILS** (Saksa)  
<> KULLANHUUHDONTALUPA:  
HL2013:0020 "Tolos Creek" (& van der Leest Louis, Jacobsen Nils Saksa, Heinz Rudi Saksa) Tolosjoen itärannalla, Pikku Hangasselkä, lapiokaivu, 2014–17.  
HL2017:0022 "Rohrschach" (& Schmidt Oliver) Elsaojan itäpuolella, Palsiojan läheisyydessä, lapiokaivu, 2018–22.  
HL2018:0017 "Hage & Igel" (& Jacobsen Nils, Schmidt Oliver) Harrijoenvaaran kaakkoispuolella, (Harrijoki), lapiokaivu, 2019–23.  
HL2019:0048 "Aurelia" Moberginojan latvalla, ojan eteläpuolella, lapiokaivu, 2020–24. Jatkolupa 2026–36.

## **JAHNSSON YRJÖ**

\* (Ivalojoki Oy)

Stigzelius Herman, Kultakuume: 141

## **JAKKILA ESA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultaniva" (& Jakkila Reijo) Ivalojoki 1988–93

## **JAKKILA REIJO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultaniva" (& Jakkila Esa) Ivalojoki 1988–93

## **JAKOBINPOIKA MATTS** (irtolainen, Muonio)

\* Ivalojoki (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J. J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 88

## **JAKOBSSON VÄINÖ** (metsätyömies, Uusikaupunki)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Papinkulta" Harrijoki (Sotajoki) 1975–80

## **JAKONEN JUHANI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kossu" Uusihaara, Härkäselkä (Tolosjoki) 1991–97

## **JALANDER HOLGER** (diplomi-insinööri) s. 1908

\* Hopiaoja, Mäkärröva, Mörö, Rautakeltaoja, Siikalehto ja Tankajoki

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Siikalehto 1–3" (& Jalander H., Keskinarkaus T.) Siikalehto (Tankajoki) 1949–51 (3 kpl),

"Siikalehto 6" (& Jalander H., Keskinarkaus T.) Siikalehto (Tankajoki) 1949–51,

"Tankajoki 1" (& Jalander H., Keskinarkaus T.) Hopiaoja (Tankajoki) 1949–52,

"Tankalaakso 1–3" (& Jalander H., Keskinarkaus T.) Hopiaoja eli Ruosteoja (Tankajoki) 1949–53 (3 kpl),

"Tankajoki 86–88, 95–97, 104–106" Hopioja (Tankajoki) 1950–54 (9 kpl)

Kejonen Aimo, Geologian ja malminetsinnän historia: 186

Partanen Seppo J. J., Kullan ja luonnon kutsu: 96; Kultakuumeen kuvat: 62 kuva, 84; Sankareita, veijareita ja huijareita: 158, 159

Partanen Seppo J. J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 43

Stigzelius Herman, Kultakuume: 189, 190, 191, 192, 193 kuva, 216, 233

## **JALKANEN JORMA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Rönkönpankki" Rönkönoja (Hangasoja) 1999–2003

## **JALKANEN SAMULI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kakslauttasanjätkä" (& Kuisma Iisakki) Kakslauttanen (Tolosjoki) 1987–93

"Kakslauttasanjätkä" (& Niska Eero) Kakslauttanen (Tolosjoki) 1988–92

## **JALONEN K. G.** (kauppias)

\* (Vuorikaivos Oy)

Stigzelius Herman, Kultakuume: 124

## **JANGER JUHA** (kultaseppä)

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 21, 28

## **JANHUNEN HEIKKI** (Tukholma)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Toivola" Lemmenjoki 1987–92,

©JJK

"Latvakuru" Latvakuru (Jäkäläpää) 1993–97,

"Vedenjakaja" (& Lehtinen Seppo) Morgamojan ja Jäkälä-äytsin latvat (Lemmenjoki) 1998–2008

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2011:0001 "Pohjoiskurun latva" (& Lehtinen Seppo, Janhunen Heikki, Lindblad Harri, Raumala Carina) Pohjoiskurun latvaosalla, Jäkälä-äytsi, lapiokaivu, 2012–16. Jatkolupa 2017–27. Siirto 2026, siirron saajat Pyrrö Joonas ja Lindblad Harri.

HL2020:0040 "Pihlajakuru" Pihlajakuru, Jäkälä-äytsi, lapiokaivu, 2025–29. Siirto 2026, siirron saajat Janhunen Heikki ja Janhunen Petri (aikaisempi haltija Jänkälä Arto).

KaivNro 5207/1a "Jeagiloaivi Kultasarvi" Jäkälä-äytsin yläosa Palmrootinoja (Kokko) kaivospiiri 1996–.

Kaivosoikeuden aikaisemmat haltijat: (& Ekström Marcus, Ahvonen Jorma, Koivisto Kari, Laanilan Savotta Oy, Rantanen Kai, Rissanen Harri, Räisänen Jari, Särkelä Kaisa ja Mika Telilä).

Kaivosoikeuden uudet haltijat 2019: (& Niemenmaa Erkki, Janhunen Heikki, Lindblad Harri, Sainio Jukka, Koivisto Kari, Laanilan Savotta Oy, Rantanen Kai, Rissanen Harri, Räisänen Jari, Särkelä Kaisa ja Telilä Mika). Kaivospiirin lakkautus 4.2024.

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2020:0010 "Virvatuli" (& Sainio Jukka, Janhunen Heikki, Lindblad Harri) Palmrootinoja, Jäkäläoja, (Jäkälä-äytsi), lapiokaivu, 2021–31.

HL2024:0010 "Marasto" (& Janhunen Petri ja Heikki), Pihlajakuru, Jäkälä-äytsi, lapiokaivu, 2026–30.

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 243

## **JANHUNEN PETRI**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2020:0027 "Pohjoiskurun suupankki" Jäkälä-äytsi, lapiokaivu, 2021–31. Siirto 2025, saaja Janhunen Petri. Aikaisempi haltija Puikkonen Anssi.

HL2020:0040 "Pihlajakuru" Pihlajakuru, Jäkälä-äytsi, lapiokaivu, 2025–29. Siirto 2026, siirron saajat Janhunen Heikki ja Janhunen Petri (aikaisempi haltija Jänkälä Arto).

HL2024:0010 "Marasto" (& Janhunen Petri ja Heikki), Pihlajakuru, Jäkälä-äytsi, lapiokaivu, 2026–30.

## **JANKKILA KARL** (metsänvartija, Kemijärvi)

\* Ivalojoen (Timanttiköngäs 1870-luvulla)

Karl kaivoi viimeksi kultaa vuonna 1874 Anton Schneiderin valtauksella Ivalojoella. Karl nimettiin metsänvartijaksi vuonna 1875 Vätsäriin. Hän asui Pakanajoen rannalla ja paikka sai nimeksi Jankkila.

Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 24

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 236, 238

Lilja Erkki, Tunturien yli Jäämerelle: 95, 96, 147

## **JANKKILA MATS** (irtolainen, Muonionniska)

\* Ivalojoen (Ruikanmutka 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 46

## **JANSSON** "Janssonin pappa", "Tervolan pappa" (puutarhuri) s. 1876 paikkeilla

Pappa kaivoi 1940 Moberginojalla.

Huovinen Aune, Laanilan tyttö: 107

Kojo Raimo, Heittiön vaellus: 133, 134, 135, 136, 137, 157

Ruonaniemi Arvo, Kultaa ja kohtaloita: 120; Kultahiekka ja tiimalasi: 47, 48

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 226

## **JANSSON LARS** k. 7.2000

\* Hippuputiedosto, Ivalojoen (Kolmoskosken yläosa, Kultalan alue)

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 81

Paakkanen Reima, Kullankaivajan käsikirja: 58 kuva

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 193

**JANSSON PER OLAV "Prolle"** (mainoskuvaaja, Helsinki) s. 22.4.1920 Helsinki, k. 7.2.2019 Vantaa

\* Hipputiedosto, Ivalojoki (Alakoski, Grönholmanoja, Kolmoskosken ala- ja yläosa, Kultalan alue ja Surmaköngäs) ja Sotajoki (Alakoski)

Prolle ja Lars Jansson kehittivät imurihuuhdonnan. Prollen porukka kokeili imuria Hangasojan Kuivakurun lammessa vuonna 1960. Kokeilu epäonnistui koska lammen vesi samentui muutamassa minuutissa. Niinpä porukka kokeili virtaavassa vedessä Hangasojassa, mutta vesi oli liian kylmää märkäpuvussa. Porukka siirtyi imuroimaan Ivalojoen Kultalan kohtaan ja sieltä Sotajoen Alakoskelle. Kolmoskoski oli porukan paras paikka. Prollen porukka sukelsi viimeisen kerran Kolmoskoskella vuonna 1997.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Joenpohja" Merimieskoski, Ivalojoki 1974–79,

"Joenpohja 2" Grönholmanojen yläosa ja Ruikanmutka, Ivalojoki 1984–87,

"Joenpohja 3" Kolmoskoski, Ivalojoki 1987–93,

"Joenpohja 3" Kolmoskoski, Ivalojoki 1996–2003

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 164

Luhta Vesa, Ivalojoki erämainen kultajoki: 2 kuva, 3 kuva, 5 kuva, 11 kuva, 13 kuva, 22, 22 kuva

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 81

Paakkanen Reima, Kullankaivajan käsikirja: 2, 42, 58 kuva, 104, 111 kuva

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 186, 192, 193, 193 kuva; Sankareita, veijareita ja huijareita: 87, 88, 103, 243, 244; Ivalojoki: 67, 89

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 13, 104; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 147

Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 16, 17, 18, 31, 70, 73, 74, 84

Pitkänen Paavo, Kultaa ja kivikirveitä: 38

Stigzelius Herman, Kultakuume: 233

## **JANSSON PETER**

\* Ivalojoki (Kolmoskosken yläosa, Kultalan alue)

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 81

Paakkanen Reima, Kullankaivajan käsikirja: 58 kuva

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 193 kuva

## **JANTUNEN HEIKKI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kuolpuna" Jäkälä-äytsin eteläpuoli, rinteessä 1997–98

## **JARVA MARJA**

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 105 kuva

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 23, 143 kuva

**JARVA VELI-PEKKA "Pietu"** s. 8.12.1942 Pori, k. 29.4.2015 Pori

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Länsitörmä" Vuijeminhaara (Sotajoki) 1992–2000

## **JASKARI JUSSI H.**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pahaojan Kulta" Pahaoja (Sotajoki) 1993–98

**JASKARI VEIKKO** (Karvia, Sarvela) s. \_1963

\* Hipputiedosto, (Jäkälä-äytsi, Toivo Jokiniemen apulainen, myös Telilän kanssa), Kaarreoja, Ami Telilän porukassa, Zellberginoja.

Veikko aloitti kultahommat vuonna 2005.

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 159, 160, 160 kuva, 161 kuva  
Lehtonen Anurag, Keväällä tulevat unet: 61, 116, 117  
Partanen Seppo J. & Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 18  
Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 203, 206  
Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 154

## **JATALA JARKKO**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2018:0021 "Nuolusojan hiput" Nuolusojat, Kattilaselän ja Saihovaaran välillä, (Tuntsajoki), lapiokaivu, 2019–23. Jatkolupa 2025–35.

## **JAUIAINEN JUSSI (Sipoo)**

\* Hipputiedosto, (Moberginoja)

Jussi, Matti ja Pekka Jauhiainen tulivat kultamaille Moberginojalle 1980-luvun alussa.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Saunajänkä" Moberginoja (Sotajoki) 1986–94,

"Moberginoja" (hallinta-alueet alavirrasta ylävirtaan: & Vihavainen Pertti, Salonen Juhani, Ahola Jorma / Pitkälä Ismo, Salonen Jukka, Luhta Vesa, Kobra Usko, Backman Göran, Luolamo Timo ja Heikkinen Jouko), kaivospiiri 1994–.

Kaivosoikeuden siirto 2019: Ahola Jorma, Backman Göran, Heikkinen Jouko, Jauhiainen Jussi, Kopra Usko, Luhta Vesa, Mastomäki Ari, Mononen Terho, Salonen Jukka, Salonen Juhani ja Valkonen Juhani.

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2019:0032 "Juuso" Moberginoja, Sotajoelta 530 m ja 900 m, lapiokaivu, 2020–30.

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 119

## **JAUIAINEN KAARINA (Sipoo)**

\* Hipputiedosto

## **JAUIAINEN MATTI**

\* (Moberginoja ja Palsioja)

Lehtonen Anurag, Keväällä tulevat unet: 85

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 119

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 114; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 167

Patala Anita, Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 40 kuva

## **JAUIAINEN PEKKA (Ivalo) s. \_1952**

\* (Moberginoja)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 119

Patala Anita, Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 114

## **JAUIHO MATTI (talonpoika, Kemi)**

\* Ivalojoki (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 88

## **JAUIHOLA WILJAM HEIKKI Heikinpoika (Kemi)**

\* (Yhdysvallat, Alaska, Nome v. 1890–1900)

## **JENSEN HARALD CRISTIAN (dipl.ins., vuorineuvos, Tampere) s. 1882, k. 1953**

\* Lapin Kultra Oy

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 66; Sankareita, veijareita ja huijareita: 120, 144

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 39; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 44

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 110

Stigzelius Herman, Kultakuume: 155, 158, 161

## **JENTOFT** (norjalainen konsuli)

\* Norja

Lidman Hans, Seikkailujen Pohjola: 127

## **JEREMEJEFF AARNE**

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2014:0009 "Latopankki" Rönkönoja ja Lato-oja, Tolosjoki, lapiokaivu, 2016-19.

## **JERNSTRÖM ANDERS MAURITZ** (vuori-insinööri, geologi) s. 1837, k. 1877

\* Geologiset kartat ja julkaisut, Ivalojoen (Kultalan Kruunun Stationi) ja Lihrin retkikunta

Aurén P. W., Matkani Lapinmaassa 1867 (suom. Leif Rantala): 24, 159

Hanhivaara M., Kaskimies K. ja Pitkänen P. (toim.), Ivalojoen kultalat: 15

Kultamuseon julkaisuja no 31, Kultamuseon 40-vuotisjuhlasymposium: 67 kartta, 68

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 56

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 5

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 38

Niemelä Osmo, Suomen karttojen tarina 1633–1997: 98, 108

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 19, 58; Kultamaiden retkeilyopas: 78; Kultamuseo 10 vuotta: 33; Lapin kultamaat: 24; Sankareita, veijareita ja huijareita: 17, 65

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 19; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 21

Rantanen Lasse, Tarmio Hannu, Lapin sydän: 118, 119

Stigzelius Herman, Kultakuume: 27, 29, 29 kuva, 50, 52, 53, 258 kartta

Teeriaho Yrjö, Vanhojen karttojen Lappi: 64

## **JESTOI KAUKO** (Kokkola) s. \_1947

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Lätty Canyon" (& Hekkala Reijo, Peltoniemi Jusa, Peltoniemi Ossi) Köysihaaran latvat (Vuijemi) 1994–2001

## **JOENSUU JOHAN** (merimies, Raahe)

\* Ivalojoen (Möllerinojasuu 1870 – luvulla)

Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 26

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 43

## **JOENSUU JUSSI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pee-Tee" Vuotosjoki (Kemihara, Sodankylä) 1989–92

## **JOENSUU MATS** (merimies, Raahe)

\* Ivalojoen (Möllerinojasuu 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 43

## **JOENSUU RAINER**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Haaranhuuhtomo" Kahdentoistakattilanoja (Uusihaara) 2004–08

## **JOHANSEN SUVI**

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2017:0028 "Siskokullat" (& Hämäläinen Sari, Kostainen Sirpa, Johansen Suvu) Palsioja, Zellberginojasuulta ylävirran suuntaan, lapiokaivu, 2018–22.

## **JOHANSSON DAN JOAKIM** (Ruotsi)

(\* Kellotapulinoja, Söderberg Magnus)

<>KULLAHUUHDONTALUPA:

HL2025:0017 "Suuri Tyyneys" (& Johansson Dan, Larsson Carl, Carlsten Irja), Sotajoki, lähellä Kutturantietä ja tien eteläpuolella, lapiokaivu, 2026-30.

## **JOHANSSON FRED (suomalainen)**

\* (Kanada, Klondike 1890-luvulla)

## **JOHANSSON JACK (Turku)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Korundi" Morgamoja, Jomppastenojasuu (Lemmenjoki) 1973–73

## **JOHANSSON PETER (geologi, Rovaniemi) s. \_1955**

Kultamuseon julkaisuja no 31, Kultamuseon 40-vuotisjuhlasymposium: 50, 52

## **JOHANSSON VEIKKO**

\* Sotajoki (Kokon kanava)

Veikko Johansson ja Veikko Määttä olivat kesällä 1948 Sotajoella apumiehinä Isolan, Kokon ja Pellisen padotustyömaalla Pahaojan alapuolella.

## **JOHNSON (entinen Juntunen) s. 1873, k. 1946 Laanila**

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 228; Lapin kultaa: 80; Lemmenjoen kultasatu: 84

## **JOHSSON ANTON FABIAN (veljen nimi Joutsen)**

– s. 13.1.1868 Kaarina, k. 3.2.1942 Helsinki

\* Suomalais-Amerikkalainen Kaivosyhtiö ja Vuorikaivos Oy

Johansson Peter ym., Kultakaira, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 23

Olin K-G, Alaska, Guldrushen (del 2): 163, 164, 164 kuva, 165, 165 kuva, 166–168, 248

Paakkanen Reima, Kullankaivajan käsikirja: 5 kuva, 6 kuva, 7, 14; Uusi kullankaivajan käsikirja: 112

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 26; Saariselkä: 112; Sankareita, veijareita ja huijareita: 139

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 38, 61–63, 62 kuva, 67; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 67–70

Stigzelius Herman, Kultakuume: 124

## **JOKELA JARI (Nummijärvi) s. \_1965**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0002 "Hengetön IV" Harrijoki, heti Sotajoentien itäpuolella (Sotajoki), lapiokaivu, 2012–16. Luvan siirto 2014 Jari Timoselta. Uudessa hakemuksessa on muutettu konekaivuluovaksi, 2017–27.

HL2011:0021 Harrijoen pohjoisrannalla, sillan alapuolella, Sotajoentien vieressä 2012–15, lapiokaivu. Kullanluvan siirto Jari Jokelalle 2017.

HL2016:0030 "Synnyinmaan muisto" Harrijoen pohjoisrantaa, osittain Sotajoentien vieressä, konekaivu, 2018–21.

HL2016:0028 "Alamaisen kyynel" Harrijoen pohjoispuolella, Sotajoentien eteläpuolella, konekaivu, 2018–21.

## **JOKELA KARI**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2024:0003 "Kultapojut" (& Jokela Kari, Manninen Marko) Kahdentoistakattilanoja, Härkäselän ja Tornijuppuran välissä, konekaivu, 2024–28.

## **JOKELA OLAVI (Nummijärvi)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Nappo-Kiulu" (& Ojanpää Jukka) Vuijemi (Sotajoki) 1981–86,

"Ollin sola" Ruotsalaispankki, Sotajoki 1986–93

## **JOKELA TIMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Putkinotko" Kakslauttanen 1993–94,

"Kullanpesä" Sotajoki 1994–96

## **JOKELA TOIVO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Harri-Jokela" (& Harri Markku) Menesjärvi 1986–89

## **JOKELAINEN JARI**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2020:0042 "Koijarikuru" (& Haataja Niilo, Huusko Rauno, Leinonen Keijo, Jokelainen Jari, Kivioja Santeri), Eskottijoenkuru, tien eteläpuolella, lapiokaivu, 2021–25.

## **JOKELAINEN YRJÖ s. \_1949 Kajaani**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Nälkämaan kultala" Tolosenhaara 1994–95,

"Jokeri" (& Riihimäki Mikko) Uusihaaran sivupuro Härkäselkä 1995–2003

## **JOKIMÄKI ANTTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Minimani" (& Arola Markku, Halvari Jukka Pekka, Hiltunen Leena, Jokimäki Leena, Kovalo Jouko, Pirttikoski Olavi) Lato-oja Tullinkuru (Tolosjoki) 1998–2005

## **JOKIMÄKI LEENA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultalampi" (& Jaatinen Raili, Junttila Petri, Junttila Vesa) Kaarle Kustaan lampi (Tolosjoki) 1994–2000,

"Minimani" (& Arola Markku, Halvari Jukka Pekka, Hiltunen Leena, Jokimäki Antti, Kovalo Jouko, Pirttikoski Olavi) Lato-oja Tullinkuru (Tolosjoki) 1998–2005,

"Kiipeli" Tullinkuru (Tolosjoki) 2009–14

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0045 "Kiipeli" (& Jokimäki Leena, Jokimäki Markku) Tullinkurun alaosalla, hiekkamonttujen välimaastossa, lapiokaivu, 2014–17. Jatkolupa 2018–28. Luvan siirto, saajat: Rahikainen Kalle, Kurttila Hannu, 2021–28.

## **JOKIMÄKI MARKKU**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0045 "Kiipeli" (& Jokimäki Leena, Jokimäki Markku) Tullinkurun alaosalla, hiekkamonttujen välimaastossa, lapiokaivu, 2014–17. Jatkolupa 2018–28. Luvan siirto, saajat: Rahikainen Kalle, Kurttila Hannu, 2021–28.

## **JOKINEN JUHA**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0051 "Jäkäläpaltio" (& Salomaa Tuomo, Jokinen Juha ja Matti, Kuisma Pekka, Pöllänen Matti, Rajala Ilkka, Takku Tapio) Uusihaara, Kutturantien eteläpuolella, lapiokaivu, 2013–16. Siirto 2026, siirron saaja Malinen Heli.

HL2011:0056 "Eskotin pankki" (& Takku Tapio, Jokinen Juha, Jokinen Matti, Kuisma Pekka, Salomaa Tuomo), Eskottijoki, metsäautotieltä noin 400 m alavirtaan, Paalupään länsipuolella, lapiokaivu, 2018–28.

## **JOKINEN HARRI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Harrin pankki" Kuivaoja, lampi (Tolosjoki) 2000–04

## **JOKINEN MATTI**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2011:0056 "Eskotin pankki" (& Takku Tapio, Salomaa Tuomo, Jokinen Matti, Kuisma Pekka, Pöllänen Matti, Rajala Ilkka) Eskottijoen yläosalla, metsäautotieltä 400 m alavirtaan, lapiokaivu, 2012–15.

HL2012:0051 "Jäkäläpaltio" (& Salomaa Tuomo, Jokinen Juha ja Matti, Kuisma Pekka, Pöllänen Matti, Rajala Ilkka, Takku Tapio) Uusihaara, Kutturantien eteläpuolella, lapiokaivu, 2013–16. Siirto 2026, siirron saaja Malinen Heli.

HL2011:0056 "Eskotin pankki" (& Takku Tapio, Jokinen Juha, Jokinen Matti, Kuisma Pekka, Salomaa Tuomo), Eskottijoki, metsäautotieltä noin 400 m alavirtaan, Paalupään länsipuolella, lapiokaivu, 2018–28.

## **JOKINEN SAMI**

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2020:0044 "Kultakouvo" (& Jokinen Sami, Peltola Ari, Saarela Sami) Tuulisojan pohjoisessa haarassa, Riestovaaran kaakkoispuolella, Sodankylä, lapiokaivu, 2021–25.

## **JOKINIEMI TOIVO** ("Topi" tai "Toivoton"), Keminmaa

\* Hipputiedosto ja Jäkälä-äytsi

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Äytsin kulta" Heino Karikuru, Jäkälä-äytsi, kaivospiiri 1996-. Kaivosoikeuden siirto PT Vision Oy:lle 2017-.

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 156–161

Partanen Seppo J. & Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014):18

Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 119, 121, 122

## **JOKIPERÄ J.**

\* Kemin Kullanetsintä Oy

Stigzelius Herman, Kultakuume: 116

## **JOKITALO EEVA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Lulla" Sotajoen keskiosa 1996–2003

## **JOLKKONEN CAMILLA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Koskihauta" Kultala, Ivalojoiki 1979–84

## **JOLKKONEN LEO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Sotapankki" Sotajokisuu, Ivalojoiki 1979–84

## **JOMPAN-TIAINEN MARGETTA** (Lemmenjoki)

\* (Morgamoja)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Jomppasen oja" Jomppasenoja (Morgamoja) 1999–2003,

"Jompanoja" Jomppasenoja ja Morgamoja 2004–11,

"Jompankuru" Morgamoja 2006–13

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2011:0061 "Jompanoja" Morgamoja ja Jomppasenoja, (Lemmenjoki), lapiokaivu, 2014–16. Jatkolupa 2016–19. Uusi jatkolupa 2019–29.

HL2013:0048 "Jompankuru" Morgamoja, Jomppasenojasuulta ylävirtaan, (Lemmenjoki), lapiokaivu, 2014–17. Jatkolupa 2018–28.

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 118 kuva

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 173

## **JOMPPANEN**

Hustich Ilmari, Tuhottu ja tulevaisuuden Lappi: 175

Johansson Peter ym., Lemmenjoki, opaskirja ja geologinen kartta: 15, 16

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 58, 62, 63

Kejonen Aimo, Geologian ja malminetsinnän historia: 175

Kemppinen Kullervo, Eräretkeily: 463, 464

Kojo Raimo, Heittiön vaellus: 223

Lapin legendat 2, Petronella, unelma elää: 34, 43

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 435, 437

Leppänen Kalevi, Lapinhullu: 130

Lidman Hans, Seikkailujen Pohjola: 147

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 145, 170, 231, 263, 270; Lapin kultaa: 18, 30, 73;

Lemmenjoen kultasatu: 16, 33, 55, 92, 98, 128, 130

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 106 kuva, 113, 115, 116; Kultamaiden retkeilyopas: 42, 45, 52; Lapin kultamaat: 70, 71, 72, 76; Lemmenjoen kultamaat: 8, 12 kartta; Sankareita, veijareita ja huijareita: 168, 175, 177

Patala Anita, Taitä ja saivareita eli Iljetys 2: 108

Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 106, 129, 130, 168–169 kuvat

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 19, 20, 25, 67; Kultaa ja kohtaloita: 184

Väänänen Veikko, Hammastunturi, ihmisen erämaa: 139

## **JOMPPANEN ALETA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Jomppasen oja" (& Ponsi Joanna) Jomppasenoja (Morgamoja, Lemmenjoki) -2003

## **JOMPPANEN ANNA-MARIA** (os. Ranttila) s. 14.8.1921, k. 2.10.2005 Inari

Anna-Maria piti kahvilaa Lemmenjoella Njurgalahden rannalla. Hän tunsu kaikki legendaariset kullankaivajat ja välitti viestejä sekä toimitti tavaroita eteenpäin kultamiehille.

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 148

Lapin legendat 2, Petronella, unelma elää: 56, 57

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 150, 170

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 436

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 153, 270; Lemmenjoen kultasatu: 137

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 3: 216

Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 106, 199

Ruonaniemi Arvo, Lemmenjoen kultamuistot: 64 kuva, 67, 75, 106 kuva; Vuosi Sata: 96

## **JOMPPANEN ANTTI** (poromies, Inari) s. 6.1.1921 Njurgulahti, k. 21.2.1999

\* Juurakkojoki ja Morgamoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Morgamo" (& Ranttila Niilo, Ranttila Uula) Morgamoja (Lemmenjoki) 1947–51,

"Morgamo 1–2" Morgamoja (Lemmenjoki) 1950–51 (2 kpl) (kaivospiiri 1951–53),

"Uusi" (& Jomppanen Juhani, Jomppanen Piera, Poro-oja Matti) Sotajoki, Harrijoki, Juurakkomaanjoki 1950–53,

"Yllätys" (& Jomppanen Juhani, Jomppanen Piera, Poro-oja Matti) Sotajoki, Harrijoki, Juurakkomaanjoki 1950–53,

"Juurakkojoki" (& Jomppanen Juhani, Jomppanen Piera, Poro-oja Matti) Sotajoki, Harrijoki, Juurakkomaanjoki 1950–53,

"Jomppanen" (& Jomppanen Juhani, Jomppanen Piera, Poro-oja Matti) Morgamoja (Lemmenjoki) 1950–53,

"Veljekset" (& Jomppanen Juhani, Jomppanen Piera, Poro-oja Matti) Sotajoki, Harrijoki, Juurakkomaanjoki 1950–53

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 3, 12, 23, 24, 25, 61, 84, 87, 105 kuva, 106, 106 kuva, 107, 107 kuva, 108, 108 kuva, 109 kuva, 116, 119

Johansson Peter ym., Lemmenjoki, opaskirja ja geologinen kartta: 15, 16

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 281

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 57, 61

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 46, 58

Konttinen Seppo, Kultakiima, Kullankaivaja Risto Mäläskän tarina: 122, 127

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 81, 147

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 44

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 11, 14, 100, 118, 170

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 432

Leppänen Kalevi, Lapinhullu: 210

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappi ja kullankaivajia: 143, 270; Lemmenjoen kultasatu: 54, 55, 128

Niskanen Annamari (toim.), Tahto oli vanhempien taskussa: 61, 62

Oulun yliopisto (inventointityöt), Lemmenjoki 1984: 104

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 111, 113, 114 kuva, 114, 153; Kultakuumeen kuvat: 78 kuva, 84, 86, 87; Lapin kultamaat: 69; Sankareita, veijareita ja huijareita: 171, 173, 175, 175 kuva, 176, 185, 203, 214, 238

Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 113; Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 26  
Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 18, 19, 20, 21, 25, 29, 44, 53, 112–113 kuvat  
Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 91  
Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 11  
Roth Anne, Kultamaan tyttäret: 123  
Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 11, 12, 14, 69, 81; Kultaa ja kohtaloita: 68; Kultahiekka ja tiimalasi: 6, 40; Povipullon kultaa: 7, 9, 14, 30, (68), 99, 100, 208; Lemmenjoen kultamuistot: 10, 40, 95, 98, 103, 113; Vuosi Sata: 94, 99, 113  
Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 171  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 201, 202 kuva, 203, 204, 231, 240

## **JOMPPANEN ASLAK (Niilanpoika) s. 1831, k. 1898 Inari**

### **\* Kultahamina**

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 45  
Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 24, 36, 37  
Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 149, 153  
Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 105, 110, 186; Kultamaiden retkeilyopas: 2, 41; Lapin kultamaat: 67, 68, 110, 127; Lemmenjoen kultamaat: 5, 6, 24

## **JOMPPANEN ASLAK (Aslakanpoika) "Pitkä-Aslak"**

– s. 26.4.1882, k. 29.7.1965

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 68  
Lapin legendat 2, Petronella, unelma elää: 40  
Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 44  
Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 432, 436  
Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 270; Lapin kultaa: 71, 142, 143; Lemmenjoen kultasatu: 137  
Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 167, 170  
Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 106, 182  
Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 69; Kultahiekka ja tiimalasi: 11, 14  
Väänänen Veikko, Hammastunturi, ihmisen erämaa: 63

## **JOMPPANEN ASLAK s. 20.12.1906, k. 4.10.1983**

Ruonaniemi Arvo, Povipullon kultaa: 208; Vuosi Sata: 96, 112

## **JOMPPANEN ERKKI (kauppias, Inari)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Vuurso" (& Jomppanen Uula, Jomppanen Erkki) Ahvenjoki. Menesjärvi 1951–52,  
"Vaadub" (& Jomppanen Uula, Jomppanen Erkki) Ahvenjoki. Menesjärvi 1951–52,  
"Hirvas" (& Jomppanen Uula, Jomppanen Erkki) Ahvenjoki. Menesjärvi 1951–52

Lapin legendat 5, Kruunupäitä ja kullankaivajia: 41  
Niskanen Annamari (toim.), Tahto oli vanhempien taskussa: 144  
Ruonaniemi Arvo, Lemmenjoen kultamuistot: 25 kuva

## **JOMPPANEN ESA JOUNI**

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2015:0035 "Lippari II" (& Ahonen Lauri, Manninen Ari, Jomppanen Oula), Morgamojan alaosalla, muistomerkistä ylä- ja alavirtaan, lapiokaivu, 2017–2027. Siirto 6.2024, saaja Jomppanen Esa Jouni.

## **JOMPPANEN ILMARI (Aslakinpoika)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Seija" Lemmenjoki 1986–92

Ahonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 119  
Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 139  
Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 39  
Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 149  
Ruonaniemi Arvo, Kultahiekka ja tiimalasi: 10 kuva; Vuosi Sata: 96

## **JOMPPANEN JOHAN ERKKI (Aslakanpoika) s.1873**

Lapin legendat 5, Kruunupäitä ja kullankaivajia: 48

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 25, 26

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 436

## **JOMPPANEN JOUNI A. "Hilponen" s. 9.5.1915, k. 17.4.1983**

\* Heikkilänoja, Jomppastenoja, Juurakkojoki, Jäkälä-äytsi ja Morgamoja

Jouni, Heikki Karppinen, V. Kangasniemi ja Kalle Karppinen kaivoivat yhdessä 1948 ja -49.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Oja" Heikkilänoja (Morgamoja, Lemmenjoki) 1948–52,

"Lampikuru" Lampikuru 1950–52,

"Jomppanen" (& Jomppanen A., Jomppanen P., Poro-oja M.) Morgamoja (Lemmenjoki) 1950–50,

"Juurakkojoki" (& Jomppanen A., Jomppanen P., Poro-oja M.) Juurakkojoki (Lemmenjoki) 1950–53,

"Uusi" (& Jomppanen A., Jomppanen P., Poro-oja M.) Juurakkojoki 1950–53,

"Veljekset" (& Jomppanen A., Jomppanen P., Poro-oja M.) Juurakkojoki 1950–53,

"Yllätys" (& Jomppanen A., Jomppanen P., Poro-oja M.) Juurakkojoki 1950–53

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 69

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 12, 13 kuva, 15, 20

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 436

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 170, 252, 253, 270; Lapin kultaa: 64–65 kuvat, 96 kuvat, 120, 121, 125, 188; Lemmenjoen kultasatu: 30, 32–33 kuvat, 97, 128

Niskanen Annamari (toim.), Tahto oli vanhempien taskussa: 173

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 114; Kultakuumeen kuvat: 85, 86, 87; Lapin kultamaat: 70;

Sankareita, veijareita ja huijareita: 176

Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 51

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 40; Kultahiekka ja tiimalasi: 20, 21; Povipullon kultaa: 207;

Lemmenjoen kultamuistot: 17, 18; Vuosi Sata: 112

## **JOMPPANEN JOUNI PIERA (poromies, Inari)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Jopi" Miessijoki (Vaskojoki) 1951

## **JOMPPANEN JUHANI (poromies, matkailuyrittäjä, kullankaivaja, Inari)**

– s. 21.1.1925 Inari, k. 25.2.1987 Inari

\* Hipputiedosto, Kultahamina, Morgamoja ja Njurgulahti

Juhani aloitti kullan kaivamisen Morgamojalla 1946. Juhani kuljetti veneellä kullankaivajia ja turisteja Njurgulahdesta Kultahaminaan.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Uusi" (& Jomppanen Juhani, Jomppanen Piera, Poro-oja Matti) Sotajoki, Harrijoki, Juurakkomaanjoki 1950–53,

"Yllätys" (& Jomppanen Juhani, Jomppanen Piera, Poro-oja Matti) Sotajoki, Harrijoki, Juurakkomaanjoki 1950–53,

"Juurakkojoki" (& Jomppanen Juhani, Jomppanen Piera, Poro-oja Matti) Sotajoki, Harrijoki, Juurakkomaanjoki 1950–53,

"Jomppanen" (& Jomppanen Juhani, Jomppanen Piera, Poro-oja Matti) Morgamoja (Lemmenjoki) 1950–53,

"Veljekset" (& Jomppanen Juhani, Jomppanen Piera, Poro-oja Matti) Sotajoki, Harrijoki, Juurakkomaanjoki 1950–53,

"Lampikuru" Jäkälä-äytsi (Ravadasjoki) 1950–53,

"Hirvikuru" Morgamoja, Jomppasenojasuu (Lemmenjoki) 1973–78

"Morgamoja" Morgamoja (Lemmenjoki) 1978–87,

"Jomppasenoja" Jomppasenoja (Morgamoja) 1983–91 (Jomppanen J. perikunta),

"Jomppastenoja 2" Morgamoja 1992–97 (Jomppanen J. perikunta)

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 3, 23, 88, 105, 107  
 Inarilainen 1996, vuosikirja: 40  
 Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 45, 281, 311  
 Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 57, 61  
 Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 63  
 Kemppinen Kullervo, Poropolku kutsuu: 186  
 Kojo Raimo, Lapin retkeilyopas: 100; Pohjoiset erämaat: 134  
 Kultamuseon julkaisuja no 30, Lemmenjoen isommukset, Antti Aarnio-Wihurin hippukokoelma: 13, 14, 16, 30, 71 kuva, 93  
 Lapin legendat 5, Kruunupäitä ja kullankaivajia: 43, 44  
 Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 14, 26, 28, 36  
 Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 432, 436  
 Lainio Eka, Noitarummut ja kalajumalat: 40  
 Launonen Kauko, Kultakiset 25 vuotta: 16 kuva  
 Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 44  
 Lidman Hans, Seikkailujen Pohjola: 147, 156  
 Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 133, 140, 149, 170, 241, 270, 272–273 kuvat; Lapin kultaa: 32–33 kuvat, 98, 99, 100, 104  
 Niskanen Annamari (toim.), Tahto oli vanhempien taskussa: 61, 62  
 Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 105, 113, 114 kuva, 186; Kultakuumeen kuvat: 63, 75, 76, 78 kuva; Kultamaiden retkeilyopas: 2, 41; Lapin kultamaat: 67, 110, 127; Lemmenjoen kultamaat: 5, 6, 24; Sankareita, veijareita ja huijareita: 167, 171, 173, 175 kuva, 176, 186  
 Peltomaa Jaakko, Inarilaisia: 279, 280  
 Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 19, 22  
 Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 182  
 Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 11  
 Roth Anne, Tarunhohtoinen Tankavaara, Kultakylän tarinoita: 56 kuva; Kultamaan tyttäret: 83–87, 84 kuva, 159 kuva  
 Ruonaniemi Arvo, Kultaa ja kohtaloita: 68, 160–161; Kultahiekka ja tiimalasi: 5, 10 kuva, 11, 40; Povipullon kultaa: (68), (85), 114, 208; Lemmenjoen kultamuistot: 9, 12 kuva, 40, 95, 98, 103, 113; Vuosi Sata: 95 kuva, 96, 112  
 Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 171  
 Stigzelius Herman, Kultakuume: 201, 202 kuva, 203, 210, 216, 218, 220, 222, 227, 228, 229, 240  
 Takamaa Seppo, Kultaa ja koparakeittoa: 33

## **JOMPPANEN KAARINA**

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 43  
 Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 436  
 Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 152, 270, 272–273 kuvat; Lapin kultaa: 99, 100; Lemmenjoen kultasatu: 136  
 Stigzelius Herman, Kultakuume: 202 kuva

## **JOMPPANEN KIRSTI LEENA (Inari) (os. Hyttinen) s. 20.3.1920 Helsinki, k. 14.12.2012**

Lapin legendat 5, Kruunupäitä ja kullankaivajia: 43  
 Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 150, 170  
 Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 244  
 Peltomaa Jaakko, Inarilaisia: 280  
 Roth Anne, Kultamaan tyttäret: 83–87, 84 kuva, 86 kuva  
 Ruonaniemi Arvo, Lemmenjoen kultamuistot: 67, 75; Vuosi Sata: 96

## **JOMPPANEN MATTI Niilonpoika myöhemmin Poro-oja Matti (poromies, Inari)**

– s. 1.1.1902, k. 21.10.1981

\* Morgamoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Miessijoki upa" Miessijoki 1949–50

Inarilainen 1996, vuosikirja: 39, 40, 45

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 281

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 57, 61  
Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 44  
Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 432  
Lidman Hans, Seikkailujen Pohjola: 147, 157  
Mäkipuro Viljo, Lapin kultaa: 27  
Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 113; Sankareita, veijareita ja huijareita: 173, 176  
Peltomaa Jaakko, Inarilaisia: 279  
Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 11  
Ruonaniemi Arvo, Kultaa ja kohtaloita: 68  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 203

## **JOMPPANEN NIILA (Aslakanpoika) (poroisäntä, Inari) s. 18.2.1879, k. 6.7.1958**

\* Jäkälä-äytsi ja Miessijoki

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Miessi" Miessijoki (Vaskojoki) 1950–53,

"Nilla" Jäkälä-äytsi (Ravadasjoki) 1950

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 45, 68  
Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 44, 47  
Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 26  
Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 140, 144–145 kuvat, 152; Lapin kultaa: 23, 64–65 kuvat, 100, 112; Lemmenjoen kultasatu: 32–33 kuvat, 136, 136–137 kuvat  
Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 86  
Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 18  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 210, 202 kuva, 208, 212

## **JOMPPANEN NILO "Nilppi"**

\* Jäkälä-äytsi vuonna 1950

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 15  
Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 436  
Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 67

## **JOMPPANEN NILLA**

\* (Vaskojoki)

Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 146, 162, 163, 165, 166, 167, 168, 172, 192

## **JOMPPANEN OLAVI (Lemmenjoki) s. 20.5.1953, k. 25.10.2017 Rovaniemi**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Aliisan Kapsu" Kapsuoja (Lemmenjoki) 2002–06

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 126, 207  
Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 130, 169  
Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 149  
Ruonaniemi Arvo, Kultaa ja kohtaloita: 130; Vuosi Sata: 96, 97

## **JOMPPANEN OULA (Ivalo)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Oulan valtaus" Morgamoja alaosa 1991–98,

"Morgamojan kiusaus" Morgamojan alaosa 1999–2006,

"Valkeaporon kulta" Morgamojan alaosa 2007–11

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2011:0062 "Ala-Morgamoja" Morgamojan suuosa ja Lemmenjoen ranta, lapiokaivu, 2012–15. Jatkolupa 2017–27.

HL2015:0035 "Lippari II" (& Ahonen Lauri, Manninen Ari, Jomppanen Oula), Morgamojan alaosalla, muistomerkistä ylä- ja alavirtaan, lapiokaivu, 2017–27. Siirto 6.2024, saaja Jomppanen Esa Jouni.

## **JOMPPANEN PAULIINA**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2019:0043 "Hämypankki" (& Jomppanen Samuli, Kurkela Jouko, Korpela Kalervo) Kaarreojan alaosalla, Miessijoki, lapiokaivu, 2020–30. Siirto, saajat: Jomppanen Samuli, Kurkela Jouko, Korpela Heikki, lupa-aika 2021–30. Siirto 2025, saajat Jomppanen Pauliina, Korpela Heikki, Kurkela Jouko.

## **JOMPPANEN PIERA s. 22.9.1922, k. 19.9.1972 Lemmenjoki**

\* Juurakkojoki ja Morgamoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Uusi" (& Jomppanen Juhani, Jomppanen Piera, Poro-oja Matti) Sotajoki, Harrijoki, Juurakkomaanjoki 1950–53,

"Yllätys" (& Jomppanen Juhani, Jomppanen Piera, Poro-oja Matti) Sotajoki, Harrijoki, Juurakkomaanjoki 1950–53,

"Juurakkojoki" (& Jomppanen Juhani, Jomppanen Piera, Poro-oja Matti) Sotajoki, Harrijoki, Juurakkomaanjoki 1950–53,

"Jomppanen" (& Jomppanen Juhani, Jomppanen Piera, Poro-oja Matti) Morgamoja (Lemmenjoki) 1950–53,

"Veljekset" (& Jomppanen Juhani, Jomppanen Piera, Poro-oja Matti) Sotajoki, Harrijoki, Juurakkomaanjoki 1950–53,

"Miessijoki upa" Miessijoki (Ravadasjoki) 1950,

"Ässä" Puskuoja (Lemmenjoki) 1950,

"Piera" Morgamoja, Jomppastenojan ja Hirviojan välissä 1972–73,

"Niilanpoika" Morgamoja, Jomppastenojan ja Hirviojan välissä 1972–73

Inarilainen 1996, vuosikirja: 39–47

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 281

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 57, 61

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 44, 47

Kemppinen Kullervo, Poropolku kutsuu: 188, 189

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 14

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 432

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 270; Lemmenjoen kultasatu: 92, 128

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 113; Kultakuumeen kuvat: 87; Sankareita, veijareita ja huijareita: 173, 176

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 69; Kultaa ja kohtaloita: 68; Povipullon kultaa: 207; Vuosi Sata: 111

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 171

Stigzelius Herman, Kultakuume: 209

## **JOMPPANEN SAMULI s. 1984**

\* (Kaarreoja)

Samuli on kaivanut Kai Rantasen renkinä Hopeaojalla (Jäkäläoja), Unto Mäkisen Pihlajakurulla ja Pekka Salosen Miessijoella. Samuli on ostanut osakkuuden Kaarreojalla olevaan kaivospiiriin vuonna 2002. Samuli pyörittää Kullanhuuhdonta aiheista Youtube kanavaa.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

KaivNro 4887 "Kaarrepankki", Kaarreoja, Miessijoki, kaivospiiri 1997–.

Kaivosoikeuden siirto 2014, aikaisemmat haltijat: Kohtamäki Antti, Björkman Arto, Jomppanen Samuli, Korpela Kalervo, Kudinoff Jari, Kurkela Jouko, Niinikoski Ulla, Orajärvi Ilmari ja Ylennysmäki Jouni.

Uudet haltijat: Kohtamäki Antti, Isola Tarja, Jomppanen Samuli, Korpela Kalervo, Kurinoff Jari, Kurkela Jouko, Niinikoski Ulla ja Orajärvi Ilmari.

Kaivosoikeuden siirto 2015, uudet haltijat: Isola Terho ja Tarja, Jomppanen Samuli, Korpela Kalervo, Kudinoff Jari, Kurkela Jouko, Madetoja Pentti, Niinikoski Ulla ja Orajärvi Ilmari. Lakkauttamispäätös 3.2023.

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2019:0043 "Hämypankki" (& Jomppanen Samuli, Kurkela Jouko, Korpela Kalervo) Kaarreojan alaosalla, Miessijoki, lapiokaivu, 2020–30. Siirto, saajat: Jomppanen Samuli, Kurkela Jouko, Korpela Heikki, lupa-aika 2021–30. Siirto 2025, saajat Jomppanen Pauliina, Korpela Heikki, Kurkela Jouko.

HL2021:0043 "Rautakuru" (& Jomppanen Samuli, Törmänen Arto, Paldan Ari) Alimmainen Suoltijoen sivupuro, lapiokaivu, 2022–26.

**JOMPPANEN UULA** (poromies, Inari) s. 8.6.1921 Kuivajärvi, k. 28.4.1987 Inari

\* Puskuoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Jekke" (& Näkkäläjärvi I.) Puskuoja (Lemmenjoki) 1949,

"Jekke" (& Näkkäläjärvi I.) Puskuoja (Lemmenjoki) 1950–53,

"Rouva" (& Näkkäläjärvi I.) Puskuoja (Lemmenjoki) 1950–53,

"Vuorso" (& Jomppanen Uula, Jomppanen Erkki) Ahvenjoki. Menesjärvi 1951–52,

"Vaadub" (& Jomppanen Uula, Jomppanen Erkki) Ahvenjoki. Menesjärvi 1951–52,

"Hirvas" (& Jomppanen Uula, Jomppanen Erkki) Ahvenjoki. Menesjärvi 1951–52

Mäkipuro Viljo, Lapin kultaa: 26

Oulun yliopisto (inventointityöt), Lemmenjoki 1988: 2

Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 86; Sankareita, veijareita ja huijareita: 208, 209

## **JOMPPANEN VEIKKO**

Veikko suorittaa venekuljetuksia Lemmenjoella.

## **JORTIKKA HEIKKI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultakulju" (& Jortikka Liisa, Jortikka Timo, Kangas Jarmo) Pikku-Harrijoen sivupuro (Tolosjoki) 2000–04

## **JORTIKKA LIISA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultakulju" (& Jortikka Heikki, Jortikka Timo, Kangas Jarmo) Pikku-Harrijoen sivupuro (Tolosjoki) 2000–04

## **JORTIKKA TIMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultakolmio" Jäkeläpää (Lemmenjoki) 1990–96 (kaivospiiri 1994-),

"Kultakulju" (& Jortikka Heikki, Jortikka Liisa, Kangas Jarmo) Pikku-Harrijoen sivupuro (Tolosjoki) 2000–04

## **JOULA EMMANUEL** (merimies, Raahe)

\* Ivalojoen (Merimieskoski) ja Palsioja 1870 – luvulla

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 97, 129

## **JOUNI TAPIO** (lisalmi)

<>KULLANHUUDONTALUPA:

HL2011:0046 Pikku-Kutustajanojan suulta Sotajokea alavirtaan päin, lapiokaivu, 2012–14.

## **JOUTSEN**

(tarkoitetaan Joutsenen veljeksiä: Karl Joutsen ja Anton Johnson)

Kejonen Aimo, Geologian ja malminetsinnän historia: 143

Partanen Seppo J., Ivalojoen: 99, 105

## **JOUTSEN KARL FREDRIK** (entinen Johsson) (talonomistaja, talousneuvos)

– s. 19.7.1865 Kaarina, 8.12.1948 Helsinki

\* Ivalojoen, Sotajoki, Suomalais-Amerikkalainen Kaivosyhtiö ja Vuorikaivos Oy

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Laanioja 1–3" (& Kivekäs Heikki) Laanioja 1913,

"Hangasoja 1 ja 5" (& Kivekäs Heikki) Hangasoja Tolosjoki 1913,

"Tolosjoki 1" (& Kivekäs Heikki) Hangasojan ja Kuivakurun välissä 1913,

"Tolosjoki 2" (& Kivekäs Heikki) Laaniojan suulla, Tolosjoki 1913,

"Tolosjoki 3" (& Kivekäs Heikki) Iso-Harrijoen suulla, Tolosjoki 1913,

"Tolosjoki 4–5" (& Kivekäs Heikki) Köngäs (Tolosjoki) 1913 (2 kpl),

"Tolosjoki 6" (& Kivekäs Heikki) Kuivakurun suulta 2 km alavirtaan, Tolosjoki 1913,  
 "Tolosjoki 7" (& Kivekäs Heikki) Laanilauttanen 1913,  
 "Tolosjoki 8" (& Kivekäs Heikki) Pikku-Harrioja, Tolosjoki 1913,  
 "Tolosjoki 9" (& Kivekäs Heikki) Harrioja, Tolosjoki 1913,  
 "Tolosjoki 10–12" (& Kivekäs Heikki) Alero-oja, Tolosjoki 1913,  
 "Tolosjoki 13" (& Kivekäs Heikki) Riekko-oja, Tolosjoki 1913,  
 "Tolosjoki 14–15" (& Kivekäs Heikki) Könkääniska, Tolosjoki 1913,  
 "Iso Harrioja 1–3" (& Kivekäs Heikki) Iso Harrioja (Tolosjoki) 1913,  
 "Inari 1" (& Kivekäs Heikki) Kultamella, Ivalojoki 1913,  
 "Inari 2–3" (& Kivekäs Heikki) Toloskoski (Ivalojoki) 1913 (2 kpl),  
 "Inari 4" (& Kivekäs Heikki) Toloskoskeniemi (Ivalojoki) 1913,  
 "Inari 5–6" (& Kivekäs Heikki) Polttiaispudas, Ivalojoki 1913 (2 kpl),  
 "Inari 7" (& Kivekäs Heikki) Hammaskoski, Ivalojoki 1913,  
 "Inari 8–10" (& Kivekäs Heikki) Hammassuvanto, Ivalojoki 1913 (3 kpl),  
 "Inari 11–12" (& Kivekäs Heikki) Nulkkamukka, Ivalojoki 1913 (2 kpl),  
 "Inari 13" (& Kivekäs Heikki) Savimukka, Ivalojoki 1913,  
 "Inari 14" (& Kivekäs Heikki) Palsinauto, Ivalojoki 1913,  
 "Inari 15–16" (& Kivekäs Heikki) Uusipalsi (Ivalojoki) 1913 (2 kpl),  
 "Inari 17–18" (& Kivekäs Heikki) Palsioja (Ivalojoki) 1913 (2 kpl),  
 "Inari 19" (& Kivekäs Heikki) Iisalmenpankki (Ivalojoki) 1913,  
 "Inari 20" (& Kivekäs Heikki) Nordlinginpankki (Ivalojoki) 1913,  
 "Ivalo 1–2" (& Kivekäs Heikki) Kuivaniva, Nulkkamukka (Ivalojoki) 1913 (2 kpl),  
 "Ivalo 3–4" (& Kivekäs Heikki) Palsiojansuu (Ivalojoki) 1913 (2 kpl),  
 "Ivalo 5" (& Kivekäs Heikki) Ritakoski, Ivalojoki 1913,  
 "Ivalo 6" (& Kivekäs Heikki) J. Huhtamellan paikka Ivalojoki 1913,  
 "Ivalo 7" (& Kivekäs Heikki) Iisalmenoja (Ivalojoki) 1913,  
 "Ivalo 8" (& Kivekäs Heikki) Nordlinginpankki (Ivalojoki) 1913,  
 "Sotajoki 1" (& Kivekäs Heikki) Villipankki, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 2" (& Kivekäs Heikki) Nordlinginpankki, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 3" (& Kivekäs Heikki) Lääkäripankki, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 4" (& Kivekäs Heikki) Villikanoja, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 5" (& Kivekäs Heikki) Witikanpankki, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 6" (& Kivekäs Heikki) Maailmanpankki, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 7" (& Kivekäs Heikki) Moberginpankki, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 8" (& Kivekäs Heikki) Niinivenpankki, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 9" (& Kivekäs Heikki) Erkkilänpankki, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 10" (& Kivekäs Heikki) Harrioja (Sotajoki) 1913,  
 "Sotajoki 11" (& Kivekäs Heikki) Merilintulampi (Sotajoki) 1913,  
 "Sotajoki 12" (& Kivekäs Heikki) Harrioja Härkäselän tuvalta 1 km (Sotajoki) 1913,  
 "Sotajoki 13" (& Kivekäs Heikki) Sotajoentammi 1913,  
 "Sotajoki 14" (& Kivekäs Heikki) Tammipankki 1913,  
 "Sotajoki 15" (& Kivekäs Heikki) Halvarinpankki 1913,  
 "Sotajoki 16" (& Kivekäs Heikki) Isoniemi 1913,  
 "Sotajoki 17" (& Kivekäs Heikki) Koiranuittamanniemi, Vuijemi 1913,  
 "Sotajoki 18" (& Kivekäs Heikki) Pahaoja 1913,  
 "Sotajoki 19–23" (& Kivekäs Heikki) Sotajoki 1913 (5 kpl),  
 "Anneberginoja 1-2" (& Kivekäs Heikki) Anneberginoja (Sotajoki) 1913 (2 kpl),  
 "Harrioja 1–4" (& Kivekäs Heikki) Harriojan suulla (Sotajoki) 1913 (4 kpl),  
 "Harrioja 5" (& Kivekäs Heikki) Harriojan ja Merilintulammen välillä (Sotajoki) 1913,  
 "Ivalo 9" (& Kivekäs Heikki) Sotajoensuu, Ivalojoki 1913,  
 "Ivalo 10" (& Kivekäs Heikki) Ruikanniemi, Ivalojoki 1913,  
 "Merilintulampi 1–2" (& Kivekäs Heikki) Härkäselänoja (Sotajoki) 1913 (2 kpl),  
 "Merilintulampi 3–4" (& Kivekäs Heikki) Harrioja (Sotajoki) 1913 (2 kpl),  
 "Moberginoja 1–6" (& Kivekäs Heikki) Moberginoja 1913 (6 kpl),  
 "Palsinoja 1–8" (& Kivekäs Heikki) Palsioja 1913 (8 kpl),  
 "Vuijeminjoki 1–4" (& Kivekäs Heikki) Vuijeminjoki 1913 (4 kpl)

Johansson Peter ym., Kultakaira, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 23

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 15

Olin K-G, Alaska, Guldrushen (del 2): 163, 164, 164 kuva, 165, 166 kuva, 166–168

Paakkanen Reima, Kullankaivajan käsikirja: 5 kuva, 6 kuva, 7, 14; Uusi kullankaivajan käsikirja: 112

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 26; Saariselkä: 112; Sankareita, veijareita ja huijareita: 139, 189

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 38, 61–63, 62 kuva, 67; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 42, 67–70  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 124

### **JUHA KALERVO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Pikku Hippi" Kakslauttanen 1993–98

**JUHOLA ARVI** s. 21.2.1933, k. 2.2.2005

\* Hipputiedosto ja Miessijoki

Arvin kultaura ei ollut pitkä. Hän aloitti turistina ja nopeasti hänestä tuli kaivospiiriosuuden haltija. Arvi kävi myös Australiassa 1950-luvulla kokeilemassa kullan kaivamista

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Pekkala 2" Jäkäläpää 1988–93 (kaivospiiri 1992-)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 207  
Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 15; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 19  
Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 80, 95

### **JUHOLA HERMAN**

Herman harjoitti viisi vuotta kullan kaivamista Alaskassa 1900-luvun alkupuolella ja aikoi etsiä myös Lapista kultaa.

### **JUHOLA KAUKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Juhola" Lemmenjoki 1982–87

### **JUKKA LAURI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Hakku" Sotajoki 1981–86

### **JUKOLA AAPO**

Aapo oli Klondikessa vuonna 1898.

Partanen Seppo J. & Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 68

### **JUKOLA ANTTI**

Antti oli Klondikessa vuonna 1898.

Partanen Seppo J. & Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 68

**JUKOLA ERKKI** (merimies, Oulu) (kirjassa etunimenä Heikka)

\* Ivalojoen (Saarnaköngäs 1870 – luvulla)  
Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 44

**von JULIN ALBERT LUDVIG LINDSAY** (vuorineuvos)

– s. 2.8.1871 Pohja, k. 8.5.1944 Pohja

\* (Ivalojoen Oy)

Lahtinen Jarmo, Asser Siitonen – malmimies: 26  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 129

## **JULIN FRANS** (koneenkäyttäjä, Helsinki)

\* Jomppastenoja, Jäkäläoja, Jäkälä-äytsi, Kivikkopuro, Morgamoja ja (Tankavaara Oy)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Juko" (& Koskela Emil) Morgamoja (Lemmenjoki) 1949–53,

"Kajuko 1–2" (& Karukorpi Sven, Julin Frans, Koskela Emil) Jäkälä-äytsi (Lemmenjoki) 1949–53 (2 kpl),

"Kajuko 3" (& Karukorpi Sven, Julin Frans, Koskela Emil) Miessijoki (Vaskojoki) 1949

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkymät: 12

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 173, 230; Lemmenjoen kultasatu: 27

Oulun yliopisto (inventointityöt), Lemmenjoki 1991: 14

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 123, 159; Kultakuumeen kuvat: 85; Lapin kultamaat: 76, 90;

Sankareita, veijareita ja huijareita: 185, 186, 221

Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 88

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 41; Kultahiekka ja tiimalasi: 21; Lemmenjoen kultamuistot: 19

Stigzelius Herman, Kultakuume: 179

## **von JULIN JACOB** (johtaja, Helsinki)

\* (Ivalojoen Oy)

Stigzelius Herman, Kultakuume: 129, 150

## **JULKKUNEN ARTO**

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 101

## **JUNKKARA MATTS** (irtolainen, Rovaniemi)

\* (Sotajoki 1870 – luvulla)

## **JUNKKARA MATTI** (Rovaniemi)

\* Ivalojoen (Yliansajoki, Grönholmanoja) ja Sotajoki (Lumioja, Erkkilänniemi)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ivalojoen 1" Kultalasta 5 km alavirtaan, Ivalojoen 1882,

"Sotajoki 1" Ivalojoelta 13 km, Sotajoki 1882,

"Ivalojoen 2" Kultalasta 5 km alavirtaan, Ansajokisuulla, Ivalojoen 1882

Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 62

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 36

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 61 kartta; Lapin kultamaat: 27 kartta; Sankareita, veijareita ja huijareita: 96, 114, 115 kartta

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 31 kartta; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 35 kartta

Stigzelius Herman, Kultakuume: 70, 72

## **JUNNILA SAMI**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2026:0001 "Motivaatiomonttu" (& Junnila Sami, Kärki Jarkko, Ahomäki Mikko, Ikonen Jouni), Tolosjoen itärannalla, lapiokaivu, 2026–30.

## **JUNNO VESA**

KaivNro 4046 "Miessin kulta" Miessijoen yläosalla. Kaivosoikeuden siirto 2020, uudet haltijat: Raperi Martti, Kauppinen Markku, Inna Sami, Kangas Sanna-Mari, Junno Vesa, Ollila Kimmo.

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2020:0019 "Hakoma" (& Junno Vesa, Kangas Sanna-Mari), Miessijoki, Pihlajamäen pohjoispuolella, lapiokaivu, 2021–31.

## **JUNTIKKA KARL** (talonpoika, Alatornio)

\* Ivalojoen (Timanttiköngäs 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 41

**JUNTIKKA KARL AUGUST** (talollinen, Tornio)

\* Ivalojoki (Timanttiköngäs 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 41

**JUNTIKKA NILS** (itsellinen, Alatornio)

\* Ivalojoki (Timanttiköngäs 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 41

**JUNTIKKA NILS ALEKSANDER** (talonpoika, Tornio)

\* Ivalojoki (Timanttiköngäs 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 41

**JUNTTI MATTI** (työmies)

\* Ivalojoki (Sotajoenkoski 1870 – luvulla, K. A. Ekmannin valtauksella)

**JUNTTI NILS** (ent. talollinen, Ylitornio)

\* Ivalojoki (Björklundinkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 91

**JUNTTILA AHTI**

<KULLANHUUHDONTSLUPA:

HL2012:0055 "C. G. Standertskjöldin makeavesi". Siirto, siirron saajat: Junttila Ahti, Räisänen Ari, lapiokaivu, 2022–31, aikaisempi haltija: Lapin Kullankaivajain liitto.

**JUNTTILA ALEKSANDER** (irtolainen, Lohtaja)

\* Ivalojoki (Ritakosken yläosa 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 107

**JUNTTILA ANNA** (Kemijärvi)

\* Ivalojoki (Björklundinkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 92

**JUNTTILA EEVA** (os. Vanhala)

Eeva oli kokkina Miessillä "uskovaisten valtauksella" kesällä 1950.

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 4: 39

**JUNTTILA ERIK** (onko sama henkilö kuin Junttila Juho Erkki?)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Harrioja 1" Harriojan suulta 0,5 km (Tolosjoki) 1895–98,

"Luttojoki 1" ylimmästä haarasta 3 km (Luttojoki) 1895–98

**JUNTTILA HARRI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Äimän käki" Harrijoen sivupuron latvat (Tolosjoki) 1998–2002

**JUNTTILA JAKOB** (Liminka)

\* Ivalojoki (Sotajoenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 101

**JUNTTILA JOHAN** (irtolainen, Lohtaja)

\* Ivalojoki (Ritakosken yläosa 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 107

### **JUNTILA JUHO ERKKI (talollinen, Inari)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Laanilauttanen 1" Vanhanjängänoja Laanilauttanen 1889–90,  
"Laanilauttanen 2" Laanilauttanen, joen suulta 2 km (Tolosjoki) 1890–92,  
"Harrioja 1" Harrioja, ojan suulta 0,5 km (Tolosjoki) 1895–98,  
"Luttojoki 1" Luton lähteet 1995–98,  
"Luttojoki 2" Urupäänojan suulla, Lutto 1896

### **JUNTILA KARI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"COSMOS" Palsioja ja Annabellanoja, suolla 2005–09

### **JUNTILA LEANDER**

Leander kaivoi Miessillä "uskovaisten valtauksella 1950-luvulla.

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 4: 39

### **JUNTILA PETRI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultalampi" (& Jaatinen Raili, Jokimäki Leena, Junttila Vesa) Kaarle Kustaan lampi (Tolosjoki) 1994–2000

### **JUNTILA SAKARI**

\* Puskuoja

Sakari ja Lasse Ollikainen käyttivät vaijerihissiä soran siirtämiseksi ojan varteen.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Puskunmutka" Puskuoja (Lemmenjoki) 1980–85

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 24

Oulun yliopisto (inventointityöt), Lemmenjoki 1991: 6

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 155; Sankareita, veijareita ja huijareita: 217

### **JUNTILA VESA (maanmittausinsinööri, Oulu)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultalampi" (& Jaatinen Raili, Jokimäki Leena, Junttila Petri) Kaarle Kustaan lampi (Tolosjoki) 1994–2000

### **JUNTUNEN (\* Johnson)**

### **JUNTUNEN TAUNO (maanmittausinsinööri, Kemi, Oulu) s. \_1949**

Stigzelius Herman, Kultakuume: 185

### **JUOLA EMMANUEL (merimies Raahe)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Huuhtomo 31" (& Leppäluoto Anders, Juola Emmanuel, Wiitanen Mats, Eskola Benjamin) Palsiojansuu Kultalasta 11 km alavirtaan (Ivalojoen) 1872

### **JURMU ULJAS (Kemijärvi) s. \_1938**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Vikkelä" (& Karjalainen Kalevi) Lemmenjoki 1985–91,

"Vikkelä" Puskuäytsi (Lemmenjoki) 1992–99

### **JURVA JUHO (irtolainen, Ylitornio)**

\* Ivalojoen (Saarnaköngäs 1870-luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 44

## **JURVAKAINEN JENNY**

\* Hipputiedosto, (Härkäselkä)

<> KULLANHUHDONTALUPA:

HL2018:0028 "Kassun kultala" Elsaajan latvaosalla, (Palsioja), konekaivu, 2019–23.

Aikaisempi haltija: Runolinna Kalle. Luvan siirto: Jurvakainen Jenny, 2021–23. Luvan siirto 12.2022, siirron saaja Hiidenlinna Oy.

HL2014:0010 "Kätkö" Härkäselkä, Härkäojan sivukuru, (Uusihaara), konekaivu, 2016–19. Jatkolupa 2019–29. Siirto 2022, aikaisempi haltija Sipponen Juha. Luvan siirto 8.2024, siirron saaja Mäkelä Aki.

## **JURVELIN TAISTO (Puolanka) s. \_1946**

\* (Pikku-Kutustajanoja, Sotajoki)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultapuro" Pikku-Kutustajanoja, Kutturantien vierestä pohjoiseen, (Sotajoki) 2003–07, Aikaisempi valtaaja 1990-luvulla S. Aalto.

## **JUSSILA ANDERS (Antti) (Haapavesi)**

\* Ivalojoiki (Björklundinkoski 1870-luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 91

Stigzelius Herman, Kultakuume: 54, 55

## **JUSSILA ANTTI (Haapavesi)**

\* Ivalojoiki (Björklundinkoski 1870-luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 91

## **JUSSILA ISAK (työnjohtaja, Alatornio)**

\* Ivalojoiki (Anellinkorvat 1870 – luvulla)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Huuhtomo 13" (puolikas huuhtomo) (& Annell Olof, Jussila Isak, Perantee K. F., Wallala Johan)

Anellinkorvat Kultalasta 4,5 km ylävirtaan (Ivalojoiki) 1870

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 53

## **JUSSILA JAKOB (irtolainen, Siikajoki)**

\* Ivalojoiki (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 88

## **JUSSILA JAKOB (työläinen, Kemi)**

\* (Palsioja 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 129

## **JUSSILA MATTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kulta kutkutus" (& Kuha Jaakko, Kärnä Erkki, Leinonen Yrjö, Riutta Paavo, Särkelä Kaisa) Ramsanoja (Tolosjoki) 1994–2001

## **JUSSILA TAPIO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kulta-Paukku" (& Haataja Seppo, Kaltio Kullervo, Kropsu Timo, Lähdesmäki Pekka, Maunu Esko, Niemi Kari, Nissilä Kari, Oikonen Taisto) Hangasojat (Tolosjoki) 1986–91,

"Kulta-Paukku II" (& Kaltio Jouni, Korhonen Tauno, Oikonen Taisto, Pennanen Matti, Söderling Eva) Hangasojat (Tolosjoki) 1993–2001

## **JUSSINHEIKKI ERIK (\* PIUVA ERIK)**

Partanen Seppo J., Ivalojoiki: 71

## **JUSTANDER EINO (kauppias, Eno)**

\* Pikku-Hangasselkä ja Tolosjoki

Eino käytti hihnakuuljetinta 1980-luvun alkupuolella Tolosjoella. Hihnalla siirsi huuhdottavan maa-aineksen rumpuseulaan.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pikku-Hangasselkä 1" Hangasselkä Tolosjoki 1981–85,  
"Pikku -Hangassekä 2" Hangasselkä (Tolosjoki) 1981–88,  
"Kakslauttasenjätkä 1" Kakslauttanen, Nälkäselkä (Tolosjoki) 1983–88,  
"Ramsaynoja 1" Ramsaynoja (Tolosjoki) 1984–89,  
"Palsinsuon Kulta 1" (& Mäkelä Pekka) Palsioja 1985–86

Paakkanen Reima, Uusi kullankaivajan käsikirja: s. 85

Skants Lauri, Kulta, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 152

## **JUSTANDER TUOMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pikku-Hangasselkä 3" Hangasoja (Tolosjoki) 1989–93

## **JUSTRÖM** (leipuri, Kemi)

\* Ivalojoen (Timanttiköngäs 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 41

## **JUURAKKO MIKKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Renunkulta" Eskottijoenkuru, Koierivaara 2005–09

## **JUURELA JARI "Jalli"**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Caramba cold mining" Vuijeminhaara 2003–07,

"Caramba cold mining" Kutustajanojan suuosan paikkeilla, Vuijeminhaara 2011–15

<> KULANHUUHDONTALUPA:

HL2015:0011 "Caramba Gold Mining" (& Juurela Jari, Parviainen Ilkka) Kutustajanoja, Kutturantien eteläpuolella lähellä tietä (Vuijeminhaara), lapiokaivu, 2017–27.

HL2018:0009 "Desperado Gold Mining" (& Kvist Mikko, Juurela Jari, Parviainen Ilkka, Wall Janne) Kutustajanoja, Vuijemihäärän vieressä, lapiokaivu, 2019–23. Jatkolupa 2023–33.

## **JUURELA TIMO "Tilli"**

\* (Vuijemihäärä)

## **JUUSOLA ABRAM** (torppari)

\* Ivalojoen (Anellinkorvat 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 53

## **JUUSOLA JOHAN** (merimies, Oulu)

\* Ivalojoen (Björklundinkoski, Juusolanniva, Kolmoskosken alaosa, Porttikoski, Ritakosken alaosa) ja (Luttojoki)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Huuhtomo 13" (& Ervast Jakob) Kultalasta 4,5 km ylävirtaan, Ivalojoen 1876–78

Kultamuseon julkaisu no 32, Kultajoki kertoo:

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 34

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 108, 135; Ivalojoen: 92

Stigzelius Herman, Kultakuume: 49, 56, 57, 59, 63, 70, 73

## **JUUSOLA JOHAN** (työläinen, Oulu)

\* Ivalojoen (Björklundinkoski, Korhosenkoski, Penttilänskoski, Saarikorva 1870-luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 52, 58, 93

## **JUUSTISTENAHO YRJÖ**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pahaojan Kulta" (& Koskela Heikki, Koskela Kaarlo, Levonperä Vilho) Pahaoja (Sotajoki) 1985–90

## **JUUTILAINEN ILMARI** (lentomestari)

Ilmari kuljetti lentokoneella tavaroita kullankaivajille Lemmenjoen kentille.

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 86

## **JUVAKKA MARKKU**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kullanmuru" Sotajoki 1992–99,

"Latovaarit" Tolosjoki ja Lato-oja 2002–06

## **JUVANI** (Muhokselta)

\* (Laanila)

Huovinen Aune, Laanilan tyttö: 110, 181

## **JYLHÄ JORMA** (veturinlämmittäjä, Kemi)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Saarnakaivos" Saarnaköngäs, Ivalojoen 1975–80

## **JYLHÄ MIKA**

\* Hipputiedosto, (Pihlajakuru, Jäkälä-äytsi), Miessijoki

Mika kaivoi koneella 2011 Jäkälä-äytsissä noin 15 metriä syvää monttua.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Koru ja Kulta" (& Kerttula Alpo) Tolosenhaara (Tolosjoki) 1992–2000,

"Ramsan kulta" (& Kerttula Aimo, Pekkarinen Mikko) Ramsaynoja (Tolosjoki) 1992–2000,

"MMM" Kaksilauttanen 1995–97

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 244

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 172, 174–180

## **JYLLIKOSKI ILARI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"TT Gold" (& Lampi Petteri ja Tauno, Takkala Tuomas) Sotajoen yläosa 1993–2001

## **JYRINKI MIKKO**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2021:0060 "Hakku" Pahaojan keskiosalla, Sotajoki, lapiokaivu, 2025–29. Siirto 2025, siirron saajat Jyrinki Mikko ja Markkanen Jussi.

## **JÄMSÄ ESKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Karhunvartija" (& Lusikka Matti) Jäkäläpää (Lemmenjoki) 1986–91

## **JÄNISOJA KARI MIKAEL**

HL2013:0033 "Väkivaltaus" (& Niemelä Petri, Jänisoja Mikael ja Tommi, Kauppi Janne, Soukkala Mikko) Zellberginojan latvaosalla, (Palsioja), lapiokaivu, 2014–18.

HL2017:0042 "Väkivaltaus II" (& Niemelä Petri, Jänisoja Mikael ja Tommi, Kauppi Janne, Soukkala Mikko) Sotajoen ja Annabellanojan yhtymäkohdassa, lapiokaivu, 2018–22. Jatkolupa 2022–32. Luvan siirto 6.2024, saajat Niemelä Petri, Jänisoja Tommi ja Jänisoja Kari.

## **JÄNISOJA TOMMI**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0033 "Väkivaltaus" (& Niemelä Petri, Jänisoja Mikael ja Tommi, Kauppi Janne, Soukkala Mikko) Zellberginojan latvaosalla, (Palsioja), lapiokaivu, 2014–18.

HL2017:0042 "Väkivalta II" (& Niemelä Petri, Jänisoja Mikael ja Tommi, Kauppi Janne, Soukkala Mikko) Sotajoen ja Annabellanojan yhtymäkohdassa, lapiokaivu, 2018–22. Jatkolupa 2022–32. Luvan siirto 6.2024, saajat Niemelä Petri, Jänisoja Tommi ja Jänisoja Kari.

## **JÄNKÄLÄ AARNE**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ainon kultala" Kaita-Kotsamo (Tankajoki, Sodankylä) 1997–2004

## **JÄNKÄLÄ ARTO**

\* (Jäkälä-äytsi)(Toivo Jokiniemen apuri)

<>KULLANHUUDONTALUPA:

HL2020:0040 "Pihlajakuru" Pihlajakuru, Jäkälä-äytsi, lapiokaivu, 2025–29. Siirto 2026, siirron saajat Janhunen Heikki ja Janhunen Petri.

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 160, 160 kuva, 161 kuva

## **JÄNTTI JORMA (lukkari)**

\* (Kuivakuru 1932–33)

Kariniemi Annikki, Uuno Hannula – mies pohjoisesta: 141

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 155, 156

## **JÄRVELÄ PEKKA (toimittaja)**

Pekka haki valtausta Elsaajan suulle Talvion Pekan valtauksen viereen 1980-luvulla.

## **JÄRVELÄ TEPPO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Huilijänkä" (& Hänninen Jukka, Järvelä Tony, Luukko Pekka) Multatunturi (Palsioja) 1989–95

## **JÄRVELÄ TIINA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Uusi Kulta" Uusihaara 1996–2001,

"Eerika" Uusihaara 2003–07

## **JÄRVELÄ TONI**

\* Kioski, (Moberginoja, Saunajänkä)

Toni oli osakkaana Moberginojan Saunajängällä olevalla valtauksella 1990-luvun alussa. Hän piti parina kesänä (1992–93) kioskia Kutturantien ja Sotajoentien risteyksessä. Se oli tien toisella puolella, kuin nykyinen hirsinen kioski (Anneli Muikun perustama).

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Äiskä Kulta" Kakslauttanen (Tolosjoki) 1993–98

Lehtonen Anurag, Keväällä tulevat unet: 40, 41

## **JÄRVELÄ TONY**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Huilijänkä" (& Hänninen Jukka, Järvelä Teppo, Luukko Pekka) Multatunturi (Palsioja) 1989–95,

"Valtteri" Uusihaara 2002–08

## **JÄRVELÄINEN JUHANI**

<>KULLANHUUDONTALUPA:

HL2011:0004 "Teirai2" Lato-oja, Tullinkuru, itäisen hiekkamontun kohdalla (Tolosjoki), lapiokaivu, 2012–17. Jatkolupa 2018–28. Luvan siirto 2018, aikaisempi haltija Färm Raine, uudet haltijat Sorri Kari ja Järveläinen Juhani. Muutos 4.2021: konekaivu.

## **JÄRVELÄINEN PASI**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2011:0053 "Kulta-Parkki" Härkäselkä, Härkäoja, Kutturantien pohjoispuolella, (Uusihaara), konekaivu, 2015–18. Kullanhuuhdontaluvan siirto Suomen Vuorikone Oy:ltä Rasepi Oy:lle ja Nopes Oy:lle 2015. Jatkolupa 2018–28. Luvan siirto 2.2024, siirron saaja Järveläinen Pasi.

HL2022:0016 "Hengetön" Merilintulammen itäpuolella n. 400 m (Harrijoki), lapiokaivu, 2023–27. Siirto 6.2024, saaja Järveläinen Pasi.

## **JÄRVENOJA HEIKKI**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0016 "Kultaselkä" (Luimula Aarne, Mäkelä Aki), Härkäselän päällä, Kutturantien eteläpuolella tien vieressä (entinen Sami Hakalan valtaus), konekaivu, 2016–19. Jatkolupa 2020–30, (& Mäkelä Ari, Järvenoja Heikki, Luimula Aarne). Luvan siirto 9.2020, siirron saaja Mähönen Tommi.

HL2012:0022 "Goldhound II" Karhukuru, Härkäselän luoteispuolella, Kutturantien pohjoispuolella, Merilintulammelta 570 m itään, konekaivu, 2015–20. Luvan siirto 9.2020, aikaisempi haltija Oulunseudun Huoltopalvelu Ay. Luvan siirto 12.2020, siirron saajat: Rouhiainen Jussi ja Rouhiainen Matti.

## **JÄRVENPÄÄ MARKKU (Vantaa) s. \_1960**

\* (Palsioja)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kahva" Palsioja, lampi 1999–2009,

"Kahva" Palsioja (lammen kohta) 2010–14

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2014:0033 "Kahva" (& Järvenpää Markku, Järvenpää Matti, Krouvi Reijo) Palsiojan lammen pohjoisrannalla ja Kuusipäänojan suuosalla, lapiokaivu, 2016–19. Jatkolupa 2019–29.

## **JÄRVENPÄÄ MATTI**

\* (Palsioja)

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2014:0033 "Kahva" (& Järvenpää Markku, Järvenpää Matti, Krouvi Reijo) Palsiojan lammen pohjoisrannalla ja Kuusipäänojan suuosalla, lapiokaivu, 2016–19. Jatkolupa 2019–29.

## **JÄRVENPÄÄ PEKKA (toimittaja, Ivalo) s. 1939, k. 2015**

\* Elsaaja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"The Golden Gavalry Corporation" Palsioja 1983–88

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 108

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 65

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 73

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 2: 10; Inarilaisia 3: 92

## **JÄRVENPÄÄ SALME**

\* (Palsioja, valtaus Kahva)

## **JÄRVENPÄÄ TOIVO (Siikainen) s. \_1942**

## **JÄRVENSIVU JORMA (Jääli) s. \_1945**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kopsuslaakso" Kopsusjoki (Luiro) 1987–92,

"Lauttaoja" (& Huttunen Esko, Järvensivu Jorma, Nerg Pauli, Nummela Pentti, Tanhuanpää Markku, Tenhunen Ari, Yli-Koski Matti) Tankavaara kaivospiiri 1993–.

KaivNro 3951 "Lauttaoja" Lauttaoja (Tankavaara) kaivospiiri 1993–, kaivosoikeuden siirto 2013, aikaisemmat haltijat: Karhu Juhani, Heinonen Jouko, Huttunen Esko, Järvinen Jorma, Mauno Seppo, Nerg Pauli, Tanhuanpää Markku, Tenhunen Ari, von Wuthernau Kasper ja Yli-Koski Matti.

KaivNro 3951 "Lauttaoja" uudet haltijat 2013: Karhu Juhani, Heimonen Jouko, Huttunen Esko, Järvensivu Jorma, Mauno Seppo, Nerg Pauli, Nummela Pentti, von Wuthernau Kasper ja Yli-Koski Matti. Lakkauttamispäätös 2.12.2022.

<> KULLANHUHDONTALUPA:

HL2019:0064 "Lauttaoja 3-norra" (& Karhu Juhani, Huttunen Hannu, Järvensivu Jorma, Yli-Koski Matti, Nerg Pauli, Nummela Pentti, von Wuthenau Kasper, Heimonen Jouko, Mauno Seppo) Lauttaoja, Tankavaara, lapio- ja konekaivu, 2020–30.

Luvan siirto, saajat: Karhu Juhani, Järvensivu Jorma, Nerg Pauli, von Wuthenau Kasper, Timonen Olavi, Mauno Seppo, Lauttaojan Kulta Oy, 2021–30.

HL2019:0065 "Lauttaoja 2-mitte" (& Karhu Juhani, Huttunen Hannu, Järvensivu Jorma, Yli-Koski Matti, Nerg Pauli, Nummela Pentti, von Wuthenau Kasper, Heimonen Jouko, Mauno Seppo) Lauttaoja, Tankavaara, lapio- ja konekaivu, 2020–30.

Luvan siirto, saajat: Karhu Juhani, Järvensivu Jorma, Nerg Pauli, von Wuthenau Kasper, Timonen Olavi, Mauno Seppo, Lauttaojan Kulta Oy, 2021–30.

HL2019:0066 "Lauttaoja 1-puisto" (& Karhu Juhani, Huttunen Hannu, Järvensivu Jorma, Yli-Koski Matti, Nerg Pauli, Nummela Pentti, von Wuthenau Kasper, Heimonen Jouko, Mauno Seppo) Lauttaoja, Tankavaara, lapio- ja konekaivu, 2020–30.

Luvan siirto, saajat: Karhu Juhani, Järvensivu Jorma, Nerg Pauli, von Wuthenau Kasper, Timonen Olavi, Mauno Seppo, Lauttaojan Kulta Oy, 2021–30.

## **JÄRVINEN A.**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Sippisissin Kämpäkuru" (& Salo Matti) Luttojoki 1982–83

## **JÄRVINEN AAPO (työmies, Inari)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Laanioja 1" Laanilauttanen, Vanhanjängänojan suulta 300 m pohjoiseen (Tolosjoki) 1918

## **JÄRVINEN AARRE "APE" (taidegraafikko, eräopas, Espoo) s. 1941, k. 24.1.2016 Espoo**

\* Moberginoja ja Tolosjoki

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultarapu" Kakslauttanen (Tolosjoki) 1987–93,

"Kultakala II Au" Kultaojan itäpuolella (Tolosjoki) 1995–2005,

"Goldfish" Kultaojan sivupuro 2006–10

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 114

Launonen Kauko, Kultakisat 25 vuotta: 9

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 79, 102, 105

Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 110

Roth Anne, Tarunhohtoinen Tankavaara, Kultakylän tarinoita: 111

Stenros Manne, Lapin kulta ja kullankaivu: 59 kuva

Suomen jalokiviharrastajain yhdistys, 25 vuotta jalokiviharrastusta Suomessa: 17 kuva, 18

Teeriaho Yrjö, Kulkijoiden vanhaa Saariselkää: 186

Teeriaho Yrjö, Mattsson Jorma, Tietoa ja tarinaa Saariseliltä: 209

## **JÄRVINEN ARJA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Akkain Apaja" Lutonlatva Saariselkä 1999–2004

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 3: 12–18, 13 kuva, 15 kuva; Inarilaisia 4: 193

Stenros Manne, Lapin kulta ja kullankaivu: 56 kuva

Teeriaho Yrjö, Mattsson Jorma, Tietoa ja tarinaa Saariseliltä: 209

## **JÄRVINEN EEMELI "Hevosnaama Eemeli" tai "Pitkänaama Eemeli"**

\* (Sotajoki, 1930-luvulla)

Kemppinen Kullervo, Poropolku kutsuu: 176

Mäkipuro Viljo, Lapin kultaa: 80

## **JÄRVINEN ERKKI s. 1.1.1941**

## **JÄRVINEN JARI** (Kuorevesi, Halli) s. \_1963

\* Hipputiedosto, (Jäkälä-äytsi), Karuoja

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 32 kuva, 32, 33 kuva, 193–203

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 97 kuva

Partanen Seppo J., Ivalojoen: 124

Partanen Seppo J. & Niemelä Raimo; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 17

Patala Anita, Tätä ja saivareita eli Iljetys 2: 128, 161

Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 135 kuva

## **JÄRVINEN KARI** (Ypäjä) s. \_1964

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 14

## **JÄRVINEN PENTTI**

\* Palsioja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Palsin Pankki" Palsioja 1981–87

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 60

## **JÄRVINEN RAIJA** (Espoo)

\* Moberginoja, Tolosjoki

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 163

Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 78, 79, 80, 110

Suomen jalokiviharrastajain yhdistys, 25 vuotta jalokiviharrastusta Suomessa: 17 kuva, 18

Teeriaho Yrjö, Kulkijoiden vanhaa Saariselkää: 186

## **JÄRVINEN REIJO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Tolomine" Tolosenhaara (Tolosjoki) 1987–92

## **JÄRVINEN TAUNO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultasuoni" Sotajoki 1977–83

## **JÄRVINEN VEIKKO** s. \_1941

## **JÄÄSKELÄINEN**

\* (Kutturantien varrella 1950-luvulla ja Lemmenjoki)

Hän kaivoi Tolosjoella ja rakensi lautakämpän losoista lähelle Kutturantietä.

## **JÄÄSKELÄINEN**

\* Hopiaoja

Ruonaniemi Arvo, Kultaa ja kohtaloita:?

## **JÄÄSKELÄINEN**

\* Jääskeläisenoja ja Palsioja

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 63, 64

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 131

## **JÄÄSKELÄINEN JOUKO**

<> KULLNHUUHDONTALUPA:

HL2015:0007 "Kuukkelin Kulta" (& Jääskeläinen Jouko, Heikkilä Jaakko), puron latvat ovat Riekkopään etelärinteessä, Tolosjokeen idästä laskeva pieni puro, lapiokaivu, 2017–21.

## **JÄÄSKELÄINEN M.**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kolmen Pankki" (& Hänninen S., Ruotsalainen K.) Ivalojoiki 1980–85

### **JÄÄSKELÄINEN PENTTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Nuolusojan Kulta" Olusojan sivupuro Salla 1995–98,

"Nuoluskurun kulta" (& Virtanen Pekka) Nuolusojat (Salla) 1995–2002,

"Pentti ja Pojat Nuoluskuru" (& Aho T., Heikkinen H. ja S., Kirsilä R., Korpela J., Kukkanen S., Saastamoinen R., Sökö K. ja T., Tuhkala H., Virtanen P.), Nuoluskuru, (Salla), lapiokaivu, 1992–2000.

### **JÄÄSKELÄINEN SEPPO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Palsin Pirun 3 K" Elsaotat (Palsioja) 1995–2001,

"Käpälämäki" Ristiinamorooston länsipuolella Palsiojan yläosalla 2002–06

### **JÄÄSKELÄINEN TEEMU**

<> KULLNHUUHDONTALUPA:

HL2020:0047 "Lauttaotat kuopat" Lauttaotat, Tankavaara, lapiokaivu, 2022–26. Jatkolupa 2026-36.

### **JÄÄSKI PEKKA** (talollinen, Rovaniemi)

\* Ivalojoiki (Appiskoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 54

### **JÄÄSKÖ SALLI** os. Mäläskä (kokki)

\* Lemmenjoiki, Ruihtuäytsi

Lapin Kullankaivaja 4/2007: 19–20

## J KA KE KI KO KU KY

### **KAAKINEN ANTTI (1870 – luvulla)**

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 14; Lapin kultamaat: 22; Sankareita, veijareita ja huijareita: 35

### **KAAKINEN MATTI**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0036 "Rönkön raatajat" (& Kaakinen Matti, Niskasaari Lauri) Aho-oja, Hangasojan latvahaara, Rönkönvaaran länsipuolella, lapiokaivu, 2016–19. Jatkolupa 2020–30.

### **KAKKURIVAARA PENTTI (asemanhoitaja, Kuopio)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pumppu" Timanttioja (Ivalojoki) 1975–76,

"Levaattori" Timanttiköngäs, Ivalojoki 1975–80

### **KAKKURIVAARA M. (talollinen, Kemijärvi)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Isokuru 1–4" Alaperä Pyhätunturi Isokuru (Pelkosenniemi) 1902 (4 kpl)

### **KAARELA JOUKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kulta-Hangas" (& Kukkala Keimo, Nevala Pauli, Nissilä Ari, Rauhala Hannu) Hangasoja (Tolosjoki) 1991–99

### **KAARLA HARRI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Romukuru" Pikku-Kutustajanoja, heti Kutturantien pohjoispuolella, kuivalla maalla, Paviljongille menevän tieuran varrella, (Sotajoki), konekaivu, 1996–2000

### **KAARTAMO KARI OSMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Purnu" (& Lindholm Urho, Peltonen Tauno) Vuijeminhaara 1997–2004

### **KAARTINEN PETRI**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2011:0018 "Kultarohmu" (& Ylitalo Timo, Gynther Tuija, Kaartinen Petri, Lakaniemi Jarmo) Ramsanoja, Kutturantien eteläpuolella, Tolosjoki, lapiokaivu, 2012–17. Jatkolupa 2018–23. Luvan siirto 12.2022, siirron saaja Niskanen Jari.

### **KAARTINEN RAIMO**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2019:0031 "Teru" Moberginoja, Sotajoelta 800 m, konekaivu, 2020–30. Siirto 2025, saajat Alaruikka Mirja, Kaartinen Raimo.

### **KAARTINEN RISTO (Jyväskylä) s. \_1949**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0048 "Kessu" (& Nivala Reijo, Ekman Veikko, Hämäläinen Tuomo, Kaartinen Risto, Kinnunen Ari, Pekkala Lauri, Pihlman Mikko, Tammelin Kyösti) Nenosenojasuulta 760 m Palsiojaa ylävirran suuntaan, lapiokaivu, 2013–16.

### **KAASINEN MILKA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"M-K Kulta" Vuijemi 1993–97

### **KAASINEN PEKKA**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HI2020:0025 "Mainarin unelma" (& Kaasinen Risto ja Pekka) Hopiaoja, nelostien länsipuolella, Tankavaara, lapiokaivu, 2022–26.

### **KAASINEN RAIMO (Maksniemi) s. \_1953**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kulta-Vuijemi" Vuijemi 1993–97,

"Goldverde" Kutustajanojan latvat 2000–2004,

"Kutustajan Kulta" Pikku-Kutustajanoja (Sotajoki) 2004–05

### **KAASINEN RISTO**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HI2020:0025 "Mainarin unelma" (& Kaasinen Risto ja Pekka) Hopiaoja, nelostien länsipuolella, Tankavaara, lapiokaivu, 2022–26.

### **KAATTARI HENRIK (työmies, Kiiminki)**

\* (Palsioja 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 128

### **KAATTARI SUSANNA (piika, Oulu)**

\* Ivalojoen (Sotajoenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 101

### **KAHAVAKKA ANDERS (konttoristi, Kemi)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Valtaus 1–5" Timanttiojansuu, Ivalojoen 1902 (5 kpl)

### **KAHELA ESKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Palsi" Palsioja 1988–96,

"Pulteri" (& Hokka Matti, Lehtinen Ari, Lehtinen Jukka-Pekka, Länland Crister, Penttilä Teemu, Reini Raine) Lappalaisenoja (Ivalojoen) 1993–2001

### **KAHELIN EINAR (kemisti-insinööri) s. 1879, k. 1937**

\* Kerkelän Kultakaivos Oy Pohjola

Laine Eevert, Neljännesvuosisata maamme kaivostoimintaa...: 14

Stigzelius Herman, Kultakuume: 111

### **KAHMA AARNO (geologi, professori) s. 5.1914, k. 15.3.2004**

### **KAHMA JOUKO (johtaja, Helsinki)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hannuksenoja 1-2" Hannuksenoja, Kuivasalmi, Kittilä 1922 (2 kpl)

### **KAIJA JORMA s. \_1932**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Katinkultakuru" (& Naukkarinen Antti) Vuijemi (Sotajoki) 1988–93

### **KAIKKONEN ERKKI (opettaja, Helsinki) s. 1.1.1923 Viipuri, k. 26.1.2013 Helsinki**

\* Laanioja ja Luttojoen

Erkki tutustui kullankaivamiseen Laanilassa vuonna 1965 Nestori Pehkosen opastuksella. Erkki järjesti huuhtontakilpailuja valtauksellaan tutuille ja ohikulkijoille 1970-luvun alussa. Erkki ja Viljo Pulkkinen tekivät esityksen Lapin Kullankaivajain Liitolle vaskauskilpailujen järjestämisestä. Heidän aloitteesta ryhdyttiin Tankavaarassa järjestämään

kullanhuuhdonnan mestaruuskilpailuja vuonna 1974 ja sieltä kisat levisivät kaikkialle maailmaan.

**<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Erkin Kultala 1" Saariselkä (Lutonlatva) 1969–74,

"Kultalaakso" Laanila (Tolosjoki) 1976–76,

"Erkin Kultala 2" Laanila (Tolosjoki) 1976–84,

"Kultakouru" Luttojoki 1982–89,

"Erkin Kultala 3" Saariselkä (Luttojoki) 1988–92

Launonen Kauko, Kultakisat 25 vuotta: 5, 6, 18 kuva, 60

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 14, 17, 19, 20

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 57, 60

Liimatainen Sari, Pienestä kultahuuhtomosta kansainväliseksi kultakyläksi (nro 17): 75

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 91, 100; Kultakuumeen kuvat: 43 kuva; Lapin kultamaat: 65, 66, 127; Saariselkä: 64; Sankareita, veijareita ja huijareita: 163

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 102; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 98

Patala Anita, Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 8–11, 60–61, 62, 63–65

Ruonaniemi Arvo, Kultahiekka ja tiimalasi: 35, 41; Vuosi Sata: 89

## **KAIKKONEN KARI**

**<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Isovuomaselän Pankki" (& Mustakangas Juha) Iso Vuomaselkä, Tankajoen latvat 1996–2001

## **KAIKKONEN MATTI**

**<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Näläkänen" Sotajoen yläosan sivupuro 1996–99

## **KAIKKONEN PENTTI**

\* (Pikku Vuomaselkä)

**<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Mukari" Iso Vuomaselkä, Kultaojan sivupuro 1998–2006

## **KAIKKONEN TAPANI**

**<>KULLANHUUHDONTALUPA:**

HL2012:0055 "Kultalampi" Kaarle Kustaan lampi, Kutturantien pohjoispuolella, (Tolosjoki), lapiokaivu, 2013–16. Jatkolupa 2017–20. Raili Jaatisen kuolinpesä siirsi luvan, siirron saaja Kaikkonen Tapani elokuu 2019.

Kullanhuuhdontaluvan siirto 2020, siirron saaja Lapin Kullankaivajain liitto ry.

## **KAIRINRANTA JUHO**

**<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Sotajoki 1–2" Pahaojan suulla (Sotajoki) 1889–94

## **KAISANLAHTI PEKKA**

**<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Vuijeminjoen sormihaara" Vuijemi (Sotajoki) 1986–91,

"Kutustanojan latva" (& Kuvaja Jorma, Leppiö Aarno, Yliraudanjoki Mikko) Kutustajanoja (Sotajoki) 1988–94

## **KAISTANIEMI JUHANI**

**<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Kultakaista I" Uusihaara 1997–99

## **KAITALO HEIKKI**

**<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Yokon" (& Kinnunen Petri, Koskinen Simo, Kääriäinen Kari, Nuotio Jorma, Teinilä Erkki) Tolosenhaara (Tolosjoki) Tolosenhaara (Tolosjoki) 1989–94

## **KAITERA JUHA**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0017 "Hellu II" (& Lautalammi Ari, Vaulamo Rauno) Ramsanoja, Kutturantien eteläpuolella, (Tolosjoki), lapiokaivu, 2013–17. Jatkolupa 2017–27. Siirto 2025, saajat Kaitera Juha, Pussila Petri.

## **KAIVANTOLA OLAVI (lentäjä)**

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 26

## **KAIVOLA JOUKO (Pirkkala) s. \_1944**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pirkka-Kulta" Sotajoen sivupuro 1993–2000

## **KAJAN MATTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"KeijonHippu" Jomppastenoja, Morgamoja 2005–09

## **KAJANDER MATTI (Kaarina)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ka-RA Kulta" Lato-oja Tullinkuru (Tolosjoki) 2001–10,

"Kakara-kulta" Pahaojan ja Löfgrenninojan puolivälissä Sotajoki 2011–2012

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0094 "Muorin-kulta" (& Sipilä Mari, Kajander Matti, Rajamäki Antero, Repo Vesa) Kultaoja, Kultaojaniemen kohdalla (Tolosjoki), lapiokaivu, 2013–17.

HL2012:0082 "Kakara-kulta" (& Kajander Matti, Kangasmäki Raimo, Rajamäki Antero, Torikka Kalevi) Halvarinniemen ja Pahaojan välimaastossa (Sotajoki), lapiokaivu, 2014–17. Jatkolupa 2018–28.

HL2016:0035 "Muorinkulta 2" (& Sipilä Mari, Kajander Matti, Rajamäki Antero, Repo Vesa), Tullinkurun yläosa, (Tolosjoki), lapiokaivu, 2018–22.

## **KAJANNE HEIKKI (lääketieteen lisensiaatti, Helsinki)**

\* Hipputiedosto ja Puskuoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Saluuna" Kultala (Ivalojoiki) 1975–76,

"Potti" Kultala (Ivalojoiki) 1975–80,

"Locus Victoris" Palsioja 1976–82,

"Klaava" Palsioja 1982–87

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 15; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 18

Stigzelius Herman, Kultakuume: 224

## **KAJANNE PAAVO (tekniikan tohtori, Inari, Helsinki)**

\* Hipputiedosto ja Puskuoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Täyskäsi" Saunakoski (Ivalojoiki) 1975–80,

"Kruuna" Palsioja 1982–87

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 15; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 18

Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 12

Stigzelius Herman, Kultakuume: 224

## **KAJANTO AULIS SAMUEL (ruotsinkielien opettaja, Kauhava) "Maisteri", "Feetu"**

– s. 1.5.1905 Viipuri, k. 11.7.1994 Kauhava

\* Hipputiedosto, Kaarreoja, Kivikkopuro, Laanioja, Luttojoki, Miessijoki, Moberginoja, Morgamoja, Purnuoja ja Rautaoja

Auloksen kullan etsintä alkoi Laanijalla 1934. Aulis harrasti helmenpyyntiä vuosina 1935–37 ja retket ulottuivat Petsamoon saakka. Aulis kaivoi Moberginjoan etelärannalla vuonna 1940. Sotahommissa Aulis oli Luttojoella. Tankavaarassa hän kaivoi vuosina 1946–47. Siellä häneltä paloivat 4.8.1946 teltta, kaikki asiapaperit, vaatteet ja elintarvikkeet. Seuraavana paikkana oli Sotajoki ja sieltä hän siirtyi Lemmenjoelle vuonna 1949. Aulis kaivoi ensin Morgamojan latvavesillä, siirtyi Kivikkopurolle ja edelleen Miessijoelle. siellä hän kaivoi vuoteen 1974 asti. Hän rakensi kämpän Miessille, joka poltettiin maanomistajan toimesta 1980-lopulla.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Vahtopää kaivanto" Laanioja Tolosjoki) 1938–41,  
"Moberginjoan alajänkä" Moberginjänkä (Sotajoki) 1947–50,  
"Morgamojan yläjänkä" Morgamojan yläosa 1948–51 (kaivospiiri 1951-),  
"Miessijoen alajänkä" Miessijoki 1948–51 (kaivospiiri 1951),  
"Miessijoen yläjänkä" Miessijoki 1948–51 (kaivospiiri 1951–52),  
"Kivikkopuro" Kivikkopuro (Miessijoki) 1949–51 (kaivospiiri 1951-),  
"Miessijoen alajänkä" Miessijoki (Vaskojoki) 1966–71,  
"Miessijoen alajänkä 2" Miessijoki 1972–77

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 47, 49  
Huovinen Aune, Laanilan tyttö: 120  
Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 283, 296  
Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 46  
Kejonen Aimo, Geologian ja malminetsinnän historia: 189  
Kemppinen Kullervo, Poropolku kutsuu: 174–184, 185, 190–212, 176–177 kuva  
Kojo Raimo, Heittön vaellus: 114, 116, 237; Lapin retkeilyopas: 93  
Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 20  
Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 10, 12, 14, 15, 27  
Lidman Hans, Seikkailujen Pohjola: 159, 160  
Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 34, 75 kartta, 76, 77, 90  
Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 155, 173, 197, 205, 206, 207, 208, 228, 232, 240–241  
kuvat; Lapin kultaa: 64–65 kuvat, 73, 74, 75, 78, 79, 113, 134; Lemmenjoen kultasatu: 27, 64–65 kuvat,  
72, 74, 76, 77, 78, 79, 80, 80–81 kuvat, 84, 141, 154  
Oulun yliopisto (inventointityöt), Lemmenjoki 1991: 1  
Paakkanen Reima, Uusi kullankaivajan käsikirja: 5, 97  
Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 63, 82, 123, 141, 145; Kultakuumeen kuvat: 61 kuva, 84, 85,  
87; Kultamaiden retkeilyopas: 66, 67; Kultamuseo 10 vuotta: 56; Lapin kultamaat: 8, 65, 76, 79 kartta,  
85, 85 kuva; Lemmenjoen kultamaat: 3, 12 kartta, 15; Saariselkä: 60; Sankareita, veijareita ja huijareita:  
118, 146, 154, 185, 188, 189, 193, 195, 198, 230  
Patala Anita, Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 31–32, 115  
Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: (12), (75–84), (86), (89)  
Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 19, 49, 77, 78, 130; Kultaa ja kohtaloita: 8, 96–97 kuvat, 121,  
137, 155; Kultahiekka ja tiimalasi: 33, 36, 37, 38, 62, 62 kuva; Povipullon kultaa: 178; Lemmenjoen  
kultamuistot: 101 kuva  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 206, 224, 227  
Takamaa Seppo, Kultaa ja koparakeittoa: kuva kannessa, 26–37, 38, 39  
Vuorio Antero, Jokela Pekka, Rantala Jaakko, Er. Os. P:n tie: 45–49  
Väänänen Veikko, Hammastunturi, ihmisen erämaa: 104; Uhkia & isommuksia: 186  
Wikipedia, luettelo Lapin kullankaivajista

**KAJOSAARI TAUNO ANTERO** (metsäteknikko) s. 1925, k. 20.7.1953 Inari

Inarilainen 1996, vuosikirja: 33  
Inari-seuran vuosikirja I 1995: 20, 23, 27  
Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 304  
Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 24  
Lilja Erkki, Tunturien yli Jäämerelle: 498  
Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 60; Kultahiekka ja tiimalasi: 22, 29; Povipullon kultaa: 30, 32,  
33,56  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 220

**KAKKURI JUSSI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Kouvolan Pankki" Ivalojoen 1986–90

## KAKKURI TIMO

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Satumaa" Limppuoja (Palsioja) 1995–2000

## KALENIUS ANTTI (Kouvola)

<>KULLANHUUDONTALUPA:

HL2011:0021 "Tonni-Kulta" (& Kalenius Antti, Halonen Eero, Kolkka Niko, Landen Jari) Harrijoen pohjoisrannalla, sillan alapuolella, Sotajoentien vieressä, lapiokaivu, 2012–17. Kullanluvan siirto Jari Jokelalle 2017.

## KALENIUS HANNU (Imatra) s. 1939

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Poutala" Kotaoja (Morgamoja) 1988–93,  
"Poutala 2" (& Nousiainen Jarmo) Kotaoja (Morgamoja) 1996–2003

## KALLA ANNE-MARIE (Kai Rantasen puoliso) "Ansku"

\* (Jäkäläoja)

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 244  
Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 153, 153 kuva  
Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 124, 186, 229, 230, 232, 236  
Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 148 kuva

## KALLA ELIEL s. 2004 (Kai Rantasen poika)

\* (Jäkäläoja)

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 244  
Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 152 kuva, 153, 153 kuva  
Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 124, 186

## KALLA NILS-EMIL s. 2011 (Kai Rantasen poika)

\* (Jäkäläoja)

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 153  
Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 229, 230, 232, 236

## KALLATSA MATTI (Inari)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Kalliokuru" Palsioja 1985–90

## KALLIO MIKKO

<>KULLANHUUDONTALUPA:

HL2022:0026 "Kutonen" (& Kallio Mikko ja Tienvieri Esa) Nuolusojat, Kattilaselän ja Saihovaaran välillä, Salla, lapiokaivu, 2024–28.

## KALLIO NILO

\* Kuivakuru vuosi 1949

Lapin legendat 2, Petronella, unelma elää: 11, 41  
Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 24–25 kuvat, 62, 63, 64, 67, 74, 84, 90, 109  
Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 179

## KALLIO PENTTI

<> KULLANHUUDONTALUPA:

HL2014:0054 "Golden Eye" (& Enberg Birgit, Appelgren Arto, Berg Henrik, Kallio Pertti, Kopra Eeva, Pölkki Ilpo, Tiesmaa Leena, Toivola Juha), Rönkönojan yläosalla, (Tolosjoki), lapiokaivu, 2016–19.

## KALLIO RAIMO

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kasa" (& Sainio Jukka) Sotajoki 1987–91

## **KALLIO-KUJALA ANTTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kulta-Kallio" Uusihaara (Tolosjoki) 1985–90

## **KALLIO-MANNILA HEIKKI** (maanviljelijä, Keuruu)

\* (Palsioja ja Zellberginoja)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Rieston reunus" Riestojoen läheisyydessä (Vuotso) 1995–2000,

"Rinnekulta 1" Zellberginoja (Palsioja) 2005–2014,

"Rinnekulta 2" Zellberginoja 2005–14,

"Kuninkaitten laakso" Zellberginoja 2007–2011 valtausoikeuden siirto: "Palsin tulli" Palsioja 2012–

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

KaivNro 7526 "Palsin tulli" Palsioja, valtausoikeuden siirto, siirtäjä Sjöman Kyösti

HL2011:0025 "Kuninkaitten laakso" Zellberginojan sivukuru, Palsiojalta 800 m, konekaivu, 2015–18. Jatkolupa 2019–29.

HL2013:0001 "Palsin tulli" Palsioja, Pulkkisenojan suusalta alavirtaan, konekaivu, 2016–21. Jatkolupa 2022–32.

HL2014:0041 "Rinnekulta 1" Zellberginoja, Palsiojalta 1080 m, konekaivu, 2016–19. Jatkolupa 2019–29.

HL2014:0042 "Rinnekulta 2" Zellberginoja, Palsiojalta 570 m, konekaivu, 2016–19. Jatkolupa 2019–29.

HL2015:0001 "Diggi-Vaidalus" Zellberginojan sivuoja, (Palsioja), konekaivu, 2017–20. Jatkoaika 2024–34.

HL2021:0001 "Jääräpää" Zellberginojan alaosalla, konekaivu, 2025–29.

HL2019:0035 "Aurinko nousee" Zellberginojan keskiosalla, Palsioja, konekaivu, 2025–29. Siirto 2025, saaja Kallio-Mannila Heikki.

HL2019:0036 "Puiden siimes" Zellberginojan keskiosalla, sivukuru, Palsioja, konekaivu, 2025–29. Siirto 2025, saaja Kallio-Mannila Heikki.

HL2019:0037 "Vihreät kunnaat" Zellberginojan keskiosalla, sivukuru, konekaivu, 2025–29. Siirto 2025, saaja Kallio-Mannila Heikki.

Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 118, 119

## **KALLIO- MANNILA TUULA**

(\* Zellberginoja)

## **KALLIOMÄKI AARNE** (Seinäjoki)

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2011:0034 "Täyskäsi" (& Vuorela Jussi, Vuorela Matti, Veijalainen Vesa, Isotalo Jari) Tolosjoki (Pikku-Hangasselkä), lapiokaivu, 2012–14.

## **KALLIONIEMI JUHANI** (Vilppula) "Iso Jussi"

\* Sotajoki (Vuijeminhaaran suosa)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Iso-Jussinoja" Sotajoki 1988–94,

"Iso-Jussinoja" Välioja (Sotajoki) 1995–98,

"Iso-Jussinpankki" Annabellanoja (Sotajoki) 1995–2000,

"Iso-Jussinoja" Välioja ja Sotajoki 2001–08,

"Iso-Jussinoja" Välioja (Sotajoki) 2012–,

KaivNro 7946 "Koskenniska" Pahaojan kämpän alapuolella, Sotajoki 2011–12, valtausoikeuden siirto ja siirron saajat: Isomäki Pekka, Kallioniemi Juhani, Kivimäki Pekka

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0068 "Koskenniska" (& Kallioniemi Juhani, Isomäki Pekka, Kivimäki Pekka) Kokon kanavan pohjoispuolella, Pahaojalta 530 m Sotajokea alavirtaan, lapiokaivu, 2013–16. Jatkolupa 2017–27 (& Kallioniemi Juhani, Kivimäki Pekka, Tarkka Anssi, Tarkka Tuomo).

HL2016:0012 "Välioja", Välioja virtaa etelästä pohjoiseen Sotajokeen lähelle Pahaojan kämppää, lapiokaivu, 2017–21. Jatkolupa 2022–32.

Luukkola Pekka, Kultajoki: 76 kuva

Patala Anita, Taitä ja saivareita eli Iljetys 2: 26–27, (124), (138), (138 kuva), 169, (189), (197)

## **KALLIOSALMI E. (Kemijärvi)**

\* Vuojeminhaara

Stigzelius Herman, Kultakuume: 71

## **KALTIO JOUNI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kulta-Paukku II" (& Jussila Tapio, Korhonen Tauno, Oikonen Taisto, Pennanen Matti, Söderling Eva) Hangasojja (Tolosjoki) Hangasojja (Tolosjoki) 1993–2001

## **KALTIO KULLERVO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kulta-Paukku" (& Haataja Seppo, Jussila Tapio, Kropsu Timo, Lähdesmäki Pekka, Maunu Esko, Niemi Kari, Nissilä Kari, Oikonen Taisto) Hangasojja (Tolosjoki) 1986–91

## **KANAMÄKI RAIMO "Rami" (Orivesi, Lemmenjoki) s. \_1946 Kankaanpää**

\* Hipputiedosto, (Jäkälä-äytsi), Miessijoki ja Puskuoja

Raimo aloitti kullankaivun harjoittelun vuonna 1983 Lemmenjoella. Raimo, Jalmari ja Yrjö Korhonen tekivät valtauksen Miessijoelle Kajannon kohdalle, jossa otettiin käyttöön kaivukone vuonna 1986. Raimo kaivoi kaivukoneella Kultasafiiri kaivospiirissä Puskuojalla Niilo Raumalan entisen valtauksen paikkeilla vuosina 1991–99 ja löysi kultaa 17 kg.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kullanmuru" Jäkäläpää (Lemmenjoki) 1986–94 (kaivospiiri 1993-),

"Hippula" Lemmenjoki 1989–90,

"Kairan kulta" Miessijoki (Hepo-oja) kaivospiiri 1994–2020

<>KULLNHUUHDONTALUPA:

HL2019:0038 "Kairan Kulta" Miessijoki (Hepo-ojan paikkeilla), lapiokaivu, 2020–30. Siirto, saajat Nikula Mika ja Lehtonen Marko 3.2024.

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 8 kuva, 30, 56, 63, 67, 71, 77, 78, 78 kuva, 79, 79 kuva, 80, 81 kuva, 82, 83, 83 kuva, 93, 96, 99 kuva, 113

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 75

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 63, 64, 66, 68, 69, 72, 81 kuva, 82 kuva, 117, 118, 126, 131, 137, 139, 140, 149, 152, 153, 158, 159, 173, 175, 181, 189, 190, 191, 192, 196, 214, 254, 289, 296, 305, 328

Kinnunen Kari A. (toim.), Suomen korukivet: 331

Konttinen Seppo, Kultakiima, Kullankaivaja Risto Mäläskän tarina: 96–97 kuvat, 178–179

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 11–23, 54, 95 kuva

Kultamuseon julkaisuja no 30, Lemmenjoen isommukset, Antti Aarnio-Wihurin hippukokoelma: 42

Launonen Kauko, Kultakiset 25 vuotta: 34, 36

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 50, 51

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 161

Paakkanen Reima, Kullankaivajan käsikirja: 86; Uusi kullankaivajan käsikirja: 5, 6, 23, 80 kuva, 83, 97, 100, 101 kuvat

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 102, 136, 140, 181; Sankareita, veijareita ja huijareita: 10, 11 kuva, 164, 182 kuva, 198, 211, 214, 215–217, 240; Ivalojoen: 124

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 13, 14, 170; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 13, 17

Patala Anita, Taitä ja saivareita eli Iijetys 2: 197

Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 99

Stenros Manne, Lapin kulta ja kullankaivu: 40 kuva, 40, 41 kuva

Vartiainen Risto, Lapin korukivet: 23 kuva

Väänänen Veikko, Uukia & isommuksia: 20, 61, 142 kuva, 143, 144, 145, 146 kuva, 146

## **KANAMÄKI REINO**

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 150

## KANANEN REIJO

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2013:0057 "Gold Hill" Harrioja, Iso Harrivaaran eteläpuolella, (Tolosjoki), lapiokaivu. Jatkolupa 2018–28 (& Suominen Juhani, Jaatinen Pekka, Kananen Reijo, Myyry Leevi).

## KANDELBERG ISAK (itsellinen, lisalmi)

\* Ivalojoiki (Vaskissuvanto-lisalmenoja 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 105

## KANGAS ANNIKKI (Vammala, Oulainen)

\* Hipputiedosto, (Jäkälä-äytsi, Miessijoki, Ylä-Miessi)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Miessin kulta" kaivospiiri Miessijoki

KaivNro 4046 "Miessin kulta" kaivosoikeuden siirto (uudet haltijat: Hietala Helena, Ollila Kimmo, Hjelt Jukka, Hjelt Tuula, Kangas Annikki, Kangas Juhani, Pekkala Juhani) 2011-

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 121–131

Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 113

Stenros Manne, Lapin kulta ja kullankaivu: 34, 35 kuva

## KANGAS JAAKKO

\* Hipputiedosto, (Jäkälä-äytsi) ja Miessijoki

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 15

Partanen Seppo J., Ivalojoiki: 124

Ruonaniemi Arvo, Kultaa ja kohtaloita: 130

## KANGAS JARMO

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultakulju" (& Jortikka Heikki, Jortikka Liisa, Jortikka Timo) Pikku-Harrijoen sivupuro (Tolosjoki) 2000–04

## KANGAS JUHANI "Kulta-Jussi", (Vammala, Oulainen) s. \_1950

\* Hipputiedosto, (Jäkälä-äytsi) ja Miessijoki

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Miessin kulta" kaivospiiri Miessijoki

KaivNro 4046 "Miessin kulta" kaivosoikeuden siirto (uudet haltijat: Hietala Helena, Ollila Kimmo, Hjelt Jukka, Hjelt Tuula, Kangas Annikki, Kangas Juhani, Pekkala Juhani) 2011-

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 121–131

Kultamuseon julkaisuja no 30, Lemmenjoen isommukset, Antti Aarnio-Wihurin hippukokoelma: 58, 70, 71 kuva

Partanen Seppo J. & Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 17, 18

Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 113, 114

Stenros Manne, Lapin kulta ja kullankaivu: 34, 35 kuva, 37 kuva

## KANGAS KAI

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Broidinoja" Lemmenjoki 1987–92

## KANGAS MATTI

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultaranta" Sotajoki, Kutturantien eteläpuolella 2005–09

## KANGAS SAARA

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kangas-Virta" (& Virta Esa) Härkäselkä Uusihaara 1999–2004

## KANGAS SANNA-MARI

KaivNro 4046 "Miessin kulta" Miessijoen yläosalla. Kaivosoikeuden siirto 2020, uudet haltijat: Raperi Martti, Kauppinen Markku, Inna Sami, Kangas Sanna-Mari, Junno Vesa, Ollila Kimmo.

<> KULLANHUHDONTALUPA:

HL2020:0019 "Hakoma" (& Junno Vesa, Kangas Sanna-Mari), Miessijoki, Pihlajamäen pohjoispuolella, lapiokaivu, 2021–31.

## **KANGASMÄKI RAIMO (Naantali)**

\* Hipputiedosto, (Elsaoja, Lapin Kullankaivajain liiton valtaus)

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2012:0082 "Kakara-kulta" (& Kajander Matti, Kangasmäki Raimo, Rajamäki Antero, Torikka Kalevi) Halvarinniemen ja Pahaojan välimaastossa (Sotajoki), lapiokaivu, 2014–21.1.2017. Jatkolupa 2018–28.

## **KANGASNIEMI**

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 6, 8, 88

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 34 kuva, 70

Kejonen Aimo, Geologian ja malminetsinnän historia: 175

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 52

Lehtola Matti, Aikamatka Inarin kirkkotuvilta nykyaikaan: 52

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 10, 14

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 146, 177, 230, 233, 234; Lapin kultaa: 77, 120, 133;

Lemmenjoen kultasatu: 48–49 kuvat, 97, 100, 102

Oulun yliopisto (inventointityöt), Lemmenjoki 1988: 2

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 155, 156; Kultakuumeen kuvat: 68; Lapin kultamaat: 94;

Sankareita, veijareita ja huijareita: 186, 208, 217, 220, 223, 228, 230

Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 130, 190

Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 10, 13, 172

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 211

Stigzelius Herman, Kultakuume: 74, 103, 161, 208

## **KANGASNIEMI AKI TAPANI Jaakonpoika s. \_1959 Inari**

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 91

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 29, 60

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 49

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 200

Ruonaniemi Arvo, Lemmenjoen kultamuistot: 61

## **KANGASNIEMI ARI MARTTI Jaakonpoika s. \_1958 Inari**

\* Fransun aitta, (Kaarreoja)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hipun jatko" (& Kangasniemi Jaakko) Lemmenjoki 1980,

"Ruitun Hippu" (& Kangasniemi Jaakko) Ruihtuoja 1979–84,

"Ruitun Hippu 2" (& Kangasniemi Jaakko 1987–90) Ruihtuoja (Lemmenjoki) 1987–93 (kaivospiiri 1992-),

"Kaarrepankki" (& Kangasniemi Jaakko) Kaarreoja (Miessijoki) 1989–97,

"Kaarreholvi" Kaarreoja (Miessijoki) 1991–97 (kaivospiiri 1991-)

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 60

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 46, 47, 48

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 46, 47, 50, 51, 52, 59

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 45

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 110, 169

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 134

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 182

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 171

## **KANGASNIEMI ARTO JUHANI Jaakonpoika s. \_1958 Inari**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ruitun Hippu 2" (& Kangasniemi Ari) Lemmenjoki 1990–93

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 60

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 48, 49

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 144

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 157; Sankareita, veijareita ja huijareita: 218

Ruonaniemi Arvo, Kultaa ja kohtaloita: 146; Lemmenjoen kultamuistot: 61

### **KANGASNIEMI AXEL ENOK** (talollinen, Inari) Fransinpoika "Kangas Eenokki"

– s. 1.12.1895 Inari, k. 26.9.1974 Inari

\* Hipputiedosto, Ivalojoen (Anellinkorvat, Kolmoskosken yläosa, Surmaköngäs), Ivalojoen Oy, Laanioja, Lapin Kulta Oy, Lemmenjoki, Luttojoki, Miessijoki, Ruihtuäytsi ja Siikajärvi

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Miessinlampi" Miessijoki, Miessinlampi 1949–52,

"Miessijoenlatva" Miessijoenlatva 1949–52,

"Kunteus" Siikajärvi (Vaskojoki) 1950–51,

"Urakka" Siikajärvi (Vaskojoki) 1950–51,

"Vuorso" Siikajärvi (Vaskojoki) 1950–51,

"Latvakuru" Latvakuru (Ruihtuoja, Lemmenjoki), 1951–53 (kaivospiiri 1951–53)

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 28, 39

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 41, 44, 45, 46

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 49

Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 34

Lehtola Matti, Aikamatka Inarin kirkkotuvilta nykyaikaan: 58 kuva

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 12, 14, 27, 30, 40, 63, 170, 173

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 64–65 kuvat, 86, 87, 94, 103, 104, 105, 106, 108, 120, 121, 122, 151, 191, 220; Lapin kultaa: 13, 15, 18, 21, 23, 24, 25, 28, 35, 36, 37, 38, 64–65 kuvat, 76, 77, 101, 126, 185, 186; Lemmenjoen kultasatu: 14, 15, 32–33 kuvat, 34, 36, 66

Niskanen Annamari (toim.), Tahto oli vanhempien taskussa: 150, 159, 166

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 125, 134, 156, 157, 181; Kultakuumeen kuvat: 84, 85, 87; Kultamaiden retkeilyopas: 60; Lapin kultamaat: 78; Sankareita, veijareita ja huijareita: 189, 208, 210, 217, 238

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 19, 41, 70, 77, 78, 128–129 kuvat, 169, 203; Kultaa ja kohtaloita: 8, 96–97 kuvat; Kultahiekka ja tiimalasi: 21, 33 kuva, 36, 37, 38, 59 kuva, 59; Povipullon kultaa: 19, 57, 58, 66 kuva, (68), 70, 137, 207; Lemmenjoen kultamuistot: 18, 21, 85, 87, 97 kuva, 103; Vuosi Sata: 94, 112

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 170

Stigzelius Herman, Kultakuume: 84, 165, 199, 239

### **KANGASNIEMI EDVARD WILHELM VILLE** Johaninpoika (kauppias, Inari)

– s. 2.12.1880 Inari, k. 13.2.1920 Inari

\* Espanjantauti, Fransun aitta, Kultatietoa, Lemmenjoki, Miessijoki, Morgamoja, Puskuoja ja Vaijoki

Ville Kangasniemi ja Hannu Mattus löysivät hienoa kultaa ja 2 g:n hipun vuonna 1919. He palasivat sumussa leirille, eivätkä enää löytäneet kultapaikkaa (luultavasti Miessijoen latvoilla). Keväällä 1920 miehet kuolivat espanjantautiin.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Lemmenjoki 1" Kaskuojansuu, Ravadasjoki 1902,

"Lemmenjoki 2–3" Pataoja, Pataojan suulta 1,5 km, Vaskojoki 1902 (2 kpl),

"Lemmenjoki 4" Patajoen suulla, Vaskojoki 1902,

"Lemmenjoki 5–7" Vaijokisuu, Lemmenjoki 1902 (3 kpl),

"Lemmenjoki 8–13" Kaskuojansuu, Paadasjoki (Ravadasjoki) 1902 (6 kpl),

"Lemmenjoki 14–15" Morgamapäänoja (Lemmenjoki) 1902 (2 kpl),

"Vaijoki 1–9" Vaijoki, joen suulta 4 km (Lemmenjoki) 1902 (9 kpl),

"Lemmenjoki 16–17" Vaijoensuu 1902

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 6

Johansson Peter ym., Lemmenjoki, opaskirja ja geologinen kartta: 14, 15

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 68

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 19, 31

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 24, 70, 72

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 18, 19, 60, 118, 174  
Kejonen Aimo, Geologian ja malminetsinnän historia: 178  
Lapin legendat 2, Petronella, unelma elää: (30), (32)  
Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 42, 49  
Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 241  
Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 121, 140  
Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 107, 109; Lapin kultamaat: 78; Sankareita, veijareita ja huijareita: 168, 170, 206; Ivalojoen: 62  
Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 6  
Ruonaniemi Arvo, Kultaa ja kohtaloita: 79–80  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 84, 104, 197, 198, 199, 199 kuva, 201  
Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 16

### **KANGASNIEMI FRANS JOONAS** Yrjönpoika "Yrrin Ransu" (kauppias, Inari)

– s. 20.11.1874 Kaamanen, k. 14.12.1931 Inari

\* Fransun aitta, Ivalojoen (Kultalan alue, Kyläjoen), Lemmenjoki, Pajuhuippu, Puskuoja, Salakuljetus ja Sotajoki (Pahaoja, Villipankki)

Frans osti huutokaupassa valtausoikeuden Kultalan alueeseen nro 4 vuonna 1895.

#### **<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Sotajoki 1–10" Sotajoki 1902 (10 kpl),  
"Ivalojoen 1–6" Sotajoensuu, Ivalojoen 1902 (6 kpl),  
"Pahaoja 1" Pahaoja Sotajoki 1902,  
"Lemmenjoki 1–6" Naukasjoen suu, Pajuhuippu Lemmenjoki 1902 (6 kpl),  
"Kaskuoja 1–6" Kaskuojansuu Ravadasjoki 1902 (6 kpl)  
"Haukijuppuranoja 1–2" (& Enblom Johan) Puskuoja Lemmenjoki 1903 (2 kpl),  
"Lemmenjoki 1" (& Enblom Johan) Pataoja Lemmenjoki 1903

Inari-seuran vuosikirja I 1995: 48, 49, 52, 55

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 67

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 23 kuva, 28, 29

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 18, 19, 24, 32, 36, 38, 39 kuva, 40, 41, 42, 43, 49, 70, 72, 73, 82

Kejonen Aimo, Geologian ja malminetsinnän historia: 174

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 46, 47

Lehtola Matti, Aikamatka Inarin kirkkotuvilta nykyaikaan: 18, (31), (37), (49), (64), (73)

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 238, 241

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 45; Ivalojoen erämainen kultajoki: 11, 15

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 106, 122; Lemmenjoen kultasatu: (129)

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 21, 107, 109, 114; Sankareita, veijareita ja huijareita: 69, 168, 169, 176, 209

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 51

Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 12

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 9; Kultaa ja kohtaloita: 84–86

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 82

Stigzelius Herman, Kultakuume: 83, 84, 85 kuva, 119, 195, 197, 198, 199, 204

### **KANGASNIEMI FRANS ARTUR** Eenokinpoika

– s. 2.4.1921 Tornio, k. 17.10.2002 Kiiruna Ruotsi

\* (Morgamoja)

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 39

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 45, 62

Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 92, 199

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 171

### **KANGASNIEMI GÖRAN YRJÖ** Yrjönpoika (talollinen, Inari)

– s. 7.11.1858 Kaamanen, k. 19.5.1922 Inari

\* Eskottijoki, Ivalojoen (Kultalan alue), Laanioja, Palsioja, Sotajoki (Lumioja) ja Äimijoki

Yrjö sai huutokaupassa vuonna 1886 kaivosoikeuden Kultalan alueelle nro 1 ja kaivosoikeuden neljäsosaan vuonna 1895 samaan paikkaan.  
Yrjö ja Mikael Kangasniemi tekivät kulanetsintämatkan Venäjälle vuonna 1903 (\* Kangasniemi Mikael).

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Sotajoki 1" Sukulan paikka, Sotajoki 1883,  
"Ivalojoki 1" Kultalasta 3 km alavirtaan, Ivalojoki 1886–89,  
"Ivalojoki 2" Anelin paikka, Kultalasta 4 km ylävirtaan, Ivalojoki 1886–93,  
"Sotajoki 1" Sotajoki 1887–90,  
"Sotajoki 2–3" Sotajoki 1887–89 (2 kpl),  
"Tolosjoki 1–2" Laanilauttasen suulla, Tolosjoki 1887–93  
"Palsioja 1–3" Palsioja 1888–90 (3 kpl),  
"Luttojoki 1" Luton lähteet, Luttojoki 1890–91,  
"Hangasojä 1" Hangasojä (Tolosjoki) 1895–96,  
"Laanilauttanen 1" Laanilauttanen (Tolosjoki) 1900,  
"Eskottijoki 1" (& Törmänen Tuomas) Eskottijoki Alajärveltä 8 km 1902,  
"Louhioja 1" Louhioja, Ivalojoelta 1,2 km 1904

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 17 kuva, 21  
Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 15, 28, 29, 30, 31, 70, 72  
Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 156, 176; Sankareita, veijareita ja huijareita: 69, 234  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 74, 80, 83, 84, 85 kuva, 93, 94 kuva

**KANGASNIEMI HEIKKI** s. 12.11.1908 Inari, k. 22.12.1990

Heikki kaivoi porukassa Miessillä "uskovaisten valtauksella" kesällä 1950.

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 4: 36  
Ruonaniemi Arvo, Povipullon kultaa: 208; Vuosi Sata: 113

**KANGASNIEMI HEIMO SULO** Johanninpoika "Junnun Heimo" (talollinen, Inari)  
– s. 30.1.1900 Inari, k. 13.11.1983 Inari

\* Jäkälä-äytsi, Morgamoja ja (Ruihtuäytsin latvaosalla)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pulkka" Jäkälä-äytsi (Ravadasjoki) 1949–50

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 32  
Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 22, 24, 25, 27, 63  
Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 12, 13 kuva, 15  
Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 432  
Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 170; Lapin kultaa: 118, 120; Lemmenjoen kultasatu: 30, 97  
Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 114; Kultakuumeen kuvat: 85; Lapin kultamaat: 70;  
Sankareita, veijareita ja huijareita: 176  
Ruonaniemi Arvo, Povipullon kultaa: 208; Vuosi Sata: 112

**KANGASNIEMI HENRIK HEIKKI** Yrjönpoika

– s. 1.9.1863 Kaamanen, k. 7.4.1942 Inari

\* Palsioja ja Sotajoki

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 15, kuva 23, 24  
Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 15, 18, 19, 20, 28  
Lehtola Matti, Aikamatka Inarin kirkkotuvilta nykyaikaan: 18

**KANGASNIEMI HERMAN** Yrjönpoika

- s. 16.6.1867 Kaamanen, k. 3.4.1931 Astoria, Oregon

Herman kaivoi kultaa veljiensä kanssa. Herman oli Amerikassa veljensä Mauritsin kanssa vuosina 1890–1903 ja palasi Amerikkaan takaisin vuonna 1908.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Grönholmankoski 1" Grönholminkoski, Ivalojoen 1890–91

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 23 kuva, 26  
Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 15, 19, 20, 44

**KANGASNIEMI ILO IIVARI** s. 13.3.1891 Inari, k. 23.7.1944 Oulu

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 32  
Ruonaniemi Arvo, Lemmenjoen kultamuistot: 32, 103

**KANGASNIEMI JAAKKO MARTTI** Eenokinpoika s. 26.7.1930 Inari, k. 7.8.2015 Rovaniemi

\* Appisnulkki, Hipputiedosto, Puskuoja ja Ruihtuäytsi

Jaakko meni Volmari Kangasniemen porukkaan Jäkälä-äytsille vuonna 1948 ja kaivoi kultaa vuoteen 1952 saakka. Jaakko palasi kultamaille vuonna 1979. Hän rakensi lapiokaivurin helpottamaan kullan kaivamista vuonna 1985 Ruihtun latvalla. Jaakon puoliso Taimi osallistui myös kaivutyöhön.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hipun Jatko" (& Kangasniemi Ari) Lemmenjoki 1980,  
"Ruitun hippu" (& Kangasniemi Ari) Ruihtuäytsi (Lemmenjoki) 1979–84,  
"Appis 1" (& Kangasniemi Jari) Jänkäpäänoja (Appisnulkki) 1987–90,  
"Ruitun Hippu 2" (& Kangasniemi Ari) Ruihtuoja (Lemmenjoki) 1987–90,  
"Kaarrepankki" (& Kangasniemi Ari) Kaarreoja (Miessijoki) 1989–97 (kaivospiiri 1991-),  
"Ruitun Ihme" (& Minkkinen Veijo) Ruihtuäytsi kaivospiiri 1993-  
"Kulta-Kuusi" Kyläjoki (Ivalojoen) 1994–96

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 11, 86  
Hanhivaara M., Kaskimies K. ja Pitkänen P. (toim.), Ivalojoen kultalat: 9  
Johansson Peter ym., Lemmenjoki, opaskirja ja geologinen kartta: 21  
Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 74, 96  
Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 60  
Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 31, 45, 46, 47, 48, 78, 84 kuva, 88 kuva  
Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 39, 44, 45, 46, 47, 50, 51, 52, 53, 58, 59, 60, 61, 68, 69, 82 kuva, 96, 118, 122, 127, 130, 151, 152, 163 kuva, 171, 172, 212, 225, 227, 233, 251, 275, 307  
Kinnunen Kari A. (toim.), Suomen korukivet: 331 kuva  
Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 45  
Kyrö Hely, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 79  
Lapin legendat 2, Petronella, unelma elää: 56  
Launonen Kauko, Kultakivat 25 vuotta: 22, 50  
Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 11 kuva, 82, 88, 92, 94, 100, 102, 105, 108, 118, 123, 124, 128, 129 kuva, 130, 133 kuva, 136, 141, 148 kuva, 149, 150, 156, 161, 168, 169, 170, 172, 175  
Niskanen Annamari (toim.), Tahto oli vanhempien taskussa: 162, 168  
Oulun yliopisto (inventointityöt), Lemmenjoki 1988: 2, 3, 24–28  
Paakkanen Reima, Uusi kullankaivajan käsikirja: 4, 116  
Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 102, 134, 135, 150, 156, 156 kuva, 157, 165; Kultamuseo 10 vuotta: 45; Lapin kultamaat: 87, 89; Sankareita, veijareita ja huijareita: 163, 164, 183, 200, 201, 210, 213, 214, 218, 218 kuva, 219, 226, 240, 244, 245 kuva  
Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 100, 112  
Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 3: 266  
Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 66  
Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 199  
Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 19, 125, 128–129 kuvat, 166, 169, 183; Kultaa ja kohtaloita: 84; Povipullon kultaa: (156), (157), 160, 172; Lemmenjoen kultamuistot: 26, 49, 50 kuva, 61, 63, 64 kuva, 67, 75, 76, 77, 82, 84, 85, 86 kuva, 87, 88, 91, 103, 107, 113, (130), 136 kuva; Vuosi Sata: 87, 94, 109, 110, 111 kuva, 114 kuva

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 169, 170, 171, 172  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 84, 239  
Taipale Kalle, Kivet: (54 kuva)  
Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 29, 176

### **KANGASNIEMI JARI KALERVO** Jaakonpoika (kansallispuiston vartija) s. \_1962 Inari

\* Appisnulkki ja Fransun aitta

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Appis 1" (& Kangasniemi Jaakko) Jänkäänoja (Appisnulkki) 1987–90

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 91, 91 kuva  
Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 29, 60  
Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 50  
Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 189  
Väänänen Veikko, Hammastunturi, ihmisen erämaa: 117 kuva

### **KANGASNIEMI JOHAN ANDERS JUHO** Yrjönpoika (kauppias, kalastaja, poromies, Inari)

– s. 27.4.1855 (tai 17.4.1855) Inari, k. 30.1.1923 Inari

\* Harrioja, Hopeavaara, Ivalojoen (Kyläjokisuu, Sotajokisuu), Kemin Kullanetsintä Oy, Laanioja, Lemmenjoki, Luttojoki, Morgamoja, Palsioja, Patakoski, Pikku-Harrijoki, Salakuljetus, Sileäselkä, Vaijoki ja Zellberginoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Luttojoki 1" Lutan lähteet, Luttojoki, (valtaus oli samalla kohtaa kuin Piponiuksella oli ollut aikaisemmin), 1882

"Sotajoki 1" Ivalojoelta 2,7 km, Sotajoki 1885–93,

"Kyläjoki 1" Kyläjoki 1887–90,

"Kyläjoki 2" Kyläjoki 1887–1889,

"Ivalojoen 1" Sotajoensuu, Ivalojoen 1887–91,

"Ivalojoen 2" Sotajoensuu, Ivalojoen 1887–90,

"Sotajoki 1" Ivalojoelta 2,1 km, Sotajoki 1887–92,

"Ritakoski 3" Ritakoski, Ivalojoen 1887–89,

"Ritakoski 1–2" Ritakoski, Ivalojoen 1887–91 (2 kpl),

"Tolosjoki 1–2" Laanilauttanen, Tolosjoki 1887–93 (2 kpl),

"Ivalojoen 3" Kultalasta 5,5 km alavirtaan, Ivalojoen 1887–93,

"Ivalojoen 4" Kultalasta 5,5 km alavirtaan, Ivalojoen 1887–89,

"Ivalojoen 5–6" Timanttiojan ja Kyläjoen välissä, Ivalojoen 1888–90 (2 kpl),

"Kyläjoki 3–4" Kyläjoki 1888–90 (2 kpl),

"Ivalojoen 7" Kyläjoki Ivalojoen 1888–90,

"Ivalojoen 8" Moberginojansuu, Sotajoki 1889–1892,

"Hangasoja 1" Hangasoja (Tolosjoki) 1892–94,

"Sotajoki 1–5" Sotajoki 1902 (5 kpl),

"Vaijoki 1–12" Vaijokisuu (Lemmenjoki) 1902 (12 kpl),

"Hopeakivenvaara 1–3" vaaran eteläreuna, Hopeakivivaara eli Silbagaelgivaarre (Utsjoki) 1902 (3 kpl),

"Hopeakivenvaara 4–13" vaaran eteläreuna, Hopeakivivaara (Utsjoki) 1902 (10 kpl),

"Ristiinamarasto 1–4" Ristiinamarasto (Palsioja) 1902 (4 kpl),

"Siljanselkä 1–2" Siljanselkä (Palsioja) 1902 (2 kpl),

"Lemmenjoki 1–2" Morgamojansuu Lemmenjoki 1902 (2 kpl),

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 17 kuva, 18, 19  
Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 9, 10, 12, 15, 16, 18, 21, 22, 23, 26, 28, 29, 38, 70, 72, 82

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 58

Lehtola Matti, Aikamatka Inarin kirkkotuvilta nykyaikaan: 18

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 235, 238, 241

Luhta Vesa, Ivalojoen erämainen kultajoki: 11

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 76, 107, 175, 176 kartta; Lapin kultamaat: 104; Saariselkä: 13, 49; Sankareita, veijareita ja huijareita: 103, 135, 168, 234; Ivalojoen: 102

Ruonaniemi Arvo, Kultaa ja kohtaloita: 85

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 110

Stigzelius Herman, Kultakuume: 70, 72, 80, 81, 84, 85 kuva, 104, 116, 197

**KANGASNIEMI JOHAN ERKKI** Volmarinpoika (Inari) s. 26.11.1928 Inari

\* Jäkäläpää ja Jäkälä-äytsi

Erkki tuli radistiksi Jäkäläpäälle vuonna 1952 ja suoritti lentokoneen tilaukset. Jukka Lindström kuljetti lentokoneella tavaroita, kultamiehiä ja turisteja. Väliaikoina Erkki kaivoi kultaa Miessijoen ja Jäkälä-äytsin latvavesillä. Lisäksi Erkki kuljetti hevosella tavaroita monen kultamiehen kämpälle. Erkki toimi radistina neljänä kesänä ja viidentenä kesänä yhden kuukauden.

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 40, 62  
Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 53, 64 kuvat  
Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 12, 15, 29  
Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 436  
Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 150; Lemmenjoen kultasatu: 139  
Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 85  
Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 4: 37  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 222

**KANGASNIEMI JOUNI** Volmarinpoika (Inari) s. 16.5.1923 Inari, k. 10.9.2014 Tampere

\* Jäkälä-äytsi, (Pihlajakuru) ja Pohjoiskuru

Kultatuloilla Jouni osti traktorin ja sirkkelin.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pohjoiskuru" Pohjoiskuru (Jäkälä-äytsi) 1947–51 (kaivospiiri 1951–53)

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 68  
Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 62  
Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 51, 52, 53  
Lapin legendat 2, Petronella, unelma elää: 39  
Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 11, 14  
Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 230; Lemmenjoen kultasatu: 41  
Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 159; Kultakuumeen kuvat: 84, 87; Kultamaiden retkeilyopas: 60; Lapin kultamaat: 90; Lemmenjoen kultamaat: 11; Sankareita, veijareita ja huijareita: 220, 221  
Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 105  
Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 41; Lemmenjoen kultamuistot: 18  
Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 170  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 204

**KANGASNIEMI KAARLO ERKKI** Väinönpoika s. \_1931 Inari

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT

"Hirvas" Jäkälä-äytsi (Ravadasjoki) 1948–52

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 32  
Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 27

**KANGASNIEMI MALAKIAS** (Kiia) Yrjönpoika (talollinen, poromies, kalastaja, metsämies) s. 31.12.1856 Inari, k. 24.10.1918 Inari

\* (Laanioja, Lemmenjoki, Lutto ja Sotajoki)

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 20  
Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 11, 12, 15, 16, 18, 19, 28, 33  
Lehtola Matti, Aikamatka Inarin kirkkotuvilta nykyaikaan: 31

**KANGASNIEMI MATTI NILO PÄIVIÖ** s. \_1932 Inari

\* Jäkälä-äytsi ja Pihlajakuru

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pihlajaoja" (& Kangasniemi M. N. ) Pihlajaoja (Jäkälä-äytsi) 1947–51 (kaivospiiri 1951–53),

"Pihlajanojansuu" (& Kangasniemi M. N.) Pihlajanojansuu (Jäkälä-äytsi) 1948–51 (kaivospiiri 1951–52)

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 63

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 51, 53

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 14

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 84, 87; Sankareita, veijareita ja huijareita: 220, 221

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 41; Kultahiekka ja tiimalasi: 21; Lemmenjoen kultamuistot: 18

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 170

Stigzelius Herman, Kultakuume: 204

### **KANGASNIEMI MAURITZ** Yrjönpoika

– s. 5.1.1870 Kaamanen, k. 7.12.1933 Ely Minnesota USA

Maurits meni Amerikkaan poronhoidosta ja kullankaivuusta tienamillaan rahoilla vuonna 1890.

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 23 kuva, 28

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 17, 19, 20, 44

### **KANGASNIEMI MIKAEL** ("Mikki tai Mikko") Yrjönpoika (itsellinen, Inari)

– s. 23.11.1860 Kaamanen, k. 27.3.1943 Inari

\* Ivalojoen (Kultalan alue)

Geologinen komissio palkkasi kokeneet kullankaivajat Mikael ja Yrjö Kangasniemen etsimään kultaa venäläisen geologin kanssa. Tarkempi paikka sijaitsi Altailla, Jenisien latvoilla ja Baikal-järven alueella. He todennäköisesti lähtivät vuonna 1903 ja he olivat siellä sopimuksessa määrätyn ajan eli kaksi vuotta.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ivalojoen 1" Timanttioja (Ivalojoen) 1891–92,

"Ivalojoen 2–3" Kyläjoensuulta 1,2 km alavirtaan, Ivalojoen 1893–94 (2 kpl),

"Ivalojoen 4" Kyläjoensuulta 1,2 km alavirtaan, Ivalojoen 1894–95

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 17 kuva, 22

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 15, 17, 19, 29, 30, 31

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 4: 39

Stigzelius Herman, Kultakuume: 84, 85 kuva

### **KANGASNIEMI OIVA OSKARI** Johaninpoika "Junnun Oiva"

– s. 9.9.1902 Inari, k. 25.5.1974 Inari

\* Jäkälä-äytsi, Morgamoja ja Pihlajakuru

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ajokas" Jäkälä-äytsi (Ravadasjoen) 1948–52

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 19

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 25, 26, 27, 63

Lehtola Matti, Aikamatka Inarin kirkkotuvilta nykyaikaan: 47

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 12, 13 kuva, 15

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 432

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 170, 249, 252, 253, 272–273 kuvat; Lapin kultaa: 64–65 kuvat, 121, 188; Lemmenjoen kultasatu: 30, 97

Niskanen Annamari (toim.), Tahto oli vanhempien taskussa: 42

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 114, 181; Lapin kultamaat: 70; Sankareita, veijareita ja huijareita: 176, 238; Kultakuumeen kuvat: 85

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 19, 77; Kultahiekka ja tiimalasi: 21, 36; Povipullon kultaa: 207;

Lemmenjoen kultamuistot: 103; Vuosi Sata: 112

### **KANGASNIEMI NILO PENTTI JUHANI** s. \_1956 Inari

\* Fransun aitta

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 29, 32, 47

**KANGASNIEMI TAIMI MARIA** (os. Lehtonen) (Inari) s. 7.8.1937 Pihlajavesi, k. 19.12.2017 Inari

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 68, 150, 151, 212  
Niskanen Annamari (toim.), Tahto oli vanhempien taskussa: 164

**KANGASNIEMI TOIVO OSKARI** Fransin poika (talollinen, Inari)

- s. 30.1.1901 Inari, k. 31.1.1979 Inari

\* Jäkälä-äytsi, Lutto ja Pihlajakuru

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Äytsinsuu" Jäkälä-äytsi (Ravadasjoki) 1947–51

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 68

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 40

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 26, 41, 51, 52, 54, 55, 58, 60, 63, 65

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 11, 14, 63

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 432

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 230; Lemmenjoen kultasatu: 34, 41

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 159; Kultakuumeen kuvat: 84; Lapin kultamaat: 90;

Lemmenjoen kultamaat: 11; Sankareita, veijareita ja huijareita: 220

Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 12

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 41; Kultahiekka ja tiimalasi: 21; Lemmenjoen kultamuistot: 18, 103

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 83

Stigzelius Herman, Kultakuume: 84, 204

**KANGASNIEMI VEIKKO MIKAEL MIKKO** Oskarinpoika (työmies)

– s. 2.7.1924 Inari, k. 23.12.2003 Inari

\* Hipputiedosto, Jäkälä-äytsi, (Lapin Kullankaivajain liitto) ja Pihlajakuru

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Äytsinhaara" Jäkälä-Äytsi (Ravadasjoki) 1947–51

Huovinen Aune, Laanilan tyttö: 91 kuva

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 40, 64

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 55

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 11, 14, 63, 149

Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 84; Sankareita, veijareita ja huijareita: 220

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa: 170

Stigzelius Herman, Kultakuume: 204

**KANGASNIEMI VEIKKO VALMIS** Fransinpoika

– s. 24.3.1906 Inari, k. 23.5.1989 Rovaniemi

\* Lapin Kullankaivajain liitto ja Morgamoja

Haapio Markku (toim.), Suuri erätieto 1: 71

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 68

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 41

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 37 kuva, 41, 42, 43, 57, 58, 59, 60, 61, 62,

63, 65, 66, 69, 73, 74, 77, 78, 79, 80, 81, 82, 83, 84, 85, 86, 87

Lapin legendat 2, Petronella, unelma elää: 46

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 17, 18, 20, 24, 150, 167, 170

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 309 kuva, 311 kuva

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 21, 107, 109, 114, 121, 134; Kultamaiden retkeilyopas: 89;

Lapin kultamaat: 75; Sankareita, veijareita ja huijareita: 169, 170, 176, 183

Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 92, 93, 134, 199

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 9, 20, 23, 36, 38, 40, 169; Kultaa ja kohtaloita: 68, 69, 84, 85, 86, 159, 181, 182; Kultahiekka ja tiimalasi: 19, 20, 21; Lemmenjoen kultamuistot: 16, 17, 18, 67, 87, 93, 102, 103

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 171, 182

Stigzelius Herman, Kultakuume: 84, 195, 198, 206

Vuorio Antero, Jokela Pekka, Rantala Jaakko, Er. os. P:n tie: 15, 26, 52, 147, 212

## **KASNGASNIEMI VILLE (\* KANGASNIEMI EDVARD)**

**KANGASNIEMI VOLMAR ARTTURI** (Arthur) Fransinpoika (talollinen, Inari)

– s. 22.2.1898 Inari, k. 11.4.1961 Inari

\* Hipputiedosto, Jäkälä-äytsi, (Kuivakuru), (Laanila), Lapin Kullankaivajain liitto, Morgamoja ja Pihlajakuru

Volmar toimi Laanilan majatalon hoitajana vuosina 1926–28.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultala" Kuivakuru (Tolosjoki) 1926,

"Pihlajaoja" (& Kangasniemi M. N.) Pihlajaoja (Jäkälä-äytsi) 1947–51 (kaivospiiri 1951–53),

"Pihlajanojansuu" (& Kangasniemi M. N.) Pihlajanojansuu (Jäkälä-äytsi) 1948–51 (kaivospiiri 1951–52)

Haapio Markku (toim.), Suuri erätieto 1: 71

Huovinen Aune, Laanilan tyttö: 9

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 68

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 40

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 26, 41, 51, 52, 55, 58, 59, 60, 63, 65, 69

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 85

Lapin legendat 2, Petronella, unelma elää: 39, 40

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 11, 12, 14, 20, 27, 30, 31, 167

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 432

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 144, 146, 177, 230; Lapin kultaa: 59, 91; Lemmenjoen kultasatu: 34, 41

Niskanen Annamari (toim.), Tahto oli vanhempien taskussa: 162, 170

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 84, 121, 158, 159, 181; Kultakuumeen kuvat: 7, 70, 84;

Kultamaiden retkeilyopas: 60, 89; Lapin kultamaat: 75, 90; Lemmenjoen kultamaat: 11; Saariselkä: 61;

Sankareita, veijareita ja huijareita: 147, 183, 220, 238

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 3: 50

Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 105, 106

Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 12

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 19, 38, 54; Kultaa ja kohtaloita: 69, 87–88, 167; Kultahiekka ja

tiimalasi: 20, 21, 22; Povipullon kultaa: 10, 165, 207; Lemmenjoen kultamuistot: 17, 103; Vuosi Sata: 111

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 82, 83, 145, 170, 171, 182

Stigzelius Herman, Kultakuume: 84, 150, 163, 203 kuva, 204, 206, 212, 215, 222

**KANGASNIEMI VÄINÖ ULJAS** Johaninpoika

– s. 24.5.1904 Inari, k. 22.5.1977 Inari

\* Morgamoja

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 32

Kangasniemi Väinö, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 25, 26, 27

Lehtola Matti, Aikamatka Inarin kirkkotuvilta nykyaikaan: 47, 82

Mäkipuro Viljo, Lapin kultaa: 118, 120

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 41; Kultahiekka ja tiimalasi: 21; Povipullon kultaa: 207;

Lemmenjoen kultamuistot: 18; Vuosi Sata: 112

**KANGASNIEMI YRJÖ** Juhaniinpoika "Yrri-Äijä"

– s. 16.7.1817 (tai 16.7.1821) Honkajoki, k. 2.2.1901 Inari

\* Thule

Yrjö kalasti, hoiti poroja, viljeli maata ja kaivoi kultaa. Kullankaivuuseen hän innostui, kun Johan Konrad Lihrin kullansyntäporukka yöpyi hänen luonaan Kaamasessa syksyllä 1868.

Aurén P. W., Matkani Lapinmaassa 1867 (suom. Leif Rantala): 58

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 14, 15

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 5, 6, 7, 8, 9, 10, 11, 12, 13, 14, 15, 16, 17, 18, 19, 20, 32, 33, 82, 83

Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 68  
Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 237, 238, 239  
Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 217  
Ruonaniemi Arvo, Kultaa ja kohtaloita: 85  
Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 169, 170  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 27, 74, 84

### **KANKAINEN ANTTI** (työnjohtaja) s. 26.11.1943, k. 31.5.2022 Akaa

Antti kävi 1980- ja -90- luvuilla Lapissa ja tutustui Yrjö ja Jalmari Korhoseen Lemmenjoella. Antti keräsi näillä matkoilla korundeja Miessijoella ja Jäkälä-äytsillä. Antti ja Jalmari Korhonen kehittivät uutta kilpavaskoolia. Antti teki näitä vaskooleja ja niillä pärjättiin hyvin huuhtontakilpailuissa 1980-luvulla.

### **KANKAINEN HANNELE**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultakivi" (& Kankainen Pellervo) Lemmenjoki 1980–85,  
"Kallio" (& Kankainen Pellervo) Lemmenjoki 1980–88,  
"Kultakallio" Jäkälä-äytsi (Ravadasjoki) 1989–95

Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 183  
Roth Anne, Kultamaan tyttäret: 115–118  
Ruonaniemi Arvo, Vuosi Sata: 98

### **KANKAINEN INARI** s. 1980 (Hannelen ja Pellervon tytär)

\* (Jäkälä-äytsi)

Roth Anne, Kultamaan tyttäret: 114–118, 115 kuva

### **KANKAINEN KIRSTI** s. 9.7.1947 Urjala, k. 7.6.2020 Valkeakoski

Kirsti harrasti kivien ja kullan etsintää.

### **KANKAINEN MATTI PELLERVO** (kullankaivaja, Inari) "Pelle"

– s. 27.3.1910 Kotka, k. 7.11.1980 Muddusjärvi, Inari

\* Jäkälä-äytsi, Luttojoki ja Miessijoki

Pelle tuli Lemmenjoelle vuonna 1950. Pelle oli oma persoonallisuus, söi ruokansa raakana, nukkui talvella taivasalla ja pukeutui nahkoihin. Pelle kokeili kullankaivuuta, mutta totesi sen liian raskaaksi. Hän osteli muitten kaivajien hylkäämiä kämppiä ja kuljetti turisteja niihin sekä opetti vaskaamista.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Unelma" Jäkälä-äytsi (Ravadasjoki) 1963–66,  
"Paljaikko" Miessijoki (Vaskojoki) 1970–75,  
"Jäkälä" Jäkälä-äytsi (Ravadasjoki) 1972–78,  
"Kultakivi" (& Kankainen Hannele) Lemmenjoki 1980–85,  
"Kallio" (& Kankainen Hannele) Lemmenjoki 1980–88

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 8, 90  
Inarilainen 1996, vuosikirja: 44, 45, 47  
Johansson Peter ym., Lemmenjoki, opaskirja ja geologinen kartta: 19  
Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 71, 73, 80, 282  
Kojo Raimo, Heittiön vaellus: 267, 268, 269; Lapin retkeilyopas: 93; Pohjoiset erämaat: 126  
Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 108–109, 208  
Kultamuseon julkaisuja nro 29, Lapin kulta-alueiden kulttuuriympäristöt: 11, 83  
Kultamuseo nro 18, Golden World: 15  
Kultamuseon julkaisuja no 31, Kultamuseon 40-vuotisjuhlasyposium: 37  
Kyrö Hely, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 49, 60  
Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 51, 62  
Lapin legendat 5, Kruunupäitä ja kullankaivajia: 32, 33–36, 55

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 52, 53  
 Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 48 kuva, 67  
 Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 247, 248, 257; Lemmenjoen kultasatu: 65–65 kuvat, 124, 125, 126  
 Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 155, 158, 159, 161, 162 kuva, 162, 163, 181; Kultakuumeen kuvat: 9 kuva; Kultamaiden retkeilyopas: 61, 62, 96; Kultamuseo 10 vuotta: 9, 11, 41, 46, 53, 54; Lapin kultamaat: 84, 85 kuva, 89, 90, 91, 92, 93, 94, 95, 97, 107, 127; Lemmenjoen kultamaat: 3, 11, 12 kartta, 14, 15, 19; Sankareita, veijareita ja huijareita: 5, 198, 210, 220, 223–225, 224 kuva, 229, 230, 238  
 Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 31, 72, 97, 106, 112, 116; Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 166–167, 192  
 Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 2: 158  
 Peltonen Milla, Erakot: 16, 25–32, 34  
 Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 83, 183, 214  
 Roth Anne, Kultamaan tyttäret: 114, 116  
 Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 50, 128–129 kuvat, 149, 157, 158, 159, 160, 161, 162, 163, 164, 177, 185; Kultaa ja kohtaloita: 92–93; Kultahiekka ja tiimalasi: 36, 39, 52, 53 kuva, 53; Povipullon kultaa: 28, (30), (38), (39), (40), (61), (62), (63), (67), (84), 120–121, 121 kuva, 137, 151, 207; Lemmenjoen kultamuistot: 97 kuva, 109, 113; Vuosi Sata: (94), 98, 99 kuva, 112  
 Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 186  
 Wikipedia, luettelo Lapin kullankaivajista

## **KANKIMÄKI MARKKU (Alavus) s. \_1947**

\* (Palsioja, Elsaaja, Lapin Kullankaivajain liiton valtaus)

## **KANNIAINEN**

Imuroi Vuijemilla 1980-luvun loppupuolella.

## **KANNIAINEN HANNU**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Känniväära" (& Valtavaara Matti) Hopioja (Tankajoki) 1989–91

Hannu ja Matti Valtavaara ovat kaivaneet lapiolla vuodesta 1996 lähtien Moberginojan kaivospiirillä Usko Kobran hallintoalueella ja kaivu jatkuu edelleen. Tämä tieto on saapunut 7.1.2016.

## **KANNINEN JUHA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"POK-Kellotapuli" (& Ojala Juha, Palonen Hannu) Kellotapulinoja (Vuijemi) 1986–91,

"Waskisvuoto" Vaskissuvanto (Ivalojoen) 1991–95

## **KANNIO ERKKI ANTERO "Roka-Eki" s. 10.1.1942, k. 18.6.1981**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Morgapeänä johka" Terävänkivenpään ja Tankapään välillä pienen lammen (355,5) kohdalla, Kopsusjoki (Luiro) 1975–80

Kyrö Hely, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: (49)

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: (51), (95)

Liimatainen Sari, Pienestä kultahuuhtomosta kansainväliseksi kultakyläksi (nro 17): 83

Launonen Kauko, Kultakisat 25 vuotta: (8), 18 kuva, 24 kuva

Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 28 kuva, 32 kuva

Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 109

Ruonaniemi Arvo, Povipullon kultaa: 207; Vuosi Sata: 112

Teeriaho Yrjö, Mattsson Jorma, Tietoa ja tarinaa Saariselältä: 23

## **KANNISTO JANNE (Oulu)**

\* Hipputiedosto, Makasiinikuru (Kuivakurunoja), Purnuoja

Janne aloitti kullan etsinnän vuonna 1991 Tankavaarassa.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Del Monte" Kuivakuru (Tolosjoki) 1998–2006,

"Makasiini" Makasiinikuru (Tolosjoki) 2005–12

<>VALTAUSKIRJA:

KaivNro 9214 "Iida" Lismanpalon itäreuna, Lismajoki Sodankylä 2014–18, valtauksen siirto, siirron saaja Kuha Pertti 2016.

KaivNro 9293 "Eija" Lismanpalon itäreuna, Lismajoki 2014–18.

KaivNro 9294 "Vilma" Lismanpalon itäreuna, Lismajoki 2014–18, valtausoikeuden siirto Juha Ruotsalaiselle 2015.

KaivNro 9295 "Terhi" Lismanpalon itäreuna, Lismajoki 2014–18, valtausoikeuden siirto Jouko Mattilalle 2015.

<>KULLANHUUDONTALUPA:

HL2012:0073 "Makasiini" Makasiinikuru Kuivakuru Tolosjoki, lapiokaivu, 2013–16.

HL2018:0016 "Eija" Lismapalo, ei ole Lismajoen rannalla, Sodankylä, lapiokaivu, 2020–30.

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 21

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 224

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 128, 208

Kultamuseon julkaisuja no 30, Lemmenjoen isommukset, Antti Aarnio-Wihurin hippukokoelma: 3, 22, 23, 95

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 15, 45, 95, 100; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 19, 114, 123

Stenros Manne, Lapin kulta ja kullankaivu: 24, 25 kuva, 50 kuva

Vaarala Harri, Kultahippujen rännitys ja korundien tunnistus: 62, 63

Vartiainen Risto, Lapin korukivet: 21 kuva, 33 kuvat, 34 kuva, 72

**KANNISTO MARJATTA** (Turku) s. \_1953

Marjatta aloitti kullan kaivamisen vuonna 1996.

**KANNISTO REIJO** (Turku) s. \_1936

\* Hipputiedosto ja Purnuoja

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 15, 95; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 19, 123

Stenros Manne, Lapin kulta ja kullankaivu: 24

**KANSTENIUS KARL** (työläinen, Tornio)

\* Ivalojoen (Anellinkorvat 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 53

**KANT MATTS** (Oulu)

\* Ivalojoen (Penttilänkoski, Saarikorva 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 52

**KANTANEN PIRJO** (Joutseno) s. \_1953

Partanen Seppo J. & Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 19

**KANTANEN REIJO** (Joutseno) s. \_1947

\* Hipputiedosto

Reijo on vetänyt Kutturin Kultakioskilla yhteislauluiltoja.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kolehti" Sotajoki 1987–92

Partanen Seppo J. & Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 19

**KANTOLA PEKKA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Myyrät" Vuijeminhaara 1999–2003

### **KANTOLA PIRKKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Köysikulta" Köysihaara ja Vuijeminhaara 2006–10

### **KANTOLA RAIMO KALERVO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Annabellan kulta" Annabellanoja (Sotajoki) 1990–92,  
"Kaikurannan kipinä" Serrijoki (Pelkosenniemi) 1991–96

### **KANTONIEMI MARTTI (Espoo) s. \_1938**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Kanto 2" Palsioja ja Annabellanojan latvat suoalue 2000–04  
<>KULLANHUUHDONTALUPA:  
HL2012:0002 "Wilperti" (& Kantoniemi Martti, Wilen Veijo) Limppuoja, Palsioja, lapiokaivu, 2014–18.  
Jatkolupa 2018–28. Kullanhuuhdontaluvan siirto 2020, siirron saajat Loikkanen Teijo ja Talaslahti Tero-Mikko.

### **KAPLI RAINER (Äänekoski) s. \_1950**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Ränni" Lato-oja (Tolosjoki) 1982–89,  
"Hälläväliä" Uusihaara (Tolosjoki) 1992–96,  
"Leenan kulta" Kakslauttanen 1996–97,  
"Moreeni Myyrät" Härkäselkä (Uusihaara) 1998–2005,  
"Moreeni Myyrät II" Härkäselkä 2006–13, valtausoikeuden siirto 2013, uudet omistajat Luimula Arne, Mäkelä Ari ja Sipponen Juha  
<>KULLANHUUHDONTALUPA:  
HL2011:0023 "RPS-Hangasoja" (& Hakala Sami, Kapli Rainer, Suikkanen Pekka) Hangasoja, nelostien ja sähkölinjan välissä (Tolosjoki), konekaivu, 2017–20.  
HL2012:0097 "Proku 3" Hangasoja, Kerkelänojasuulta ylävirtaan päin, sähkölinjan länsipuolella, lapiokaivu, 2013–17. Luvan aikaisempi oli haltija Kasti Reijo. Kullanhuuhdontaluvan siirto 2016, siirron saajat: Hakala Sami, Kapli Rainer, Suikkanen Pekka ja Matti sekä Turunen Hannu. Jatkolupa 2018–28.  
HL2020:0015 "RPS-Hangasoja HM" (& Hakala Sami, Kapli Rainer, Suikkanen Matti, Suikkanen Pekka, Turunen Hannu) Hangasoja ja Rönkönoja, sähkölinjan kohdalla, konekaivu, 2021–25.  
HL2021:0034 "Kulta-pandemia" Uusihaaran latvaosalla, lapiokaivu, 2022–26.

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 97 kuva

### **KARE KOSTI (kapteeni)**

\* Lemmenjoki, Morgamoja, Puskuoja ja Ruihtuäytsi  
<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Mela" Morgamojansuu (Lemmenjoki) 1950–54,  
"Hela" Puskuojasuu (Lemmenjoki) 1950–53,  
"Kela" Puskuojasuu (Lemmenjoki) 1950–54

Lapin legendat 2, Petronella, unelma elää: 39, 41, 47, 48  
Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 240–241 kuvat; Lapin kultaa: 64–65 kuvat, 103, 104, 106, 107, 134, 135, 136; Lemmenjoen kultasatu: 48–49 kuvat  
Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 86; Sankareita, veijareita ja huijareita: 209  
Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 105, 108, 117, 118, 119, 136, 137, 140, 141, 164, 176

### **KARELSKAYA ZHANNA (Mika Jylhän vaimo, Mauri Mäkisen kaivospiiri)**

\* (Jäkälä-äytsi, Pihlajakuru)  
Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 176 kuva

### **KARENO HANNU (Alajärvi) s. \_1948**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0091 "Tertun kulta" (& Kareno Hannu, Yli-Mannila Markku) Lauttaoja, Tankavaara, nelostien länsipuolella, lapiokaivu, 2013–16. Kallanhuuhdantalupa on siirtynyt Ahti Lindstedtltä vuonna 2013. Jatkolupa 2017–27. Kallanhuuhdantaluvan siirto 2020: siirron saaja Kareno Hannu ja alueen nimi muuttui, uusi nimi "Mukkaperä". Siirto 11.2024, saaja Haanpää Kari.  
HL2015:0011 "Golden Triangle" (& Kareno Hannu, Yli-Mannila Markku) Lauttaoja, nelostien länsipuolella, Purnumukan tien läheisyydessä, Tankavaara, lapiokaivu, 2017–27.

### **KARHU JUHANI (Sastamala)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

KaivNro 3951 "Lauttaoja" Lauttaoja (Tankavaara) kaivospiiri 1993-, kaivosoikeuden siirto 2013, aikaisemmat haltijat: Karhu Juhani, Heinonen Jouko, Huttunen Esko, Järvinen Jorma, Mauno Seppo, Nerg Pauli, Tanhuanpää Markku, Tenhunen Ari, von Wuthernau Kasper ja Yli-Koski Matti.

KaivNro 3951 "Lauttaoja" uudet haltijat 2013: Karhu Juhani, Heinonen Jouko, Huttunen Esko, Järvensivu Jorma, Mauno Seppo, Nerg Pauli, Nummela Pentti, von Wuthernau Kasper ja Yli-Koski Matti. Lakkaustamispäätös 2.12.2022.

<> KULLANHUHDONTALUPA:

HL2019:0064 "Lauttaoja 3-norra" (& Karhu Juhani, Huttunen Hannu, Järvensivu Jorma, Yli-Koski Matti, Nerg Pauli, Nummela Pentti, von Wuthernau Kasper, Heinonen Jouko, Mauno Seppo) Lauttaoja, Tankavaara, lapiokaivu, 2020–30.

Luvan siirto, saajat: Karhu Juhani, Järvensivu Jorma, Nerg Pauli, von Wuthernau Kasper, Timonen Olavi, Mauno Seppo, Lauttaojan Kulta Oy, 2021–30.

HL2019:0065 "Lauttaoja 2-mitte" (& Karhu Juhani, Huttunen Hannu, Järvensivu Jorma, Yli-Koski Matti, Nerg Pauli, Nummela Pentti, von Wuthernau Kasper, Heinonen Jouko, Mauno Seppo) Lauttaoja, Tankavaara, lapiokaivu, 2020–30.

Luvan siirto, saajat: Karhu Juhani, Järvensivu Jorma, Nerg Pauli, von Wuthernau Kasper, Timonen Olavi, Mauno Seppo, Lauttaojan Kulta Oy, 2021–30.

HL2019:0066 "Lauttaoja 1-puisto" (& Karhu Juhani, Huttunen Hannu, Järvensivu Jorma, Yli-Koski Matti, Nerg Pauli, Nummela Pentti, von Wuthernau Kasper, Heinonen Jouko, Mauno Seppo) Lauttaoja, Tankavaara, lapiokaivu, 2020–30.

Luvan siirto, saajat: Karhu Juhani, Järvensivu Jorma, Nerg Pauli, von Wuthernau Kasper, Timonen Olavi, Mauno Seppo, Lauttaojan Kulta Oy, 2021–30.

### **KARHUNEN PENTTI (geologi) s. 1943, k. 2.7.2012 Vantaa**

Pentti työskenteli Geologian tutkimuskeskuksessa ja vastasi siellä kivimuseon sekä kairasydänarkiston toiminnasta. Hänen tiedoistaan oli merkittävä apu Kultamuseolle ja Lapin Kallankaivajain liitolle. Pentti arkistoi ja tallensi GTK:n arkistoissa olevia vanhoja valokuvia ja karttoja. Niitä voi selata GTK:n nettisivuilta.

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 67

Kejonen Aimo, Geologian ja malminetsinnän historia: 182, 183

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 108

Lilja Erkki, Tunturien yli Jäämerelle: 34 kuva, 377, 444

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 244; Ivalojoiki: 128

Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 47, 64, 84, 94, 95, 102, 104, 122; Taita ja saivareita eli Iljetys 2: 100, 102, 103, 105, 127, 128, 152, 156, 182–183

Ruonaniemi Arvo, Lemmenjoen kultamuistot: 82

Stigzelius Herman, Kultakuume: 233, 234

Suomen jalokiviharrastajain yhdistys, 25 vuotta jalokiviharrastusta Suomessa: 23, 40

Väänänen Veikko, Uukia & isommuksia: 175

### **KARINIEMI S.**

\* Ivalojoiki (Kolmoskosken alaosa, Saunakoski 1870-luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 76

Stigzelius Herman, Kultakuume: 49

### **KARISAARI**

Partanen Seppo J., Ivalojoiki: 11

### **KARISAARI HEIKKI Heikinpoika (talollisenpoika, talokas, Inari)**

\* Hipputiedosto, Ivalojoen (Rovaniemenkoski) ja Sotajoki

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Vaskisjoki 1" (& Schneider Otto) Vaskisjoki (Ivalojoen) 1887–89,

"Hangasojat 1" Hangasojat (Tolosjoki) 1890–98,

"Ivalojoen 1" Sotajoen niemestä 180 m ylävirtaan (Ivalojoen) 1892–83,

"Björklundinkoski 1" Björklundinkoski, Ivalojoen 1892–95,

"Sotajoki 1" Witikan kohdalla, Sotajoki 1892–93,

"Sotajoki 1" Sotajoen suulta 1,2 km Sotajoki 1893–97,

"Sotajoki 1" Sotajoen suulta 1,3 km Sotajoki 1895–97

Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 60

Lehtola Matti, Aikamatka Inarin kirkkotuvilta nykyaikaan: 26

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 238

Luhta Vesa, Ivalojoen erämainen kultajoki: 16

Stigzelius Herman, Kultakuume: 80

**KARISAARI JOONAS JUHO** (talollisenpoika, Inari)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hangasojat 1" Hangasojat (Tolosjoki) 1890–98

**KARISAARI MIKKEL ERKKI** "Lintu-Mikko" (talollinen, Inari)

– s. 5.6.1867, k. 30.7.1929

\* Ivalojoen (Kultalan alue)

Mikko osti huutokaupassa Kultalan alueeseen nro 3 valtausoikeuden vuonna 1901.

Kangasniemi Jaakko, Yrri-Äijän suku ja Inarin Kangasniemet ja heidän jälkeläisensä: 29

Lehtola Matti, Aikamatka Inarin kirkkotuvilta nykyaikaan: 26, (46)

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 238, 240

Luhta Vesa, Ivalojoen erämainen kultajoki: 15

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 89, 110

Pitkänen Paavo, Kulta ja kivikirveitä: 50

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 69

Skants Lauri, Kulta, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 125

Stigzelius Herman, Kultakuume: 83, 119

**KARJALAINEN HEIMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultakaija" Köysihaaran sivupuro 1997–2005

**KARJALAINEN KALEVI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Vikkelä" (& Jurmu Uljas) Lemmenjoki 1985–91

**KARJALAINEN LAURI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kimmel" Palsioja 1993–2000

**KARJALAINEN RAIJA-LIISA** (Järvenpää)

\* Hipputiedosto ja Kaarreoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kaarreojan Kulta" Kaarreoja (Miessijoki) kaivospiiri 1998-

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 244

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 161

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 240

Partanen Seppo J. & Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 17

Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 179

**KARJALAINEN REINO** s. 16.7.1930, k. 17.10.2002

©JJK

\* Kaarreoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kivisuo" Kaarreoja (Miessijoki) 1989–95 (kaivospiiri 1994-),

"Pentti ja Pojat" Rönkönoja (Hangasoja) 1991–96

### **KARJALAINEN RISTO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Luton ruskakvartsi" (& Karjalainen Timo) Luttojärvi (Lutto) 1990–95

### **KARJALAINEN TIMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Luton ruskakvartsi" (& Karjalainen Risto) Luttojoki 1990–95

### **KARJANLAHTI ANDERS** (syytinkiläisen poika, Kauhava)

\* Ivalojoiki (Appiskoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 54

### **KARKOLA TIMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pankki" (& Fagerström Krister) Ivalojoiki 1989–92

### **KARLING JOHAN** (työmies, Tornio)

\* Ivalojoiki (Timanttiköngäs 1870 – luvulla)

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 34

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 41

### **KARLSSON OLAVI**

Olavi kaivoi Pekka Talvion valtauksella Elsaajalla ja Aatos Salmisen Moberginojan latvaosalla.

### **KARPPANEN AARRE** (Kuhmo) s. \_1954

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Viimetippa" Katajaoja (Tolosjoki) 2003–07,

"Kultaperho" Vuijeminhaara, Paskaojan yläpuolella 2006–13

### **KARPPANEN NILS** (itsellinen, Alatornio)

\* Ivalojoiki (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 89

### **KARPPINEN**

Karppisen veljekset kaivoivat Hopiaojalla Tankavaarassa 1930-luvulla.

Skants Lauri, Kulta, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 166

### **KARPPINEN AATAMI** Olavinpoika (itsellinen, Inari)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ivalojoiki 1" Möllerinkoski Kultalasta 9 km ylävirtaan, Ivalojoiki 1889–92,

"Kyläjoiki 1" Kyläjoen suulta 1,2 km ylävirtaan Kyläjoiki (Ivalojoiki) 1894–95

"Sotajoki 1" Sotajoen suulta 6 km, Sotajoki 1889–93,

"Hangasoja 1–2" Hangasoja Tolosjoki 1901

### **KARPPINEN AATU** (Ivalo) s. 1861, k. 1940

(\* Hangasoja)

Aatu kaivoi kultaa vuonna 1908. Aatulla ja Maunolla oli yhteinen valtaus Hangasojalla vuosina 1911–26 tai kaivoivat jonkun toisen valtauksella. Hangasojalle rakennettiin kämpä, sauna ja työmiesten kämpä. Kaivupaikka oli Prospektor Oy:n kämpän alapuolella. Aatu kaivoi myös Ivalojoen Kultalan alueella.

Roth Anne, Kultamaan tyttäret: 26

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 115, 139, 140

### **KARPPINEN ARI (Oulu) s. 1962**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pösönkulta" Eskottijoki, Koierivaara, Eskottijoenkuru 2004–08,

"Renunkulta" Eskottijoki, yläosa 2005–09

### **KARPPINEN DANIEL (itsellinen, Inari), Tanelin poika, s. 1896, k. 1976**

Daniel oli Hangasojalla työmiehenä vuonna 1912.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Sotajoki 1" Harriojansuulta 2 km alavirtaan, Sotajoki 1896

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 115

### **KARPPINEN ERKKI**

Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 61

Stigzelius Herman, Kultakuume: 186 kuva

### **KARPPINEN HANS PIETARI (PETTER) "Karppis-Hannu" (poromies) s. 1907, k. 1939**

Partanen Seppo J., Lapin kultamaat: 100

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 164, 166

Stigzelius Herman, Kultakuume: 182

### **KARPPINEN HEIKKI EENOKKKI "Humu" (kullankaivaja, Inari)**

– s. 30.6.1896 Inari, 5.7.1955 Ivalo

\* Jäkälä-äytsi (Jäkäläjoen suuosalla), Ladnjaovi, Lapin Kullankaivajain liitto, Miessijoki, Morgamoja ja Vaskojoki

Humu, Jouni Jomppanen, Kalle Karppinen ja V. Kangasniemi kaivoivat yhdessä vuosina 1948–49.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Humu" Morgamoja (Lemmenjoki) 1948,

"Humu" Morgamoja (Lemmenjoki) 1950–53

Haapio Markku (toim.), Suuri erätieto 1: 71

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 25, 63, 69

Kejonen Aimo, Geologian ja malminetsinnän historia: 190

Lehtola Matti, Aikamatka Inarin kirkkotuvilta nykyaikaan: 68

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkymät: 13 kuva, 15, 18, 20, 25, 167

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 432

Leppänen Kalevi, Lapinhullu: (214)

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 168, 170, 174, 231, 249, 250, 251, 252, 260, 262, 272–273  
kuvat, 292; Lapin kultaa: 64–65 kuvat, 71, 72, 73, 75, 80, 111, 118, 119, 120, 124, 126; Lemmenjoen  
kultasatu: 27, 28, 29, 30, 31, 32, 32–33 kuvat, 90, 93, 97, 168

Oulun yliopisto (inventointityöt), Lemmenjoki 1988: 40–43

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 114, 115, 116, 121, 159, 181; Kultakuumeen kuvat: 85;  
Kultamaiden retkeilyopas: 52, 89; Lapin kultamaat: 70, 71, 72, 75, 90; Lemmenjoen kultamaat: 8, 12  
kartta; Sankareita, veijareita ja huijareita: 176, 178, 183, 221, 238

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 4: 63

Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 130

Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: (43), (44)

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 19, 38, 41, 49, 68, 77, 152; Kultaa ja kohtaloita: 69, 78, 96–97 kuvat, 174, 176; Kultahiekka ja tiimalasi: 20, 21, 22, 36 kuva; Povipullon kultaa: 7, 8, (38), (41), (113), 136, 137, 207; Lemmenjoen kultamuistot: 17, 18, 24, 109, 123, 124, 125; Vuosi Sata: (94), 111

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 182

### **KARPPINEN KAI** (Humun poika)

\* (Lemmenjoki)

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 25, 63

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 432

Mäkipuro Viljo, Lapin kultaa: 71, 72

### **KARPPINEN KALLE ARVO** (kullankaivaja, työnjohtaja)

– s. 10.2.1905 Inari, k. 29.12.1979 Ivalo

\* Heikkilänoja

Kalle, Jouni Jomppanen, Heikki Karppinen, V. Kangasniemi ja kaivoivat yhdessä vuosina 1948 ja -49.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Puro" Heikkilänoja (Morgamoja, Lemmenjoki) 1948–52

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 12, 15

Niskanen Annamari (toim.), Tahto oli vanhempien taskussa: 172

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 181; Kultakuumeen kuvat: 85; Kultamuseo 10 vuotta: 46;

Lapin kultamaat: 97, 107; Sankareita, veijareita ja huijareita: 186, 238

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 17, 19, 77, 128–129 kuvat, 151, 152, 153; Kultaa ja kohtaloita: 77, 168, 171, 174, 177; Kultahiekka ja tiimalasi: 36, 39; Povipullon kultaa: 7, 18, 137, (143), 144–146, 145 kuva, (190), (192), 207; Lemmenjoen kultamuistot: 22, 93, 109, 125; Vuosi Sata: 94, 112, 117, 118

### **KARPPINEN KATRI** (\* myöh. KOKKO KATRI)

### **KARPPINEN MATTI** (työmies)

\* Ivalojoen (Sotajoenkoski 1870 – luvulla, K. A. Ekmannin valtauksella)

### **KARPPINEN PAULI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Luton kimallus" Kaunispään ja Pietarinvaaran välissä, Lutto 2011–15

### **KARPPINEN TANELI** s. 1864, k. 1952

Taneli oli Hangasojalla työmiehenä vuonna 1912.

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 115

### **KARPPINEN TOIVO** (kirvesmies, Inari)

\* Miessijoen latvaosa

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Karikuru" Miessijoki (Vaskojoki) 1948–51

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 12, 14

Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 85; Sankareita, veijareita ja huijareita: 189

### **KARPPINEN URHO JOUNI** (työnjohtaja, Inari) s. 27.5.1909 Inari, k. 1.11.1984

\* Siikajärvi

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Siikasalo" Siikajärvi (Vaskojoki) 1951–54

Niskanen Annamari (toim.), Tahto oli vanhempien taskussa: 172

Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 87

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia: 134

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 152; Kultaa ja kohtaloita: 71–73, 96–97 kuvat, 174–177;

Povipullon kultaa: 16, (143); Vuosi Sata: 117

## **KARPPINEN URPO**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2011:0014 "Fatima" (& Haataja Erkki, Karppinen Urpo, Lampinen Kristiina) Lato-ojan alaosalla, lähellä

Tolosjokea, Kotaharju, lapiokaivu, 2013–17.

## **KARPPINEN VEIKKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Lontyke" Ivalojoiki 1990–96

## **KARPPINEN VELI-MATTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Rauhanmaa" Ivalojoiki 1992–97.

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2015:0027 "Rauhanmaa II" (Lilja Seppo) Kuusiniemenselän, Lupposelän ja Keinotievan välillä, sähkölinjan itäpuolella, Tankapirtistä 3,5 km luoteeseen, (Sotajoki) (Sodankylä) 2011–15, lapiokaivu, 2017–27. Luvan siirto 8.2024, siirron saaja Karppinen Veli-Matti.

## **KARPPONEN MICKEL** (renki, Alatornio)

\* Ivalojoiki (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

## **KARRAKOSKI LAURI**

Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 185

## **KARROLA ASKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Tolosjoen Kulkurit" (& Granlund Olav, Ojala Seppo, Rasehorn Markku, Vainionpää Mikko) Tolosjoki

Pikku Hangasselkä 1997–2004

## **KARTANO MARJA** (Kauhajoki) s. \_1942

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Marja Mansion" Sotajoki, yläosa 2000–09

## **KARTTUNEN MIKKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Karttuvirta" (& Virta Väinö) Harrioja 1990–98

## **KARTTUNEN VESA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Valtaus" Sotajoki 1988–93

## **KARUKORPI SVEN** (varastopäällikkö, Helsinki)

\* Härkäoja, Jäkäläoja, Jäkälä-äytsi, Karukorvenkuru, Karuoja, Kivikkopuro ja Morgamo-  
ja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kajuko 1–2" (& Karukorpi Sven, Julin Frans, Koskela Emil) Jäkälä-äytsi (Lemmenjoki) 1949–53 (2 kpl),

"Kajuko 3" (& Karukorpi Sven, Julin Frans, Koskela Emil) Miessijoki (Vaskojoki) 1949,

"Seppo Ilmari" Heikkilänoja eli Syöppäänoja (Morgamoja) 1949–50,

"Seppo" Kaarreoja (Miessijoki) 1949–50,

"Härkä" Härkäoja (Ravadasjoki) 1950–51,

"Karuoja" Karuoja (Ravadasjoki) 1950–53,

"Tuulikki" Jäkälä-äytsi (Ravadasjoki) 1950–53,  
"Kuru" (& Hannula V. J.) Paadasoja (Ravadasjoki) 1951–52,  
"Moreeni" (& Hannula V. J.) Paadasjoki (Ravadasjoki, Lemmenjoki) 1951–54

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 283  
Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 61, 69  
Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 12, 18, 20, 167  
Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 155, 173, 230; Lapin kultaa: 35, 76, 113, 114; Lemmenjoen kultasatu: 27  
Oulun yliopisto (inventointityöt), Lemmenjoki 1991: 12, 14  
Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 121, 123, 159; Kultakuumeen kuvat: 73, 85, 86; Kultamaiden retkeilyopas: 89; Lapin kultamaat: 75, 76, 90; Sankareita, veijareita ja huijareita: 183, 185, 197, 221  
Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 13  
Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 36, 38, 41; Kultahiekka ja tiimalasi: 20, 21; Lemmenjoen kultamuistot: 17, 18  
Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 182

### **KARVONEN AKI** (eräopas, Helsinki) s. 1972

\* Hipputiedosto, (Lemmenjoki, Karukorvenkuru, toinen omistaja kaivospiirissä, lapiokaivu), Kaarreoja, Ami Telilän porukassa.

Aki kävi Lemmenjoella Timo Keinäsen kaivospiirillä vuonna 1999. Myös seuraavana kesänä Aki oli renkinä samassa paikassa. Aki omistaa nyt osan kaivospiiristä ja kaivaa lapiolla.

#### **<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Karukaivos" Karukorvenkuru (Maddib Ravaras) kaivospiiri 2004–

#### **<>KULLANHUUHDONTALUPA:**

HL2018:0001 "Arvidinhauit" nimetön puro, alkaa Råpisuaivin etelärinteestä, Maddib Ravadasjoki, lapiokaivu, 2018–22.

HL2019:0053 "Karukaivos" (& Karvonen Aki, Keinänen-Kiukaanniemi Sirkka) Karukorvenoja, Matti Ravadas, lapiokaivu, 2020–30.

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 328  
Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 93, 115, 116, 117, 208, 221, 225, 226, 227, 228, 234, 235, 236  
Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 98 kuva, 99, 149 kuva

### **KARVONEN JOHAN** (Liminka)

\* Ivalojoen (Sotajoenkoski 1870 – luvulta)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 101

### **KASKI ANTTI**

#### **<>KULLANHUUHDONTALUPA:**

HL2014:0019 "Rutiili" (Pohjola Kari, Kaski Antti, Korpimäki Terttu, Pentikäinen Marko) Tullinkuru, rajoittuu osittain itäpuolen hiekkamonttuun, nelostieltä noin 400 m, lapiokaivu, 2016–19. Jatkolupa 2019–29, (& Kaski Antti, Korpimäki Terttu, Pohjola Kari, Pohjola Sisko).

### **KASKIALA MARKKU**

#### **<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Vaakuna II" Vuijeminhaara 1995–2001

### **KASKINEN PERTTI**

#### **<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Köysivaara 1" (& Kaskinen Pertti, Soikkeli Lasse) Köysivaara (Vuijemi) 1984–87,

"Vuijemi 1" (& Kaskinen Pertti, Soikkeli Lasse) Vuijemi (Sotajoki) 1989–94,

"Vuijemiselkä 3" (& Riihimäki Eero, Soikkeli Lasse) Vuijemi (Sotajoki) 1990–95

### **KASKINEN PERTTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Köysivaara 1" (& Kaskinen Pentti, Soikkeli Lasse) Köysivaara (Vuijemi) 1984–87,

"Vuijemi 1" (& Kaskinen Pentti, Soikkeli Lasse) Vuijemi (Sotajoki) 1989–94

### **KASTI REIJO (Turku) s. \_1943**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Proku 3" Hangasoja (Tolosjoki) 2008–12

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2012:0097 "Proku 3" Hangasoja, Kerkelänojasuulta ylävirtaan päin, sähkölinjan länsipuolella, lapiokaivu, 2013–19. Kullanhuhdontaluvan siirto 2016, siirron saajat: Hakala Sami, Kapli Rainer, Suikkanen Pekka ja Matti sekä Turunen Hannu.

### **KASTREN HENRIK (satulatekijä, Tornio)**

\* Ivalojoen (Kolmoskosken alaosa 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 87

### **KATAINEN JORMA**

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2012:0042 "Kultavaara" Uusihaara, Kutturantien eteläpuolella, lapiokaivu, 2013–16. Jatkolupa 2017–20. Jatkolupa 2020–30, (& Hämäläinen Tuomo, Alestalo Esa, Hämäläinen Henri, Katainen Jorma, Laine Timo, Varamäki Tapio).

### **KATAINEN KARI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Turhapuro" (& Nieminen Teuvo) Palsioja 1983–90,

"Turhapuro 2" (& Nieminen Teuvo) Palsioja 1984–91

### **KATAINEN PETTER (itsellinen, Iisalmi)**

\* Ivalojoen (Vaskissuvanto-Iisalmenoja 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 105

### **KATAINEN TUOMAS (rakennusmestari, Haukipudas)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Luttojoki 1" Luton lähteet (Luttojoki) 1903

### **KATAJA MATTS (itsellinen, Kuusamo)**

\* Ivalojoen (Björklundinkoski 1870–luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 91

### **KATAJAMAA FRANS (muurari)**

\* (Ritakoski)

Frans muurasi Kivekkään toimesta leivinuunin Ritakosken kämppään vuonna 1919.

### **KATAJAMAA HEIKKI**

\* Palsioja

Heikki aloitti konekaivuun 1980-luvulla.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Tähtivaara" Palsioja 1981–86,

"Palsinhaarat" (& Liukkonen Tarmo) Palsinhaara (Palsioja) 1982–87,

"Köysi-Kulta" Köysihaara (Vuijemi) 1990–94,

"Kulta kylä" (& Hulkkonen Paavo, Rosesten Aulis, Varpamäki Pentti) Kyläjoen sivupuro (Ivalojoen) 1994–2000

Launonen Kauko, Kultakiset 25 vuotta: 52

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 63

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 163

Patala Anita, Iijetystä ja vaskoolisärkeä: 99

### **KATAJAMAA JUHO**

\* (Lutto)

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 54, 57, 58

### **KATAJAMAA PEHR** (itsellinen, Ylitornio)

\* Ivalojoiki (Björklundinkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 91

### **KATAJAMAA TAPANI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Latva-Palsi" (& Katajamaa Timo) Palsioja 1981–86

### **KATAJAMAA TIMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Latva-Palsi" (& Katajamaa Tapani) Palsioja 1981–86

### **KATAJAMÄKI ANDER** (Tornio)

\* (Ivalojoiki 1870 – luvulla)

### **KATAJAMÄKI JAAKKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Koivula" Sotajoki 1988–92,

"Tasala" Ivalojoiki 1991–94

### **KATAJISTO JAAKKO**

\* Pikku-Kutustajanoja (Sotajoki)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultahaukka" Pikku-Kutustajanoja, Sotajoki 1988–94

### **KATERMAA KARI** (rak.mest.) s. 1937

\* Hipputiedosto ja Kuivakuru vuosina 1984–94.

Kariin tarttui hiukan kultakuumetta veljensä Lallin ansiosta.

Lilja Erkki, Tunturien yli Jäämerelle: 191, 405; Via Nordica, Kulta- ja museoteiltä vapauden teille: 220  
kuva

Partanen Seppo J. & Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 18

Skants Lauri, Kulta, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 177, 178

### **KATERMAA LALLI** (rak.mest., Rovaniemi) s. 1935

\* Hipputiedosto ja Kuivakuru.

Lalli sai innostuksen kultaan lukemalla kaikki kulta-alan kirjat.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Makasiinikuru" Tolosjoki 1983–94

Lilja Erkki, Tunturien yli Jäämerelle: 191

Partanen Seppo J. & Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 18

Skants Lauri, Kulta, poroja ja partisaaneja Laanilassa: 177, 178

### **KATILA E.** (maisteri)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 69

Stigzelius Herman, Kultakuume: 88, 90

**KAUHANEN JUHA KALERVO** (geologi, kullankaivaja) s. 28.3.1947 Vironlahti, k. 6.8.2022 Naantali

\* (Kotkankuru) ja Loijakkokuru, Tankavaara

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kotkanpojan Kuru" Luiro 1977–82,

"Poronlapa" Loijakkokuru (Tankavaara) 2001–11,

"III veljestä" Loijakkokuru, Karhukuru 2001–11

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0103 "Pauluksen Kotkankuru" Kotkankuru, hiekkamontun eteläpuolella, Iso-oja, Tankavaara, lapiokaivu, 2014–18. Jatkolupa 2019–29. Siirto, siirron saaja 2022 Lehtinen Santeri.

Patala Anita, Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 12

**KAUHANEN KALERVO** "Veri-Kauhanen" (kapteeni evp., Oulu)

– s. 11.3.1924 Viipuri, k. 9.9.1988 Helsinki

\* Kotkakuru ja Tankavaaran ympäristö

Kalervo kiinnostui vuonna 1970 kullankaivuusta ja hanki myöhemmin oman valtauksen.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kotkankuru" Loijakkokuru (Tankajoki) 1976–81,

"Pohjan Kuru" Lauttaoja (Tankajoki) 1977–82,

"Ken-Kuru" Tankavaara (Tankajoki) 1984–90

Launonen Kauko, Kultakisat 25 vuotta: 6, 7

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 20, 48 kuva

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 111

Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 9 kuva; Kultamuseo 10 vuotta: 9, 11

Ruonaniemi Arvo, Kultahiekka ja tiimalasi: 41

Suomen jalokiviharrastajain yhdistys, 25 vuotta jalokiviharrastusta Suomessa: 64

**KAUHANEN KALEVI** (taiteilija, kullankaivaja)

Liimatainen Sari, Pienestä kultahuuhtomosta kansainväliseksi kultakyläksi (nro 17): 81

Launonen Kauko, Kultakisat 25 vuotta: 9

**KAUKONEN TOIVO** (Rovaniemi)

\* Jäkälä-äytsi

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 14

**KAUNISTO JUHA**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2020:0050 "Kultajäärät" (& Isojärvi Erkki, Ahlroth Kaj, Hietikko Sami, Kaunisto Juha) Tolosjoki, lapiokaivu, 2022–26. Jatkolupa 2026-36, Kaunisto Juha ei enää mukana, tilalle tullut Salminen Jesse.

**KAUNISTO LEO**

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 108

**KAUNISTO MATTS** (renki, Tornio)

\* Ivalojoen (Ruikansuvanto, Surmaköngäs 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 45

**KAUNISTO MATTS** (itsellinen, Alatornio)

\* Ivalojoen (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

**KAUPPI**

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 34

## **KAUPPI JANNE**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0033 "Väkivaltaus" (& Niemelä Petri, Jänisoja Mikael ja Tommi, Kauppi Janne, Soukkala Mikko) Zellberginojan latvaosalla, (Palsioja), lapiokaivu, 2014–18.

HL2017:0042 "Väkivaltaus II" (& Niemelä Petri, Jänisoja Mikael ja Tommi, Kauppi Janne, Soukkala Mikko) Sotajoen ja Annabellanojan yhtymäkohdassa, lapiokaivu, 2018–22. Jatkolupa 2022–32. Luvan siirto 6.2024, saajat Niemelä Petri, Jänisoja Tommi ja Jänisoja Kari.

HL2023:0023 "Tolosminers" (& Kiili Juha, Kauppi Janne, Välimaa Juha) Kuivaoja ja Tolosjoki, lapiokaivu, 2024–28.

## **KAUPPI LAURI (postivirkamies, Oulu)**

\* Puskuoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Puskun Jänkä" Puskuoja (Lemmenjoki) 1969–74,

"Tivoli" Puskuoja (Lemmenjoki) 1974–79,

"Saunajänkä" (& Sallanko J., Turkka M.) Lemmenjoki 1978–83

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 40, 62, 95

Oulun yliopisto (inventointityöt), Lemmenjoki 1988: 2

Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 35 kuva; Lemmenjoen kultamaat: 3, 10; Sankareita, veijareita ja huijareita: 210

## **KAUPPI MATS (talonomistaja, Kemi)**

\* Ivalojoen (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 88

## **KAUPPI MIKKO**

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2016:0013 "I-kulta 2", (& Paavola Petri, Laine Usko, Iivonen Eero, Löflund Olli, Toivio Heikki, Kauppi Mikko), Harrijoki, Papinhamina, (Sotajoki), lapiokaivu, 2017–21.

## **KAUPPINEN AATU (kruununtorppari, Inari)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Tolosjoki 1" Uusihaara Tolosjoelta 1 km (Tolosjoki) 1905–06,

"Hangasoja 1" Hangasoja (Tolosjoki) 1914–15

## **KAUPPINEN MARKKU**

KaivNro 4046 "Miessin kulta" Miessijoen yläosalla. Kaivosoikeuden siirto 2020, uudet haltijat: Raperi Martti, Kauppinen Markku, Inna Sami, Kangas Sanna-Mari, Junno Vesa, Ollila Kimmo.

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2020:0017 "Casino" Miessijoki, Pihlajamäen pohjoispuolella, lapiokaivu, 2021–31. Siirto 2025, saaja Koivisto Jaska.

## **KAUPPINEN MARTTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Polaris Gold" (& Mikkonen Martti, Mikkonen Matti) Palsioja 1984–89

## **KAUPPINEN MIKA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kertun Kuoppa" Kellotapulinoja ja Vuijeminhaara 1997–2005,

"Majani" Sotajoki 2006–10

## **KAUPPINEN PEKKA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kivikasa" Kultaojan alaosa (Tolosjoki) 1990–98

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 68

## **KAUPPINEN VILJO (Oulu) s. \_1946**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"HeVi Gold" (& Rossi Helge) Kuusipäänoja (Palsioja) 1997–2005

<> KULLANHUHDONTALUPA:

HL2014:0016 "Kastellin Hippu" (& Rossi Helge, Kauppinen Viljo) Uusihaara ja Tornijuppuranoja, lapiokaivu, 2016–19. Jatkolupa 2019–29. Siirto 2022, siirron saaja Rossi Pekka.

## **KAURALAMPI THOMAS (\* HAUVENLAMPI THOMAS)**

### **KAURAMÄKI ANTERO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Carinberg" (& Keränen Markku, Kohonen Timo) Laanila (Tolosjoki) 1986–91

### **KAURANEN KONSTANTIN (irtolainen, Siikajoki)**

\* Ivalojoen (Ritakosken yläosa 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 106

### **KAURANNE KALEVI LEEVI (professori) s. \_1927 Hollola**

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 111

Hanhivaara M., Kaskimies K. ja Pitkänen P. (toim.), Ivalojoen kultalat: 9, 10

Kejonen Aimo, Geologian ja malminetsinnän historia: 48–49

Keränen Pekka, Teknokulturaatio: 56

Kyrö Hely, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 40

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 42

Niemelä Osmo, Suomen karttojen tarina 1633–1997: 99

Ruonaniemi Arvo, Kultaa ja kohtaloita: 172

Stigzelius Herman, Kultakuume: 229, 238, 239 kuva

### **KAUSTINEN AARO ENSIO (Kaustinen) s. \_1953**

\* Hipputiedosto, (Hangasoja ja Loijakkokuru)

Ensio aloitti kultahommat vuonna 2002 lapiokaivajana. Konekaivu tuli kuvioihin vuonna 2013.

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2012:0020 "Kullanhuhdonta EHAMA" (& Kaustinen Ensio, Hannuksela Hannu, Hietala Mauri, Vesala Matti), Hangasoja ja Valkiankallionojan alaosa, konekaivu, 2016–20. Jatkolupa 2022–32.

HL2014:0008 "Loijakankulta" Loijakkokuru, Tankavaara, Sodankylä, Iammen ja Kotkankurun välialueella, konekaivu, 2014–17. Kullanhuhdontaluvan siirto Matti Forssilta Ensio Kaustiselle ja Hannu Hannukselalle 2016. Jatkolupa 2019–29.

### **KAUTOVUORI KIMMO**

<> KULLANHUHDONTALUPA:

HL2016:0038 "Rinneulta" (& Salonen Hannu, Kautovuori Kimmo), Palsiojan luoteispuolella, Elsaajan ja Jääskeläisenojan välimaastossa, konekaivu, 2018–21. Kullanhuhdontalupa siirtynyt Kautovuoren Kimmolle 2019.

Luvan siirto, saaja: Mäensivu Ola, 2021–22.

### **KAUTTO MARITTA (Siuntio) s. \_1950**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Rönskönöjan Raatajat" Rönskönöja (Tolosjoki) 2001–11

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2011:0038 "Rönskönöjan Raatajat" Rönskönöjan keskiosa, Lato-ojavaaran länsireunalla, lapiokaivu, 2012–14.

### **KAVERI JAKOB (Oulunpitäjä) s. 1842 Muhos**

\* Ivalojoen (Grönholmankoski 1870 – luvulla)

Jakobia syytettiin erään työmiehen rahapussin varastamisesta toukokuussa 1871. Jakob kuljetettiin Kittilän puulinnaan jossa hän oli tasan puoli vuotta. Lopuksi hänet todettiin rikokseen syyttömäksi.

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 113

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 36

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 166

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 28, 94, 96; Ivalojoiki: 61, 93, 96

## [J](#) [KA](#) [KE](#) [KI](#) [KO](#) [KU](#) [KY](#)

**KEGEL W. C.** (saksal. vuoritirehtööri)

\* (Ivalojoiki Oy)

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 55; Lapin kultamaat: 45

Stigzelius Herman, Kultakuume: 137, 139 kuva, 140, 141, 143

Syrjänen Inkeri, Makkonen Merja, Laanilan kultapolku: 20

### **KEIKKONEN PENTTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kutturantie Seiska" Uusihaara, Härkäselkä (Tolosjoki) 1991–97

**KEINOKANGAS MATTS** (renki, Haukipudas)

\* Ivalojoiki (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 88

### **KEINÄNEN AATTO**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2020:0046 "Seitsemän veljeksien kultavaltaus" (& Salminen Kari, Kyllönen Jyrki, Nordström Kim, Keinänen Aatto, Tikkanen Pirkka, Nordström Niko, Kyllönen Elias) Tolosenhaara, Nälkäselän luoteispuolella, Sodankylä, lapiokaivu, 2022–26.

**KEINÄNEN PEKKA** (kauppatekn., Muhos) k. 2017

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Tamarasset" (& Lilja Erkki, Pirinen Hannu, Rahko Pertti) Vuijeminhaaran latvalla, lähellä Sodankylän rajaa (Sotajoki) 1988–92

Lilja Erkki, Via Nordica, Kulta- ja museoteiltä vapauden teille: 323, 324

**KEINÄNEN TIMO** (kullankaivaja, eräopas, Tuusula) s. 28.10.1947 Rovaniemi, k. 14.3.2013 Tuusula

\* (Lemmenjoki, Karukorvenkuru)

Timo innostui kullankaivusta vuonna 1986 Heikki Pihlajamäen ja Esa Kujalan opastuksella. Timo kaivoi Karukorven- ja Pehkosenkurussa.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Karukorvenkaivos" Karukorvenkuru Jäkäläpää 1995–2003,

"Karukaivos" Karukorvenkuru (Maddib Ravaras) kaivospiiri 2004–

Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 175

### **KEINÄNEN-KIUKAANNIEMI SIRKKA**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2019:0053 "Karukaivos" (& Karvonen Aki, Keinänen-Kiukaanniemi Sirkka) Karukorvenoja, Mattit Ravadas, lapiokaivu, 2020–30.

### **KEISKI MATTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Puronhaara" (& Nurisalo Kauko) Köysihaara (Vuijemi) 1986–91

### **KEITURI JARMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"M-L Mining" (& Lindroos Martti, Markkanen Tommi) Harrioja (Tolosjoki) 1996–2003

**KEKKONEN URHO KALEVA** (lakit.tohtori)

– s. 3.9.1900 Pielavesi, k. 31.8.1986

\* Ivalojoen (Kultalan alue), Kekkosenoja, Kutturin tie, Tankavaaran Kultakylä ja Urho Kekkosen kansallispuisto

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 85

Haapio Markku (toim.), Suuri erätieto 1: 75, 76

Hanhivaara M., Kaskimies K. ja Pitkänen P. (toim.), Ivalojoen kultalat: 10, 11 kuva

Johansson Peter ym., Kultakaira, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 13

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 87, 94

Kojo Raimo, Heittiön vaellus: 288, 292, 293, 294, 295, 296, 297, 298

Konttinen Seppo, Kultakiima, Kullankaivaja Risto Mäläskän tarina: 52, 69, 96–97 kuvat, 97–105, 140, 167

Kultamuseon julkaisuja no 30, Lemmenjoen isommuksat, Antti Aarnio-Wihurin hippukokoelma: 11 kuva, 11, 12, 34

Kultamuseon julkaisuja no 31, Kultamuseon 40-vuotisjuhlasymposium: 10, 11 kuva

Kyrö Hely, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 20–22, 21 kuva, 25, 28

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 22, 23 kuva, 23–24, 27, 30, 94

Lapin legendat 5, Kruunupäitä ja kullankaivajia: 39, 40, 41, 42, 43, 44, 45

Launonen Kauko, Kultakiset 25 vuotta: 9, 20 kuvat, 22

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 8, 19, 24 kuva, 28, 34

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 19, 57, 59, 60, 61, 62, 62 kuva, 63, 63 kuva, 64, 65, 66, 97, 153, 266, 282

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 57, 58, 59, 74, 76, 78 kuva, 79, 80, 81

Leppänen Kalevi, Lapinhullu: 148–159

Liimatainen Sari, Pienestä kultahuuhtomosta kansainväliseksi kultakyläksi (nro 17): 78 kuva, 79, 97 kuva, 101

Lilja Erkki, Tunturien yli Jäämerelle: 411, 416–421, 423–425, 428, 429, 433, 434, 434 kuva, 435, 436, 437 kuva, 439, 440, 441 kuva, 442, 479, 483, 497, 500; Via Nordica, Kulta- ja museoteiltä vapauden teille: 219, 292

Luukkola Pekka, Kultajoki: 38, 86

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 50

Niskanen Annamari (toim.), Tahto oli vanhempien taskussa: 99, 175

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 28, 29 kuva, 37, 42, 99, 186; Kultakuumeen kuvat: 4, 15 kuva, 16 kuva, 42, 48, taka-kansi; Kultamaiden retkeilyopas: 90 kuva

Partanen Seppo J., Kultamuseo 10 vuotta: 3, 13, 50; Lapin kultamaat: 10 kuva, 32, 36, 101, 104 kuva, 110; Saariselkä: 105 kuva; Sankareita, veijareita ja huijareita: 8, 36, 40, 72, 89 kuva, 161, 162 kuva, takakansi kuva; Ivalojoen: 11, 62 kuva, 79 kuva, 82, 87

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 43

Patala Anita, Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 63–65, 64 kuva, 66

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 4: 23

Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 187, 188, 189

Roth Anne, Tarunhohtoinen Tankavaara, Kultakylän tarinoita: 65, 72, 74 kuva, 75, 76, 77 kuva, 78 kuva, 79 kuva, 84 kuva, 85, 86, 130 kuva, 145; Kultamaan tyttäret: 92, 102

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 33, 34, 35, 95, 100, 109, 110, 128–129 kuvat; Kultaa ja kohtaloita: 96–97 kuvat, 131; Kultahiekka ja tiimalasi: 41; Povipullon kultaa: 105–108, 109 kuva, 115–118, 125; Lemmenjoen kultamuistot: 24, 25 kuva, 44, 48, 56, 70, 71; Vuosi Sata: 89, 92, 93, 93 kuva

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 72, 74, 75, 76, 77, 78, 185

Stigzelius Herman, Kultakuume: 157, 235, 236 kuva, 256, 257 kuva

Teeriaho Yrjö, Pitkin ja poikin Saariselkää ja muita Lapin takamaita: 57, 107, 108

Väänänen Veikko, Hammastunturi, ihmisen erämaa: 100

**KEKOLA VILJO** (Peräseinäjoki) s. 1.4.1901

\* (Kanada v. 1927–31)

**KEKÄLÄINEN ANTTI** (Espoo)

<>KULLANHUUDONTALUPA:

HL2011:0015 "Hymer Gold Club" Papinhamina Sotajoki, Harrijokisuon paikkeilla, lapiokaivu, 2012–17.

**KELA HISKI PIETU** s. 2005

\* (Pehkosenkuru)

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 114 kuva, 114

## **KELA JUKKA (Kempele) s. \_1969 Oulu**

\* Hipputiedosto, (Pehkosenkuru, Petronella-opisto)

Jukka tutustui Niilo Raumalan opastuksella vaskaukseen Tankavaarassa vuonna 1977. Hän tuli Lemmenjoen seuruille vuonna 1982. Jukka toimi vuosina 1986–92 renkinä Miessijoen valtauksilla. Hän kaivoi Esa Kujalan perikunnan valtauksella Pehkosenkuruksessa 1993. Perikunta menetti valtauksen 1994 ja Jukka haki 1995 paikkaa kaivospiiriksi. Jukka perusti retkeilijöitä varten 2005 Pehkosenkuruun Erämaan kulta, Petronella Opiston.

### **<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Pehkosenkuru" Pehkosenkuru (Vaskojoki) 1994–96 (kaivospiiri 1996-),  
"Pajun turve & kunta" (& Kääriäinen Paavo) Pajuoja (Tankajoki) 1996–2003,  
"Pick, Shovel & Natural Resources of Pehkosenkuru + Goofy's Creek" 2015- (& Saariselän Panomo OY)  
Pehkosenkuru Latnjoaijohka (Vaskojoki) 1994- (kaivospiiri 1996-),  
"Ahoon junkkari" Aho-oja ja Aholammi (Hangasoja) 2002–09,  
"HaKeMo I" Härkäoja (Maddib Ravadas) 2008–12,  
"Yli-Luosto" Yli-Luoston ja Keski-Luoston välillä (Sodankylä) 2009- (jalokivikaivospiiri).

### **<> KULLANHUUDONTALUPA:**

HL2020:0001 "Pick, Shovel & Natural Resources of Pehkosenkuru" Pehkosenkuru, (Latnjoaijohka, Vaskojoki), lapiokaivu, 2020–30.

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 91  
Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 225, 237, 244, 251  
Kinnunen Kari A. (toim.), Suomen korukivet: 328, 334 kuva  
Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 110–117, 205  
Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 161  
Leppänen Kalevi, Lapinhullu: 216, 236, 241–247  
Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 197, 241, 244  
Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 93, 108, 116, 120, 129, 149, 185, 186, 234  
Ruonaniemi Arvo, Lemmenjoen kultamuistot: 82  
Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 58, (59 kuva), 80, 83, 148 kuva

## **KELA KALERVO**

### **<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Kakeoja" Harrijoki (Sotajoki) ja Merilintulampi 2006–10

## **KELANDER PENTTI**

\* (Zellberginoja)

### **<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Kultarinne" Harrijoki (Sotajoki) 1995–2002

## **KELANTI KAUNO (Ranua) s. \_1961**

### **<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Kaarrekuru" Kaarreoja (Miessijoki) 2006–13, "Kaarrekuru 2" Kaarreoja 2011–13

### **<>KULLANHUUDONTALUPA:**

HL2013:0024 "Kaarrekuru" Kaarreojan yläosalla ja itäpuolella, Miessijoki, lapiokaivu, 2014–17. Luvan siirto 2014 Tarmo Ojalalle.

## **KELLOKUMPU JUHA (Oulu)**

### **<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Hippulihei" Kullaoja (Salla) 2003–08

### **<>KULLANHUUDONTALUPA:**

HL2012:0084 "Hippulihei" Kuivaoja, hiekkamontun reunalla ja lampi mukana, Tolosjoen itärantaa, lapiokaivu, 2013–17.

## **KELLONIEMI JAKOB (irtolainen, Kemijärvi)**

\* Ivalojoen (Korhosenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 58, 59

### **KELLONIEMI MATTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Number One" Olusjoki (Tuntsajoki, Salla) 2005–10

### **KELLONIEMI MAUNO V.** (työmies, Inari)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kelloniemi" Hangasojä (Tolosjoki) 1956–56

### **KELLONTEKEMÄ ANDERS** (renki, Kittilä)

\* Luttojoki 1870 – luvulla

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 135

### **KELTANIEMI HELVI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hippula" (& Keltaniemi Vilho) Sotajoki 1978–84

### **KELTANIEMI VILHO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hippula" (& Keltaniemi Helvi) Sotajoki 1978–84

### **KEMPPAINEN**

\* lisälmenoja

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 60

### **KEMPPAINEN EEVA-LIISA** (Harjavalta) s. \_1945

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Löytämä" Tolosjoki, Pikku Hangasselkä 2003–10

### **KEMPPAINEN JAAKKO JOHANNES** (seppä, hitsari, Ivalo) s. \_1928

\* Anterijoki, Hammasjärvi, Kemppaisenoja, (Nenosenoja), Rautaoja, Ruosteoja, Suolaoja (Härkäselkä) ja Zellberginoja,

Jaakko kävi Mikkolan Uulen kanssa etsimässä kultaa itäkairassa Anterijoen latvoilla. Siellä oli kuivunut kuru josta löytyi pieniä kullan merkkejä.

Jaakon kultahommat pääsivät alkuun kunnolla 1970-luvun alussa. Jaakko kaivoi Rautaojalla (Sotajoki) kesällä 1981. Jaakko kaivoi Teuvo Pulkkinen kaverina Palsiojalla. Jaakko kaivoi 1980-luvun alussa Zellberginojalla poikansa Karin kanssa.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pulkki" Sotajoki 1992–95,

"Kuukkeli" Suolaoja (Tolosenhaara) 1997–99

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkymät: 104

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 34, 36, 65, 68

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia: 86 kuva, 87, 88, 89, 90, 92

### **KEMPPAINEN JAKOB** (poliisi, Inari)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pikku-Harrioja 1–11" Pikku-Harrioja (Tolosjoki) 1902 (11 kpl),

"Iso-Harrioja 1–5" Iso-Harrioja (Tolosjoki) 1902 (5 kpl),

"Vaskissuvanto 1, 3–5" Vaskissuvanto Ivalojoki 1902 (4 kpl),

"lisälmenoja 1–5" (Ivalojoki) 1902 (5 kpl),

"Sotajoki 1" Pahaojansuu Sotajoki 1902

### **KEMPPAINEN JEREMIAS** (Säräsniemi)

\* Ivalojoki (Sotajoenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 100

### **KEMPPAINEN JOHAN** (Säräsniemi)

\* Ivalojoki (Sotajoenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 100

### **KEMPPAINEN KARI** (autonkuljettaja, Inari)

\* Zellberginoja

Kari ja Jaakko toivat vuonna 1991 traktorikaivun ja seulalaitteen.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Selperinoja" Zellberginoja (Palsioja) 1980–87,

"Selperinoja" Zellberginoja (Palsioja) 1987–93,

"Selperinoja" Zellberginoja 1995–96,

Multunturin lieveuoma (Palsioja) 2008–12

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 68

### **KEMPPAINEN MIKKO** (Lusmanieniemi) s. \_1965

\* (Lemmenjoki, LKL:n valtaus)

### **KEMPPAINEN PENTTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Aarnikuru" Multatunturin lieveuoma, Palsioja 2008–12

### **KEMPPAINEN VÄINÖ**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Summanmutikka" Palsioja 1990–95, "Summanmutikka II" Palsioja 1996–2003

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2019:0023 "Summanmutikka III" Kahdentoistakattilanojan yläosalla, Härkäselän ja Tornijuppuran välissä, lapiokaivu, 2020–24. Jatkolupa 2025–35.

### **KEMPPI TEIJA**

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2019:0058 "Morgamin kulta" (& Kostiaisen Leila, Mäenpää Veikko, Kostiaisen Hannu, Kemppi Teija) Morgamoja, Kotaojan suuosalla, lapiokaivu, 2020–30.

### **KEMPPINEN KULLERVO** s. 1921, k. kesällä 2012

Kullervo on kirjoittanut useita kirjoja Lapin vaelluksiltaan.

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 3: 106–109, 186

Teeriaho Yrjö, Mattsson Jorma, Tietoa ja tarinaa Saariselältä: 181–182

### **KENA ALEKSANTERI** (opettaja, Sodankylä) s. 1854, k.1936

Prospektor yhtiön asiamies.

Lilja Erkki, Jäämerenkäytävä: 125, 260–263, 260 kuva, 265

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 59, 80

### **KERKELÄ AKSELI** (Kemijärvi)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kyrönkylä" Kyrönkylä (Ivalo) 1925

### **KERKELÄ HENRY HERMAN** (kaivosmies, kullankaivaja)

– s. 9.9.1869 Kemijärvi, k. 13.3.1929 Kemijärvi

\* Gynther-Wagnerin kaivosyrittäjä, Haku Oy, Hangasoja, Iso Hangasselkä, Ivalojoki (Kultalan alue, Ritakosken yläosa, Rovaniemenkoski), Kaivosyhdistys Pohjola, kalliokulta, Kerkelä, Kerkelän Kultakaivos Oy Pohjola, On the Occurrence of Gold in Finnish Lapland, Palkisoja (Auskottivaara) ja Suomalais-Amerikkalainen Kaivosyhtiö

Henry työskenteli useampia vuosia Amerikkalaisessa kultakaivoksessa, etupäässä Blad Hills:ssä.

#### <>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pohjolan kaivosyhtiö 1–2" Hangasoja (Tolosjoki) 1898 (2 kpl),  
"Hangasoja 3" Hangasoja 1900–14,  
"Pohjola 3–5" Hangasoja (Tolosjoki) 1900–14 (3 kpl),  
"Pohjola 7–10" Hangasoja (Tolosjoki) 1903 (4 kpl),  
"Hangasoja 1–15" Hangasoja (Tolosjoki) 1903 (15 kpl),  
"Kuivakuru 1–13" Kuivakuru (Tolosjoki) 1918 (13 kpl),  
"Pohjola 1–5" Hangasoja (Tolosjoki) 1918 (5 kpl),  
"Hangasoja 3" Hangasoja 1918,  
"Valtaus 1–10" Hangasoja (Tolosjoki) 1918 (10 kpl),  
"Hangasoja 16–25" Hangasoja 1918 (10 kpl),  
"Kyrönkylä 1" Kyrönkylä (Ivalo) 1925

Haapio Markku (toim.), Suuri erätieto 1: 65

Johansson Peter ym., Kultakaira, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 22, 23

Kojo Raimo, Heittiön vaellus: 159; Pohjoiset erämaat: 147

Kultamuseo nro 18, Golden World: 15

Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 60

Kultamuseon julkaisuja no 30, Lemmenjoen isommukset, Antti Aarnio-Wihurin hippukokoelma: 7

Laine Eevert, Neljännesvuosisata maamme kaivostoimintaa...: 12, 13, 14, 15, 18

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 10, 14, 15, 36

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 239, 239 kuva, 240

Lidman Hans, Seikkailujen Pohjola: 143

Lilja Erkki, Tunturien yli Jäämerelle: 37, 388; Via Nordica, Kulta- ja museoteiltä vapauden teille: 113

Luhta Vesa, Ivalojoki erämainen kultajoki: 16; Inarin Lapin luonto- ja lintukohdeopas: 57

Luukkola Pekka, Kultajoki: 38

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 67, 68, 70, 109, 131; Lapin kultaa: 48, 50, 170, 175, 183, 186

Olin K-G, Alaska, Guldrushen (del 2): 168

Oulun yliopisto (inventointityöt), Tankavaara, Laanioja, Kuivakuru 1983: 107, 108

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 24, 26, 65, 77, 78, 79, 81, 91, 106, 164, 184, 185;

Kultamaiden retkeilyopas: 11, 12, 68, 73, 88; Kultamuseo 10 vuotta: 35, 37; Lapin kultamaat: 6, 21, 30, 57, 58, 59 kartta, 59, 61, 62, 109; Saariselkä: 50 kuva, 51, 53, 54, 55, 59, 62, 111, 112, 113; Sankareita, veijareita ja huijareita: 5, 41, 54, 69, 112, 120, 136–139, 139 kuva, 144, 145, 151, 225; Ivalojoki: 22, 75, 114

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 32, 33, 34, 38, 63; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 37, 38, 39, 42, 70

Pitkänen Paavo, Kultaa ja kivikirveitä: 33, 34 kuva, 40, 42, 52

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 116; Kultahiekka ja tiimalasi: 9

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 103, 104, 105, 110, 112, 120, 133 kartta, 134, 137, 138, 143, 204

Stigzelius Herman, Kultakuume: 90, 91, 92 kuva, 93, 95, 98, 104, 105, 106, 107, 109, 110, 111, 112, 116, 118, 119, 126, 130, 141, 153, 157, 171, 216, 222, 225

Stigzelius Herman, Ervamaa Pentti, Lapin kivennäisvarat: 35, 36

Syrjänen Inkeri, Makkonen Merja, Laanilan kultapolku: 4, 8, 10, 11, 12, 14

Teeriaho Yrjö, Mattsson Jorma, Tietoa ja tarinaa Saariselältä: 20

## KERKELÄ KALLE

Ruonaniemi Arvo, Kultahiekka ja tiimalasi: 9

## KERKELÄ MATTI AUKUSTI (talollinen, Kemijärvi) s. 1873, k. 1948

\* Kerkelän Kultakaivos Oy Pohjola ja Suomalais-Amerikkalainen Kaivosyhtiö

#### <>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hangasoja 1–3" Hangasoja Pohjola (Tolosjoki) 1901 (3 kpl),  
"Valtaus 4–8 " Hangasoja (Tolosjoki) 1902 (5 kpl),  
"Valtaus 9–19" Hangasoja 1903 (10 kpl)

Laine Eevert, Neljännesvuosisata maamme kaivostoimintaa....: 13  
Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 79; Lapin kultamaat: 62; Saariselkä: 54; Sankareita, veijareita ja huijareita: 137 kuva, 139  
Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 138 kuva  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 104, 105, 107, 110 kuva, 119

### **KERKELÄ M. H. (Kemijärvi)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Kyrönkylä 1" Kyrönkylä (Ivalo) 1925

### **KERKELÄ REIJO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Kulta Kallio" (& Lahti Hannu) Sotajoki 1987–92,  
"Kultaduo" Sotajoki 1992–96

### **KERKELÄ VALPURI (Kemijärvi)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Kyrönkylä 1–4" Kyrönkylä (Ivalo) 1925 (4 kpl)

### **KERKELÄ YRJÖ (Kemijärvi)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Kyrönkylä 1" Kyrönkylä (Ivalo) 1925

### **KERTTULA AIMO (Raahe)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Jänkäpojat" Sotajoki 1992–96,  
"Ramsan kulta" (& Jylhä Mika, Pekkarinen Mikko) Ramsaynoja (Tolosjoki) 1992–2000,  
"Hippusuo" (& Sarkkinen Veikko, Sillanpää Matti) Suolaoja Tolosenhaara 1993–2001,  
"Kultajänkä" (& Kerttula Aimo, Mäkelä Aimo) Uusihaara 1995–2003

### **KERTTULA ALPO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Ränni 2" Lato-oja (Tolosjoki) 1986–92,  
"Hippu" (& Kerttula Alpo, Kerttula Arvo) Uusihaara (Tolosjoki) 1988–93,  
"Toivo" Uusihaara 1988–93,  
"Koru ja Kulta" (& Jylhä Mika) Tolosenhaara (Tolosjoki) 1992–2000,  
"Kesseli" (& Lappalainen Pentti, Seppä Pentti) Härkäselkä (Uusihaara) 1997–2005

### **KERTTULA ARVO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Hippu" (& Kerttula Alpo, Kerttula Arvo) Uusihaara (Tolosjoki) 1988–93

### **KERÄNEN EFRAIM (apumies, Oulu)**

\* Ivalojoiki (Kultalan Kruunun Stationi 1870 – luvulla)  
Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 64, 65

### **KERÄNEN HENRIK (Kittilä)**

\* Ivalojoiki (Appisjokisuu 1870 – luvulla)  
Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 56

### **KERÄNEN JOHAN (itsellinen, Siikajoki)**

\* Ivalojoiki (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla ja Sotajoenkoski 1870 – luvulla, K. A. Ekmannin valtauksella)

## **KERÄNEN MARKKU**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Carinberg" (& Kauramäki Antero, Kohonen Timo) Laanila (Tolosjoki) 1986–91

## **KERÄNEN MICHEL** (työläinen, Kemi)

\* Ivalojoen (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 89

## **KERÄNEN VEIKKO**

Stenros Manne, Lapin kulta ja kullankaivu: 55 kuva

## **KESKIAHDE**

\* Miessijoki

Oulun yliopisto (inventointityöt), Lemmenjoki 1991: 10

Partanen Seppo J., Kultamaiden retkeilyopas: 65

## **KESKI-ANTTILA PENTTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Umpimähkä" Sotajoki 1993–2001

## **KESKI-JASKARI PENTTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hillaviita Gold" Sotajoki 1992–96

## **KESKIKALLIO ERIK**

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2016:0024 "Löytökulta 1", Suolaaja, Tolosenhaara, Härkäselän kaakkoispuolella, lapiokaivu, 2017–21. Toiminnan muutos, konekaivu 2021. Jatkolupa 2022–32.

## **KESKINARKAUS TOIVO** (liikemies, Oulu)

\* Hopiaaja, Mutterikämpä, Mäkärärova, Möro, Rautakeltaaja, Siikalehto ja Tankajoki

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Siikalehto 1–3" (& Jalander H., Keskinarkaus T.) (Tankajoki) 1949–51 (3 kpl),

"Siikalehto 6" (& Jalander H., Keskinarkaus T.) (Tankajoki) 1949–51,

"Tankajoki 1" (& Jalander H., Keskinarkaus T.) Hopiaaja (Tankajoki) 1949–52

"Tankalaakso 1–3" (& Jalander H., Keskinarkaus T.) Hopiaaja eli Ruosteoja (Tankajoki) 1949–53 (3 kpl)

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 50

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 96; Kultakuumeen kuvat: 62 kuva, 84; Kultamaiden retkeilyopas: 8; Lapin kultamaat: 101; Sankareita, veijareita ja huijareita: 158, 159

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 43

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 99; Lemmenjoen kultamuistot: 44

Stigzelius Herman, Kultakuume: 190, 191, 192, 193 kuva

## **KESKINEN s. 1889**

Hän on kaivanut kultaa Amerikassa joskus 1920-luvulla ja myös Lapissa.

## **KESKINEN OLLI**

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 58

## **KESKISIPILÄ TIMO** (Rautio, Kalajoki)

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2013:0017 "Kulta & Kuukkelii" (& Keskisipilä Timo, Myllylä Jouni) Kuusiojan alaosa, Palsiojalta 200 m, lapiokaivu, 2014–2018. Jatkolupa 2018–27 (& Keskisipilä Timo, Rautakoski Timo).

HL2018:0003 "Onni" (& Keskisipilä Timo, Rautakoski Timo) Kuusipäänoja ja lammen reuna Palsiojalla, lapiokaivu, 2018–22.

HL2020:0034 "Tali-Ihantala" (& Rautakoski T., Keskipilä T.), Kuusioja (Palsioja), lapiokaivu, 2021–25.  
Jatkolupa 2025–35.

### **KESKITALO MICHEL** (Enontekiö)

\* Ivalojoen (Björklundinkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 91

### **KESKITALO NILS** (Muonio)

\* Ivalojoen (Ritakosken alaosa 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 108

### **KESKITALO NILS PETTER** (Enontekiö)

\* Ivalojoen (Björklundinkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 91

### **KESKITALO OSSI**

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 57

### **KESKITUPA JAAKKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Legenda" Kultaojan sivupuro (Tolosjoki) 2000–04

### **KESTI HEIKKI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"HK-kulta" Sotajoki 1992–95

### **KETOLA PEHR** (itsellinen, Kittilä)

\* Ivalojoen (Anellinkorvat 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 53

### **KETOLA VEIKKO**

\*(Puskuoja, Merenluoto)

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 186

### **KETTUNEN MARJATTA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Amanda" (& Raumala Erkki ja Valma) Pohjoiskurun yläosa, Jäkälä-äytsi 1992–99

### **KEURULAINEN VILLE VILHO** (työmies, Inari) "Ville-Vallaton"

– s. 15.9.1911 Hankasalmi, k. 13.3.1999

\* Ammattisormus, Hangasjoen, Hipputiedosto, Jäkäläjoen, Jäkälä-äytsi, Kaarreoja, Kivikkopuro, Kultamieskoti, Laanioja, Luttojoen, Miessijoki, Pihlajakuru ja Sotajoki

Ville aloitti kultahommat vuonna 1946 Sotajoella, kokeili kaivamista Hangas- ja Laaniojalla sekä Luttojoella. Hän tuli Miessijoelle vuonna 1952. Ville kaivoi vuonna 1981 Heikki Kokon kanssa Jäkälä-äytsin Jäkäläjoella.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Jäännös" Kivikkopuro (Miessijoki) 1953–56

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 8 kuva, 50

Haapio Markku (toim.), Suuri erätieto 1: 72

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 296

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 25, 38, 45, 46, 47, 50

Kojo Raimo, Heittiön vaellus: 273, 290, 291; Lapin retkeilyopas: 91; Pohjoiset erämaat: 125

Kyrö Hely, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 60, 76 kuva  
 Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 62, 81  
 Lapin legendat 5, Kruunupäitä ja kullankaivajia: 32, 36  
 Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 45, 55, 64, 69, 96, 97, 99, 99, 175, 275  
 Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 40, 73, 79, 83, 84, 86, 117 kuva, 150, 168, 169, 170  
 Leppänen Kalevi, Lapinhullu: 242  
 Lidman Hans, Seikkailujen Pohjola: 157  
 Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 193, 231, 240–241 kuvat, 267, 272–273 kuvat; Lemmenjoen kultasatu: 68, 98, 104, 104–105 kuvat  
 Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 126, 134, 135, 173, 179; Kultakuumeen kuvat: 9 kuva, 29, 34 kuva, 71, 87; Kultamaiden retkeilyopas: 64, 76, 90, 93 kuva, 97, 100; Kultamuseo 10 vuotta: 11; Lapin kultamaat: 78, 95, 97, 105, 106, 106 kuva, 112, 127; Lemmenjoen kultamaat: 3, 12 kartta, 15, 20, 21; Sankareita, veijareita ja huijareita: 206, 231, 232, 236 kuva, 237, 238  
 Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 15, 169; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 19  
 Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 14, 97; Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 121  
 Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 196  
 Roth Anne, Tarunhohtoinen Tankavaara, Kultakylän tarinoita: 66; Kultamaan tyttäret: 129 kuva  
 Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 69, 77, 90, 91, 122, 125, 126, 127, 128–129 kuvat, 134, 168, 175, 201; Kultaa ja kohtaloita: 53, 57, 60, 64, 65, 96–97 kuvat; Kultahiekka ja tiimalasi: 23, 31, 33 kuva, 36, 37, 38, 40, 53, 55, 63 kuva, 63; Povipullon kultaa: 7, 30, (34), (49), (50), (52), (53), (60), (67), 69, (73), 95, 97, (116), (120), (121), 124, 124 kuva, (127), (128), (129), (130), 138, (152), 169–172, 208; Lemmenjoen kultamuistot: 21, 46, 47, 48, 49, 51, 52, 64 kuva, 67, 69, 71, 72, 75, 84, 98, 105 kuva, 109, 113, 136, (137); Vuosi Sata: 113, 122  
 Stigzelius Herman, Kultakuume: 222, 227  
 Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 177, 186

## **KHILMAN ÅKE**

\* (Lapin Kulta Oy)

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 110

## [J](#) [KA](#) [KE](#) [KI](#) [KO](#) [KU](#) [KY](#)

### **KIEKSI KARI** (Rymättylä)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Purnuoja" Purnuoja (Tankajoki) 1982–84

### **KIEKSI SAULI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Mineraalikuru" Luiro 1982–84

### **KIERI MATTS** (talollinen, Alatornio)

\* Ivalojoen (Kolmoskosken alaosa 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 87

### **KIETÄVÄINEN**

Mäkipuro Viljo, Lemmenjoen kultasatu: 57, 58

### **KIHLMAN ÅKE HENRIK** (vuorineuvos, Tampere) s. 15.4.1901 Helsinki

\* (Lapin Kulta Oy)

Stigzelius Herman, Kultakuume: 155, 158

### **KIILI JUHA**

<>KULLANHUUDONTALUPA:

HL2023:0023 "Tolosminers" (& Kiili Juha, Kauppi Janne, Välimaa Juha) Kuivaoja ja Tolosjoki, Iapiokaivu, 2024–28.

### **KIIPPA TAPANI** (graafikko, Naantali) s. 1939

Tapani aloitti kullankaivamisen vuonna 2009. Hän tekee mm. riekko-aiheisia veistoksia Lapin korukivistä.

### **KIISKINEN SEPPO** (Simoniemi) s. 1.9.1941

### **KILLINEN ILMARI** (ins., teollisuusneuvos) s. 1876, k. 1941

Stigzelius Herman, Kultakuume: 151, 165, 166, 172

### **KILPELÄ HENRIK** (Säräsniemi)

\* Ivalojoen (Grönholmankoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 95

### **KILPELÄINEN OSMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Oskari" Kahdentoistakattilanoja (Uusihaara) 1999–2004

### **KILPINEN JUHO** (työnjohtaja, Tuusula)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Louhioja 1" (& Fabricius Åke, Fabricius Jarl, Kilpinen Juho) Louhioja, ojan suulta 1 km (Ivalojoen) 1921

### **KILPINEN MAURI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Rölli Valtaus" Harrijoen latvaosalla 2003–07

### **KIMMEL SEPPO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Kiksu" Palsioja 1979–79

**KIMPIHARJU VILHO** (työmies)  
\* Ivalojoen (Ritakoski v. 1935)

**KINNUNEN ANTERO**  
<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"ORO" Vuojeminaara 2007–11

**KINNUNEN ARI** (Joensuu) s. \_1954  
<>KULLANHUUDONTALUPA:  
HL2012:0048 "Kessu" (& Nivala Reijo, Ekman Veikko, Härmäläinen Tuomo, Kaartinen Risto, Kinnunen Ari, Pekkala Lauri, Pihlman Mikko, Tammelin Kyösti) Nenosenojasulta 760 m Palsiojaa ylävirran suuntaan, lapiokaivu, 2013–16.

**KINNUNEN ARTO**  
<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Artsin Kultaharju" Laanila (Tolosjoki) 1980–85,  
"Kauniskuru" Kauniskuru (Lutto) 1986–91

**KINNUNEN HANNU**  
<>KULLANHUUDONTALUPA:  
HL2018:0013 "Utukulta" Saarna- ja Surmakönkään välillä, Ivalojoen itäpuolella olevan pikkupuron latvalla, lapiokaivu, 2019–23.

**KINNUNEN HEIKKI** (1870 – luvulla)  
Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 14; Lapin kultamaat: 22; Sankareita, veijareita ja huijareita: 35

**KINNUNEN ISTO**  
<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Purnunlautta" Tankavaara (Tankajoki) 1985–91

**KINNUNEN JORMA** (keihäänheittäjä) s. 15.12.1941 Pihtipudas, k. 25.7.2019 Äänekoski

Jorma oli jonkin aikaa Pauli Nevalan kanssa kultahommissa.

**KINNUNEN JYRKI**  
<>KULLANHUUDONTALUPA:  
HL2013:0057 "Gold Hill" Harrioja, Iso Harrivaaran eteläpuolella, (Tolosjoki), lapiokaivu. Jatkolupa 2018–28. Luvan siirto, luvan saajat 2020: Suominen Juhani, Kinnunen Jyrki, Myyry Leevi, Jaatinen Pekka.

**KINNUNEN KARI A.** (geologi ja mineralogi, Helsinki) s. 1950

Kari on erikoistunut tutkimaan suuria kulta- ja sekahippuja GTK:ssa. Jalo- ja korukivet ovat olleet Karin harrastuksena jo kouluajoista lähtien.

Kejonen Aimo, Geologian ja malminetsinnän historia: 176  
Kinnunen Kari A. (toim.), Suomen korukivet: 8 kuva, 136, 141, 261  
Kultamuseo nro 18, Golden World: 6 kuva  
Kultamuseon julkaisuja no 30, Lemmenjoen isommukset, Antti Aarnio-Wihurin hippukokoelma: 3, 70  
Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 140  
Paakkanen Reima, Uusi kullankaivajan käsikirja: 22, 23  
Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 10, 11, 244  
Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 16

Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 167  
Roth Anne, Kultamaan tyttäret: 128  
Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 114, 115  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 240  
Suomen jalokiviharrastajain yhdistys, 25 vuotta jalokiviharrastusta Suomessa: kansikuvat, 6, 19 kuva, 22 kuva, 27 kuva, 35 kuva, 36, 36 kuva, 38 kuvat, 39 kuva, 42 kuvat, 47 kuvat, 50 kuvat, 51 kuvat, 55 kuvat, 74  
Vartiainen Risto, Lapin korukivet: 72  
Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 181, 182, 184

## **KINNUNEN MARKKU (Kangasniemi) s. \_1948**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Puronen" Kutturantien tie (Ivalojoensuu) 1988–90

## **KINNUNEN PETRI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Yokon" (& Kaitalo Heikki, Koskinen Simo, Kääriäinen Kari, Nuotio Jorma, Teinilä Erkki) Tolosenhaara (Tolosjoensuu) 1989–94

## **KINNUNEN RAIMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Jyrkkäpuro" Sotajoki 1982–83

## **KINNUNEN SAMI**

<>KULLANHUUDONTALUPA:  
HL2012:0027 "Pudas" (& Turunen Hannu, Kinnunen Sami) Tolosjoensuu, Vihasen Seppäsen oja ja Katajaojan alaosa (Tolosjoensuu), lapiokaivu, 2013–17.  
HL2015:0012 "Pudas 2" (& Kinnunen Sami, Turunen Hannu, Pietiläinen Markku), Ramsanojan latvalla, Kutturantien pohjoispuolella, lapiokaivu, 2017–21. Jatkolupa 2022–32.

## **KINNUNEN VELI**

<>KULLANHUUDONTALUPA:  
HL2022:0014 "Kultakuusikko" Köysihaaran yläosalla, konekaivu, 2023–27. Siirto 2025, saajat Korpela Heikki ja Kinnunen Veli. Aikaisempi haltija Schroderus Pekka.

## **KIRSILÄ RAIMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Pentti ja Pojat Nuoluskuru" (& Aho T., Heikkinen H. ja S., Jääskeläinen P., Korpela J., Kukkanen S., Saastamoinen R., Sökö K. ja T., Tuhkala H., Virtanen P.), Nuoluskuru, (Salla), lapiokaivu, 1992–2000.

## **KISONEN KALEVI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Puttaan Pojat" (& Pasanen Antti ja Paavo, Pennala Ilkka) Tolosjoensuu, Kuivaojanvaaran kohdalla 1997–2005

## **KITINPRAMI JOHAN (Pyhäjoensuu)**

\* Ivalojoensuu (Penttilänkylä, Saarikorva 1870 – luvulla)  
Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 52

## **KITTI JOUNI (poromies, Inari)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Siikajärvi 1" (& Tukiainen Heikki) Siikajärvi (Vaskojoki) 1969–75,  
"Siikajärvi 2" (& Tukiainen Heikki) Siikajärvi (Vaskojoki) 1977–82

## **KITTILÄ PETRI**

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 115

## **KIUKAS REIJO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Kiukaksen kulta" Vuijemi 1995–97

## **KIURU REINO**

\* Morgamoja

Reino kaivoi Hummarkosken porukassa Morgamojalla vuonna 1951.

Konttinen Seppo, Kultakiima, Kullankaivaja Risto Mäläskän tarina: 44

## **KIURUJÄRVI JOHAN** (irtolainen, Sodankylä)

\* (Palsioja 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 128

## **KIVEKÄS ALBIN ALARIK** (kullankaivaja), Heikin veli s. 1881

\* (Alaska)

Stigzelius Herman, Kultakuume: 120

## **KIVEKÄS HEIKKI** (ent. August Henrik Stenius) (rakennusmestari)

– s. 2.1.1863 Nurmes, k. 17.12.1927 Lappeenranta

\* Harrijänkä, Härkäselkä, Ivalojoen (Alakoski, Kolmoskosken yläosa, Kultalan alue, Kultalan Kruunun Stationi, Merimieskoski, Ritakosken Kultala, Ritakosken Kultala, Ritakosken ala- ja yläosa, Ritakoski, Rumanieniemi, Saunakoski), Ivalo Oy, Joutsen & Kivekäs Kaivosyhtiö, Karhukuru, Lapin Kulta Oy, Luttojoki, Multatunturi, Palsioja, Patakoski, Sotajoen-Ivalojoen Tutkimusyhdistys, Sotajoki (Pahaojasuu, Pahaojan Kultala, Vuijeminhaaran suuosa, Papinhamina), Tammijärvi, Tolosen talo ja Valkoinen kallio.

Heikki oli kolmisen vuotta Transvaalissa (Etelä-Afrikan provinssi) ja jonkun aikaa Amerikassa kultahuhtomoissa. Heikki vuokrasi 1902 Kultalan kruununstationin ja etsi kultaa kvartsikallion juonesta Ivalojoen Rumaniemestä. Hän tutki myös Härkäselän suurta kvartsikalliota, josta oli löytänyt huhujen mukaan platinaa. Heikki oli mukana Ivalojoen koskien patoamisessa ja Aktiobolaget Ivalo Osakeyhtiön perustajana vuonna 1905.

Heikki oli Toivo Koiviston kanssa Venäjällä Tinkan-joella vuosina 1909–10. He käyttivät huuhtomolla Heikin kehittämää rännitystekniikkaa.

Heikki oli Lapin Kulta Oy:n asiantuntijana ja työnjohtajana vuosina 1924–27. Heikki rakennutti kulta-alueelle useita kämppiä, varastoja, teitä ja siltoja.

Heikki oli kova kulkemaan, kiersi kaikki paikat ja tunsu laajalti ympäristöä.

Heikki vangittiin Pahaojan Kultalassa huhtikuussa 1927. Heikki oli saanut ostoluvan 20 litralle pirtua, mutta hän oli väärentänyt määrän 220 litraan. Väärentämisestä ja alkoholin salakaupasta tuli 1 vuosi ja 3 kuukautta kuritushuonetta. Heikki kuoli vankilassa.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Härkäselkä 1–20" (& Kurikka Juho) Härkäselkä (Uusihaara)1902 (20 kpl),

"Harrimarasto 1–12" Harrimarasto (Tolosjoki) 1904 (12 kpl),

"Ivalo 1–2" Rumanniemi, Ivalojoen 1904 (2 kpl),

"Ristiinamarasto" Palsioja, ojan lähteillä 1904 (5 kpl),

"Patatunturi 1–11" Patatunturi (Ivalojoen) 1904 (11 kpl),

"Laanioja 1–3" (& Joutsen K. F.) Laanioja 1913,

"Hangasoja 1 ja 5" (& Joutsen K. F.) Hangasoja Tolosjoki 1913,

"Tolosjoki 1" (& Joutsen K. F.) Hangasojan ja Kuivakurun välissä 1913,

"Tolosjoki 2" (& Joutsen K. F.) Laaniojan suulla, Tolosjoki 1913,

"Tolosjoki 3" (& Joutsen K. F.) Iso-Harriojan suulla, Tolosjoki 1913,

"Tolosjoki 4–5" (& Joutsen K. F.) Köngäs (Tolosjoki) 1913 (2 kpl),

"Tolosjoki 6" (& Joutsen K. F.) Kuivakurun suulta 2 km alavirtaan, Tolosjoki 1913,

"Tolosjoki 7" (& Joutsen K. F.) Laanilauttanen 1913,  
 "Tolosjoki 8" (& Joutsen K. F.) Pikku-Harrioja, Tolosjoki 1913,  
 "Tolosjoki 9" (& Joutsen K. F.) Harrioja, Tolosjoki 1913,  
 "Tolosjoki 10–12" (& Joutsen K. F.) Alero-oja, Tolosjoki 1913,  
 "Tolosjoki 13" (& Joutsen K. F.) Riekk-oja, Tolosjoki 1913,  
 "Tolosjoki 14–15" (& Joutsen K. F.) Könkääniska, Tolosjoki 1913,  
 "Iso Harrioja 1–3" (& Joutsen K. F.) Iso Harrioja (Tolosjoki) 1913,  
 "Inari 1" (& Joutsen K. F.) Kultamella (Ivalojoki) 1913,  
 "Inari 2–3" (& Joutsen K. F.) Toloskoski, Ivalojoki 1913 (2 kpl),  
 "Inari 4" (& Joutsen K. F.) Toloskoskenniemi, Ivalojoki 1913,  
 "Inari 5–6" (& Joutsen K. F.) Polttiaispudas, Ivalojoki 1913 (2 kpl),  
 "Inari 7" (& Joutsen K. F.) Hammaskoski, Ivalojoki 1913,  
 "Inari 8–10" (& Joutsen K. F.) Hammassuvanto, Ivalojoki 1913 (3 kpl),  
 "Inari 11–12" (& Joutsen K. F.) Nulkkamukka, Ivalojoki 1913 (2 kpl),  
 "Inari 13" (& Joutsen K. F.) Savimukka, Ivalojoki 1913,  
 "Inari 14" (& Joutsen K. F.) Palsinauto (Ivalojoki) 1913,  
 "Inari 15–16" (& Joutsen K. F.) Uusipalsi (Ivalojoki) 1913 (2 kpl),  
 "Inari 17–18" (& Joutsen K. F.) Palsioja (Ivalojoki) 1913 (2 kpl),  
 "Inari 19" (& Joutsen K. F.) Iisalmenpankki (Ivalojoki) 1913,  
 "Inari 20" (& Joutsen K. F.) Nordlinginpankki (Ivalojoki) 1913,  
 "Ivalo 1–2" (& Joutsen K. F.) Kuivaniva, Nulkkamukka (Ivalojoki) 1913 (2 kpl),  
 "Ivalo 3–4" (& Joutsen K. F.) Palsiojansuu (Ivalojoki) 1913 (2 kpl),  
 "Ivalo 5" (& Joutsen K. F.) Ritakoski (Ivalojoki) 1913,  
 "Ivalo 6" (& Joutsen K. F.) J. Huhtamellan paikka Ivalojoki 1913,  
 "Ivalo 7" (& Joutsen K. F.) Iisalmenoja (Ivalojoki) 1913,  
 "Ivalo 8" (& Joutsen K. F.) Nordlinginpankki, Ivalojoki 1913,  
 "Sotajoki 1" (& Kivekäs Heikki) Villipankki, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 2" (& Joutsen K. F.) Nordlinginpankki, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 3" (& Joutsen K. F.) Lääkärintankki, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 4" (& Joutsen K. F.) Villikanoja, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 5" (& Joutsen K. F.) Witikanpankki, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 6" (& Joutsen K. F.) Maailmanpankki, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 7" (& Joutsen K. F.) Moberginpankki, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 8" (& Joutsen K. F.) Niinivenpankki, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 9" (& Joutsen K. F.) Erkkilänpankki, Sotajoki 1913,  
 "Sotajoki 10" (& Joutsen K. F.) Harrioja (Sotajoki) 1913,  
 "Sotajoki 11" (& Joutsen K. F.) Merilintulampi (Sotajoki) 1913,  
 "Sotajoki 12" (& Joutsen K. F.) Harrioja Härkäselän tuvalta 1 km (Sotajoki) 1913,  
 "Sotajoki 13" (& Joutsen K. F.) Sotajoentammi 1913,  
 "Sotajoki 14" (& Joutsen K. F.) Tammipankki 1913,  
 "Sotajoki 15" (& Joutsen K. F.) Halvarinpankki 1913,  
 "Sotajoki 16" (& Joutsen K. F.) Isoniemi 1913,  
 "Sotajoki 17" (& Joutsen K. F.) Koiranuittamanniemi, Vuijemi 1913,  
 "Sotajoki 18" (& Joutsen K. F.) Pahaoja 1913,  
 "Sotajoki 19–23" (& Joutsen K. F.) Sotajoki 1913 (5 kpl),  
 "Anneberginoja 1–2" (& Joutsen K. F.) Anneberginoja 1913 (2 kpl),  
 "Harrioja 1–4" (& Joutsen K. F.) Harriojan suulla (Sotajoki) 1913 (4 kpl),  
 "Harrioja 5" (& Joutsen K. F.) Harriojan ja Merilintulammen välillä (Sotajoki) 1913,  
 "Ivalo 9" (& Joutsen K. F.) Sotajoensuu (Ivalojoki) 1913,  
 "Ivalo 10" (& Joutsen K. F.) Ruikanniemi (Ivalojoki) 1913,  
 "Merilintulampi 1–2" (& Joutsen K. F.) Härkäselänoja (Sotajoki) 1913 (2 kpl),  
 "Merilintulampi 3–4" (& Joutsen K. F.) Harrioja (Sotajoki) 1913 (2 kpl),  
 "Moberginoja 1–6" (& Joutsen K. F.) Moberginoja 1913 (6 kpl),  
 "Palsinoja 1–8" (& Joutsen K. F.) Palsioja 1913 (8 kpl),  
 "Vuijeminjoki 1–4" (& Joutsen K. F.) Vuijeminjoki 1913 (4 kpl),  
 "Luttojoki 1–3 ja 5–7" Luttojoki 1920 (6 kpl),  
 "Inari 1–3" Ritaoja Ivalojoki 1920 (3 kpl),  
 "Inari 4" Zellberginoja, Palsioja 1920,  
 "Inari 5" Palopirtinoja, Palsioja 1920,  
 "Inari 6" Palsin tupa, Palsioja 1920,  
 "Inari 7" Korvasenoja, Palsioja 1920,  
 "Inari 8–12" Palsioja 1920 (5 kpl),  
 "Inari 13–22" Hangasoja 1920 (10 kpl),

"Inari 23–26" Harrioja Tolosjoki 1920 (4 kpl),  
 "Inari 27–30" Laanioja 1920 (4 kpl),  
 "Inari 31" Luton lähteet Luttojoki 1920,  
 "Inari 32–40" Hangasoja Tolosjoki 1920 (9 kpl),  
 "Inari 41–45" Laanioja 1920 (5 kpl),  
 "Inari 46–67" Pikku-Harripuro Tolosjoki 1920 (22 kpl),  
 "Inari 68–92" Riekk-oja Tolosjoki 1920 (25 kpl),  
 "Inari 93–118" Iso-Harrioja Tolosjoki 1920 (26 kpl),  
 "Inari 119–140" Tolosjoki 1920 (22 kpl),  
 "Inari 141–143" Vaskissuvanto, Ivalojoiki 1920 (3 kpl),  
 "Inari 144–153" Sotajoki 1920 (10 kpl),  
 "Inari 154–159" Iisalmenoja 1920 (6 kpl),  
 "Inari 160–183" Ritakoski Ivalojoiki 1920 (24 kpl),  
 "Inari 184–196" Palsioja 1920 (13 kpl),  
 "Inari 197–210" Kuivaniva Tolosjoki 1920 (14 kpl),  
 "Inari 211–225" Nulkkamukkaniva Ivalojoiki 1920 (15 kpl),  
 "Inari 226–231" Louhioja Nuovakkavaara 1920 (6 kpl),  
 "Inari 232–239" Nulkkamukka Ivalojoiki 1920 (8 kpl),  
 "Inari 240–249" Palsinrantaniemi Ivalojoiki 1920 (10 kpl),  
 "Inari 250–259" Louhipuro Ivalojoiki 1920 (10 kpl),  
 "Inari 260–273" Hammasniva Ivalojoiki 1920 (14 kpl),  
 "Inari 274–302" Sotajoensuu Ivalojoiki 1920 (29 kpl)

Haapio Markku (toim.), Suuri erätieto 1: 67, 68, 73  
 Hanhivaara M., Kaskimies K. ja Pitkänen P. (toim.), Ivalojoen kultalat: 69  
 Johansson Peter ym., Kultakaira, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 17, 19  
 Kojo Raimo, Heittiön vaellus: 112, 160, 161, 162, 190, 288; Pohjoiset erämaat: 143, 146  
 Kultamuseon julkaisuja no 31, Kultamuseon 40-vuotisjuhlasymposium: 72, 73  
 Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 55, 56, 70, 72, 78, 79, 80, 82, 84, 86, 88, 90  
 Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 17, 76, 79  
 Laine Eevert, Neljännevuosisata maamme kaivostointintaa...: 9, 10  
 Lapin legendat 2, Petronella, unelma elää: 10  
 Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 18, 19, 20, 23, 36, 38  
 Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 53, 64  
 Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 79  
 Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 240, 313  
 Liimatainen Sari, Pienestä kultahuuhtomosta kansainväliseksi kultakyläksi (nro 17): 100  
 Lilja Erkki, Via Nordica, Kulta- ja museoteiltä vapauden teille: 107, 113  
 Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 33, 59, 63, 70; Ivalojoiki erämainen kultajoki: 15, 16, 18, 19, 20; Inarin Lapin luonto- ja lintukohdeopas: 65, 67  
 Luukkola Pekka, Kultajoki: 38, 44, 52, 55 kuva  
 Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 32–33 kuvat, 64–65 kuvat, 69, 70, 71, 76, 78, 89, 90, 91, 92, 93, 94, 95, 96, 97, 98, 99, 100, 101, 102, 104, 109, 110, 111, 112, 115; Lapin kultaa: 49, 152, 163, 172, 173, 175, 176, 177, 178, 179, 180, 181, 182, 183, 184, 185; Lemmenjoen kultasatu: 52  
 Oulun yliopisto (inventointityöt), Ivalojoiki 1981–83: 6, 63, 65  
 Paakkanen Reima, Kullankaivajan käsikirja: 7  
 Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 24, 25 kartta, 45, 50, 51 kuva, 51, 52, 53, 54, 62, 65, 66, 67, 71, 98, 164, 185; Kultakuumeen kuvat: 62; Kultamaiden retkeilyopas: 9, 29, 31, 32, 33, 34, 35 kuva, 37, 37 kuva, 38, 39 kuva, 68, 74, 88; Lapin kultamaat: 30, 31 kuva, 40, 43, 44, 44 kuva, 48, 51, 52, 53 kuva, 57, 101, 109, 110; Saariselkä: 22, 23, 56, 57; Sankareita, veijareita ja huijareita: 5, 69–70, 70 kartta, 73, 87, 103, 106, 117, 120, 121, 122–124, 123 kuvat, 125, 131, 139, 143, 144, 161, 225; Ivalojoiki: 27, 28, 81, 89, 91, 99, 104, 105, 106, 107, 113  
 Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 38, 39, 40, 63, 67, 68; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 42, 44, 46, 70, 74  
 Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 2: 189  
 Pitkänen Paavo, Kultaa ja kiviä: 50, 52, 53  
 Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 24–25 kuvat, 62  
 Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 99, 112; Kultaa ja kohtaloita: 54  
 Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 56, 60, 73, 78, 110, 117, 118, 119, 120, 121, 122, 123, 125, 126, 127, 128, 129, 134, 135, 136, 137, 141, 142, 152, 153, 156  
 Stigzelius Herman, Kultakuume: 104, 119, 121, 122, 123, 124, 126, 133, 147, 153, 155, 156, 157, 158, 159, 160 kuva, 160, 161, 162, 163, 222, 233, 235  
 Tynys Tapio, Hammastunturin erämaa: 58, 116, 133, 134, 139, 171

Väänänen Veikko. Hammastunturi, ihmisen erämaa: 14; Uhkia & isommuksia: 35, 186  
Wikipedia, luettelo Lapin kullankaivajista

### **KIVEKÄS HEIKKI** (Heikin poika)

Heikki oli töissä jonkin aikaa Härkäselässä isänsä työmaalla.

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 135

### **KIVELÄ JOUNI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultaojan sora" Kultaoja (Tolosjoki) 1996–2005

### **KIVELÄ MIRJA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Niilon kultamaa" (& Heinonen Eeva ja Pirkko, Lehto Tapio, Sievilä Niilo ja Reino, Touronen Olav)  
Sotajoen sivupuro 1998–2002

### **KIVIAHO JOEL**

Joel harjoitti viisi vuotta kullan kaivamista Alaskassa 1900-luvun alkupuolella ja aikoi etsiä myös Lapista kultaa.

### **KIVIJÄRVI HELENA**

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 20

### **KIVIKANGAS GUSTAF** (työmies)

\* Ivalojoenkoski (Sotajoenkoski 1870 – luvulla, K. A. Ekmannin valtauksella)

### **KIVIKOSKI JUHO** s. \_1952

### **KIVILAHTI ABRAM** Abramipoika (Kemijärvi)

\* Ivalojoenkoski (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

### **KIVILAHTI ANDERS** (torppari, Haapajärvi)

\* Ivalojoenkoski (Björklundinkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 91

### **KIVILAHTI EERIKKI** (Rovaniemi)

\* Ivalojoenkoski (Merimieskoski)

Stigzelius Herman, Kultakuume: 70

### **KIVILAHTI J. E.** (talollinen, Kemijärvi)

\* Kiilo-oja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kiilo-oja 1–5" Kiilo-oja (Tolosjoki) 1902 (5 kpl),

"Kiilo-oja 1–5" Kiilo-oja, Laanilauttanen (Tolosjoki) 1919 (5 kpl)

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 26; Lapin kultamaat: 30

### **KIVIMÄKI EERO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kivikkokulta" Siikaselän eteläpuoli (Tankajoki) 2011–15

<> KULLNHUUHDONTALUPA:

HL2015:0009, "Kivikkokulta" (& Kivimäki Eero, Aakko Tarja) Jermi, rajoittuu vähän Tankajokeen, lapiokaivu, 2017–27. Muutos, konekaivu 2023–27.

## KIVIMÄKI KAARLO

<> KULLNHUUHDONTALUPA:

HL2022:0024 "Härkäselän Hippula" (& Marko, Kaarlo ja Timo Kivimäki) Härkäselänojan latvaosalla, konekaivu, 2023–27.

## KIVIMÄKI MARKO

<> KULLNHUUHDONTALUPA:

HL2022:0024 "Härkäselän Hippula" (& Marko, Kaarlo ja Timo Kivimäki) Härkäselänojan latvaosalla, konekaivu, 2023–27.

## KIVIMÄKI PEKKA (lääkäri, Lapua)

\* Sotajoki (Vuijeminhaaran suuosa)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

KaivNro 7946 "Koskenniska" Pahaojan kämpän alapuolella, Sotajoki 2011–12, valtausoikeuden siirto ja siirron saajat: Isomäki Pekka, Kallioniemi Juhani, Kivimäki Pekka

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0068 "Koskeniska" (& Kallioniemi Juhani, Isomäki Pekka, Kivimäki Pekka) Kokon kanavan pohjoispuolella, Pahaojalta 530 m Sotajokea alavirtaan, lapiokaivu, 2013–16. Jatkolupa 2017–27 (& Kallioniemi Juhani, Kivimäki Pekka, Tarkka Anssi, Tarkka Tuomo).

Patala Anita, Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 124

## KIVIMÄKI TIMO

<> KULLNHUUHDONTALUPA:

HL2022:0024 "Härkäselän Hippula" (& Marko, Kaarlo ja Timo Kivimäki) Härkäselänojan latvaosalla, konekaivu, 2023–27.

## KIVINEN JUHANI (Ylämylly) s. 1955

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Jetkulta" Sotajoen yläosa ja sivupuro 2001–08,

"Vihankivinen" Vihaisen Seppäsenoja (Tolosjoki) 2007–11

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0098 "Ullankullat" Uusihaara, Kutturantien eteläpuolella, lapiokaivu. Jatkolupa 2017–27, Pennanen Ulla ja jatkolupaan mukaan tullut Kivinen Juhani.

## KIVINEN JUSSI

\*(Harrioja)

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 152

## KIVINIEMI

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 10

Partanen Seppo J., Ivalojoiki: 11

## KIVINIEMI ALEKS (-ANTERI) MIKKO "Iso-Aleksi" (Inari) s. 1881 (tai 1880), k. 1926 Inari

\* Hangasoja, Hipputiedosto (384,6 g) ja Kuivakuru

Johansson Peter ym., Kultakaira, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 31

Johansson Peter ym., Lemmenjoki, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 31

Kultamuseon julkaisuja no 30, Lemmenjoen isommukset, Antti Aarnio-Wihurin hippukokoelma: 75

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 30

Laine Eevert, Neljännesvuosisata maamme kaivostoimintaa...: 19

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 11, 14

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 240

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: s. 64

Paakkanen Reima, Uusi kullankaivajan käsikirja: 113

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 80, 197; Lapin kultamaat: 62, 126; Saariselkä: 60, 61;

Sankareita, veijareita ja huijareita: 10, 146; Ivalojoiki: 22, 124

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 14, 170; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 17, 39  
Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 201  
Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 113, 114  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 123  
Teeriaho Yrjö, Mattsson Jorma, Tietoa ja tarinaa Saariseliltä: 204  
Wikipedia, luettelo Lapin kullankaivajista

#### **KIVINIEMI EVERT** s. 15.8.1909 Inari, k. 16.5.1984

\* Hangasoja, Hipputiedosto (392,9 g, 350 g, 61 g, 8 g), Kuivakuru, kultahippu, Laanila, Laanioja, Luttojoki, Moberginoja ja Pihlajakuru

Evert kaivoi Kuivakurussa vuosina 1934–35 ja mukana oli 8 miestä Törmäsestä. Evert löysi Suomen suurimman hipun 392,9 g syyskuulla 1935 puheittensa mukaan Luttojoelta, mutta yleisesti uskotaan isomuksen löytyneen aikaisemmin Kuivakurulta.

Haapio Markku (toim.), Suuri erätieto 1: 63, 74  
Huovinen Aune, Laanilan tyttö: 63, 110, 111  
Johansson Peter ym., Kultakaira, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 31  
Johansson Peter ym., Lemmenjoki, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 31  
Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 236  
Kojo Raimo, Heittiön vaellus: 84  
Kojo Raimo, Lapin retkeilyopas: 121, 150  
Konttinen Seppo, Kultakiima, Kullankaivaja Risto Mäläskän tarina: 129  
Kyrö Hely, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 28  
Lainio Eka, Noitarummut ja kalajumalat: 43, 44  
Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 11  
Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 50  
Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 314  
Lidman Hans, Seikkailujen Pohjola: 144  
Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 78; Inarin Lapin luonto- ja lintukohdeopas: 57  
Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 63, 64–65 kuvat, 144–145 kuvat  
Paakkanen Reima, Uusi kullankaivajan käsikirja: 113  
Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 82, 83 kuva, 84, 185, 197; Kultamaiden retkeilyopas: 8, 74, 92; Kultamuseo 10 vuotta: 1; Lapin kultamaat: 66, 110, 126; Saariselkä: 60, 61, 112; Sankareita, veijareita ja huijareita: 10, 146, 147; Ivalojoen: 124  
Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 14, 170; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 17, 18, 39  
Pitkänen Paavo, Kultaa ja kivikirveitä: 56  
Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 201; Povipullon kultaa: 7, 211  
Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 120, 139, 148, 149, 150, 155, 156, 159, 160, 161  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 170, 224  
Takamaa Seppo, Kultaa ja koparakeittoa: 29

#### **KIVINIEMI GUSTAVA** (Raahe)

\* Ivalojoen (Penttilänkylä, Saarikorva 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 52

#### **KIVINIEMI JAKOB** (itsellinen, Rovaniemi)

\* (Sotajoki 1870 – luvulla)

#### **KIVINIEMI JOHAN ABRAHAM** (talollinen, Kittilä)

\* Ivalojoen (Appiskoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 54

#### **KIVINIEMI JOUKO** (Ivalo) s. \_1942

#### **KIVINIEMI JOHAN PETTER "Jussa-Pekka"** (Törmänen) s. 1897, k. 1981

Johan aloitti kullankaivun vuonna 1913 Ivalojoen Kultalan alueella. Johan ja Aleksii Hirvonen kaivoivat yhdessä mutta menivät myöhemmin Kivekkään töihin rakentamaan patoa Ritakosken niskalle. Syystulva hajotti padon.

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 63

Partanen Seppo J., Lapin kultamaat: 127

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 117, 118, 119, 120, 136, 137, (141), 150, 159

### **KIVINIEMI MARTTI**

Martti osti Pankkipirtin Makasiinikurusta. Kämpä oli rakennettu 1910-luvulla.

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 163

### **KIVINIEMI MATTI "Junnu-Matti" (Törmänen) s. 1908, k. 1999**

\* Sotajoki (Matinkiviniemi)

Lehtola Matti, Aikamatka Inarin kirkkotuvilta nykypäivään: 39

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 159

Stigzelius Herman, Kultakuume: 84

### **KIVINIEMI MICKEL Mickelson (talollinen, Ivalo)**

\* (Ivalojoen 1870 – luvulla)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Huuhtomo 21" (& Törmänen Samuel) Luton lähteet Luttojoen 1871

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 235, 236, 237

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 108, 134

### **Kiviniemi Michel ja Mikko on sama henkilö**

### **KIVINIEMI MIKKO (talollinen, Ivalo)**

\* Ivalojoen (Kultalan Kruunun Stationi) ja Sotajoki (Matinkiviniemi)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Sotajoki 1–2" (& Törmänen Samuli) Ivalojoelta 11 km, Sotajoki 1887–92 (2 kpl),

"Sotajoki 3–4" (& Törmänen Samuli) Ivalojoelta 11 km, Sotajoki 1887–90 (2 kpl),

"Sotajoki 1–4" Vuijeminsuulla (Sotajoki) 1889–90 (4 kpl),

"Hangasoja 2" (& Waenerberg Mauritz) Hangasoja 1889–91,

"Korvasenvesioja 1" Korvasenvesioja (Palsioja) 1902

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 238, 314

Pitkänen Paavo, Kultaa ja kivikirveitä: 56

Stigzelius Herman, Kultakuume: 80

### **KIVINIEMI PEHR Pehrinoika (talollinen, Ivalo)**

\* (Ivalojoen 1870 – luvulla)

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 235, 236, 237

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 108, 134

### **KIVIOJA SANTTERI**

<>KULLANHUUDONTALUPA:

HL2020:0042 "Koiarikuru" (& Haataja Niilo, Huusko Rauno, Leinonen Keijo, Jokelainen Jari, Kivioja Santeri), Eskottijoenkuru, tien eteläpuolella, lapiokaivu, 2021–25.

### **KIVIOJA TOMI JUHO**

<>KULLANHUUDONTALUPA:

HL2012:0010 "Ivalo Pearl IV" Kolmoskoski, Ivalojoen, imurikaivu, 2016–20. Jatkolupa 2020–30.

**KIVIRANTA EERO** (Lusmaniemä) s. \_1950

\* (Miessijoki)

**KIVISAARI JORMA J.** (rakennusmestari, Vaasa, Maksamaa) s. 1949 Jalasjärvi

\* (Pikku-Kutustajanoja ja Sotajoki)

Tilasin vuonna 1989 peltivaskoolin jonka käyttöä opettelin Ivalojoella Kyläjoen ja Kultalan välillä. Kesän aikana tein peltirännin jota pystyin kantamaan rinkassa syksyllä Lemmenjoen alueella. Seuraavina vuosina kaivoin koekuoppia mm. Kultalan ja Ritakosken välillä, Sotajoella, Laanijalla, Lappalaisenjoella, Palsiojalla, Kalaojalla ja Tankavaaran alueella. Syksyllä 2000 tein koekuoppia useissa valtaamattomissa paikoissa ja löysin sopivan paikan, johon sitten hain meidän porukalle valtausta.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultatusina" (& Kivisaari Jorma, Filppula Kauko, Hakola Pekka, Luoma Pekka, Murtonen Manne, Nurmio Markku, Syvänen Kari ym.) Pikku-Kutustajanoja Kutustajanharjut (Sotajoki) 2001–08. Aikaisempia valtaajia 1990-luvulla Nevala ja Luostarinen.

"Kultarannikko-Goldcoast" Sotajoki ja sen sivuoja, pieni lampi mukana, 2004–08 (osittain samassa paikassa Uolevi Laurilan valtaus 1993–2000),

"Kultatasku-Goldpocket" (& Kivisaari Jorma, Filppula Kauko, Hakola Pekka, Luoma Pekka, Murtonen Manne, Nurmio Markku) Pikku-Kutustajanoja latvaosalla (Sotajoki) 2005–12. Aikaisempi valtaaja s. Hakala.

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2012:0079 "Kultatasku 2-Goldpocket 2" (& 7) Pikku-Kutustajanojan latvaosalla, Kutustajanharjun ja Kutturantien eteläpuolella, (Sotajoki), lapiokaivu, 2013–16, (& Kivisaari Jorma, Filppula Kauko, Hakola Pekka, Luoma Pekka, Murtonen Manne, Nurmio Markku). Jatkolupa 2017–27. Kullanhuhdontaluvan siirto 27.2.2020.

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 114

Partanen Seppo J. & Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 204

**KIVISTÖ HANNU** (Helsinki) s. \_1955

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Rosvojen Kultala" Loijakkokuru (Tankavaara) 2008–12

**KLEMETTILÄ JOHAN** (itsellinen, Haapavesi) s. 21.7.1853 Haapavesi, k. 23.2.1898 Haapavesi

\* Ivalojoen (Ruikanmutka), Luttojoen ja Palsioja 1870-luvulla

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 46, 135

**KLEMETTILÄ MARTTI** (metsätyömies, Haapavesi)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Korhosen Harju" Hevoskuru (Tankajoki) 1980–84

**KLEMETTILÄ MATTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kulta Hevoskuru" (& Sainkangas Reino) Hevoskuru (Tankajoki) 1983–88

**KLEMETTILÄ THOMAS (Tuomas)** (itsellinen, Haapavesi) s. 30.8.1843 Haapavesi

\* Ivalojoen (Ruikanmutka) ja Luttojoen 1870 – luvulla

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 46, 135

**KLINCK ERIK** (apumies, Rovaniemi)

\* Ivalojoen (Kultalan Kruunun Stationi 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 64

**KLINI JOHAN** (renki, Alatornio)

\* Ivalojoki (Anellinkorvat 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 53

**KNOBLOCK LUDVIG M.** (hienoseppämestari, Tornio)

\* Ivalojoki (Björklundinkoski, Kolmoskosken alaosa, Saunakoski) ja kulanetsintälupa 1870-luvulla

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 76, 87, 92; Ivalojoki: 60, 88

Stigzelius Herman, Kultakuume: 49, 51, 55, 56

**KNUUTILA MARKKU**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Multakulta" Sotajoki 1991–96

**KNUUTTI SAMU** (Siikajoki)

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2013:0023 "Deadwood" (& Knuutti Samu, Lauronen Antti, Juhani ja Marko) Vuotson länsipuolella, Tankajoki, Sodankylä, lapiokaivu, 2014–18.

## [J](#) [KA](#) [KE](#) [KI](#) [KO](#) [KU](#) [KY](#)

### **KOCK LAURI KALEVI "Lasse" (huoltomies, Inari)**

– s. 15.5.1935 Viitasaari, k. 7.2.2006 Saariselkä

\* Moberginoja, Palsioja ja Wille

Lasse kotiutui Saariselälle vuonna 1962. Hän rakensi omakotitalon Saariselälle vuonna 1973. Lasse kaivoi kultaa useissa paikoissa Palsiojalla ja erikoistui Lapin kivien hiontaan ja muotoiluun. Lasse teki Palsiojan latvalle turvekammin.

Lasse kaivoi kultaa Eero Laaksosen ja Seppo Maunon kanssa Kanadassa Rock Creekin ja Erikson Creekin varrella kesällä 1989 ja 1991.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Yritys" Palsiojan latvaosa 1975–80,

"Hirvilaidun" Palsioja Jääskeläisenoja 1980–84,

"Nimettömänoja" Ramsanpalo, Tolosjoki 1984–88

Kinnunen Kari A. (toim.), Suomen korukivet: 295, 295 kuva

Kinnunen Kari ja Johanson Bo, Raportti korukäyttöön vuosina 1981–1990...: 2

Kultamuseon julkaisuja no 31, Kultamuseon 40-vuotisjuhlasymposium: 18, 18 kuva

Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 8, 15, 17 kuva, 94

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 54

Kyrö Hely, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 28, 37, 65 kuva

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 30, 39, 67 kuva, 106 kuva, 125

Launonen Kauko, Kultakiset 25 vuotta: 6, 16 kuva, 28 kuva

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 20, 253, 253 kuva, 254

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 81, 94, 95, 169

Liimatainen Sari, Pienestä kultahuuhtomosta kansainväliseksi kultakyläksi (nro 17): 65

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 21, 63

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 71; Kultakuumeen kuvat: 5 kuva, 22 kuva, 26 kuva, 36 kuva;

Lapin kultamaat: 50, 55, 127; Saariselkä: 96; Ivalojoen: 23 kuva, 54 kuva, 128

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 52 kuva; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 56 kuva, 82 kuva, 130

Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 25, 72, 73, 108, 118, 121; Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 183

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 3: 179, 182, 183, 186, 187

Roth Anne, Tarunhohtoinen Tankavaara, Kultakylän tarinoita: 127–128. 129 kuva

Ruonaniemi Arvo, Kultahiekka ja tiimalasi: 42

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 180, 181

Stigzelius Herman, Kultakuume: 233, 238

Suomen jalokiviharrastajain yhdistys, 25 vuotta jalokiviharrastusta Suomessa: 46

Teeriaho Yrjö, Kulkijoiden vanhaa Saariselkää: 21, 22

Teeriaho Yrjö, Mattsson Jorma, Tietoa ja tarinaa Saariselältä: 198–202, 202 kuva

Vartiainen Risto, Lapin korukivet: 32 kuva, 41 kuva, 72

### **KOCK SALME (Peräseinäjoki, Saariselkä) (Lassen puoliso)**

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 254

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 3: 17, 179–188, 180 kuva

### **KOHAL KALEVI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

Ivalojoen 1993–93,

"Jogas" Kakslauttanen 1994–97

### **KOHLSTRÖM K. A. (kauppias)**

\* Muonio

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

©JJK

"Kolvarova 1–8" (& Olli Hjalmar, Ojo Kaarle, Törnroth Hjalmar) Kolvarova, Keimioja, Koiraoja (Kittilä) 1902 (8 kpl),  
"Pahta- ja Saarikoski 1–52" (& Olli Hjalmar, Ojo Kaarle, Törnroth Hjalmar) Käkälänjoki (Enontekiö) 1902 (52 kpl),  
"Riivinperä 1–8" (& Olli Hjalmar, Ojo Kaarle, Törnroth Hjalmar) Levänperä Vuontisjärvi, Pallastunturi (Muonio) 1902 (8 kpl)

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 176  
Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 234

**KOHO MARTTI KULLERVO** (kirvesmies, Kemijärvi) s. 28.11.1922 Jääski (itärajan takana), k. 1990-luvun loppupuolella Ruotsissa

\* Ruihtuäytsi

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Holvi" Ruihtuäytsi (Lemmenjoki) 1947–51

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 68  
Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 69  
Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 11, 14, 20  
Mäkipuro Viljo, Lemmenjoen kultasatu: 55; Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 143  
Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 84; Sankareita, veijareita ja huijareita: 208  
Ruonaniemi Arvo, Kultahiekka ja tiimalasi: 20; Lemmenjoen kultamuistot: 17  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 204

**KOHONEN TIMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Carinberg" (& Kauramäki Antero, Keränen Markku) Laanila 1986–91

**KOHTALA MARKUS**

\* (Ruihtuäytsi, vuokrakaivajana Merenluodon kaivospiirissä)

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 222, 283

**KOHTAMÄKI ANTTI** (Kaskinen)

\* Hipputiedosto, (Kaarreoja), (Ruihtu-äytsi)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kaarrepankki" (& Orajärvi Ilmari, Niinikoski Ulla, Kudinoff Ralf, Mokko Tatu, Orajärvi Sami) Kaarreoja Miessijoki kaivospiiri 1997-

KaivNro 4887 "Kaarrepankki", Kaarreoja, Miessijoki.

Kaivosoikeuden siirto 2014, aikaisemmat haltijat: Kohtamäki Antti, Björkman Arto, Jomppanen Samuli, Korpela Kalervo, Kudinoff Jari, Kurkela Jouko, Niinikoski Ulla, Orajärvi Ilmari ja Ylennysmäki Jouni.

Uudet haltijat: Kohtamäki Antti, Isola Tarja, Jomppanen Samuli, Korpela Kalervo, Kurinoff Jari, Kurkela Jouko, Niinikoski Ulla ja Orajärvi Ilmari.

Kaivosoikeuden siirto 2015-

Uudet haltijat: Isola Terho ja Tarja, Jomppanen Samuli, Korpela Kalervo, Kudinoff Jari, Kurkela Jouko, Madetoja Pentti, Niinikoski Ulla ja Orajärvi Ilmari.

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 140, 154, 243, 244, 254

Kultamuseon julkaisuja no 30, Lemmenjoen isommukset, Antti Aarnio-Wihurin hippukokoelma: 46

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 38–49, 208

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 161

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 240

Partanen Seppo J. & Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 18 (Kotamäki, nimi kirjassa väärin)

Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 148 kuva

**KOHTAMÄKI SAMI SEVERI** (muusikko)

\* (Kaarreoja)

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 42

## **KOHTAMÄKI TARJA (Kaskinen)**

\* (Kaarreoja)

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 43 kuva, 44–48

## **KOIRANEN ENSIO T.**

Ensio on kaivanut kultaa.

## **KOISTINEN (työmies)**

\* Prospektor Oy

Stigzelius Herman, Kultakuume: 103

## **KOISTINEN JUKKA**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2019:0040 "Sinirinta" (& Soini Timo, Loukia Hannele) Multatunturin pohjoispuolella olevassa nimettömässä ojassa, Zellbergintien itäpuolella, (Palsioja), konekaivu, 2021–25. Siirto 6.2024, saajat Heimonen Sami ja Koistinen Jukka.

## **KOISTINEN KAUKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kotkanpesä" Tankajoki (Sodankylä) 1992–97

## **KOIVIKKO LAURI**

\* Suomen Malmi Oy

Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 62 kuva

Stigzelius Herman, Kultakuume: 217, 217 kuva, 224, 225

## **KOIVISTO AARNE**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kulta Selkä" (& Kassi Kauko) Uusihaara (Tolosjoki) 1992–97,

"A.A.K." Vuijeminhaara 1998–2002

## **KOIVISTO ARVI VEIKKO (asentaja, Lammi)**

\* Morgamoja, Puskuoja ja Ruihtuäytsi

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Yrjö" (& Ekman K., Hummarkoski Y., Koivisto A.) Puskuja (Lemmenjoki) 1950–52,

"Napu" (& Ekman K., Hummarkoski Y., Koivisto A.) Puskuoja (Lemmenjoki) 1950–53,

"Eki" (& Ekman K., Hummarkoski Y., Koivisto A.) Kotaoja, Morgamoja (Lemmenjoki) 1950,

"Erik" (& Ekman K., Hummarkoski Y., Koivisto A.) Latvakuru, Ruihtuoja (Lemmenjoki) 1950–53

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 69, 90, 91

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 15, 47, 51, 52, 62, 91, 123, 126

Niskanen Annamari (toim.), Tahto oli vanhempien taskussa: 173, 176

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 139; Kultakuumeen kuvat: 86; Sankareita, veijareita ja huijareita: 186, 209, 210

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 41; Kultahiekka ja tiimalasi: 21; Lemmenjoen kultamuistot: 19, 44

## **KOIVISTO ARVO (graafikko) s. Keuruu, k. Kyyjärvi**

Kullankaivajana 3–4 vuotta 1950–60 -luvuilla

## **KOIVISTO ERKKI**

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 240–241 kuvat; Lemmenjoen kultasatu: 64–65 kuvat

## **KOIVISTO JASKA**

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2020:0017 "Casino" Miessijoki, Pihlajamäen pohjoispuolella, lapiokaivu, 2021–31. Siirto 2025, saaja Koivisto Jaska.

## KOIVISTO KARI

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Karikuru" (& Mäkinen Kari) Jäkälä-äytsin yläosa 1993–2000 (kaivospiiri 2000-).

<> KULLANHUUDONTALUPA:

KaivNro 5207/1a-b "Jeagiloaivi Kultasarvi" Jäkälä-äytsin yläosa Palmrootinoja (Kokko) kaivospiiri 1996-.  
Kaivosoikeuden aikaisemmat haltijat: (& Ekström Marcus, Ahvonen Jorma, Koivisto Kari, Laanilan Savotta Oy, Rantanen Kai, Rissanen Harri, Räisänen Jari, Särkelä Kaisa ja Mika Telilä).

Kaivosoikeuden uudet haltijat 2019 (& Niemenmaa Erkki, Janhunen Heikki, Lindblad Harri, Sainio Jukka, Koivisto Kari, Laanilan Savotta Oy, Rantanen Kai, Rissanen Harri, Räisänen Jari, Särkelä Kaisa ja Telilä Mika). Kaivospiirin lakkautus 4.2024.

HL2020:0002 "Karikuru" Jäkäläoja ja Jäkälä-äytsi, lapiokaivu, 2020–30.

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 244

Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 125

Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 149 kuva

## KOIVISTO LEEVI

\* (Kutturantien kioski)

Lehtonen Anurag, Keväällä tulevat unet: 87

**KOIVISTO MARTTI K.** (kullankaivaja, Inari) s. 9.4.1931 Inari, k. 10.10.1995 Ruotsi

\* Miessijoki ja Morgamoja

Martti kiinnostui erikoisista kivistä 1950-luvulla, jotka johtivat yhteistoimintaan Rudolph Lakesiden (jalokivihioja) kanssa vuoden 1958 lopulla.

Rikhard Ilosella ja Martilla oli yhteinen kaivospiiri Miessijoella (nykyinen Telilän paikka) vuosina 1962–1971.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Miessi" Miessijoki (Vaskojoki) 1955–65 (kaivospiiri),

"Pusku 1–2" Puskuoja (Lemmenjoki) 1960–64 (2 kpl),

"Miessi 1" Miessijoki (Vaskojoki) 1960–64,

"Miessi 3" Miessijoki (Vaskojoki) 1960–64

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 46, 51

Kejonen Aimo, Geologian ja malminetsinnän historia: 198

Kojo Raimo, Lapin retkeilyopas: 91; Pohjoiset erämaat: 125

Lapin legendat 5, Kruunupäitä ja kullankaivajia: 32

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 35 kuva, 37, 40, 168

Lidman Hans, Seikkailujen Pohjola: 158

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 52, 104

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 195; Lemmenjoen kultasatu: 71

Oulun yliopisto (inventointityöt), Lemmenjoki 1991: 9

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 132; Kultamaiden retkeilyopas: 65, 94; Lapin kultamaat: 82;

Lemmenjoen kultamaat: 3, 12 kartta, 15, 17; Sankareita, veijareita ja huijareita: 192, 198

Roth Anne, Kultamaan tyttäret: 105

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 69; Kultaa ja kohtaloita: 61, 62, 96–97 kuvat; Kultahiekka ja tiimalasi: 23, 30, 33 kuva, 39; Povipullon kultaa: 69, 70 kuva, 84, 208; Lemmenjoen kultamuistot: 21, 97 kuva, 113, 114, 115, 116; Vuosi Sata: 113

**KOIVISTO MARTTI** (Ylöjärvi) s. \_1961

\* Kellotapulinoja

<> VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Rinnekulta" Kellotapulinoja (Sotajoki) 1990–95,

"Kultakangas" (& Vesala Hannu) Kellotapulinoja 1992–99

## KOIVISTO O. M.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Vesikuru" Miessijoki kaivospiiri 1955–65

## KOIVISTO TIINA

\* Kioski Kutturantiellä

Lehtonen Anurag, Keväällä tulevat unet: 42, 103, 112, 113, 114, 115

## KOIVISTO TOIVO SULO "Tassi" (insinööri, Viipuri) (aikaisempi sukunimi Likander)

s. 6.7.1884 Leivonmäki, k. 18.11.1961

\* Lapin Kulta Oy

Toivo työskenteli Venäjällä Itä-Siperian Amurin-maassa kultakaivoksilla 1909–16. Toivo oli Heikki Kivekkään kanssa vuosina 1909–10 Venäjällä Tinkan-joella, jossa oli käytössä Heikin kehittämä rännitysjärjestelmä. Toivo hankki oman kultakaivoksen Oraljärveen laskevan Uljoen latvoilta vuonna 1915. Kolmannessa kaivoksessaan Toivo käytti hydraulista kaivutapaa. Kansalaissota Venäjällä sotki Toivon suunnitelmat ja hän palasi Suomeen vuonna 1923. Toivo toimi esimiehenä Lapin Kulta Oy:ssä vuosina 1924–27.

Lilja Erkki, Via Nordica, Kulta- ja museoteiltä vapauden teille: 73, 74, 85, 86, 86 kuva, 89–91, 98, 107–114, 283, 284, 284 kuva, 285, 285 kuva

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 71; Lapin kultaa: 173, 184

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 66, 67; Lapin kultamaat: 52, 53 kuva; Sankareita, veijareita ja huijareita: 120, 121, 122, 144

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 39, 40; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 44

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 110, 137

Stigzelius Herman, Kultakuume: 147, 153, 154 kuva, 155, 157, 158, 159, 160, 161, 162, 163

## KOIVU EFRAIM (Oulunpitäjä)

\* Ivalojoen (Grönholmankoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 95

## KOIVUKANGAS ISAK (talonpoika, Pudasjärvi)

\* Ivalojoen (Appiskoski, Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 54

## KOIVUKANGAS PAAVO

\* (Miessijoki, Merenluodon työmaa)

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 167 kuva

## KOIVULA JUHA

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Äidinkulta" (& Salmivuori Jyrki) Kaksilauttanen (Tolosjoki) 1999–2004

## KOIVULA VIKTOR "Vihtori" (kullankaivaja, Kangasala)

– s. 1.1.1912 Alavus, k. 17.4.1981

\* Appisjoki, Hipputiedosto, Ivalojoen (Grönholmankoski, Kultalan alue, Kyläjokisuu, Möllerinkoski, Rovaniemenkoski, Ruikanmutka, Sotajoen suupankki), Kopsusjärvi, Luttojoki, Moberginoja, Palsioja ja Sotajoki (Niinivirta)

Viktor tuli kultamaille vuonna 1937, kierteli kultaa etsien monissa paikoissa. Hän asettui Kyläjokisuun alapuolelle Ivalojoen vastarannalle Timanttikönkään paikkeille vuonna 1972. Hän rakensi paikalle kammin ja saunan. Hän asui myös talvet kammissa. Viktor on tutkinut Ivalojoen pohjoispuolisia sivujokia. Hän kumoaa yleisen käsityksen, ettei pohjoispuolisissa joissa olisi kultaa.

Viktor siirtyi vuonna 1979 Tankavaaraan opastamaan turisteja.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pahakaivos" Pahaoja, Sotajoki, 1964–65,  
"Porttikaivos" Porttikoski (Ivalojoiki) 1973–77,  
"Möllerin kaivos" Mölläri (Ivalojoiki) 1981–82

Haapio Markku (toim.), Suuri erätieto 1: 71, 72 kuva

Johansson Peter ym., Kultakaira, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 15

Kojo Raimo, Lapin retkeilyopas: 104–105 kuvat, 112, 122; Pohjoiset erämaat: 140, 145

Kultamuseon julkaisuja no 31, Kultamuseon 40-vuotisjuhlasymposium: 17

Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 8, 16, 22, 23, 24, 56, 57, 74

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 20, (24 kuva), 30 kuva, 30

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 36 kuva, 61, 277

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 76, 78, 159

Liimatainen Sari, Pienestä kultahuutomosta kansainväliseksi kultakyläksi (nro 17): 47 kuva

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 36, 73, 75 kartta, 76, 77; Ivalojoiki erämainen kultajoki: 11, 28

Luukkola Pekka, Kultajoki: 16, 26, 38

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 81, 82

Oulun yliopisto (inventointityöt), Ivalojoiki 1981–83: 37, 41, 53

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 27, 29 kuva, 34, 35 kuva, 35, 36, 37, 38, 63, 69; Kultakuumeen kuvat: 46 kuva; Kultamaiden retkeilyopas: 2, 15, 23, 26, 27 kuva, 27, 31, 32 kuva, 36, 39 kuva, 91, 99 kuva; Kultamuseo 10 vuotta: 41, 51, 52, 53; Lapin kultamaat: 2, 32, 34 kartta, 35, 35 kuva, 36, 37, 37 kuva, 39, 50, 54, 127, takakansi kuva; Lemmenjoen kultamaat: 19; Sankareita, veijareita ja huijareita: etukansi kuva, 37 kuva, 37–38, 40, 71, 89 kuva, 118, 126, 133, 239, 244; Ivalojoiki: 39, 62 kuva, 67 kuva, 70, 74 kuva, 99

Peltonen Milla, Erakot: 16, 32–34

Roth Anne, Tarunhohtoinen Tankavaara, Kultakylän tarinoita: 84 kuva, 85–87

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 163

Stigzelius Herman, Kultakuume: 236 kuva

Tynys Tapio, Hammastunturin erämaa: 115

Väänänen Veikko, Hammastunturi, ihmisen erämaa: 102, 104; Uhkia & isommuksia: 35, 186

Wikipedia, luettelo Lapin kullankaivajista

## KOIVUMÄKI JARI

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Lasileuanoja" Latnjoajoki, Jäkäläpää 1998–2002

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0003 "Tuomenmarjat" (& Koivumäki Jarno ja Jari, Rasilainen Reino) Morgamoja, kullanlöytöpai-  
kan muistomerkistä 160 m ylävirtaan, (Lemmenjoki), lapiokaivu, 2014–17. Jatkolupa 2018–28. Siirto  
2.2023, siirron saajat Kyllönen Jani ja Tervo Lassi.

HL2022:0008 "Kultaranta" (& Koivumäki Jari, Talka Teppo, Laine Tom, Rasilainen Reino, Koivumäki  
Jarno, Höykki Paavo, Suojanen Veli-Pekka, Haapanen Tuomas) Lauttaoja, heti sähkölinjan eteläpuolella,  
Sodankylä, lapiokaivu, 2022–26.

## KOIVUMÄKI JARNO

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultatukha" Morgamoja 2003–12

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0003 "Tuomenmarjat" (& Koivumäki Jarno ja Jari, Rasilainen Reino) Morgamoja, kullanlöytöpai-  
kan muistomerkistä 160 m ylävirtaan, (Lemmenjoki), lapiokaivu, 2014–17. Jatkolupa 2018–28. Siirto  
2.2023, siirron saajat Kyllönen Jani ja Tervo Lassi.

HL2022:0008 "Kultaranta" (& Koivumäki Jari, Talka Teppo, Laine Tom, Rasilainen Reino, Koivumäki  
Jarno, Höykki Paavo, Suojanen Veli-Pekka, Haapanen Tuomas) Lauttaoja, heti sähkölinjan eteläpuolella,  
Sodankylä, lapiokaivu, 2022–26.

## KOIVUNEN UNTO (puutarhuri, Inari) s. 27.6.1917 Parkano, k. 21.11.2001 Ivalo

\* Ivalojoiki (Björklundinkoski, Kotioja, Kultalan alue, Kultalankoski, Ruikanmutka),  
Sotajoki (Halvarinniemi), Kollumit, ja talvikaivu

Unto aloitti kullankaivuun vuonna 1936 Sotajoella Jukka Pellisen ja Kullervo Korhosen renkinä. Talvisodasta palattuaan hän lähti merille, oli Amerikassa metsätyömailla ja palasi Suomeen vuonna 1947. Unto rakensi Ruikanmutkaan kämpän ja saunan vuonna 1951. Vuonna 1971 muutti Ruikanmutkaan erakoksi.

Unto, V. Mikkola ja Esko Petäkoski tavoittelivat kultaa joen pohjasta eri tavoin talvi aikaan 1940-luvun lopulla (\* jäädyttäminen ja jäähauta).

Unto teki jäähautoja vuonna 1986 ja eräs pankki rahoitti pienen kaivurin ja sukeltajan puhdistamaan joen pohjaa. Koevaskauksessa löytyi joitakin täihippuja ja lutikka. Joen pohjasta kaivettua maata kuljetettiin rannalle mutta kevättulva vei kaiken soran.

Toini Imponen tuli Ruikanmutkaan syksyllä 1979 ja auttoi Untoa kaikenlaisissa töissä. Unto ja Esa Magga rakensivat pienen kämpän Toinille.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultakoski" Kultalankoski, Ivalojoen 1975–81

Haapio Markku (toim.), Suuri erätieto 1: 71

Hanhivaara M., Kaskimies K. ja Pitkänen P. (toim.), Ivalojoen kultalat: 106, 107

Johansson Peter ym., Kultakaira, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 16

Kejonen Aimo, Geologian ja malminetsinnän historia: 180 - 181

Kojo Raimo, Pohjoiset erämaat: 141

Kultamuseon julkaisuja no 31, Kultamuseon 40-vuotisjuhlasymposium: 17, 32

Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 5, 8, 10, 15, 26, 30, 32, 33, 34, 35, 42, 48, 54

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 31

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 76, 150, 159, 170

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoella...: 43, 106; Ivalojoen erämainen kultajoki: 13, 13 kuva, 29, 30

Luukkola Pekka, Kultajoki: 26

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 32–33 kuvat, 53, 54, 82, 134

Oulun yliopisto (inventointityöt), Ivalojoen 1981: 10, 11 ja Ivalojoen 1981–83: 44

Paakkanen Reima, Kullankaivajan käsikirja: 8, 22 kuva, 24, 31, 88, 89, 90, 91, 92, 93; Uusi kullankaivajan käsikirja: 77

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 27, 41, 42 kuva, 42, 43, 44, 82, 180, 181; Kultamaiden retkeilyopas: 15, 28; Lapin kultamaat: 12 kuva, 32, 34 kartta, 38 kuva, 39, 107, 127; Saariselkä: 60; Sankareita, veijareita ja huijareita: 48–49, 49 kuva, 51, 61, 71, 73, 124, 146, 238, 239, takakansi kuva; Ivalojoen: 67, 72, 72 kuva, 74

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 114; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 167

Ruonaniemi Arvo, Lemmenjoen kultamuistot: 64 kuva, 67, 75

Väänänen Veikko, Hammastunturi, ihmisen erämaa: 102, 103 kuva, 123 kuva; Uhkia & isommuksia: 31, 174, 186

Wikipedia, luettelo Lapin kullankaivajista

## **KOIVUNIEMI JORMA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Sallondike" Sallijoen yläosalla, lampi 1993–98

## **KOIVUNIEMI OLOF** Olofson (torppari, Kemi)

\* Ivalojoen (Ruikanmutka 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 47; Ivalojoen: 71

## **KOIVURANDA ABRAM** (renki, Rovaniemi)

\* Ivalojoen (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

## **KOIVURANDA JOHAN** (itsellinen, Rovaniemi)

\* Ivalojoen (Grönholmankoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 95

## **KOIVURANTA JUHO (tai Johan) Henrikinpoika (itsellinen, Rovaniemi)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Sotajoki 1" Hoikka, Sotajoki 1884,

"Sotajoki 2–3" Sukula, Sotajoki 1884 (2 kpl),

"Vuijemi 1–2" Vuijemijoen latvaosalla (Sotajoki) 1888–90 (2 kpl),

"Sotajoki 1–2" Pahaojansuu, Sotajoki 1889–94 (2 kpl),

"Vuijemijoki 1" Vuijeminjoen suulla, Sotajoki 1895–96

## **KOIVURANTA JUHO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT: Lemmenjoki 1982–88

## **KOIVURANTA UNTO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kolmen Miehen Kaivos" Pikku-Hangasselkä (Hangasoja, Tolosjoki) 1984–85

## **KOIVUROVA**

\* (Kuivakuru)

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa: 140

## **KOJO RAIMO O.(kirjailija)**

Konttinen Seppo, Kultakiima, Kullankaivaja Risto Mäläskän tarina: 113, 141

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 103, 173, 174

Paakkanen Reima, Uusi kullankaivajan käsikirja: 33

Partanen Seppo J., Kultamuseo 10 vuotta: 51; Lapin kultamaat: 64, 127; Saariselkä: 62; Sankareita, veijareita ja huijareita: 147, 178, 232, 244

Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 95

Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 99, 125, 190

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 173; Kultaa ja kohtaloita: 118, 120; Povipullon kultaa: 44; Lemmenjoen kultamuistot: 74

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 168

Stigzelius Herman, Kultakuume: 167

## **KOKKILA KARL (renki, Kemi)**

\* Ivalojoki (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 89

## **KOKKILA PEKKA VILHO (huonemies, Kemi)**

\* Ivalojoki (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 89

## **KOKKO EMIL (itsellinen, Kittilä)**

\* Kittilä

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pitslomankuru 1–4" (& Harju Aapo) Pitslomankuru Porkonen Tepsa (Kittilä) 1903 (4 kpl)

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 177; Sankareita, veijareita ja huijareita: 234

## **KOKKO ERKKI ALEKSANTERI (työmies, Inari) s. 7.9.1919, k. 30.8.1995**

\* Jäkälä-äytsi, Pihlajakuru, Marastoäytsi ja Morgamoja

Erkki kaivoi Vilho Lähderinteen kanssa Morgamojalla (Juhani Jomppasen alapuolella) 1947.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Leppiniemi" Morgamoja (Lemmenjoki) 1947–48,

"Asentoniemi" Jäkälä-äytsi (Ravadasjoki) 1947–64 (kaivospiiri 1951-),

"Kokko" Marastoäytsi (Ravadasjoki) 1950–53,

"Vanhauoma" Marastoäytsi (Ravadasjoki) 1950–53,

"Äytsinsuu" (& Kokko Erkki, Kupiainen Onni) Jäkälä-äytsi (Ravadasjoki) 1953

Johansson Peter ym., Lemmenjoki, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 16

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 68

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 51, 52, 63, 65

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 11, 12, 14

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 230, 231, 233, 234; Lemmenjoen kultasatu: 97, 100, 101, 102

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 159, 168; Kultakuumeen kuvat: 84, 87; Kultamaiden retkeilyopas: 60, 62; Lapin kultamaat: 90, 94; Lemmenjoen kultamaat: 11; Sankareita, veijareita ja huijareita: 220, 229

Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 12

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 41; Kultahiekka ja tiimalasi: 21; Povipullon kultaa: 208;

Lemmenjoen kultamuistot: 18; Vuosi Sata: 113

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 170

Stigzelius Herman, Kultakuume: 204, 220

## **KOKKO HEIKKI AKSELI "Kultasilmä", "Heittiö" (kullankaivaja, Inari)**

– s. 7.9.1915 Muhos, k. 15.9.1982 Inari

\* Ammattisormus, Hipputiedosto, Jäkäläoja, Kivikkopuro, Kotaoja, Kuivakuru, Laanioja, Luttojoki, Miessijoki, Moberginoja, Mobergin Kultala, Morgamoja, Sotajoki (Halvarinniemi, Kokon kanava, Erkkilänniemi) ja Vuijeminhaara

Heikki aloitti kullankaivuun elokuussa 1936 August Seppäsen kanssa Luttojoella. Lokakuulla he siirtyivät Laaniojalle. Heikki oli armeijassa vuonna 1937. Keväällä 1938 Heikki lähti Sotajoelle, kaivoi Halvariniemessä ja Kellotapulinojalla. Alkukesästä 1939 Heikki siirtyi Moberginojalle ja sodan jälkeen vuonna 1945 palasi samoille paikoille. Heikki ja Pellinen kaivoivat Kuivakurulla suuren kanavan lampeen ja kuivasivat sen syksyllä 1945. Lammen pohjasta he saivat vain 6 g kultaa.

Jukka Pellinen ja Heikki kaivoivat yhdessä Moberginojalla eri kohdissa vuonna 1946. Syyskuulla he siirtyivät Sotajoelle Erkkilänniemeeseen.

Vuonna 1947 Heikki, Jukka Pellinen ja Jaakko Isola tulivat Sotajoelle Pahaojan alapuolelle ja räjäyttivät Sotajoelle uuden uoman. Rakensivat padon ja kaivoivat joen pohjaa. Seuraavana kesänä 1948 porukkaan tuli kaksi miestä lisää, Veikko Määttä ja Veikko Johansson.

Elokuussa 1948 Jukka Pellinen ja Kullervo Korhonen kävivät tekemässä Morgamojalle 4 perättäistä valtausta ja yhden Kotaojalle. Osakkaina olivat Heikki Kokko, Jukka Pellinen, Jaakko Isola ja Kullervo Korhonen. Keväällä 1949 porukka saapui Morgamojalle, rakensivat kämpän ja kaivoivat koekuoppia. Heikki Kokko jatkoi kaivua Sotajoen pohjasta vielä kesän 1949 kahden työmiehen kanssa. Heikki kaivoi Morgamojalla vuosina 1950–51 ja Miessijoella 1952–53.

Aaro Raumala erosi Marista. Heikki seurusteli Marin kanssa ja maksoi Aarolle vuonna 1950 erosta muodostuneet kulut kullalla (862 grammaa noin 500 000 mk). Tästä sai alkunsa huhu että Heikki osti vaimon kullalla.

Heikki lopetti kullankaivuun vuonna 1960, mutta palasi kultamaille Ville Keurulaisen kanssa vuonna 1980 Jäkälä-äytsin sivupurolle Jäkäläojan latvaosalle. He kaivoivat kesät 1980 ja -81 ja rakensivat sinne turvekammin.

### **<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:**

"Mobergin yläjätkä" Moberginoja (Sotajoki) 1946–49,

"Katajamaa" Morgamoja (Lemmenjoki) 1948–50 (kaivospiiri 1950–52),

"Patsimo kaivospiiri" (& Isola J., Kokko H., Pellinen J.) Miessijoki (Vaskojoki) 1953–54,

"Latta" (& Isola Jaakko, Pellinen Jukka) Miessijoki 1951–54,

"Patsimo" Miessijoki (Vaskojoki) 1960–64,

"Hopiaoja" (& Kokko Maria) Jäkäläoja (Jäkälä-äytsi) 1980–85

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 48, 50, 51, 85

Haapio Markku (toim.), Suuri erätieto 1: 70 kuva  
Hanhivaara M., Kaskimies K. ja Pitkänen P. (toim.), Ivalojoen kultalat: 90 kuva, 91, 93 kuva  
Huovinen Aune, Laanilan tyttö: 107, 109, 110  
Johansson Peter ym., Kultakaira, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 19  
Johansson Peter ym., Lemmenjoki, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 16, 17, 19  
Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 65, 68, 70, 73, 81, 110, 112, 297, 304  
Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 63, 73 kuva  
Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 25, 27, 38, 39, 45, 46, 47, 56, 85, 142, 143, 225, 311, 325  
Kojo Raimo, Heittöön vaellus: koko kirja; Lapin retkeilyopas: 91; Pohjoiset erämaat: 125, 126, 127, 145  
Konttinen Seppo, Kultakiima, Kullankaivaja Risto Mäläskän tarina: 47, 73, 82–83, 96–97 kuvat, 101–102, 104, 114  
Kultamuseo (nro 18), Golden World: 15  
Kultamuseon julkaisuja no 30, Lemmenjoen isommukset, Antti Aarnio-Wihurin hippukokoelma: 11 kuva, 20, 23  
Kultamuseon julkaisuja no 31, Kultamuseon 40-vuotisjuhlasymposium: 9, 10, 17, 17 kuva  
Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 13, 72, 74 kuva, 74  
Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 5, 148  
Kyrö Hely, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 22, 28, 29, 49 kuva, 49, 60, 74  
Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 24, 30, 31, 51kuva, 51, 62, 76, 80, 120  
Lapin legendat 2, Petronella, unelma elää: 8, 12, 16, 18, 19, 32, 33, 35, 36, 37, 38, 42, 43, 44, 45, 51  
Lapin legendat 5, Kruunupäitä ja kullankaivajia: 32, 32 piirros, 37, 44, 55, 58  
Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 20, 21, 48  
Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 11, 35, 45, 46, 62 kuva, 64, 65, 66, 68 kuva, 69, 71, 97, 256, 276, 277 kuva  
Lehtola Matti, Aikamatka Inarin kirkkotuvilta nykyaikaan: 53, 82, (72), 82  
Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 10, 12, 14, 17, 19 kuva, 21, 23, 31, 33, 34, 35, 37, 39 kuva, 39, 42, 43 kuvat, 44 kuva, 45 kuva, 48 kuva, 51, 52, 54, 55 kuva, 58, 59, 61 kuva, 62, 65 kuva, 67, 67 kuva, 70, 71, 77 kuva, 79, 80, 81, 83, 84, 88, 88 kuva, 89, 102, 103 kuva, 106, 108, 139, 147, 150, 167, 168, 169, 170, 172  
Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 432, 433, 434, 434 kuva, 435, 435 kuva  
Lehtonen Anurag, Keväällä tulevat unet: 18  
Leppänen Kalevi, Lapinhullu: 210, 212  
Lidman Hans, Seikkailujen Pohjola: 144–145 kuvat, 148, 151, 152, 153, 154, 164, 165  
Liimatainen Sari, Pienestä kultahuuhtomosta kansainväliseksi kultakyläksi (nro 17): 19, 99  
Lilja Erkki, Via Nordica, Kulta- ja museoteiltä vapauden teille: 160  
Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 31, 36, 41, 43, 50, 51, 75 kartta, 76, 77, 90, 106, 116  
Luukkola Pekka, Kultajoki: 44  
Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 64–65 kuvat, 80, 154, 159, 175, 182, 195, 199, 202, 207, 224, 226, 227, 228, 229, 240–241 kuvat, 245, 278, 279, 281; Lapin kultaa: 59, 60, 61, 78, 79, 80–81 kuvat, 108, 160; Lemmenjoen kultasatu: 13, 19, 20, 22, 25, 26, 40, 46, 59, 60, 62, 70, 77, 79, 80–81 kuvat, 82, 83, 84, 85, 89, 138, 144, 144–145 kuvat, 145, 162  
Niskanen Annamari (toim.), Tahto oli vanhempien taskussa: 161  
Oulun yliopisto (inventointityöt), Tankavaara, Laanioja, Kuivakuru 1983: 109, 109B  
Paakkanen Reima, Kullankaivajan käsikirja: 31; Uusi kullankaivajan käsikirja: 33, 46, 116  
Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 63, 68, 86, 90 kuva, 113, 115, 116 kuva, 116, 117, 118, 120, 121, 122, 123, 131, 132, 134, 135, 141, 150, 151, 155, 157, 158, 164, 165, 167, 171, 172, 172 kuva, 173, 178, 179, 180, 181, 182 kuva; Kultakuumeen kuvat: kansikuva, 11 kuva, 16 kuva, 29, 34 kuva, 48, 65 kuva, 78 kuva, 84, 87; Kultamaiden retkeilyopas: 2, 36, 38, 53, 54, 55 kuva, 55, 65, 66, 69, 70, 89, 97 kuva, 100, takakansi kuva; Kultamuseo 10 vuotta: 5, 19, 40 kuva, 41, 45, 46, 47, 48, 49, 50, 51, 55; Lapin kultamaat: 3, 10 kuva, 13 kuva, 50, 53, 54, 64, 65, 70, 71, 72 kuva, 73, 74, 75, 76, 82, 83, 88, 89, 90, 91 kartta, 96, 96 kuva, 97, 105, 107, 114, 115, 127; Lemmenjoen kultamaat: 8, 9, 15, 18, 21, 23; Saariselkä: 62, 63; Sankareita, veijareita ja huijareita: (5), 118, 124, 126, 138 kuva, 147, 160 kuva, 167, 174 kuva, 175, 177, 178–179, 179 kuva, 180, 181, 183, 184, 186, 191, 192, 194, 198, 204, 206, 213, 217, 218, 219, 220, 225, 226, 227, 228, 231–232, 237, 238, 244; Ivalojoen: 114  
Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 11, 45; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 11, 18  
Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 8, 9, 24, 33–35, 42, 88, 95, 116, 118; Taita ja saivareita eli Iljetys 2: 25, 26, 27–28, 53, 137  
Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 2: 158; Inarilaisia 3: 46

Peltonen Milla, Erakot: 18

Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 23, 31, 34, 96

Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 73, 96–97 kuvat, 98, 99, 120–121 kuvat, 122, 125, 133, 179, 187, 188, 189, 190

Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 12

Roth Anne, Tarunhohtoinen Tankavaara, Kultakylän tarinoita: 101; Kultamaan tyttäret: 14, 63 kuva, 78 kuva, 90–92, 91 kuva, 159 kuva

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 19, 23, 24, 31, 32, 33, 34, 40, 42, 49, 53, 55, 57, 61, 62, 64, 67, 68, 69, 70, 71, 72, 73, 74, 77, 78, 81, 90, 91, 94, 95, 97, 107, 108, 112, 113, 114, 116, 117, 119, 121, 125, 126, 128–129 kuvat, 130, 134, 139, 149, 166, 168, 169, 171, 172, 173, 174, 175, 176, 177, 203; Kultaa ja kohtaloita: 8, 51, 53, 54, 56, 57, 58, 59, 60, 92, 96–97 kuvat, 110, 111, 112, 118, 119, 120, 127, 136, 154, 155, 180, 182, 184; Kultahiekka ja tiimalasi: 13, 14, 21, 22, 23, 25, 26, 32, 33 kuva, 35, 35 kuva, 36 kuva, 36, 38, 40, 41, 45 kuva, 45, 49, 50, 51, 61 kuva; Povipullon kultaa: 7, 10, 26, 27, (29), (30), (32), (34), (35), (36), (37), (41), (42), (43), 43 kuva, (44), (46), (49), (51), (52), (53), 57, 58, 59, 60, (67), (68), 69, 70, 71, (72), (82), (83), (84), 100, (104), 106, (108), (109), (110), (112), (113), (117), (118), (119–120), 123, 124, 125–126, (127), (128), (129), (130), (131), (132), (135), 137, 138, (146), 147, 149–154, 156, (158), 160, 161, 164, 167, 168, 169, 207; Lemmenjoen kultamuistot: 13, 18, 19, 20, 21, 24, 25 kuva, 26, 27, 28, 31 kuva, 33, 39, 40, 41, 46, 47, 48, 49, 51, 52, 54, 56, 57, 58, 60, 64 kuva, 65 kuva, 70, 71, 72, 73, 74, 83, 84, 85, 86 kuva, 94, 98, 100 kuva, 107, 113, 127, 128, 129, 130, 136; Vuosi Sata: 86, 90 kuva, 92, 93, 93 kuva, 94, 95 kuva, 105, 108 piirros, 109, 110, 111, 122

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 159, 161, 168, 169, 182

Stigzelius Herman, Kultakuume: 167, 206, 207 kuva, 210, 212, 220, 224, 233, 239, 256, 257 kuva

Takamaa Seppo, Kultaa ja koparakeittoa: 28, 29, 30, 31, 32, 35, 39

Teeriaho Yrjö, Mattsson Jorma, Tietoa ja tarinaa Saariselältä: 204

Terveyttä tuntuille, Muisteluksia terveydenhuollosta Inarin Lapissa: 285

Väänänen Veikko, Hammastunturi, ihmisen erämaa: 104; Uhkia & isommuksia: 155, 165, 173, 177, 186

Wikipedia, luettelo Lapin kullankaivajista

## **KOKKO H. (1870 – luvulla)**

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 14; Lapin kultamaat: 22; Sankareita, veijareita ja huijareita: 35

## **KOKKO JAAKKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Lapiolinja" Lemmenjoki 1983–88

## **KOKKO JUHAN ARVID (Inari) s. 25.11.1898, k. 19.8.1982**

\* Hipputiedosto, Miessijoki

Arvid on kaivanut mm. Ivalojoen Kultalan alueella jo vuonna 1918.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Miessijoenlatva" Miessijoen latvaosalla Kuivakurun yläpuolella (Vaskojoki) 1948–52 (kaivospiiri 1952–54)

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkymät: 14

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 432

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 143, 190, 191, 240–241 kuvat

Partanen Seppo J., Lemmenjoen kultasatu: 64–65 kuvat, 65, 66; Kullan ja luonnon kutsu: 125; Kultakuumeen kuvat: 84, 85, 87; Kultamaiden retkeilyopas: 63; Lapin kultamaat: 78; Lemmenjoen kultamaat: 14; Sankareita, veijareita ja huijareita: 189, 207

Roth Anne, Kultamaan tyttäret: 28

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 40; Kultahiekka ja tiimalasi: 21; Povipullon kultaa: 207; Lemmenjoen kultamuistot: 18; Vuosi Sata: 112

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 116

## **KOKKO JUHANI s. 26.2.1931, k. 24.4.1984**

\* Miessijoen latvaosa

Ruonaniemi Arvo, Povipullon kultaa: 208; Vuosi Sata: 112

## **KOKKO KAISA** (itsellinen, Oulu)

\* Ivalojoeki (Sotajoenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 100, 101

## **KOKKO KATRI** "Kaisa" os. Karppinen (Ivalo) s. 1897, k. 1986

Katri oli kokkina Hangasojalla vuonna 1912 ja Kultalassa vuonna 1913. Katri oli välillä palvelijana muualla mutta palasi Kultalaan myöhemmin. Ja tapasi siellä Juhan Arvid Kokon ja jonka kanssa avioitui.

Roth Anne, Kultamaan tyttäret: 26–28

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 115, 116

## **KOKKO MARIA HELENA** "Ranta-Mari" (entinen Juntunen, Raumala, os. Morottaja)

– s. 20.12.1905 Inari, 19.7.1990 Inari

\* Otsamon matkustajakoti

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hopiajoja" (& Kokko Heikki) Jäkäläjoja (Jäkälä-äytsi) 1980–85

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 85

Johansson Peter ym., Lemmenjoki, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 17

Kojo Raimo, Heittiön vaellus: 131, 167, 221, 230, 232, 240, 246, 247, 248, 253, 255, 282, 283, 285, 296, 297, 298

Konttinen Seppo, Kultakiima, Kullankaivaja Risto Mäläskän tarina: 47, 53, 58, 61–63, 73, 83–84, 100, 149, 160

Kyrö Hely, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 7, 70

Lapin legendat 2, Petronella, unelma elää: 42

Lehtola Matti, Aikamatka Inarin kirkkotuvilta nykyaikaan: 70, 82

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 81, 103 kuva, 150, 170

Lidman Hans, Seikkailujen Pohjola: 153

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 251; Lemmenjoen kultasatu: 31

Niskanen Annamari (toim.), Tahto oli vanhempien taskussa: 161

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 117, 122, 131, 132, 172, 173, 178, 179, 180; Kultamaiden retkeilyopas: 99, 100; Kultamuseo 10 vuotta: 46, 48, 50; Lapin kultamaat: 73, 76, 82, 88, 95, 96, 96 kuva, 97, 105, 107; Lemmenjoen kultamaat: 21; Sankareita, veijareita ja huijareita: 178–179, 179 kuva, 184, 192, 213, 228, 232, 237, 244

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 45

Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 116; Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 27–28

Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 31

Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 119, 199

Roth Anne, Kultamaan tyttäret: 88 kuva, 89–92, 91 kuva, 106, 108

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 57, 59, 64, 91, 134, 160, 171, 177, 203; Kultaa ja kohtaloita: 51, 96–97 kuvat, 155, 180–183; Kultahiekka ja tiimalasi: 49, 56; Povipullon kultaa: (11), (14), (19), (29), (32), (33), (45), 58, 60, (72), (97), (119), (125), (151), (154), (157), 208; Lemmenjoen kultamuistot: 67, 72, 73, 85, 100 kuva, 128; Vuosi Sata: 105, 105 kuva, 111, 113

Takamaa Seppo, Kultaa ja koparakeittoa: 35

## **KOKKO PAAVO Antinpoika** (työmies, kirvesmies) s. 1875 Livo, Pudasjärvi

\*Prospektor Oy

Paavo kertoo kirjeessä (päivätty 15.5.1904) olleensa lähes kaksi vuotta Prospektor Oy:n palveluksessa. Kirjeestä löytyy myös maininta 50 metriä syvästä kaivoskuilusta sekä päiväpalkan olleen 4,5 mk.

Luton kaivoskuilussa lopetettiin työt loppukesästä 1903 (syvyys 51,5 m) ja Kaarle Kustaan toukokuussa 1904 (syvyys 50 m). Latureille, koneenkäyttäjille, lämmittäjille ja kirvesmiehille maksettiin 4,5 mk/päivä. Paavo on todennäköisesti ollut töissä ainakin Kaarle Kustaan kaivoksella kirvesmiehenä. Paavo on luultavasti ollut tekemässä kuilujen hirsikehikoita. Paavo muutti kirjansa pysyvästi Sodankylään vuonna 1911.

Paavon kirjeen lähetti minulle Timo Kokko Pudasjärveltä 23.11.2013.

### **KOKKONEN HANNU**

\* (Ruihtuäytsi, vuokraivaajana Merenluodon kaivospiirillä)

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 222

### **KOKKONEN JOUKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Murukuru" Katajaoja (Tolosjoki) 1996–2000

### **KOKKONEN JUHA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"UPA 2" Zellberginoja (Palsioja) 2003–10

### **KOKKONEN PEKKA**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0087, jatkolupa "Louhos" (& Hakala Janne, Kokkonen Pekka, Mattila Jussi), Katajaojan keskivaiheilla, (Tolosjoki), lapiokaivu, 2018–22. Jatkolupa 2022–32, lisänä Mattila Ville.

### **KOKKONEN PENTTI (Savonlinna) s. \_1932**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Terassinkulta" Palsioja 2007–11

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2011:0045 "Terassin kulta" (& Kokkonen Pentti, Makkonen Seppo) Palsioja (Raahenpirtistä ylävirtaan noin 60 m) 2012–14, lapiokaivu

HL2011:0045 "Terassin Kulta" kullanhuuhdontaluvan siirto Anneli ja Pauli Ristolaiselle sekä Irma ja Paul Kälviäiselle 2013.

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 83

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 168

### **KOKKOSUO ERKKI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"EK 3" Ivalojoen 1990–92

### **KOLEHMAINEN URHO (Kauhava) s. 1920 Värtsilä**

\* Kivikkopuro

Urho kaivoi kesän 1949.

Kultamuseon julkaisuja no 30, Lemmenjoen isommukset, Antti Aarnio-Wihurin hippukokoelma: 26

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 15

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 189

Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 13

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 41; Kultahiekka ja tiimalasi: 21; Lemmenjoen kultamuistot: 18

Takamaa Seppo, Kultaa ja koparakeittoa: 38

### **KOLEHMAINEN VEIKKO (sorvaaja, Kauhava, Tampere) s. 1927 Kauhava**

\* Hipputiedosto ja Kivikkopuro (Miessijoen noin puoli kilometriä).

Veikko kaivoi kolmena kesänä.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Purola 1" (& Nivala P.) Kivikkopuro (Miessijoki) 1949–52,

"Purola 2" (& Nivala P.) Kivikkopuro (Miessijoki) 1949–52,

"Kultamaa" (& Bäckman Åke, Kolehmainen Veikko) Kivikkopuro, Miessijoki 1952–52

Kojo Raimo, Heittiön vaellus: 236, 237

Kultamuseon julkaisuja no 30, Lemmenjoen isommukset, Antti Aarnio-Wihurin hippukokoelma: 26  
Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkymät: 12, 15, 17  
Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 208, 228; Lemmenjoen kultasatu: 80, 84  
Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 85; Sankareita, veijareita ja huijareita: 189  
Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 169  
Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 13  
Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 41; Kultahiekka ja tiimalasi: 21; Lemmenjoen kultamuistot: 18  
Takamaa Seppo, Kultaa ja koparakeittoa: 31, 38, 39

## **KOLHO MATTI**

Matti kaivoi Niilo Raumalan kanssa Ruihtuäytsin mutkassa vuonna 1948.

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 85

## **KOLKKA NIKO**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2011:0021 "Tonni-Kulta" (& Kalenius Antti, Halonen Eero, Kolkka Niko, Landen Jari) Harrijoen pohjoisrannalla, sillan alapuolella, Sotajoentien vieressä, lapiokaivu, 2012–15. Luvan siirto Jari Jokelalle 2017.

## **KOLSTRÖM K. A. (kauppias, Muonio)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kolvarova 1–8" (& Törnroth Hjalmar, Kolström K. A., Olli Hjalmar, Sormula Petter) Kolvarova, Keimioja, Koiraoja (Kittilä) 1902 (8 kpl),  
"Pahta- ja Saarikoski 1–52" (& Törnroth Hjalmar, Kolström K. A., Olli Hjalmar, Sormula Petter) Käkkälänjoki (Enontekiö) 1902 (52 kpl),  
"Riivinperä 1–8" (& Törnroth Hjalmar, Kolström K. A., Olli Hjalmar, Sormula Petter) Levänperä Vuontisjärvi, Pallastunturi (Muonio) 1902 (8 kpl)

## **KOLU HENRIKKI**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0072 "Pakanamaa" (& Vaali Tapio, Kolu Henrikki, Minnilä Kalevi, Mäkilaurila Martti) Zellberginojan yläosa ja sivukuru, lapiokaivu, 2013–16. Jatkolupa (& Vaali Tapio, Kolu Henrikki, Mäkelä Jukka), lapiokaivu, 2017–21. Jatkolupa 2024–34.

## **KOMPPA GUSTAF (professori)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Sodankylä upa" (& Holman L., Komppa Gustaf, von Hueck Paul, Westren-Doll L.) Hopioja (Tankajoki) 1939–41

## **KOMU AUGUST (itsellinen, Haapavesi)**

\* Luttojoki 1870 – luvulla

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 135

## **KOMULAINEN SAULI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ylä Palsi" Palsioja 1983–89,  
"Käpälämäki" Multatunturi, Palsioja 1992–99,  
"Jänkhäkulta" Uusihaaran yläosan sivupuro 1995–99

## **KONONEN (autoilija)**

Kononen kuljetti rahtia Rovaniemeltä asti 1920-luvulla Ivalojoen Oy:n tukikohtaan.

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 144

## **KONTIAINEN HANNU**

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 20

## **KONTTILA MATTI (Pyhäjoki)**

\* Ivalojoen (Grönholmankoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 95

## **KONTTINEN ESKO**

<> KULLANHUHDONTALUPA:

HL 2014:0053 "Kyläkulta", (& Nurmi Visa, Konttinen Esko, Lankinen Jorma, Nissilä Ari, Pursiainen Alpo),  
Kylälehdonjoja, Kutturantieltä 800 m pohjoiseen, (Kyläjoen), lapiokaivu, 2016–20.

## **KOPAKKALA MATTI**

\* Ruihtuäytsi

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 296

Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 112

## **KOPAKKALA REINO (Sirkka Merenluodon veli) k. 1983**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ruihtun Haara" (& Merenluoto Kari) Ruihtuäytsi (Lemmenjoki) 1980–87

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 46, 48, 49, 53, 75  
kuva, 283

## **KOPAKKOLA VEIKKO**

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 152

## **KOPAKKOLA VELI-MATTI**

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 152, 163 kuva

## **KOPALAINEN JUHO O.**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kuuden miehen toive" Laanion sivupuro (Tolonsjoki) 1999–2004

## **KOPALAINEN RISTO TAPIO (Sastamala) s. \_1962**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Porttikallion Legenda" Porttikoski (Ivalojoen) 2010–14

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2012:0102 "Kultakello" (& Ala-Pappila Juha, Kopalainen Risto) Kellotapulinojan yläosalla, lapiokaivu,  
2013–17. Jatkolupa 2018–28.

## **KOPONEN EERO**

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2013:0022 "Lutakko" (& Koponen Matti, Carlsson Veronica, Hägström Kai, Koponen Eero, Koponen  
Marko, Koponen Mika, Koponen Raija) Rönkönoja, sähkölinjasta itään, (Tolonsjoki), 2014–17, lapiokaivu.

## **KOPONEN ERKKI**

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 20

## **KOPONEN JUSSI**

<> KULLANHUHDONTALUPA:

HL2015:0017 "Lisman kurvi" Lismajoki, Roivainen, Sodankylä, 2017–21. Konekaivu ja jatkolupa 2021–  
31.

HL2022:0015 "Multakuru" (& Koponen Jussi, Koponen Katja) Kuusikkoselkä, Sodankylä, Tankajoen  
sivupuron yläosalla, konekaivu, 2023–27.

## **KOPONEN KATJA**

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2022:0015 "Multakuru" (& Koponen Jussi, Koponen Katja) Kuusikkoselkä, Sodankylä, Tankajoen  
sivupuron yläosalla, konekaivu, 2023–27.

## KOPONEN MARKO

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0022 "Lutakko" (& Koponen Matti, Carlsson Veronica, Högström Kai, Koponen Eero, Koponen Marko, Koponen Mika, Koponen Raija) Rönkönoja, sähkölinjasta itään, (Tolosjoki), lapiokaivu, 2014–17.

## KOPONEN MATTI (Lappi)

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0022 "Lutakko" (& Koponen Matti, Carlsson Veronica, Högström Kai, Koponen Eero, Koponen Marko, Koponen Mika, Koponen Raija) Rönkönoja, sähkölinjasta itään, (Tolosjoki), lapiokaivu, 2014–18.

## KOPONEN MIKA

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0022 "Lutakko" (& Koponen Matti, Carlsson Veronica, Högström Kai, Koponen Eero, Koponen Marko, Koponen Mika, Koponen Raija) Rönkönoja, sähkölinjasta itään, (Tolosjoki), lapiokaivu, 2014–17.

## KOPONEN PENTTI (rakennustarkastaja evp., Rovaniemi)

\* (Hangasoja)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hunnikko" Hangasoja Tolosjoki 1980–85,

"Hunnikko II" Hangasoja (Tolosjoki) 1989–96

## KOPONEN RAIJA

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0022 "Lutakko" (& Koponen Matti, Carlsson Veronica, Högström Kai, Koponen Eero, Koponen Marko, Koponen Mika, Koponen Raija) Rönkönoja, sähkölinjasta itään, (Tolosjoki), lapiokaivu, 2014–17.

## KOPONEN SEPPO

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Selänpää" (& Laitinen Ahti) Köysihaara 1994–2001,

"Kullan Muru" Köysihaara 2003–12

## KOPRA EEVA

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2014:0054 "Golden Eye" (& Enberg Birgit, Appelgren Arto, Berg Henrik, Kallio Pertti, Kopra Eeva, Pölkki Ilpo, Tiesmaa Leena, Toivola Juha), Rönkönojan yläosalla, (Tolosjoki), lapiokaivu, 2016–19.

## KOPRA USKO

\* Moberginoja

Usko osti Aatos Salmiselta valtauksen vuonna 1984. Kun uusi kaivoslaki tuli 2011, yritettiin kaikki vaikeat paikat kaivaa koneella. Uskon apuna kaivoivat koneella Iigori Myllykangas ja Ari Mastomäki.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Lieveuoma" Moberginojan latvaosa (Sotajoki) 1980–85,

"Riekkokuru" Moberginoja (Sotajoki) 1986–94,

"Moberginoja" (hallinta-alueet alavirrasta ylävirtaan: & Vihavainen Pertti, Salonen Juhani, Ahola Jorma / Pitkälä Ismo, Salonen Jukka, Luhta Vesa, Kobra Usko, Backman Göran, Luolamo Timo ja Heikkinen Jouko), kaivospiiri 1994-.

Kaivosoikeuden siirto 2019: Ahola Jorma, Backman Göran, Heikkinen Jouko, Jauhiainen Jussi, Kopra Usko, Luhta Vesa, Mastomäki Ari, Mononen Terho, Salonen Jukka, Salonen Juhani ja Valkonen Juhani.

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2019:0019 "Riekkokuru" Moberginojan yläosalla, konekaivu, 2020–30.

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 169, 170

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 73

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 118

## KORHONEN

\* (Laanila, Prospektor Oy)

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 184 kuva

## KORHONEN (työmies)

\* Ivalojoiki (Kultalan Kruunun Stationi)

Ruonaniemi Arvo, Kultaa ja kohtaloita: 34–46

## KORHONEN ANDERS WILHELM (renki, Pudasjärvi)

\* Ivalojoiki (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

## KORHONEN ANTTI

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultaranta" (& Jaakkola Jouko) Pikkupuro joka alkaa Harrijoenvaaroista, Sotajoen itäpuolella 1988–91 (lapiokaivua, Kalervo Ruohoniemi kaivoi koneella maat kasalle). Valtaajat kokeilivat imuroida terassilla olevaa lampea, ei kultaa. Valtaus on entisen Kultarannikon pohjoisempi sivupuro.

## KORHONEN AULIS

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Karvapäänkulta" Kyläjoki (Ivalojoiki) 1993–97

## KORHONEN ERKKI

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0065 "Eenokki" (& Kuusisto Pekka, Korhonen Erkki) Pikku-Kutustajanojan pohjoishaaran latvaosalla (Sotajoki), lapiokaivu, 2013–16.

HL2016:0015 "Hermannin IV", (& Kuusisto Pekka, Korhonen Erkki), nimetön puro Multatunturin koillispuolella, Palsiojan ja itäpuolen tien välissä, lapiokaivu, 2017–21. Jatkolupa 2024–34.

## KORHONEN HEIKKI (Yrjön veli) s. 30.9.1930, k. 11.9.2007

\* Jäkälä-äytsi

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 46

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 234; Lemmenjoen kultasatu: 102

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 168; Lapin kultamaat: 94; Sankareita, veijareita ja huijareita: 229; Ivalojoiki: 113

## KORHONEN HEIKKI (helikopterilentäjä) s. 1947, k. 11.2003

\* Hipputiedosto ja Palsioja

Heikki toi kaivukoneen ja pesulaitteen Palsiojalle Pulkkisenojan suuosan paikkeille kesällä 1981. Heikki käytti rumpuseulaa, jonka myi Risto Mäläskälle vuonna 1984.

Heikki Korhosen uiva iso huuhtomolaitos koekäytettiin ensimmäisen kerran 26.7.1985. Laitos oli Palsiojan rannalla kiertovesialtaassa kahden kookkaan rautaponttonien varassa. Ponttonien välissä oli kuusi metriä pitkä rumpuseula. Seulan sisäpinnalla olevat kierukat pehmittivät saven. Rumpuseulan läpi kulkeutui yli 4 senttimetriset kivet sekä suurempi materiaali ja ne siirtyivät hihnakuljettimella aikaisemmin kaivettuun monttuun. Rumpuseulan rei'istä vesi ja liete putosivat alla olevaan altaaseen, josta isolla sähkömoottorilla pyörivä rumpu nosti lietteen ylös rännien yläpäähän. Rihlarännejä oli kaksi, eli molemmilla laidoilla ja niiden leveys oli yhteensä kaksi metriä. Huuhtomon täyttöpäässä oli tilava suppilo, johon rannalla oleva kaivukone nosti maata. Alkujaan huuhtomossa piti olla hydraulikalla tai sähkömoottoreilla toimivat jalat, jotka olisivat pitäneet kellumisen vakaana kun kaivukone pudottaa suppiloon maata. Rahan puutteessa huuhtomoon tulivat mekaaniset jalat. Ne eivät pitäneet huuhtomoa kyllin

vakaana. Yksi mies joutui yläsillalla huolehtimaan ränneistä, jotta lietemassat liikkuvat tasaisesti.

Huuhdomo painoi 21 tonnia ja rihlojen pinta-ala oli 16 neliömetriä. Laitos oli maksanut kuulopuheiden mukaan 400000 markkaa.

Kelluva huuhdomolaitos siirtyi kesällä 1987 vuokramiesten käyttöön Suolaojalle Härkäselän kaakkoisreunalle lähelle Tolosenhaaraa ns. Sametin paikkaan (Pentti Miettinen). Siellä se purettiin ja vietiin pois kesinä 1990–91. Ponttoonit käytettiin myöhemmin laiturikellukkeina Inarinjärvellä.

Heikki aloitti kesällä 1983 myös matkailuhuuhdomon pitämisen, kunnosti Raahen pirtin kahvilaksi ja rakensi suuremman kahvilaparakin ("Katariinan kämpä"). Kämpä paloi räjähdysmäisesti syksyllä 1986. Tähän päättyi Heikin toiminta Palsiojalla.

Heikin vanha paikka siirtyi Voitto Muikulle ja Jalo Hokkaselle.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kattila" Ivalojoki 1980–81,

"Raahenkuru" Palsioja 1980–86,

"Kuusioja" Palopirtin suuosan paikkeilla, Palsioja 1983–87,

"Lampi" Annin lammen kohdalla, Kuusiojan suuosan paikkeilla, Palsioja 1983–87

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 10

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 57, 95, 96

Keränen Pekka, Teknokulturaatio: 70, 100

Kojo Raimo, Pohjoiset erämaat: 146

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 23

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 61

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 100, 104, 109, 111, 169

Kyrö Hely, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 44

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 65, 70, 102

Paakkanen Reima, Kullankaivajan käsikirja: 2, 64, 65, 68, 68 kuva, 69 kuvat, 70 kuvat, 71 kuvat; Uusi kullankaivajan käsikirja: 5, 82 kuva, 99, 100 kuva

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 72, 73, 140, 141 kuva; Lapin kultamaat: 55, 55 kartta, 56, 57, 127; Sankareita, veijareita ja huijareita: 131–132, 198

Stigzelius Herman, Kultakuume: 238, 239, 240, 243

Tynys Tapio, Hammastunturin erämaa: 143

Väänänen Veikko, Hammastunturi, ihmisen erämaa: 113 kuva

## **KORHONEN IRMA-SISKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Raahenkuru" Palsioja 1980–85

## **KORHONEN JALMARI "Jallu" (kirvesmies)**

– s. 19.6.1929 Suonenjoki, k. 27.9.1998 Tampere

\* Hipputiedosto, Jäkälä-äytsi ja Miessijoki

Jalmari lähti kesällä 1955 Jäkälä-äytsille veljensä Yrjön kutsusta. Ensimmäiset 32 kesää kului lapiolla kultaa kaivaen. Jalmari ja Yrjö Korhonen sekä Raimo Kanamäki tekivät valtauksen Miessijoelle Kajannon kohdalle, jossa otettiin kaivukone käyttöön vuonna 1986.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Oopakka" Lemmenjoki 1980–88,

"Jokimäki" Lemmenjoki 1980–88,

"Oopakka" Lemmenjoki 1988–93 (kaivospiiri 1991-),

"Äytsin kulta" (& Mäkinen Mauri) Jäkälä-äytsi kaivospiiri 1993-

Johansson Peter ym., Lemmenjoki, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 18, 21

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 74  
 Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 46, 48, 63, 64, 66, 67, 72, 181  
 Kultamuseon julkaisuja no 30, Lemmenjoen isommukset, Antti Aarnio-Wihurin hippukokoelma: 42  
 Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 14, 128  
 Kyrö Hely, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 40  
 Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 42, 125 kuva  
 Launonen Kauko, Kultakisat 25 vuotta: 42, 44, 46, 48, 58  
 Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 110, 111  
 Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 234  
 Paakkanen Reima, Uusi kullankaivajan käsikirja: 5, 81  
 Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 101 kuva, 102, 140, 145; Sankareita, veijareita ja huijareita: 163, 164, 195, 217, 230, 231  
 Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 15,169; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 18  
 Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 11, 56, 87; Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 15–16, 20, 29–30, 46, 128, 161, 167, 168, 170–171, 170 kuva, 181, 190  
 Pelttonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 66, 89  
 Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 20, 26, 146, 174

### **KORHONEN JOHAN (merimies, Oulu)**

\* Ivalojoen (Alakoski, Kolmoskosken alaosa, Saunakoski 1870-luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 76, 87

Stigzelius Herman, Kultakuume: 49

### **KORHONEN JOUKO (dipl.ins.)**

\* Hipputiedosto, Jäkälä-äytsi, Karuoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Karuoja" Maddib Ravadasin sivupuro 1993–2001,

KaivNro 4072 "Äytsin kulta" Jäkälä-äytsi ja Pihlajakuru kaivospiiri 1993-2020. Kaivospiirin lakkautus 9.2024.

<> KULLANHUHDONTALUPA:

HL2019:0063 "Asentoniemi 2" Jäkälä-äytsi, lapiokaivu, 2020–30. Luvan siirto 1.2024, siirron saaja Schiefer & Co. (GmbH & Co.)

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 250, 255

Konttinen Seppo, Kultakiima, Kullankaivaja Risto Mäläskän tarina: 167, 168

Kultamuseon julkaisuja no 30, Lemmenjoen isommukset, Antti Aarnio-Wihurin hippukokoelma: 52, 56, 71 kuva

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: (7 kuva), 33, 33 kuva, (93 kuva), 95 kuva, 181, 191–203

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 14; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 17, 83

Partanen Seppo J., Ivalojoen: 124

Patala Anita, Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 80, 126, 128, 161–162, 170, 171

Pelttonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 118, 119, 124, 151, 152, 190

Roth Anne, Tarunhohtoinen Tankavaara, Kultakylän tarinoita: 60

Ruonaniemi Arvo, Vuosi Sata: 109

Stenros Manne, Lapin kulta ja kullankaivu: 30, 31 kuva, 32, 33 kuva

Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 52, 60, 61, 91, 112 kuva, 112, 132 kuva, 133, 135 kuva, 148 kuva, 168

### **KORHONEN JUTTA (Viiala)**

\* (Jäkälä-äytsi)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 163, 164

Patala Anita, Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 46, 182

### **KORHONEN K. (rakennusmestari)**

\* Kullanetsintälupa 1870-luvulla

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 13; Lapin kultamaat: 20; Sankareita, veijareita ja huijareita: 34

## KORHONEN KARI

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Lentokentänoja" (& Mäkinen Riitta) Jäkälä-äytsi 1987–92

**KORHONEN KULLERVO MATTI** "Harhailija-Korhonen", "Kulta-Korhonen" tai "Kone-Korhonen" (sähköasentaja)

– s. 25.9.1908 Helsinki, k. 29.7.1989 Inari

\* Hevoskuru, Hipputiedosto, Jäkälä-äytsi, Kivikkopuro, Korhosenoja, Kotaoja, Kuivakuru, Laanila, Laanioja, Lammaspää, Lapin Kullankaivajain liitto, Lemmenjokisuu, Miessijoki, Miessin Pankki, Morgamoja, Mörö, Prospektor Oy (2.), Sotajoki (Halvarinniemi, Kokon kanava) ja Tankavaaran Kultakylän ympäristö

Reino Etholen sai Kullervon houkuteltua kultamaille vuonna 1933. Kullervo ja Jukka Pellinen kaivoivat 1935 Laaniojalla. Vuonna 1936 he patosivat Korhosenkoskea (Ivalojoen) ja kaivoivat pohjaa. He olivat malminetsijöinä ruotsalaisen Boliden-yhtiön palkkaamina Kuusamossa 1937–38.

Kullervo anoi valtausta vuonna 1940 Hevoskuruun. Kullervo ja Jukka rakensivat kämpän 1930-luvun lopulla ja heillä oli valtaus kurussa vuonna 1945, mukana oli myös Vilho Seppälä.

Elokuussa 1948 Jukka Pellinen ja Kullervo Korhonen kävivät tekemässä Morgamojalle 4 perättäistä valtausta ja yhden Kotaojalle. Osakkaina olivat Heikki Kokko, Jukka Pellinen, Jaakko Isola ja Kullervo Korhonen. Keväällä 1949 porukka saapui Morgamojalle, rakensivat kämpän ja kaivoivat koekuoppia.

Kullervo kuljetti kaivukoneen Jäkälä-äytsiin ja kaivoi sillä 1951 ja -52. Hän yritti myös kaivaa Miessijoella. Kaivukoneella pystyttiin vain kaivamaan pintamaita, kuivatusojaja ja irrottamaan maata mutta ränniin maat piti lapioida käsin.

Rahoitusvaikeuksien takia konehommat loppuivat.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hevoskuru 1" Hevoskuru Pikku-Tankavaara 1940–42,

"Äytsinhaara" Jäkälä-äytsi 1950–51 (kaivospiiri 1951–52),

"Äytsinsuu" Jäkälä-äytsi 1950–51 (kaivospiiri 1951),

"Koivupuska" Morgamoja (Lemmenjoki) 1948–52 (kaivospiiri 1950–52),

"Välipala" Miessijoki 1949–52,

"Pulkka" Jäkälä-äytsi (Lemmenjoki) 1950–53,

"Suoni" Korhosenoja (Miessijoki) 1950–52,

"Hete" (& Virtanen Jouko) Miessijoki (Vaskojoki) 1950–53,

"Aukko" (& Virtanen Jouko) Miessijoki 1950–52,

"Katajalako" Korhosenoja (Miessijoki) 1950–53,

"Ainaluotettava", Korhosenoja 1950–53,

"Kiila" Miessijoki 1952

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 10

Haapio Markku (toim.), Suuri erätieto 1: 70, 71, 71 kuva

Huovinen Aune, Laanilan tyttö: 98, 105, 106, 109

Johansson Peter ym., Kultakaira, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 31

Johansson Peter ym., Lemmenjoki, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 16, 17, 18, 31

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 65, 69, 71, 71 kuva, 73, 74, 75, 110, 282, 287, 297

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 52, 60, 61, 63, 68, 69, 87

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 39, 56, 66, 85, 103, 194, 225, 325

Kejonen Aimo, Geologian ja malminetsinnän historia: 179, 189

Kemppinen Kullervo, Poropolku kutsuu: 186

Kojo Raimo, Heittiön vaellus: 84, 213, 217, 218, 221, 224, 229, 232, 233, 245, 246, 254, 255, 256, 257, 258, 259, 264, 265, 266, 267, 272; Lapin retkeilyopas: 91; Pohjoiset erämaat: 124, 125

Konttinen Seppo, Kultakiima, Kullankaivaja Risto Mäläskän tarina: 29, 31, 47, 120–122

Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 30  
 Kultamuseon julkaisuja no 30, Lemmenjoen isommukset, Antti Aarnio-Wihurin hippukokoelma: 20, 22, 23, 62, 70, 72 kuva, 96  
 Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 5, 54, 62, 193  
 Kyrö Hely, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 49, 50 kuva  
 Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 51, 52 kuva, 91  
 Lainio Eka, Noitarummut ja kalajumalat: 47  
 Lapin legendat 2, Petronella, unelma elää: 12, 19, 32, 33, 37, 38, 45, 46, 51, 53  
 Lapin legendat 5, Kruunupäitä ja kullankaivajia: 35 piirros, 59  
 Launonen Kauko, Kultakiset 25 vuotta: 34 kuva, 50  
 Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 21, 48, 52  
 Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 70, 71  
 Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 12, 13 kuva, 14, 17, 18, 19 kuva, 20, 21, 23, 24, 25 kuva, 25, 26, 27, 30–31, 42, 67, 67 kuva, 80, 88 kuva, 92, 94, 144, 149, 150, 167, 170, 173  
 Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 432, 433, 434  
 Leppänen Kalevi, Lapinhullu: 209, 210, 244  
 Lidman Hans, Seikkailujen Pohjola: 154 (Yrjö = Kullervo)  
 Liimatainen Sari, Pienestä kultahuuhtomosta kansainväliseksi kultakyläksi (nro 17): 74 kuva, 83, 108  
 Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 43  
 Luukkola Pekka, Kultajoki: 44  
 Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 144, 144–145 kuvat, 145, 175, 176, 177, 178, 179, 180, 181, 182, 183, 184, 185, 186, 187, 188, 193, 194, 197, 199, 206, 212, 215, 227, 230, 231, 232, 240–241 kuvat, 242, 254, 274, 278; Lapin kultaa: 48–49 kuvat, 59, 60, 64–65 kuvat, 70, 71, 80, 81, 114, 126, 127, 128, 134, 160; Lemmenjoen kultaa: 18, 22, 23, 25, 26, 32–33 kuvat, 40, 41, 42, 43, 44, 45, 46, 47, 48, 48–49 kuvat, 49, 50, 51, 52, 69, 72, 78, 83, 97, 98, 99, 104, 108, 112, 120, 122, 132, 138, 144, 144–145 kuvat, 157  
 Oulun yliopisto (inventointityöt), Tankavaara, Laanioja, Kuivakuru1983: 101, 102  
 Paakkanen Reima, Kullankaivajan käsikirja: 86; Uusi kullankaivajan käsikirja: 4, 113, 116  
 Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 3, 41, 43, 69, 90 kuva, 94, 95, 101 kuva, 102, 115, 116 kuva, 116, 117, 118, 121, 122, 123, 132, 135, 140, 141, 158, 161, 164, 164 kuva, 165, 166 kuva, 166, 167, 168, 173, 181, 186, 197; Kultakuumeen kuvat: 55, 56 kuva, 65 kuva, 66 kuva, 68, 70, 78 kuva, 84, 85, 86, 87; Kultamaiden retkeilyopas: 7 kuva, 38, 53, 54, 55, 60, 61, 62, 64, 65, 66, 68, 69, 69 kuva, 70, 71, 75, 89, 97 kuva, 98; Kultamuseo 10 vuotta: 46, 47, 49, 50, 55, 56; Lapin kultamaat: 12 kuva, 54, 71, 72 kuva, 73, 74, 75, 76, 79 kartta, 82, 83, 90, 91, 91 kartta, 94, 96, 97, 107, 110, 114, 115, 126, 127; Lemmenjoen kultamaat: 8, 9, 11, 14, 15, 18, 20; Saariselkä: 63; Sankareita, veijareita ja huijareita: 5, 10, 48, 49, 124, 126, 138 kuva, 155–156, 164, 174 kuva, 177, 178, 180, 181, 183, 184, 185, 186, 189, 191, 193, 198, 220, 221, 223, 225–229, 227 kuva, 228 kuva, 230 kuva, 232, 238, 244; Ivalojoen: 114, 124  
 Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 14, 15, 41, 45, 169; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 17, 19, 47  
 Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 8, 11, 100  
 Peltomaa Jaakko, Inarilaisia: 277, 279; Inarilaisia 3: 47, 48; Inarilaisia 4: 37  
 Peltonen Milla, Erakot: 18  
 Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 24, 31, 42, 43, 89, 98  
 Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 92, 93, 94, 96–97 kuvat, 97, 98, 99, 101, 103, 104, 105, 111, 120, 120–121 kuvat, 122, 123, 124, 128, 129, 130, 132, 134, 135, 146, 152, 162, 163, 164, 168–169 kuvat, 169, 179, 180, 181, 185, 186, 194, 199  
 Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 12, 64, 69, 71, 78, 172  
 Roth Anne, Tarunhohtoinen Tankavaara, Kultakylän tarinoita: 32; Kultamaan tyttäret: 73, 74 kuva, 75, 76 kuva, 159 kuva  
 Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 19, 23, 36, 37, 38, 40, 42, 49, 50, 52, 53, 54, 55, 56, 57, 61, 64, 89, 115, 116, 117, 119, 126, 127, 128–129 kuvat, 165, 194, 200, 201, 203; Kultaa ja kohtaloita: 8, 58, 59, 96–97 kuvat, 110, 126–130, 132, 137, 146, 147, 162, 163, 164, 166–167; Kultahiekka ja tiimalasi: 13, 19, 20, 21, 22, 23, 29, 54, 58, 59, 62; Povipullon kultaa: 7, 9, 10, 26–27, 27 kuva, 28, 29, 30, 55, 56, 57, 58, 135, 137, 138, 163–168, 169, 171, 208; Lemmenjoen kultamuistot: 13, 16, 17, 18, 19, 20, 29, 33, 40, 54, 57, 60, 62, 65 kuva, 67, 81, 83, 86 kuva, 100 kuva, 102, 109, 111; Vuosi Sata: 97, 98, 98 kuva, 109, 113  
 Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 154, 156, 161, 182  
 Stigzelius Herman, Kultakuume: 170, 172, 183, 185, 203, 206, 207 kuva, 208, 210, 212, 214, 215, 216, 238  
 Takamaa Seppo, Kultaa ja koparakeittoa: 30, 31  
 Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 40, 186  
 Wikipedia, luettelo Lapin kullankaivajista

## **KORHONEN MATTI SAKARI (Kerava)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kimmelöja" Tankavaara 1986–91,

"Koppelokankaan Pankki" Lauttaoja (Tankajoki) 1988–94,

"Nokomis" Vuijeminhaara 1995–2002,

"Neljän tuulen kulta" Anninlampi-Kutturantie (Kalaoja) 1996–99

## **KORHONEN OTTO (merimies, Oulu)**

\* Ivalojoen (Korhosenkoski, Korhosenoja) ja kullannetsintälupa 1870-luvulla

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Huuhtomo 11" Kultalasta 1 km ylävirtaan Korhosenkoski, Ivalojoen 1870

Aurén P. W., Matkani Lapinmaassa 1867 (suom. Leif Rantala): 12

Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 42, 44

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 27, 32

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 34

Paakkanen Reima, Kullankaivajan käsikirja: 8

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 11; Lapin kultamaat: 20, 27 kartta, 108; Sankareita, veijareita ja huijareita: 4, 13, 14, 33, 57–58, 108; Ivalojoen: 42, 47, 75, 77 kartta,

Pitkänen Paavo, Kultaa ja kivikirveitä: 27

Stigzelius Herman, Kultakuume: 36, 46, 53

Tynys Tapio, Hammastunturi erämaa: 163

Väänänen Veikko, Hammastunturi, ihmisen erämaa: 133

## **KORHONEN OTTO nuorempi (Oulu)**

\* Ivalojoen (Korhosenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 58

## **KORHONEN PAAVO ("Savu") (Inari) s. \_1945**

\* Hipputiedosto, Jäkälä-äytsi

Partanen Seppo J. & Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 19

## **KORHONEN PAULA HELLEVI (rautatievirkailija, kokki)**

– s. 30.4.1919 Hiitola, k. 18.4.1999 Tukholma

\* Jäkälä-äytsi ja Morgamoja

Lapin legendat 2, Petronella, unelma elää: 37, 53

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 70

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: (25 kuva), 31, 150

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 179, 188; Lemmenjoen kultasatu: 43, 51

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 90 kuva, 165, 166 kuva, 168; Kultakuumeen kuvat: 66 kuva, 68, 78 kuva; Sankareita, veijareita ja huijareita: 174 kuva, 226, 229, 230 kuva

Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 8

Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 96–97 kuvat, 163, 169, 174, 199

Roth Anne, Kultamaan tyttäret: 73–78, 74 kuva, 76 kuva, 78 kuva

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 40, 56, 116; Kultaa ja kohtaloita: 96–97 kuvat, 127, 128; Kultahiekka ja tiimalasi: 21; Povipullon kultaa: 167; Lemmenjoen kultamuistot: 18, 67; Vuosi Sata: 98 kuva

Stigzelius Herman, Kultakuume: 207 kuva

## **KORHONEN PEKKA (Vantaa)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultapuro" Sotajoki 1985–90,

"Sileäselkä" Kuusioja (Palsioja) 1990–95

## **KORHONEN RAIMO (Kankaanpää) s. \_1954**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Köllykkäkulta" Köysivaaran kämpän pohjoispuolella Kekkosenoja 1998–2003

## **KORHONEN REINO** (Kajaani) s. \_1945

\* Hipputiedosto

## **KORHONEN TAISTO**

\* (Härkäselkä)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kuhmu 2" Uusihaaran sivupuron yläosa 1996–2000

Patala Anita, Taitä ja saivareita eli Iijetys 2: 25

## **KORHONEN TAUNO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kulta-Paukku II" (& Jussila Tapio, Kaltio Jouni, Oikkonen Taisto, Pennanen Matti, Söderling Eva) Hangasjoja (Tolosjoki) 1993–2001

## **KORHONEN TUOMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultarakka" Ahvenjärven pohj. puolella (Kittilä) 2003–05

## **KORHONEN VEIKKO** (Jouko Korhosen isä)

\* (Tankavaaran Kultakylä)

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 193

## **KORHONEN YRJÖ** (kirvesmies, kullankaivaja Viiala, Inari) "Karhu-Korhonen"

– s. 2.3.1922 Suonenjoki, k. 20.10.2003 Inari

\* Hipputiedosto, Jäkälä-äytsi, Miessijoki, Pihlajakuru, platina, Puskuoja, Tankakulta ja Tankavaaran Kultakylä

Yrjö tuli Kullervo Korhosen konetyömaalle Jäkälä-äytisiin keväällä 1951 ja oli myös kesän 1952. Kullervon lopetettua konehommat Yrjö kaivoi koneen tekemiä kuoppia ja osti toisilta kaivajilta valtauksia. Montut olivat olleet liian matalia, pintamaan alla oli kultaa ja sen jälkeen tuli tyhjä kerros ja alempana oli taas kultaa. Näitä kerroksia Yrjö kaivoi, syvimvät montut olivat yli 5 m syviä. Välissä piti olla heittolava, jotta maat sai heitettyä ränniin.

Yrjö oli ampunut kuusi karhua ja yhtä kuvannut kaitafilmikameralla, siitä tuli liikanimi.

Yrjö ja Niilo Raumala perustivat vuonna 1969 Tankavaaraan turistihuuhtomon. Yrjö Jalmari ja Korhonen Yrjö sekä Raimo Kanamäki tekivät valtauksen Miessijoelle Kajannon kohdalle, jossa otettiin kaivukone vuonna 1986. Yrjö kaivoi Lemmenjoen alueella kuolemaansa saakka.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Asentoniemi" Jäkälä-äytsi (Lemmenjoki) 1955–64 (kaivospiiri),

"Hippu" Miessijoki (Vaskojoki) 1960–64,

"Miessi 10–11" Miessijoki (Vaskojoki) 1960–64,

"Korundi" Miessijoki (Vaskojoki) 1960–64,

"Morgam" Jomppastenoja (Morgamoja, Lemmenjoki) 1967–73,

"Tanka 1–2" Hopiaoja (Tankavaara) 1970–71 (2 kpl),

"Asentoniemi" (& Salpakari Seppo) Jäkälä-äytsi (Lemmenjoki) 1971–76,

"Asentoniemi" Jäkälä-äytsi (Lemmenjoki) 1978–86,

"Upa" Miessijoki (Vaskojoki) 1982–86,

"Kultamalmi" Jäkäläpää (Lemmenjoki) 1986–91,

"Asentoniemi" Jäkälä-äytsi" 1987–93 (kaivospiiri 1991-),

"Äytsi" Jäkälä-äytsi (Lemmenjoki) 1989–93 (kaivospiiri 1993-),

"Paatsas" Paadasjoki (Lemmenjoki) 1989–94

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 8, 10, 48, 49, 75, 78, 78 kuva, 79, 85, 85 kuva

Haapio Markku (toim.), Suuri erätieto 1: 69, 71

Johansson Peter ym., Lemmenjoki, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 18, 19, 21

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 71, 72 kuva, 74, 282

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 25, 38, 46, 50, 56, 63, 64, 66, 67, 71, 118, 120, 130, 136, 137, 139, 152, 156, 163 kuva, 185, 186, 189, 190, 224, 236

Kejonen Aimo, Geologian ja malminetsinnän historia: 177, 182, 188

Kojo Raimo, Heittiön vaellus: 272, 273, 274, 288; Lapin retkeilyopas: 92; Pohjoiset erämaat: 126

Konttinen Seppo, Kultakiima, Kullankaivaja Risto Mäläskän tarina: 5, 15, 17–18, 33–34, 37–42, 44–54, 56, 61–64, 71–72, 74, 76–79, 81–85, 96–97 kuvat, 100–102, 104, 108, 114, 124, 139–149, 168, 178–179, 182

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 5, 14, 193, 195, 197, 208

Kultamuseo nro 18, Golden World: 15

Kultamuseon julkaisuja no 30, Lemmenjoen isommukset, Antti Aarnio-Wihurin hippukokoelma: kansi kuva, 9 kuva, 10, 11, 42, 52, 56, 68, 72 kuva

Kultamuseon julkaisuja no 31, Kultamuseon 40-vuotisjuhlasymposium: 6, 7 kuva, 10, 17

Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 8, 13

Kyrö Hely, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 6, 7, 9, 10, 13 kuva, 20, 60, 63

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 8-9, 11, 12, 15 kuva, 22, 62, 65, 120, 125, 125 kuva, 127 kuva

Lapin legendat 5, Kruunupäitä ja kullankaivajia: 32, 33 piirros, 44

Launonen Kauko, Kultakisat 25 vuotta: 5, 6, 9, 14 kuva, 18 kuva, 24, 26, 28, 30, 32, 34 kuva, 36, 40, 46

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 52

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 10, 11, 19, 20, 45, 46, 47, 48 kuva, 51, 55, 59, 63, 64, 65, 69, 73, 96, 105, 106 kuva, 175, 255, 256, 278, 281

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 36, 37, 38, 39, 40, 57, 58, 59, 64, 66, 73, 77 kuva, 79, 81, 82, 84, 88, 92, 94, 95, 110, 111, 117 kuva, (118 kuva), 135, 149, 150, (153 kuva), 156 kuva, 157 kuva, 159, 161, 168, 169, 170, 172, 173, 174

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 437

Lehtonen Anurag, Keväällä tulevat unet: 18, 21

Lidman Hans, Seikkailujen Pohjola: 148, (154 Yrjö = Kullervo Korhonen), 157

Liimatainen Sari, Pienestä kultahuuhtomosta kansainväliseksi kultakyläksi (nro 17): 8 kuva, 18, 19, 20, 21 kuva, 23 kuvat, 24, 25, 27 kuva, 28, 29, 30, 32, 34 kuva, 36, 47 kuva, 49, 51, 74 kuva, 75, 77 kuva, 78 kuva, 79, 95, 99, 100, 112

Lilja Erkki, Via Nordica, Kulta- ja museoteiltä vapauden teille: 159–163, 163 kuva, 164–167

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 75, 171, 188, 217, 230, 231, 232, 233, 234, 235, 236, 237, 240–241 kuvat, 286; Lemmenjoen kultasatu: 95, 98, 99, 100, 101, 102, 103, 104, 104–105 kuvat, 105, 144–145 kuvat, 148, 153, 157

Paakkanen Reima, Kullankaivajan käsikirja: 20, 86, 86 kuva, 106 kuva; Uusi kullankaivajan käsikirja: 5, 7, 46, 47, 81, 97, 98–99 kuvat

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 97, 102, 134, 136, 137, 138, 140, 145, 147 kuva, 149, 158, 161, 165, 166 kuva, 168, 169 kuva, 169, 170, 186, 191; Kultakuumeen kuvat: 14 kuva, 15 kuva, 16 kuva, 32 kuva, 33 kuva, 34 kuva, 38 kuva, 42, 48, 53 kuva, 68 kuva, 70 kuva, 71, 72 kuva, 77 kuva; Kultamaiden retkeilyopas: 2, 6, 7 kuva, 52, 59, 61, 62, 75, 90, 90 kuva, 100; Kultamuseo 10 vuotta: 5, 7, 9, 11, 44, 47; Lapin kultamaat: 3, 10 kuva, 87, 90, 91 kartta, 92, 94, 95, 100, 110, 112, 127; Lemmenjoen kultamaat: 3, 8, 11, 12 kartta, 21, 23; Saariselkä: 120; Sankareita, veijareita ja huijareita: 159, 164, 182 kuva, 195, 198, 203, 207, 210, 212, 213, 217, 220, 222, 223, 226, 229–231, 230 kuva, 239, 240, 244, 245 kuva; Ivalojoen: 79 kuva, 124

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 13, 14, 15, 44, 45, 45 kuva, 102, 169; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 18, 19, 47, 49 kuva, 98

Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 11, 12, 14, 37, 60, 62, 63, 66, 67, 70, 71, 83, 87, 91, 93, 96, 97, 105, 108, 114; Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 12, 16, 30, 53, 62, 73, 85, 89, 90, 94, 100, 108, 108 kuva, 118, 128, 145 kuva, 146–147, 161, 167, 168, 169, 170, 181, 188, 189, 190, 191, 192, 195

Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 16, 23, 36, 37, 66, 73, 89, 111, 112–113 kuva, 118, 119

Roth Anne, Tarunhohtoinen Tankavaara, Kultakylän tarinoita: 11, 28, 29 kuva, 32 kuva, 32–37, 34 kuva, 36 kuva, 37 kuva, 38, 40, 43, 45 kuva, 46, 47, 48, 50–51, 50 kuva, 51 kuva, 54, 63, 64, 66, 68, 71, 72, 73 kuva, 74 kuva, 81, 92, 97, 98, 101, 102, 103, 103 kuva, 109, 115, 118, 133, 139, 148, 153, 159, 163–164, 168 kuva, 169, 170, 171 kuva, 171, 174; Kultamaan tyttäret: 97, 107, 123, 129 kuva, 137

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 33, 50, 66, 67, 77, 78, 81, 84, 85, 86, 87, 89, 90, 91, 92, 94, 95, 96, 98, 99, 108, 110, 128–129 kuvat, 129, 139, 191, 197; Kultaa ja kohtaloita: 53, 57, 65, 66, 67, 96–97 kuvat, 137, 151; Kultahiekka ja tiimalasi: 23, 31, 35, 36, 37, 38, 40, 41, 42, 43, 55, 56, 57, 58 kuva,

58; Povipullon kultaa: 29, 30, (31), (32), (34), (49), (50), (51), (53), (60), 68, 69, (71), (73), (88), (89), (90–93), 92 kuva, (95), 96–97, (100), (102), (104), (105), (106), (110), (111), (112), (113), (114), 117, (127), (128), (129), (130), (131), 142, (146), 147, 156, (159); Lemmenjoen kultamuistot: 4 kuva, 21, 31 kuva, 34, 35, 36, 39, 40, 41, 42 kuva, 43, 44, 49, 51, 53, 54, 56, 63, 64 kuva, 67, 69, 71, 75, 78, 82, 98, 104 kuva, 107, 108, 109, 111, 113, 131, 132, 136 kuva; Vuosi Sata: 84, 85, 85 kuva, 87, 88, 89, 91, 92, 94, 95 kuva, 98, 113, 114, 114 kuva, 122

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 168, 182, 183

Stenros Manne, Lapin kulta ja kullankaivu: 9, 32

Stigzelius Herman, Kultakuume: 222, 226 kuva, 227, 229, 230 kuva, 231, 256, 257 kuva

Teeriaho Yrjö, Pitkin ja poikin Saariselkää ja muita Lapin takamaita: 92

Vaarala Harri, Kultahippujen rännitys ja korundien tunnistus: 52 kuva, 63

Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 17, 20, 26, 39, 40, 40 kuva, 41, 41 kuva, 119, 146, 174

Wikipedia, luettelo Lapin kullankaivajista

## **KORKALO TUOMO (geologi, maisteri)**

### **\* Kultahippu**

Lahtinen Jarmo, Asser Siitonen – malmimies: 50, 52, 87, 110

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 11

Paakkanen Reima, Uusi kullankaivajan käsikirja: 7, 114 kuva, 116

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 84, 85 kuva; Saariselkä: 61; Sankareita, veijareita ja huijareita: 146

## **KORKEAMÄKI JOUKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Vuijemijoen Sormihaara" Vuijemi (Sotajoki) 1982–87,

"Joukon 2. kulta" (& Salmela Olavi) Köysihaara 1996–2000

## **KORKEELA SEPPO**

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 62

## **KORKIAMÄKI MATTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"M.P.1" Kyläjoki (Ivalojoki) 1989–94,

"M.P.2" Kyläjoki (Ivalojoki) 1989–94

## **KORPELA HEIKKI**

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2019:0043 "Hämypankki" (& Jomppanen Samuli, Kurkela Jouko, Korpela Kalervo) Kaarreojan alaosalla, Miessijoki, lapiokaivu, 2020–30.

Siirto, saajat: Jomppanen Samuli, Kurkela Jouko, Korpela Heikki, lupa-aika 2021–30. Siirto 2025, saajat Jomppanen Pauliina, Korpela Heikki, Kurkela Jouko.

## **KORPELA JORMA**

### **\* (Lemmenjoki ja Nuoluskuru, Tuntsa)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Korpela" Lemmenjoki 1985–90,

"Puskulampi" Puskuoja (Lemmenjoki) 1988–93,

"Pentti ja Pojat Nuoluskuru" (& Aho T., Heikkinen H. ja S., Jääskeläinen P., Kirsilä R., Kuukkanen S., Saastamoinen R., Södö K. ja T., Tuhkala H., Virtanen P.), Nuoluskuru, (Salla), lapiokaivu, 1992–2000

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 57 kuva

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 234, 235 kuva, 244

## **KORPELA KALERVO**

### **\* (Kaarreoja)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

KaivNro 4887 "Kaarrepankki", Kaarreoja, Miessijoki, kaivospiiri 1997–.

Kaivosoikeuden siirto 2014, aikaisemmat haltijat: Kohtamäki Antti, Björkman Arto, Jomppanen Samuli, Korpela Kalervo, Kudinoff Jari, Kurkela Jouko, Niinikoski Ulla, Orajärvi Ilmari ja Ylennysmäki Jouni.

Uudet haltijat: Kohtamäki Antti, Isola Tarja, Jomppanen Samuli, Korpela Kalervo, Kurinoff Jari, Kurkela Jouko, Niinikoski Ulla ja Orajärvi Ilmari.

Kaivosoikeuden siirto 2015, uudet haltijat: Isola Terho ja Tarja, Jomppanen Samuli, Korpela Kalervo, Kudinoff Jari, Kurkela Jouko, Madetoja Pentti, Niinikoski Ulla ja Orajärvi Ilmari. Lakkauttamispäätös 3.2023.

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2019:0043 "Hämypankki" (& Jomppanen Samuli, Kurkela Jouko, Korpela Kalervo) Kaarreojan alaosalla, Miessijoki, lapiokaivu, 2020–30.

Siirto, saajat: Jomppanen Samuli, Kurkela Jouko, Korpela Heikki, lupa-aika 2021–30.

## **KORPELA MATTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultalampi" Harrijoki (Sotajoki) 1993–96

## **KORPELA SIMO (Pori)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultapooli" (& Korpela Simo, Mäkelä Heikki, Vuola Timo) Annabellanojasuun molemmin puolin, Sotajoki 2000–07,

KaivNro 8947 "Kultapooli III" Annabellanojasuun molemmin puolin Sotajoki 2012–16.

<> KULLNHUHDONTALUPA:

HL2016:0034 "Kultapooli III" Sotajoen länsirannalla, Annabellanojan kohdalla, lapiokaivu, 2018–28.

## **KORPELA VELI**

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2022:0014 "Kultakuusikko" Köysihaaran yläosalla, konekaivu, 2023–27. Siirto 2025, saajat Korpela Heikki ja Kinnunen Veli. Aikaisempi haltija Schroderus Pekka.

## **KORPI**

\* Palsioja

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 61 kartta; Lapin kultamaat: 27 kartta; Sankareita, veijareita ja huijareita: 115 kartta

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 31 kartta; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 35 kartta

## **KORPI MAIJA-LIISA**

<> VALTAUSKIRJA:

KaivNro 9075 "Kultaruskola 1" (& Miinala Reino, Korpi Maija-Liisa) Lismanpalo, Lismajoki, Sodankylä, 2014–18.

KaivNro 9263 "Kultaruskola 2" (& Miinala Reino, Korpi Maija-Liisa) Lismanpalo, Lismajoki, Sodankylä, 2014–18.

KaivNro 9264 "Kultaruskola 3" (& Miinala Reino, Korpi Maija-Liisa) Lismanpalo, Lismajoki, Sodankylä, 2014–18.

KaivNro 9065 "Kultaruskola 4" (& Miinala Reino, Korpi Maija-Liisa) Lismanpalo, Lismajoki, Sodankylä, 2014–18.

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2014:0012 "Nipsu" (Miinala Reino, Korpi Marja-Liisa) Lismanpalon ja Riestovaaran välillä, Lismajoki, Sodankylä, lapiokaivu, 2016–20.

## **KORPIJÄRVI JOHAN (Alatornio)**

\* Ivalojoen (Anellinkorvat) ja Lemmenjoki 1870 – luvulla

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 53, 168

## **KORPIKOSKI ELISE**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultavasikka" Sivakaoja (Kakslauttanen) 1999–2004

## **KORPIKOSKI TEUVO (Sodankylä) s. \_1939**

\* Sotajoki, Pikku-Kutustajanoja ja (Pulkkisenoja, Palsioja)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Multakuru" Pulkkisenoja (Palsioja) 2002–11

### **KORPIMÄKI TERTTU**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2014:0019 "Rutiili" (Pohjola Kari, Kaski Antti, Korpimäki Terttu, Pentikäinen Marko) Tullinkuru, rajoittuu osittain itäpuolen hiekkamonttuun, nelostieltä noin 400 m, lapiokaivu, 2016–19. Jatkolupa 2019–29, (& Kaski Antti, Korpimäki Terttu, Pohjola Kari, Pohjola Sisko).

### **KORPIOLA KARI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:  
"Roopenpankki" Ivalojoki 1986–91

### **KORPPILA EETI (Inari) s. 15.11.1918, k. 27.8.1966**

\* Jäkälä-äytsi vuonna 1950, Miessijoki, (Puskuoja)

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 14, 15

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 209

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 40; Kultahiekka ja tiimalasi: 21, 22; Povipullon kultaa: 207;

Lemmenjoen kultamuistot: 18; Vuosi Sata: 111

### **KORPPILA JUHANI "Juntti"**

Lapin legendat 5, Kruunupäitä ja kullankaivajia: 32

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 168

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 69; Kultahiekka ja tiimalasi: 23; Povipullon kultaa: (68), 69;

Lemmenjoen kultamuistot: 21

### **KORPPILA MATTI FRED (Inari) s. 4.5.1908, k. 14.10.1980**

\* Jäkälä-äytsi vuonna 1950 ja Miessijoki

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 14, 15

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 40; Kultahiekka ja tiimalasi: 21; Povipullon kultaa: 207;

Lemmenjoen kultamuistot: 18; Vuosi Sata: 112

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 62, 170

### **KORPPILA URHO EINO (Inari)**

\* Miessijoki

Urho lähti Pekka Morottajan kanssa Lemmenjoelle 1950-luvun alussa. He kaivoivat ensin Karukorvenkurussa Sven Karukorven porukassa. Paikassa oli heikosti kultaa ja he siirtyivät Miessijoen latvalle Jouko Loppukaarten ja Pauli Ruokasen porukkaan.

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 13 kuva, 14

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 144–145 kuvat; Lapin kultaa: 48–49 kuvat, 80–81 kuvat, 111, 112; Lemmenjoen kultasatu: 64–65 kuvat

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 189, 206

Rautapalo Tauno, Kullankaivajat: 13

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 41, 69; Kultahiekka ja tiimalasi: 21; Lemmenjoen kultamuistot: 18

### **KORPPINEN ADOLF (torppari, Inari)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hangasoja 1–2" Hangasoja (Tolosjoki) 1901 (2 kpl)

### **KORSBERG FELIKS (Helsinki)**

\* Morgamoja

Johansson Peter ym., Lemmenjoki, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 15, 16

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 143; Lemmenjoen kultasatu: 54

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 111, 113; Lapin kultamaat: 69; Sankareita, veijareita ja huijareita: 171, 175

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 11, 12, 14; Kultaa ja kohtaloita: 184; Kultahiekka ja tiimalasi: 6, 11; Povipullon kultaa: 8, 9, 14; Lemmenjoen kultamuistot: 10; Vuosi Sata: 118  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 201, 203

### **KORTEINEN (Inari)**

\* Heikkilänoja Morgamoja vuonna 1950

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 15

### **KORTENIEMI VILHO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Old Marshal Resort" Sotajoki 1992–95

### **KORTMAN CAJ RICHARD (geologi) s. \_1940 Espoo**

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 101

Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 64

Stigzelius Herman, Kultakuume: 231, 233, 235, 240

### **KORVA MATTS AUGUST (talonpoika, Rovaniemi)**

\* Ivalojoki (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 88

### **KORVA MATTS (Matti) Mattsson (talollinen, Rovaniemi)**

\* Ivalojoki (Appiskoski, Rovaniemenkoski 1870-luvulla)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Huuhtomo 15" (puolikas huuhtomo) Kultalasta 2 km alavirtaan Välikoski, Ivalojoki 1870

Johansson Peter ym., Kultakaira, opaskirja ja geologinen retkeilykartta: 16

Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 58

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 27, 35 (väärä etunimi Samuel)

Luhta Vesa, Ivalojoki erämainen kultajoki: 16

Partanen Seppo J., Kultamaiden retkeilyopas: 22; Lapin kultamaat: 27 kartta; Sankareita, veijareita ja huijareita: 4, 13, 14, 54, 55, 88–89; Ivalojoki: 44, 90, 94 kartta

Pitkänen Paavo, Kultaa ja kivikirveitä: 27

Stigzelius Herman, Kultakuume: 46, 51, 59, 63

### **KORVA MICHEL (irtolainen, Rovaniemi)**

\* Ivalojoki (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 88

### **KORVA SALOMON (työmiehen poika, Kuusamo)**

\* Ivalojoki (Anellinkorvat, Appiskoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 53, 54

### **KORVANEN GUSTAV HENRIK (talollinen, Sodankylä)**

\* Palsioja

Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 90

Partanen Seppo J., Ivalojoki: 59 kartta

Stigzelius Herman, Kultakuume: 68

### **KORVANEN MATTI (talollisenpoika)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kyrönoja 1" Kyrönvesioja (Sotajoki) 1889–90

### **KORVANEN NILS PETTER (Inari) s. 1866, k. 1938**

\* (Harrioja, Tolosjoki 1873–75)

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 103

## **KORVANEN OLLI (= Niinive Olli)**

### **KORVANEN SAMUEL** (talollinen, Sodankylä)

\* Jaurijoki, Nuorttijoki ja Zellberginoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Zellberginoja 1" Zellberginoja, Palsiojalta 200 m 1881

Kultamuseon julkaisuja no 32, Kultajoki kertoo: 94

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 68

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 61 kartta, 71; Lapin kultamaat: 27 kartta; Sankareita, veijareita ja huijareita: 115 kartta, 130; Ivalojoiki: 59 kartta

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 31 kartta; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 35 kartta

Stigzelius Herman, Kultakuume: 68, 72, 74

### **KOSKELA EMIL** (konttoristi, Seinäjoki)

\* (Jäkälä-äytsi) ja Morgamoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Juko" (& Julin Frans) Morgamoja 1949–53 (Lemmenjoki),

"Kajuko 1–2" (& Karukorpi Sven, Julin Frans, Koskela Emil) Jäkälä-äytsi (Lemmenjoki) 1949–53 (2 kpl),

"Kajuko 3" (& Karukorpi Sven, Julin Frans, Koskela Emil) Miessijoki (Vaskojoki) 1949

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 12

Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 85; Sankareita, veijareita ja huijareita: 221

### **KOSKELA ERIK** (renki, Alajärvi)

\* Ivalojoiki (Ruikansuvanto, Surmaköngäs 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 45

### **KOSKELA ESA** (Kiiminki) s. \_1945

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Joresmakku" Kahdentoistakattilanoja (Uusihaara) 1993–2000

### **KOSKELA HEIKKI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pahaojan Kulta" (& Juustinaho Yrjö, Koskela Kaarlo, Levonperä Vilho) Pahaoja (Sotajoki) 1985–90

### **KOSKELA JAAKKO**

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2012:0081 "Pekka 1" Maailmanpankin kohdalla, Sotajoen itärannalla, lapiokaivu, 2013–17.

Luvan siirto 2014 Pekka Rouhiaiselta. Jatkolupa 2018–28 (Valtonen Liisa). Siirto 2025, siirron saajat Hopeavuori Terhi, Vuoti Jussi ja Koskela Jaakko.

### **KOSKELA KAARLO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pahaojan Kulta" (& Juustinaho Yrjö, Koskela Heikki, Levonperä Vilho) Pahaoja (Sotajoki) 1985–90

### **KOSKELA MARKKU**

<> KULLNHUHDONTALUPA:

HL2015:0008 "Mosku" (& Lehtimäki Kari, Heikkilä Jari-Pekka, Koskela Markku, Ylimäki Mika, Ylimäki Reino), Puolikko-ojan alaosa ja Sotajoki, lapiokaivu, 2017–21. Jatkolupa 2021–31, (Heikkilä Jari-Pekka, Lehtimäki Raila, Koskela Markku, Ylimäki Mika, Ylimäki Reino).

### **KOSKELA VÄINÖ J.** (työmies, Ylivieska) s. 1909

\* Kuruojan Kotkankuru

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kotkankuru" (& Lamppu L.) Kuruoja (Iso-oja, Tankajoki) 1946–49

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 10  
Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 84; Sankareita, veijareita ja huijareita: 154  
Partanen Seppo J. & Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 45 kartta  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 185

## **KOSKELAINEN TEIJO**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2017:0009 "Suomake" (& Tokkonen Markku, Valtteri ja Veera), Suolaojan valuma-alueella, Tornijupuran eteläpuolella, (Tolosenhaara), konekaivu, 2018–21. Jatkolupa 2022–32. Siirto 5.2023, siirron saaja Koskelainen Teijo.

HL2022:0022 "Eden" Uusihaaran sivupuro, Lentokentäniemen pohjoispuolella, konekaivu, 2023–27.

## **KOSKELAINEN TUOMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kanjoni" (& Lipsanen Pekka, Mattila Teuvo, Postila Pekka) Lemmenjoki 1989–94,

"Kanjoni II" (& Mattila Teuvo, Postila Pekka) Lemmenjoen yläosalla 1995–2002

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 32

## **KOSKI ANTTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Toloskulta" Tolosjoki, Hangasojan ja Kuivakurun välillä 2005–09,

"Ahkokulta" Sotajoki 2009–13

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0042 "Ahkokulta" Sotajoki, Rautaojan suulta 120 m ylävirtaan päin, valtauksen pituus 360 m, konekaivu, 2016–20. Jatkolupa 2020–30. Siirto 2026, siirron saajat Kujala Pekka ja Hannu Markku.

## **KOSKI ERKKI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ivalo International" Kuutusojä, Suomujoki, Sodankylä 1993–98

## **KOSKI ESKO (Mansikkamäki) s. \_1938**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Tupasvillan kulta" Laanioja 2001–08

## **KOSKI JANNE**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ivalo Pearl III" Saarikorva (Ivalojoki) 2011–15

## **KOSKI JOUKO**

\* Ivalojoki (Pataoja)

Jouko on imuroinut Ivalojoen pohjaa Pataojan suuosalla vuodesta 1981 alkaen. Joukon rihloihin imeytyi sorakerroksesta kesällä 1986 yhden pennin kolikko vuodelta 1871. Kolikko sai jäädä Kultamuseon kokoelmiin.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Maapersaari" Ivalojoki 1981–83

Luhta Vesa, Ivalojoki erämainen kultajoki: 17

## **KOSKI JUHANI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Nome" Rovaniemenkoski (Ivalojoki) 1993–2001

## **KOSKI KARE**

Kare kaivoi Niilo Raumalan porukassa Puskuojalla 1950-luvulla.

## **KOSKI LAURI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ivalon Helmi" (& Hokkanen Olli, Pentikäinen Harri, Tauno Heino) Ivalojoen 1985–90,

"Ivalon Kotka" Ivalojoen 1989–94,

"Ivalo Pearl" Grönholmankoski, Ivalojoen 1995–2000,

"Ivalo Pearl II" Appisköngäs, Ivalojoen 2000–09

## **KOSKI TAPIO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Weissenstein" Ivalojoen 1987–92

## **KOSKI VIKTOR "Vihtori" (puuseppä, Leppävirta)**

\* Hipputiedosto, Kaarreoja ja Puskuoja (Puskun mutka)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Louhela" (& Lipponen Jaakko, Lipponen Kalle) Kaarreoja (Miessijoki) 1949–52,

"Kuivakuru" Kuivakuru (Puskuoja, Lemmenjoki) 1948–54 (kaivospiiri 1952–54),

"Vesikuru" Puskuoja (Lemmenjoki) 1954

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 30, 89, 89 kuva

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 69

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 278

Konttinen Seppo, Kultakiima, Kullankaivaja Risto Mäläskän tarina: 59, 79

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkymät: 12, 15, 18, 20, 167

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 224, 240–241 kuvat, 272–273 kuvat; Lemmenjoen kultasatu: 48–49 kuvat, 59, 104–105 kuvat, 155

Oulun yliopisto (inventointityöt), Lemmenjoki 1991: 6

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 121, 148; Kultakuumeen kuvat: 84, 85, 87; Kultamaiden retkeilyopas: 89; Lapin kultamaat: 75; Sankareita, veijareita ja huijareita: 183, 189, 208, 211

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 15, 169; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 19

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 38; Kultahiekka ja tiimalasi: 20; Lemmenjoen kultamuistot: 17

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 182

Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 177

## **KOSKIAHDE MAUNO (diplomi-insinööri, Turku)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Miessimarasto" Miessijoki 1970–75,

"Heikinkulta" Miessijoki (Vaskojoki) 1974–79

## **KOSKIAHO TUOMO (Jyväskylä) s. \_1952**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultajullit" Alimmainen Suoltijoki (Salla) 2007–11,

"Kivenkääntäjät" Morgamoja 2010–14

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2014:0056 "Kivenkääntäjät" Morgamoja, Hirvikurun suulta 100 m alavirtaan, (Lemmenjoki), lapiokaivu, 2016–19. Jatkolupa 2019–29.

## **KOSKIKUKKA JUSSI**

HL2019:0042 "Murheenlaakso" Moberginjoen yläosalla, Sotajoentien molemmin puolin, konekaivu, 2020–30. Luvan siirto 9.2020, aikaisempi haltija Mastomäki Ari. Siirto 2025, siirron saaja Harala Aki.

## **KOSKINEN ANTTI**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0007 "Vuijemin kultaervastit 2" (& Lepistö Jarmo, Aho Jori-Pekka, Kouhia Voitto, Harhala Paavo, Valli Marko, Lampi Risto) Vuijeminhaaran yläosalla, Kutturantieltä puroa pitkin noin kaksi kilometriä etelään, metsäautotien vieressä, lapiokaivu, 2012–16. Jatkolupa 2017–27, (& Aho Jori-Pekka, Harhala Paavo, Koskinen Antti, Kouhia Voitto, Lepistö Pirjo, Valli Marko).

Siirto, saaja: Ansamaa Markku, lupa-aika 2021–27.

## **KOSKINEN ARTO**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2019:0049 "Gold Rush" (& Koskinen Arto, Salminen Heikki) Vuijeminhaara, Kutturantien eteläpuolella, konekaivu, 2020–24.

**KOSKINEN ARVO ERI** s. 8.8.1923, k. 30.9.1981

## **KOSKINEN ERIK** (Inari)

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyyt: 15, 18, 167

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 182

**KOSKINEN ERKKI** "Kalija-Koskinen tai Koskis-Erkki", s. 8.8.1923, k. 30.9.1981

\* Morgamoja

Erkki kaivoi Hummarkosken porukassa Morgamojalla vuonna 1951.

Lapin legendat 2, Petronella, unelma elää: 46, 49, 51, 52

Mäkipuro Viljo, Lemmenjoen kultasatu: 80–81 kuvat

Partanen Seppo J., Kultamaiden retkeilyopas: 99; Lapin kultamaat: 88; Lemmenjoen kultamaat: 21;

Sankareita, veijareita ja huijareita: 186

Pyhtilä Mauno, Balladi kauniista Petronellasta: 130, 135, 139, 145, 147, 148, 149, 150, 151, 168–169  
kuvat, 181

Ruonaniemi Arvo, Povipullon kultaa: (46), (47), 207; Vuosi Sata: 112

**KOSKINEN ERKKI** (Raisio) s. \_1942

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kivinakkelin kolo" Rumakurunoja (Tolosjoki) 1999–2003

## **KOSKINEN ISMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultaruha" (& Salo Hannu, Salo Heikki, Salo Juhani) Appissuvanto (Ivalojoiki) 1996–2003

## **KOSKINEN JAAKKO YRJÖ**

\* Ivalojoiki Oy

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 55; Lapin kultamaat: 45

**KOSKINEN PENTTI** s. \_1952

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT: Palsioja 1995–2003

## **KOSKINEN SIMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Yokon" (& Kaitalo Heikki, Kinnunen Petri, Kääriäinen Kari, Nuotio Jorma, Teinilä Erkki) Tolosenhaara  
(Tolosjoki) Tolosenhaara (Tolosjoki) 1989–94

**KOSKINEN TIMO** (mittariasentaja, Turku)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Penttilän niska" Penttilänkoski (Ivalojoiki) 1975–80

## **KOSKINIEMI ANTERO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Jussin-pesä" Tankavaara (Tankajoki) 1988–93

## **KOSKÄÄR PÄHL** (Liminka)

\* Ivalojoiki (Sotajoenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 101

## **KOSONEN EERO s. \_1950**

### **KOSONEN JARMO**

Launonen Kauko, Muttisen muisteluksia: 83

### **KOSONEN JOUKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kolmas Yritys" Tolosjoki kahlaamon kohdalla 2001–05

### **KOSONEN PENTTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Tajuton" (& Kosonen Santtu, Pitkänen Pirjo) Uusihaara (Tolosjoki) 1989–90,

"Elsa" Sotajoki 1994–95,

"Palsin Käki" Palsioja 1995–2003,

"Erosio I" Palsiojan läheisyydessä, rinteessä 2003–10,

"Erosio II" Palsiojan läheisyydessä 2005–09,

"Erosio III" Palsioja 2006–10

### **KOSONEN SANTTU**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Tajuton" (& Kosonen Pentti, Pitkänen Pirjo) Uusihaara (Tolosjoki) 1989–90

## **KOSTAMO JOHAN ABRAM (huonemies, Kemijärvi)**

\* Ivalojoen (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 89

## **KOSTAMO MARKKU (Kotka) s. \_1952**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Karmakuru" Palkisoja (Alajoki) 2005–12

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0089 "Haaveoja" Palkisojan yläosalla, Palkisvaara, (Alajoki), Auskottivaaran itäpuolella, lapiokaivu, 2013–16. Jatkolupa 2017–20.

### **KOSTIAINEN ASMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hajupaasi" Avisuorajoki, Ivalojoen (Enontekiö) 1995–99

### **KOSTIAINEN HANNU**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Onnenmaa" (& Kostiaisen Leila, Mäenpää Veikko) Heikkilänoja ja Morgamoja 1996–2001.

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2019:0058 "Morgamin kulta" (& Kostiaisen Leila, Mäenpää Veikko, Kostiaisen Hannu, Kemppi Teija) Morgamoja, Kotaojan suuosalla, lapiokaivu, 2020–30.

### **KOSTIAINEN KAUKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT: Tankavaara (Tankajoki) 1992–97

### **KOSTIAINEN LEILA (juristi)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Onnenmaa" (& Kostiaisen Hannu, Mäenpää Veikko) Heikkilänoja ja Morgamoja 1996–2001,

"Morgamin kulta" Morgamoja kulturalasta alavirtaan kaivospiiri 1996–,

"Fatalji" Morgamoja 2002–06.

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2019:0058 "Morgamin kulta" (& Kostiaisen Leila, Mäenpää Veikko, Kostiaisen Hannu, Kemppi Teija) Morgamoja, Kotaojan suuosalla, lapiokaivu, 2020–30.

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 255

Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 141

### **KOSTIAINEN SIRPA "Sipe"**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2017:0028 "Siskokullat" (& Hämäläinen Sari, Kostiainen Sirpa, Johansen Suvi) Palsioja, Zellberginojasuulta ylävirran suuntaan, lapiokaivu, 2018–22. Jatkolupa 2022–32.

HL2017:0012 "Prospektorin uni" Zellberginojan alaosalla, lapiokaivu, 2018–22. Luvan siirto 10.2020, siirron saajat Kostiainen Sirpa ja Hämäläinen Sari. Aikaisempi haltija Fiessinger Thomas. Jatkolupa 2022–32.

Lehtonen Anurag, Keväällä tulevat unet: 19, 57, 73, 118, 126

### **KOSTIAINEN TIMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hajupaasi" Korsatunturi (Enontekiö) 1995–99

### **KOTAJÄRVI RAINO**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0041 "Kiirunakuru" (& Kotajärvi Reino, Kotajärvi Raino) Terävänkivenpään eteläpuolella, Kopsuspäiden ja Tankapään välissä oleva keskimmainen latvakuru, Kopsusojja, lapiokaivu, 2014–17.

### **KOTAJÄRVI REINO (Sodankylä) s. \_1936**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kopsusloma" Kopsusjoki (Luiro) 1984–91,

"Kultakuru 3" Kopsusojja, Sodankylä 1991–98,

"Kopsusloma 2" Kopsusojja, Sodankylä 1992–99,

"Kiirunakuru" Kopsusojan yläosa 1997–2007,

"Kultakuru 4" Kopsusojja 2001–10,

"Kiirunakuru 2" Kopsusojja (Kopsuspäät) 2008–13,

"Kiirunakuru 3" Kopsusojja (Kopsuspäät) 2011–13

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0041 "Kiirunakuru" (& Kotajärvi Reino, Kotajärvi Raino) Terävänkivenpään eteläpuolella, Kopsuspäiden ja Tankapään välissä oleva keskimmainen latvakuru, Kopsusojja, lapiokaivu, 2014–17.

Teeriaho Yrjö, Mattsson Jorma, Tietoa ja tarinaa Saariseliltä: 23

### **KOTAMÄKI SEPPO (Turku) s. \_1946**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kotämäki" Tolosjoki 1984–90

### **KOTAVUOPIO MERJA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hope" Kultaoja (Tolosjoki) 1996–2004

### **KOTILAINEN J. H.**

\* Ivalojoiki (Timanttiköngäs 1870 – luvulla)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Huuhtomo 14" (& Dahlbäck Frans, Putkonen Joachim, Wenäläinen Gustaf, Kotilainen J. H., Dahlbäck Fredrik, Dahlbäck G. W., Castren J. K.), Timanttiköngäs, Kultalasta 10 km ylävirtaan, Ivalojoiki, 1870.

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 37

### **KOTILAINEN KEIJO (Espoo)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kulta Vaakuna" Vuijeminhaara 2002–06,

"Vuijemin Vaakuna" Vuijeminhaara 2004–11

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2011:0060 "Vuijemin vaakuna" Vuijeminhaaran yläosalla, Köysihaarasuun alapuolella 250 m, lapiokaivu, 2012–15. Jatkolupa 2017–27. Luvan siirto 2026, siirron saaja Suni Joni.

## **KOTIVUORI HANNU** (arkeologi)

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 77

## **KOUHIA VOITTO**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0007 "Vuijemin kultaervastit 2" (& Lepistö Jarmo, Aho Jori-Pekka, Kouhia Voitto, Harhala Paavo, Valli Marko, Lampi Risto) Vuijeminhaaran yläosalla, Kutturantieltä puroa pitkin noin kaksi kilometriä etelään, metsäautotien vieressä, lapiokaivu, 2012–16. Jatkolupa 2017–27, (& Aho Jori-Pekka, Harhala Paavo, Koskinen Antti, Kouhia Voitto, Lepistö Pirjo, Valli Marko).

Siirto, saaja: Ansamaa Markku, lupa-aika 2021–27.

## **KOUKI JYRKI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Harriterassit" Harrioja (Tolosjoki) 1990–95,

"Harripuron Kulta" Harriojan sivupuro (Tolosjoki) 2000–04

## **KOURILEHTO JOHAN** (itsellinen, Alatornio)

\* Ivalojoiki (Anellinkorvat 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 53

## **KOURU AUGUST** (itsellinen, Oulainen)

\* (Luttojoki 1870 – luvulla)

## **KOUSA ILPO**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0025 "Kultatusina II" (& Rasinen Risto + kymmenen muuta) Halvarinniemi, Sotajoki, lapiokaivu, 2012–15. Jatkolupa 2017–20 ja 2020–30. Mäkinen Pekka kp:n siirto 3.2024, saajat Siljander Mikko, Ruusunen Lari ja Kousa Ilpo.

HL2023:0016 "Konnasuo" (& Kousa Ilpo, Ruusunen Lari, Siljander Mikko) Moberginojan latvaosalla, lapiokaivu, 2024–28.

## **KOVALA JOUKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Minimani" (& Arola Markku, Halvari Jukka Pekka, Hiltunen Leena, Jokimäki Antti ja Leena, Pirttikoski Olavi) Lato-oja, Tullinkuru (Tolosjoki) 1998–2005

## **KOVANEN MARTTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultapalakin" Siikaselän eteläpuoli (Tankajoki) 2007–11

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

KaivNro 8690 "Pölykulta" Lauttaojan yläosalla (Tankavaara) 2012–14 (valtauksen siirto Anders Eklundilta 2012)

## **KOVERO KALERVO** (Petäjävesi) s. \_1932

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hikihippu" (& Björkman Taisto, Kytölehto Raimo, Ylennysmäki Jorma) Vaijoki (Lemmenjoki) 1997–2000

## **KRAATARI PEKKA** (\* Rautajoki Pekka) (talollinen, Rovaniemi)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Huuhtomo 2–3" J. H. Hoikan vanha huhtomo, Sotajoensuulta 14 km, (Sotajoki) 1881 (2 kpl)

## **KRAMER ANDERS** (insinööri, vuorineuvos) s. 1874, k. 1952

\* (Ivalojoiki Oy)

Stigzelius Herman, Kultakuume: 129, 134

## **KRANCK ERNST HÅKAN** (geologian professori)

– s. 7.11.1898 Pirkkala, k. 25.5.1989

\* Luttojoen Kulta Oy ja Vuoksenniska Oy

Stigzelius Herman, Kultakuume: 167, 169, 174

**KREIVI ERKKI** (geologi, Inari) s. 1941

\* Ivalojoen (Ritaniemi), Härkäselkä, (Lemmenjoki)

Erkin ensimmäinen konekaivupaikka oli vuonna 1978 Härkäselässä Kutturantien pohjoispuolella.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kulta-Harri" Harrioja (Tolosjoki) 1979–84,

"Kulta-Härkä" Uusihaara (Tolosjoki) 1980–85,

"Kulta-Sota" Sotajoki 1983–87,

"Kulta-Rita" Ritakoski (Ivalojoen) 1984–85,

"Kulta-Eskotti" Eskottijoki (Alajoki) 1986–90,

"Kulta-Sukkula" Sotajoki 1987–90,

"Kulta-Pata" Ivalojoen 1988–90,

"Kulta-Pusku" (& Mattila Teuvo) Puskuoja (Lemmenjoki) 1989–94,

"Kulta-Morgam" Morgamoja (Lemmenjoki) 1991–95,

"Kulta-Härkä" Härkäselän päällä (Tolosjoki) 1992–99,

"Kulta-Köysi" Köysihaara 1992–99,

???? Pikku Hangasselkä (Tolosjoki) 2000–04,

"Tikkarinvuori 1/2004" Tikkarinvuori, Toppari (Pirkkala) 2004–06

<> KULLANHUUDONTALUPA:

HL2022:0003 "Makasiinikuru" Makasiinikuru ja osa Kuivakurunlammesta, lapiokaivu, 2022–26. Lopetus 2025.

HL2022:0010 "Makasiini" Kuivarunoja ja Tolosjoki, lapiokaivu, 2023–27. Lopetus 2025.

Gruvfogden, Guldgrävarens guide till galaxen: 83

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 55, 56, 57, 59, 69, 70, 79 kuva, 109, 115, 141, 155, 255, 337

Keränen Pekka, Teknokulturaatio: 66, 98, 99, kuvat 15, 16

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 104, 107, 109, 169

Luhta Vesa, Kullan, Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 60

Paakkanen Reima, Kullankaivajan käsikirja: 75 kuva; Uusi kullankaivajan käsikirja: 33

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 135, 138, 176; Lapin kultamaat: 48; Sankareita, veijareita ja huijareita: 216, 234

Skants Lauri, Kulta, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 172, 174, 175, 176, 177, 249

Stigzelius Herman, Kultakuume: 239

**KRIIVARI**

\* (Laanila, Prospektor Oy)

Skants Lauri, Kulta, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 184 kuva

**KRISTIANSEN** (norjalainen kapteeni)

\* Norja

Lidman Hans, Seikkailujen Pohjola: 139, 140, 141

**KROHN ILMARI**

Stigzelius Herman, Kultakuume: 135

**KROOK ALARIK** (luutnantti, venäjän tulkki, postinhoitaja) s. 1841, k. 1896

\* Ivalojoen (Kultalan Kruunun Stationi 1870-luvulla)

Aurén P. W., Matkani Lapinmaassa 1867 (suom. Leif Rantala): 25

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 62

Skants Lauri, Kulta, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 99

Stigzelius Herman, Kultakuume: 39, 43, 44

## **KROON-ERIKSSON MATHIAS (Ruotsi)**

\* (Moberginoja)

## **KROPSU TIMO**

\* Harrijoki

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kirsin Kultala" (& Mattila Yrjö) Harrijoki (Sotajoki) 1984–87,

"Onnenlaakso" Tolosjoki 1985–90,

"Kulta-Paukku" (& Haataja Seppo, Jussila Tapio, Kaltio Kullervo, Lähdesmäki Pekka, Maunu Esko, Niemi Kari, Nissilä Kari, Oikonen Taisto) Hangasojä (Tolosjoki) 1986–91

Luhta Vesa, Kullas Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 33

## **KROUVI REIJO**

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2014:0033 "Kahva" (& Järvenpää Markku, Järvenpää Matti, Krouvi Reijo) Palsiojan lammen pohjoisrannalla ja Kuusipäänojan suuosalla, lapiokaivu, 2016–19. Jatkolupa 2019–29.

## **KRUSKOPF RAGNAR (arkkitehti, Helsinki)**

\* Hopiaoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Purnu D, F, H, I" (& Thiede Werner)Purnuoja = Ruosteoja = Hopiaoja (Tankajoki) 1937–45 (5 kpl),

"Purnu" Purnuoja 1945 kaivospiiri, siirtyi M. Peroniukselle 1945 ja E. Peroniukselle 1946. Kaivospiiri loppui 1948.

"Purnu upa" Purnuoja (Tankajoki) 1939–40,

"Sodankylä upa" Hopiaoja (Tankajoki) 1939

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 10

Partanen Seppo J., Lapin kultamaat: 100; Sankareita, veijareita ja huijareita: 153, 154, 155, 158

Stigzelius Herman, Kultakuume: 181, 182, 183, 185

## J KA KE KO KI KU KY

### **KUDINOFF JARI**

\* (Kaarreoja)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

KaivNro 4887 "Kaarrepankki", Kaarreoja, Miessijoki, kaivospiiri 1997-.

Kaivosoikeuden siirto 2014, aikaisemmat haltijat: Kohtamäki Antti, Björkman Arto, Jomppanen Samuli, Korpela Kalervo, Kudinoff Jari, Kurkela Jouko, Niinikoski Ulla, Orajärvi Ilmari ja Ylennysmäki Jouni.

Uudet haltijat: Kohtamäki Antti, Isola Tarja, Jomppanen Samuli, Korpela Kalervo, Kurinoff Jari, Kurkela Jouko, Niinikoski Ulla ja Orajärvi Ilmari.

Kaivosoikeuden siirto 2015, uudet haltijat: Isola Terho ja Tarja, Jomppanen Samuli, Korpela Kalervo, Kudinoff Jari, Kurkela Jouko, Madetoja Pentti, Niinikoski Ulla ja Orajärvi Ilmari. Lakkauttamispäätös 3.2023.

### **KUDINOFF RALF "Ruitun ruhtinas" s. 5.7.1947 (Turku), k. 12.10.2007**

\* Ruihtuäytsi

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kaarrepankki" (& Orajärvi Ilmari, Kohtamäki Antti, Niinikoski Ulla, Mokko Tatu, Orajärvi Sami) Kaarreoja Miessijoki kaivospiiri 1997-

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 148, 151, 152, 171, 194, 196, 235

Oulun yliopisto (inventointityöt), Lemmenjoki 1988: 2, 3, 15–19

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 210

### **KUFAU ANTTI (työmies)**

\* Ivalojoen (Sotajoenkoski 1870 – luvulla, K. A. Ekmannin valtauksella)

### **KUHA ESA**

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2015:0013 "Vapaa pudotus" Lismanpalo, (Lismajoki), Sodankylä, aikaisempi haltija Hangasojan Kulta Oy, konekaivu, 2017–21. Jatkolupa 2021–31. Luvan siirto 11.2024, saaja Kuha Esa.

### **KUHA JAAKKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kulta kutkutus" (& Jussila Matti, Kärnä Erkki, Leinonen Yrjö, Riutta Paavo, Särkelä Kaisa) Ramsanoja (Tolosjoki) 1994–2001

### **KUHA JOUNI**

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0061 "UPA 4" Palsioja, Roivaisenjoen suulta 750 m alavirtaan ja ylävirtaan 160 m, konekaivu, 2015-. Jatkolupa 2018–28 (Aalto Mikko). Siirto 2025, siirron saaja Kuha Jouni.

### **KUHA PERTTI**

<>VALTAUSKIRJA:

KaivNro 9214 "Iida" Lismanpalo, Lismajoki Sodankylä valtauksen siirto Janne Kannistolta, siirron saaja Kuha Pertti 2016-

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2015:0013 "Vapaa pudotus" Lismanpalo, (Lismajoki), Sodankylä, aikaisempi haltija Hangasojan Kulta Oy, konekaivu, 2017–21. Jatkolupa 2021–31. Luvan siirto 11.2024, saaja Kuha Esa.

HL2017:0041 "Kuin unessa" Lismajoki, Lismapalo, Sodankylä, konekaivu, 2019–23.

### **KUIKKA ARI k. 10.2021**

(\* Puskuoja)

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0043 "Korundipajukko" Puskuojan keskiosalla, Puskuoja ja läntinen sivuoja, Lemmenjoki, lapiokaivu, 2014–17.

Kullanhuuhdontaluvan siirto: haltijat ovat Parkkonen Jukka ja Portti Martti ja siirron saajat ovat Kuikka Ari ja Alanen Aini 2016–21. Jatkolupa 2018–28.

Kullanhuuhdontaluvan siirto, siirron saaja: Tuomaala Hannu, 2022–28.

**KUIKKO RAIMO** (panostaja, Ylämaa) s. \_1933

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Prisma" Sotajoki 1990–95

**KUISMA IISAKKI** (Nukari, Nummijärvi) s. 1.2.1931 Sakkola, k. 9.11.2020 Nummijärvi

\* (Kultaoja) ja Zellberginoja

Iisakki kaivoi Zellberginojan alaosalla ja kunnosti vanhan kämpän 1990-luvulla.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kakslauttasenjätkä" (& Jalkanen Samuli) Kakslauttanen 1988–93,

"Kultarinne" Harrijoki (Sotajoki) 1995–2002,

"Kultaoja 2" (& Kärkkäinen Matti) Kultaojanniemi (Tolosjoki) 1996–2004

Patala Anita, Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 134 kuva, 134–135

Stenros Manne, Lapin kulta ja kullankaivu: 57 kuva

**KUISMA PEKKA**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2011:0056 "Eskotin pankki" (& Takku Tapio, Salomaa Tuomo, Jokinen Matti, Kuisma Pekka, Pöllänen Matti, Rajala Ilkka) Eskottijoen yläosalla, metsäautotieltä 400 m alavirtaan, lapiokaivu, 2012–15.

HL2012:0051 "Jäkäläpaltio" (& Salomaa Tuomo, Jokinen Juha ja Matti, Kuisma Pekka, Pöllänen Matti, Rajala Ilkka, Takku Tapio) Uusihaara, Kutturantien eteläpuolella 2013–16, lapiokaivu. Siirto 2026, siirron saaja Malinen Heli.

HL2011:0056 "Eskotin pankki" (& Takku Tapio, Jokinen Juha, Jokinen Matti, Kuisma Pekka, Salomaa Tuomo), Eskottijoki, metsäautotieltä noin 400 m alavirtaan, Paalupään länsipuolella, lapiokaivu, 2018–28.

HL2014:0039 "Heijan kulta" Jermikankaan kohdalla Tankajoen länsipuolella, rajoittuu vähän Keltaojaan, Sodankylä, lapiokaivu, 2016–19. Luvan siirto 10.2020, siirron saajat: Kujala Pekka, Hannu Markku ja Ruohoniemi Kalervo, aikaisempi haltija Lipponen Pauli.

**KUISMA TUOMO** (Nukari)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT: Ivalojoen 1993-94

**KUJALA ESA KALERVO** "Raspi" (ent. lehden toimituspäällikkö, Ylivieska)

– s. 28.1.1929 Lumijoki, k. 27.1.1992 Pehkosenkuru

\* Pehkosenkuru

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Raspinkulta" Pehkosenkuru 1982–88,

"Kujala" Jäkäläpää (Lemmenjoki) 1989–94 (Kujala Esa perik.)

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 81

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 46, 136

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 113, 148

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 128, 129, 130 kuva, 130, 131; Lapin kultamaat: 79 kartta, 81, 127; Sankareita, veijareita ja huijareita: 190, 191, 195–196, 196 kuva, 218, 232, 244

Patala Anita, Iljetystä ja vaskoolisärkeä: 13; Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 26

Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 29

Ruonaniemi Arvo, Kultaa ja kohtaloita: 97–98; Pöppöpullon kultaa: 208; Lemmenjoen kultamuistot: 121;

Vuosi Sata: 113

Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 175

**KUJALA LEEVI O.** (työmies, Oulainen)

### \* Puskuoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Vesijako" Puskuoja (Lemmenjoki) 1951–54,

"Latva" Puskuoja (Lemmenjoki) 1951–54,

"Mutka" Puskuoja (Lemmenjoki) 1951–54,

"Haara" Puskuoja (Lemmenjoki) 1951–54

Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 86; Sankareita, veijareita ja huijareita: 209

### KUJALA PEKKA

<> KULLANHUHDONTALUPA:

HL2014:0045 "Gold Ghost" (& Kujala Pekka, Hannu Markku) Kyläjoki, Kyläjokipalon ja Kummituskoivikon välillä, lapiokaivu, 2016–20. Jatkolupa 2024–23.

HL2018:0031 "KHR Tolonen" (& Kujala Pekka, Hannu Markku, Ruohoniemi Kalervo), Tolosjoen itärantaa, Iso-Hangasselän ja Vihaisen Seppäsen maan välillä, konekaivu, 2019–23. Luvan siirto 10.2020, siirron saajat: Hottinen Ari ja Lyytinen Markku.

HL2014:0039 "Heijan kulta" Jermikankaan kohdalla Tankajoen länsipuolella, rajoittuu vähän Keltaojaan, Sodankylä, lapiokaivu, 2016–19.

Luvan siirto 10.2020 ja uusi nimi "KHR Mäkärä", siirron saajat: Kujala Pekka, Hannu Markku ja Ruohoniemi Kalervo, aikaisempi haltija Lipponen Pauli. Siirto 2022, siirron saaja Suursalmi Oy.

HL2022:0019 "KHR Köysivaara 1" (& Kujala Pekka, Hannu Markku, Ruohoniemi Kalervo) Köysihaaran yläosalla, konekaivu, 2023–27. Luvan siirto 11.2024, siirron saaja Heikkinen Juhani.

HL2022:0020 "KHR Köysivaara 2" (& Kujala Pekka, Hannu Markku, Ruohoniemi Kalervo) Köysihaaran yläosan sivupuro, konekaivu, 2023–2027. Luvan siirto 11.2024, siirron saaja Ritala Tero.

HL2024:0006 "KHR Köysivaara 3" (& Kujala Pekka, Hannu Markku, Ruohoniemi Kalervo) Köysihaaran latvaosalla, konekaivu, 2024–28.

HL2013:0042 "Ahkokulta" Sotajoki, Rautaojan suulta 120 m ylävirtaan päin, valtauksen pituus 360 m, konekaivu, 2016–20. Jatkolupa 2020–30. Siirto 2026, siirron saajat Kujala Pekka ja Hannu Markku. Aikaisempi haltija Koski Antti.

### KUKKALA ERKKI (= MIKKOLA ERKKI) k. 1922

Niskanen Annamari (toim.), Tahto oli vanhempien taskussa: 26, 27

### KUKKALA KEIMO

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kulta-Hangas" (& Kaarela Jouko, Nevala Pauli, Nissilä Ari, Rauhala Hannu) Hangasojä (Tolosjoki) 1991–99

### KUKKALA MARJA-LIISA

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"The Golden Elephants Circus" Tolosjoki 1981–85

### KUKKALA OIVA (kalastaja, Inari)

#### \* Vuijeminhaara

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pahta" Sotajoki 1983–88

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 49

### KUKKALA OLAVI (Sodankylä)

#### \* Pikku-Kutustajanoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kutustajan Kulta" Pikku-Kutustajanoja, Kutturin tiestä alavirtaan päin (Sotajoki) 1983–88

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 34

### KUKKALA JUHO BRYNOLF "Ryyne" (entinen Mikkola), s. 1.11.1886, k. 6.12.1974

\* Hangasoja, Harrijänkä, Hipputiedosto, Ivalojoiki (Grönholmankoski, Korhosenkoski, Kultalan alue), Kuivakuru, Luttojoiki, Palsioja ja Prospektor Oy

Inari-seuran vuosikirja I 1995: 32

Lapin legendat 2, Petronella, unelma elää: 11

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 437

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 70

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 85, 96, 102, 110, 111, 144–145 kuvat; Lapin kultaa: 160–161 kuvat, 181

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia: 85; Inarilaisia 3: 133; Inarilaisia 4: 52–53, 83

Pitkänen Paavo, Kultaa ja kiviä: 4, 48, 50, 52, 53

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 126

## **KUKKOLA EIRA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Villen Kulta" Kahdentoitakattilanoja (Uusihaara) 1995–2002

## **KUKKOLA VÄINÖ (Helsinki) s. \_1943**

Stenros Manne, Lapin kulta ja kullankaivu: 54 kuva

## **KUKKONEN ARTO**

## **KUKKONEN ERKKI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Miessin Silmä" (& Hanski Hannu, Hyvärinen Matti) Miessijoki (Vaskojoki) 1984–89

## **KUKKONEN ILPO "Pönttöukko" (Pohjankuru) s. \_1950**

\* (Tolosen- ja Uusihaaran risteys)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kukkaputki" Uusihaara ja Tolosjoki 2003–07

## **KUKKONEN KIRSTI**

\* (Limppuoja, Palsioja)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultakukko" Limppuoja (Palsioja) 2003–12

## **KULJU MICHEL (merimies, Raahe)**

\* Ivalojoiki (Vaskissuvanto-lisalmenoja 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 105

## **KULJU WILLIAM (suomalainen)**

\* (Kanada, Klondike 1890-luvulla)

## **KULLBERG KIMMO**

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2025:0008 "Isomukset" (& Määttä Ari, Kvist Risto, Kvist Mikko, Sassi Veli-Pekka, Kyllönen Samuli, Kullberg Kimmo), Nuolusjoja, Salla, lapiokaivu, 2025–29.

## **KULMALA JORMA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kulta-Souvarit" (Halonen E., Harjulahti H., Helenius A., Hietala J., Hoikka L., Känsälä H., Lampela J., Nieminen T., Niukkanen R., Ruokamo J., Särkinen L.) Roivaisenoja, Palsioja 1997–2004

## **KULMALA TIMO**

\* (Palsioja 1990-luvulla)

## **KULPAKKO MATTI (talollinen, Kemijärvi)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pullepuoltsinoja 1–5" Pullepuoltsinoja, Paloselkä (Tolosjoki) 1902 (5 kpl)

**KULTALA JAKOB** (talonpoika, Salo)

\* Ivalojoiki (Vaskissuvanto-lisalmenoja 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 105

**KULTANEN ARI**

\* Moberginoja ja Ruosteoja

Ari kaivoi Vesa Luhdan kanssa vuonna 1981 ja 1982.

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 36, 73, 77

**KULTANEN HARRI**

\* (Moberginojan varastorakennus)

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 163

**KUMERUS** (\* Gumerus Kalle, Gumse)

**KUMMU ISAK** (itsellinen, Alatornio)

\* Ivalojoiki (Anellinkorvat 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 53

**KUMPU JOHAN** (talollinen, Kemi)

\* Ivalojoiki (Anellinkorvat 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 53

**KUMPULA ALEXANDER** (Sodankylä)

\* (Kitinen 1870 – luvulla)

**KUMPULA ARI**

<> KULLANHUHDONTALUPA:

HL2018:0029 "Kopsuslatva" Kopsusojan sivuoja, Kopsusselän länsirinteessä oleva kuru, Sodankylä, lapiokaivu, 2019–23.

**KUMPULA ARVID** (työmies, Inari)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Timanttioja 1" Timanttiojansuu, Ivalojoiki 1917

**KUMPULA EFRAIM** (irtolainen, Sodankylä)

\* (Palsioja 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 128

**KUMPULA ERKKI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kullan-toivo" Lauttaoja, rinteessä (Tankajoki) 1993–2000

**KUMPULA GUSTAF** (renki, Sodankylä)

\* Luttojoiki 1870 – luvulla

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 134

**KUMPULA MAURI**

Maurin kanssa kaivoi Esko Sirjola.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Juurakon kulta" Juurakkomaanoja (Harrijoki) 1995–98

**KUMPULAINEN GUSTAV** (talonpoika, lisalmi)

\* Ivalojoiki (Vaskissuvanto 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 105

**KUMPULAINEN GUSTAV** (itsellinen, lisalmi)

\* Ivalojoiki (Vaskissuvanto-lisalmenoja 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 105

**KUMPULAINEN HANNU**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2023:0003 "Terassikulta" Nälkäoja (Sotajoki) lapiokaivu, 2023–27, aikaisempi haltija Sarkkanen Antti.

Luvan siirto 11.2024, siirron saaja Kumpulainen Hannu.

**KUMPULAINEN WILHELM** (talonpoika, Lapinlahti)

\* Ivalojoiki (Vaskissuvanto-lisalmenoja 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 105

**KUMPUNIEMI HERMAN** (Sodankylä)

\* (Kitinen 1870 – luvulla)

**KUMPUNIEMI IDA** (Simo) s. 1992

Ida on kaivanut Mäkärässä (Tankajoki) "Vanhan kulta" alueella 2017–18.

Roth Anne, Kultamaan tyttäret: 144 kuva, 145–150

**KUNELIUS ARTO**

\* Hipputiedosto

**KUNNARI EERO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pistoke" (& Oksanen Jouko) Palsioja 1990–94

**KUNNARI HANNU**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Tuli kulta" Ylimmäinen Nuoluskuru (Salla) 1995–98

**KUNNARI PERTTI** (Naruska)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Nuoluskurun Kulta" Ylimmäinen Nuoluskuru (Salla) 2004–08

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2011:0052 "Nuoluskurun kulta" (& Virtanen Pekka, Kunnari Pertti) Nuolusoja, Kattilaselän ja Saihovaaran välillä, lapiokaivu, 2012–14..

HL2011:0052 "Nuoluskurun kulta" Nuolusoja, Kattilaselän ja Saivovaaran välillä, Tuntsajoki, Salla, lapiokaivu, 2015–18.

**KUNNARI VÄINÖ**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Äidinkulta" (& Hyvärinen Pekka) Palsioja 1983–88

**KUOKKANEN OSMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kalaoja" Kalaojan alaosa (Ivalojoiki) 1993–2001

**KUOKKANEN REIJO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Jontka" Tolosjoki 1983–85

## KUONA EERO

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Parkkima" Parkkinajärven etelä puol. (Pyhäjärvi) 2002–07,

"Väli Kulta" Uusihaaranlatva 2006–13

## KUONOLA (= Riippa Pentti)

\* (Puskuoja)

Oulun yliopisto (inventointityöt), Lemmenjoki 1988:

## KUOPPALA RAIMO

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ahokuru" (& Määttä Teuvo, Vaarala Kalle) Aholamminoja, Hangasoja 1995–99

## KUORINKI FRANS s. \_1929

## KUPIAINEN ONNI (työmies, Inari)

\* Jäkälä-äytsi ja Kaarreoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Äytsinsuu" (& Kokko Erkki, Kupiainen Onni) Jäkälä-äytsi (Ravadasjoki) 1953

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 15

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 231; Lemmenjoen kultasatu: 98

Partanen Seppo J., Kultamaiden retkeilyopas: 97; Lapin kultamaat: 97; Lemmenjoen kultamaat: 20

Ruonaniemi Arvo, Kultahiekka ja tiimalasi: 53; Povipullon kultaa: 95

## KUPILA MATTI

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Sopukka Gold Team" (& Halla-aho Erkki, Ojala Seppo, Suni Seppo, Tapola Anssi, Vuorela Jussi, Ylianttila Markku) Ramsanoja (Tolosjoki) 1987–90

## KUPSU HEIKKI s. \_1952

## KURE JUSSI (Porvoo)

\* (Köysihaara)

## KURIKKA JUHO (rakennusmestari, Vaasa)

\* Harrimorosto, Härkäselkä, Ivalojoen (Rumaniemi) ja Multatunturi

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Härkäselkä 1–20" (& Kivekäs Heikki) Härkäselkä (Uusihaara) 1902 (20 kpl),

"Ivalo 1-6" (& Härkönen M. V., Kurikka J.) Rumanniemi, Ivalojoen 1917 (6 kpl),

"Ivalo 7-8" (& Härkönen M. V., Kurikka Juho) Harrisuvanto (Sotajoki) 1917 (2 kpl),

"Harrimarasto 9-12" (& Härkönen M. V., Kurikka J.) Harrimarasto (Tolosjoki) 1917 (4 kpl),

"Ristiinamarasto 1-5" (& Härkönen M. V., Kurikka J.) Ristiinamarasto (Palsioja) 1917 (5 kpl),

"Patatunturi 2, 4, 6, 8 ja 10" (& Härkönen M. V., Kurikka J.) Patatunturin eteläsiivu (Ivalojoen) 1917 (5 kpl),

"Härkäselkä 1-2" Härkäselkä (& Härkönen M. V., Kurikka J.) (Sotajoki) 1917 (2 kpl)

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 26, 52; Lapin kultamaat: 30; Saariselkä: 56; Sankareita, veijareita ja huijareita: 122

Stigzelius Herman, Kultakuume: 121

## KURKELA JOUKO AHTI

\* (Kaarreoja)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

KaivNro 4887 "Kaarrepankki", Kaarreoja, Miessijoki, kaivospiiri 1997-.

Kaivosoikeuden siirto 2014, aikaisemmat haltijat: Kohtamäki Antti, Björkman Arto, Jomppanen Samuli,

Korpela Kalervo, Kudinoff Jari, Kurkela Jouko, Niinikoski Ulla, Orajärvi Ilmari ja Ylennysmäki Jouni.

Uudet haltijat: Kohtamäki Antti, Isola Tarja, Jomppanen Samuli, Korpela Kalervo, Kurinoff Jari, Kurkela Jouko, Niinikoski Ulla ja Orajärvi Ilmari.

Kaivosoikeuden siirto 2015, uudet haltijat: Isola Terho ja Tarja, Jomppanen Samuli, Korpela Kalervo, Kudinoff Jari, Kurkela Jouko, Madetoja Pentti, Niinikoski Ulla ja Orajärvi Ilmari. Lakkauttamispäätös 3.2023.

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2019:0043 "Hämypankki" (& Jomppanen Samuli, Kurkela Jouko, Korpela Kalervo) Kaarreojan alaosalla, Miessijoki, lapiokaivu, 2020–30. Siirto, saajat: Jomppanen Samuli, Kurkela Jouko, Korpela Heikki, lupa-aika 2021–30. Siirto 2025, saajat Jomppanen Pauliina, Korpela Heikki, Kurkela Jouko.

## **KURKI ARVID (Pori)**

\* Morgamoja 1950-luvulla

Kejonen Aimo, Geologian ja malminetsinnän historia: 189

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 14

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 208, 209; Lemmenjoen kultasatu: 81

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 40; Kultahiekka ja tiimalasi: 21; Lemmenjoen kultamuistot: 18

## **KURKI HEMMI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kurki" Saariselkä (Lutonlatva) 1977–80,

"Hempan kultamontut" Luttojoki 1984–85,

"Hempan kultamontut" Saariselkä (Tolosjoki) 1987–92

## **KURKI JUHANI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"O & J Hispano" Köysilammet kallioalue (Kyläjoki) 1999–2000,

"Rimpikuru" Kyläjoen sivuojan latvoilla Köysivaaran Kuusikkoselkä 2001–05,

"Viimeinen Toivo" Köysihaara 2002–11

## **KURKIMÄKI JONI**

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2022:0016 "Hengetön" Merilintulammen itäpuolella n. 400 m (Harrijoki), lapiokaivu, 2023–27. Siirto 6.2024, saaja Järveläinen Pasi.

## **KURKINEN EERO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kullanmuru" (& Heikkinen Raimo, Kyllönen Tero, Moilanen Antti, Pulkkinen Kari) Vuijemijoen suuosa (Sotajoki) 1996–2000

## **KURKINEN MATTI (paloesimies, Sotkamo)**

\* Hipputiedosto, (Elsaoja, Palsioja)

<> KULLANHUHDONTALUPA:

HL2018:0030 "Kivensyytäjät" (Kurkinen Matti, Räisänen Pirjo), Lismajoki, Lismanpalo, Sodankylä, lapiokaivu, 2019–23. Muutos koneluvaksi (500 m3) 9.2020. Luvan siirto 11.2024, siirron saaja Rissanen Markku.

## **KURONEN LEO AATTO EDVARD (edustaja)**

– s. 23.4.1920 Hankasalmi, k. 17.6.2005 Leppävirta

\* Puskuoja

Haapio Markku (toim.), Suuri erätieto 1: 76 kuva

Launonen Kauko, Kultakisat 25 vuotta: 20, 22

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 68, 80, 82, 92

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 102; Kultakuumeen kuvat: 50 kuva; Sankareita, veijareita ja huijareita: 164

## **KURONEN MATTI (Lempäälä)**

Matti ja Mahasen Unto ovat imuroineet Björklundinkoskella ja Vaskinivassa Ivalojoen pohjaa.

**KURPPA ANTTI** "Jänkäkurppa" (Imatra, Kittilä) s. 26.1.1943

\* Hipputiedosto, Laanioja ja Nenosenoja

Antti kävi vuonna 1985 LKL:n valtauksella ja Palsin notkossa ihmettelemässä kullan kaivamista. Antti teetätti pienen alumiinirännin jota kävi kokeilemassa liiton ja tuttujen valtauksilla useina vuosina. Antti anoi valtausta vuonna 1994, mutta hakemusta ei hyväksytty koska paikka oli vielä karenssissa kaksi vuotta. Karenssi päättyi ja Antti sai valtauksen vuonna 1996.

Aikaisemmat valtaajat Nenosenojalla olivat vuosina 1987–94 Jukka Pesonen ja Markku Saaririnne ("Saivare").

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Jänkäkurppa" Nenosenoja (Palsioja) 1996–2005,

"Jänkäkurppa" Nenosenoja (Palsioja) 2006–13

<>KULLANHUUDONTALUPA:

HL2013:0027 "Jänkäkurppa" (& Kurppa Antti, Uotila Ulla) Nenosenojan keskiosa, (Palsioja), lapiokaivu, 2014–17. Jatkolupa 2017–27. Siirto 9.2022, siirron saajat Väyrynen Pekka ja Pöllänen Heikki.

**KURTH ARVID** (kauppias, Sodankylä)

\* Ravadasjoki

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Sotajoki 1-20" Sotajoki 1902 (20 kpl),

"Sotajoensuu 1-6" Sotajoki 1902 (6 kpl),

"Sotajoki 21-40" Sotajoki 1902 (20 kpl),

"Sotajoki 41-43" Sotajoki 1902 (3 kpl),

"Sotajoensuu 7-8" Sotajoki 1902 (3 kpl),

"Syöppäänöja 1-12" Morgamoja (Lemmenjoki) 1902 (12 kpl),

"Ravadasjoki 1-8" Ravadasjoki (Lemmenjoki) 1902 (8 kpl)

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 14 kartta

Kajala Liisa (toim.), Lemmenjoki – Suomen suurin kansallispuisto: 67, 297, 302

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 72

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 107; Sankareita, veijareita ja huijareita: 124, 168

**KURTH JOHAN** (renki, Inari)

\* (Luttojoki 1870 – luvulla)

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 236, 237

**KURTH JOSEF** (kauppias, Rovaniemi)

\* Ivalojoiki (Ruikansuvanto, Surmaköngäs 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 45; Ivalojoiki: 71

**KURTH MATTS** (kauppias, Tornio)

\* Ivalojoiki (Ruikansuvanto, Surmaköngäs 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 45; Ivalojoiki: 71

**KURTIO MICHEL** (talonpoika, Ylitornio)

\* Ivalojoiki (Björklundinkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 91

**KURTTI FERDINAND** (työmies, Ylitornio)

\* Ivalojoiki (Ruikansuvanto, Surmaköngäs 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 45

## **KURTTILA HANNU (li) s. \_1954**

\* Vuokrakaivaja

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0045 "Kiipeli" Tullinkurun alaosalla, hiekkamonttujen välimaastossa, lapiokaivu, 2014–17.

Jatkolupa 2018–28. Aikaisempi haltija: Jokimäki Leena ja Markku. Luvan siirto, saajat: Rahikainen Kalle, Kurttila Hannu, 2021–28.

## **KURTTILA HEIKKI**

\* Vuokrakaivaja

## **KURTTILA JARNO**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2022:0023 "Ujukka" (& Heikkinen Antti, Kurttila Jarno, Raesalmi Toni) Raisio-oja, Hopiaojanjängän länsipuolella, Sodankylä, konekaivu, 2023–27.

## **KURU PIRKKA-PEKKA**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2016:0023 "Golleba'iki", (& Kämäräinen Pekka, Annanolli Jussi, Moilanen Marko, Mannila Jari, Kuru Pirkka-Pekka), Lismajoen yläosalla, Roivainen, Sodankylä, lapiokaivu, 2017–21. Jatkolupa 2022–26.

## **KURULA JUHO (talollinen, Kittilä)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ivalo 1" Porttikoskenniska, Ivalojoki 1902,

"Ivalo 2" Kiviojansuu, Ivalojoki 1902,

"Ivalo 3" Köysihaara, Vuijemi (Sotajoki) 1902

## **KURVINEN OLAVI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Peskin Paikka" (& Rytönen Anna-Liisa) Alimmaisen Suoltijoen sivupuro (Salla) 1999–2008

## **KUTTURA (\*MAGGA)**

## **KUUKASJÄRVI KARI (Ranua) s. \_1952**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Mäyräkoira" Tolosjoki, Kuivaojan suulla 2003–10

## **KUUKKANEN SIRPA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pentti ja Pojat Nuoluskuru" (& Aho T., Heikkinen H. ja S., Jääskeläinen P., Kirsilä R., Korpela J., Saastamoinen R., Södö K. ja T., Tuhkala H., Virtanen P.) Nuoluskuru (Salla) 1992–2000

## **KUUSAMA AKU k. 26.7.2014**

\* (Miessijoki, Kivikkopuro, Ranttilan paikka)

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 54

## **KUUSAMA AULIS (Linnavuori) s. \_1935**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ruihtu" Ruihtuoja (Lemmenjoki) 1987–93,

"Veteraani" (& Ranttila Niilo) Kivikkopuro (Lemmenjoki) 1987–94,

"Veteraani 2" (Ranttila Niilo) Kivikkopuro (Miessijoki) 1995–2002 (kaivospiiri 1999-)

Alhonen A., Partanen S. J., Kinnunen K., Niemelä R., Lemmenjoen kultamaat kukkivat: 81 kuva

## **KUUSAMA JUHA**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2019:0046 "Veteraani III" (& Kuusama Karri, Kuusama Juha, Pylväs Esa, Peltoniemi Hannu) Kivikkopuron keskipaikkeilla, Miessijoki, lapiokaivu, 2020–30.

### **KUUSAMA KARRI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Veteraani II" Kivikkopuro (Miessijoki) kaivospiiri 2002–20.

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2019:0046 "Veteraani III" (& Kuusama Karri, Kuusama Juha, Pylväs Esa, Peltoniemi Hannu) Kivikkopuron keskipaikkeilla, Miessijoki, lapiokaivu, 2020–30.

### **KUUSAMA LIISA**

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 54

### **KUUSELA LEO** s. 17.3.1918, k. 25.9.2005

### **KUUSENMÄKI ERKKI BENJAM "Käpy"** s. 20.10.1939, k. 23.7.1984 Palsioja

\* Palsioja

Erkki autteli Talvion Pekkaa montulla. Erkki osti Teuvo Pulkkinen valtauksen Pulkkinen suulta "Palsin tullin" ja kämpän.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Palsin Tulli" Palsioja 1983–84,

"Palsin Tulli" Palsioja 1984–91 (Kuusenmäki Erkki perik.)

Konttinen Seppo, Kultakiima, Kullankaivaja Risto Mäläskän tarina: (133)

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 65, 116

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 72; Sankareita, veijareita ja huijareita: 131, 132

Ruonaniemi Arvo, Hikihippuja kultamailta: 197; Kultaa ja kohtaloita: 104–105, 106; Povipullon kultaa: 208; Vuosi Sata: 112

### **KUUSENMÄKI PAULI**

\* Palsioja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Palsin tori" Palsioja 1992–2000

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 66

### **KUUSIJÄRVI JOHAN**

\* Ivalojoen (Appisjokisuu 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 56

### **KUUSIKKO REINO** (Kemi)

\* Morgamoja vuonna 1950

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 14

### **KUUSIRATI LAURI I.** (Tornio) s. \_1944

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2012:0023 "Ruskola" (& Pro Arctic Miinala Oy, Kuusirati Lauri, Miinala Reino) Lismajoki, Sodankylä, konekaivu, 2016–19. Jatkolupa 2019–29.

### **KUUSISTO JAAKKO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultakuhnurit" (& Salonen Juhani) Harrioja 1984–86

### **KUUSISTO JUKKA**

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2021:0004 "Kiviä ja kimallusta" (& Liimatainen Janne, Repo Johanna) Alimmainen Suoltijoki, Salla, lapiokaivu, 2022–26. Siirto 2025, saaja Kuusisto Jukka.

## **KUUSISTO VELI PEKKA (Mikkeli) s. \_1952**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Karkku" Palsiojan sivupuro 1992–2000,

"Karkku II" Palsioja 2002–06,

"Eenokki" Pikku-Kutustajanojan sivuhaara (Sotajoki) 2008–12

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0065 "Eenokki" (& Kuusisto Pekka, Korhonen Erkki) Pikku-Kutustajanojan pohjoishaaran latvaosalla, lapiokaivu, (Sotajoki) 2013–16.

HL2016:0015 "Hermannin IV", (& Kuusisto Pekka, Korhonen Erkki), nimetön puro Multatunturin koillispuolella, Palsiojan ja itäpuolen tien välissä, lapiokaivu, 2017–21. Jatkolupa 2024–34.

## **KUUVA MATTI (MATTS) (Inari) s. 1872, k. 1957**

Matti alkoi kaivaa lapiolla vuonna 1919 Inarijärven koillisosassa olevaan Pisterinniemeen kanavaa. Kanavan pituus on yli 300 metriä ja leveys yli neljä metriä. Kaivutyötä helpotti välissä ollut 250 metriä pitkä lampi. Kanavan kaivamiseen kului 10 vuotta. Soutumatka Inarin kirkolle lyheni noin 9 km.

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 467, 509

Viinanen Voitto, Inarin rajahistoria I: 214; Inarin rajahistoria II: 103, 187

## **KUUVA SAMMELI (itsellinen, Inari)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Juoksemavaarat" Paatsjoki, Nellim 1963,

"Kontosjoki" Paatsjoki, Nellim 1963

## **KUUVA TARU**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2021:0052 "Nuuskamuikkula" (& Mäkinen Harri, Kuuva Taru) Lato-ojanvaara, Rönkönojan valuma-alueella, nelostien itäpuolella, lapiokaivu, 2022–26.

HL2024:0020 "Tyynelä" (& Mäkinen Harri, Kuuva Taru) Tolosjoki, länsiranta, lapiokaivu, 2025–29.

## **KUVAJA JORMA K.**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Jänkä" (& Mattila Teuvo, Postila Pekka) Lemmenjoki 1987–91,

"Kutustajanojan latva" (Kaisanlahti Pekka, Leppiö Aarno, Yliraudanjoki Mikko) Kutustajanoja (Sotajoki) 1988–94

## **KUZNETSOV BORIS**

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2018:0011 "Kullanlaakso" Purnuvaara, Sodankylä, konekaivu, 2019–23.

HL2022:0019 "999" Purnuvaaran pohjoisreunalla, sähkölinjan lähellä, Sodankylä, konekaivu, 2023–27.

## **KVIST MIKKO**

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2018:0009 "Desperado Gold Mining" (& Kvist Mikko, Juurela Jari, Parviainen Ilkka, Wall Janne) Kutustajanoja, Vuijemahaaran vieressä, lapiokaivu, 2019–23. Jatkolupa 2023–33.

HL2021:0014 "Desperado II Gold Mining Company Ltd." (& Kvist Mikko, Reunanen Petri, Nieminen Jukka, Toropainen Marko) Vuijeminhaara, heti Kutturantien eteläpuolella, lapiokaivu, 2022–26.

HL2025:0008 "Isomukset" (& Määttä Ari, Kvist Risto, Kvist Mikko, Sassi Veli-Pekka, Kyllönen Samuli, Kullberg Kimmo), Nuolusoja, Salla, lapiokaivu, 2025–29.

## **KVIST OLIVER s. 2007**

\* (Vuijemahaara)

## **KVIST RISTO**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2021:0010 "Kullan Muru" (& Määttä Kalervo, Kvist Risto, Määttä Ari) Nuolusoja, Salla, lapiokaivu, 2022–26.

HL2025:0008 "Isomukset" (& Määttä Ari, Kvist Risto, Kvist Mikko, Sassi Veli-Pekka, Kyllönen Samuli, Kullberg Kimmo), Nuolusoja, Salla, lapiokaivu, 2025–29.

**KY**

**J KA KE KI KO KU KY**

### **KYLLI HENRI**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2017:0032 "Hippurante" (& Puhakka Sannaleena) Sotajoen ja Pahaojan risteyksen kohdalla, lapiokaivu, 2018–22. Jatkolupa 2023–33.

### **KYLLÄSTINEN MATTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Mattila" Tankavaara (Tankajoki) 1987–92

### **KYLLÖNEN ELIAS**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2020:0046 "Seitsemän veljeksien kultavaltaus" (& Salminen Kari, Kyllönen Jyrki, Nordström Kim, Keinänen Aatto, Tikkanen Pirkka, Nordström Niko, Kyllönen Elias) Tolosenhaara, Näлкäselän luoteispuolella, Sodankylä, lapiokaivu, 2022–26.

### **KYLLÖNEN JANI**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2013:0003 "Tuomenmarjat" (& Koivumäki Jarno ja Jari, Rasilainen Reino) Morgamoja, kullanlöytöpäi-  
kan muistomerkistä 160 m ylävirtaan, (Lemmenjoki), lapiokaivu, 2014–17. Jatkolupa 2018–28. Siirto  
2.2023, siirron saajat Kyllönen Jani ja Tervo Lassi.

### **KYLLÖNEN JYRKI**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2020:0046 "Seitsemän veljeksien kultavaltaus" (& Salminen Kari, Kyllönen Jyrki, Nordström Kim, Keinänen Aatto, Tikkanen Pirkka, Nordström Niko, Kyllönen Elias) Tolosenhaara, Näлкäselän luoteispuolella, Sodankylä, lapiokaivu, 2022–26.

### **KYLLÖNEN MARKO**

<> KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2020:0036 "Pikku-Harrijoen kulta" (& Hovi Maria, Kyllönen Marko), Pikku-Harrijoki (Tolosjoki),  
konekaivu, 2021–25. Siirto 9.2022, siirron saajat Vuorela Juho ja Hovi Maria.

### **KYLLÖNEN OIVA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Oivakari" Jäkäläpää (Lemmenjoki) 1987–91

### **KYLLÖNEN SAMULI**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2025:0008 "Isomukset" (& Määttä Ari, Kvist Risto, Kvist Mikko, Sassi Veli-Pekka, Kyllönen Samuli,  
Kullberg Kimmo), Nuolusojat, Salla, lapiokaivu, 2025–29.

### **KYLLÖNEN TERO (Kuhmo)**

\* (Sotajoki)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Aukustinkulta" Vuijemi (Sotajoki) 1982–88,

"Sirkus" Jäkälä-äytsin ja Morgamojan latvaosalla 1990–96 (kaivospiiri 1994-). Myi Risto Mäläskälle.

"Kullanmuru" (& Heikkinen Raimo, Kurkinen Eero, Moilanen Antti, Pulkkinen Kari) Vuijemijoen suuosa  
(Sotajoki) 1996–2000,

"Kultasaiho" (& Nousiainen Jorma) Olusojat (Salla) 1996–2000,

"Kultasuo" Vuijeminhaara Hoikanniemi 2001–10

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0009 "Kultasuo II" Paskaojan suulta alavirtaan, Vuijeminhaara, Sotajoelta noin 700 metriä,  
konekaivu, 2015–20.

HL2021:0012 "Viulu" Pikku-Kutustajanojan sivuhaaran latvalla (Ojanpäänoja), (Sotajoki), konekaivu, 2022–26.

Patala Anita, Täitä ja saivareita eli Iljetys 2: 97, 179, 180

### **KYLÄ-LAASO PIRJO** (kaivaa Tauno Leinon kanssa) s. 1951

\* Hipputiedosto, (Korhosenoja, Miessijoki)

Kummala Seppo, Ärrälä Ilkka, Onnen hippuja: 27–35

Peltonen Milla, Äidin kullat, kultaperheen tarina (Telilä): 100

Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 149 kuva

### **KYLÄNPÄÄ TIMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pikku Harrijoki" Pikku-Harrijoki (Harrijoki, Sotajoki) 1989–94,

"Eloton" Pikku-Harrijoki (Tolosjoki) 1998–2002

### **KYNSIJÄRVI HENRIK** (työläinen, Oulu)

\* Ivalojoen (Korhosenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 59

### **KYNSILEHTO ESA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pöllölaakson Kulta" Tolosenhaara ja Kultaoja (Tolosjoki) 2001–10

### **KYRENIUS PAAVO** (insinööri) s. 1885, k. 1955

\* Ivalojoen Oy

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 73, 104, 105; Lapin kultaa: 185, 186

Partanen Seppo J., Kultamaiden retkeilyopas: 74; Sankareita, veijareita ja huijareita: 144

Roth Anne, Kultamaan tyttäret: 32

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 119, 144, 145, 146, 147, 149

Stigzelius Herman, Kultakuume: 140 kuva, 140, 141, 143, 145 kuva, 146, 147, 148, 149, 150, 151, 153, 157, 159

Syrjänen Inkeri, Makkonen Merja, Laanilan kultapolku: 18

### **KYRÖ**

\*(Makasiinikuru)

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 10

Partanen Seppo J., Ivalojoen: 11

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 159

### **KYRÖ ADAM** (talollisen poika, Inari)

\* (Harrijoki (Tolosjoki) ja Ivalojoen 1870 – luvulla)

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 235, 237

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 108, 135

### **KYRÖ AATAMI**

\* Hangasoja ja Laanioja

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 108; Lapin kultaa: 171

### **KYRÖ ANDERS** (Inari)

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 237

### **KYRÖ AUGUST** Antinpoika (talollinen)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Laanilauttanen 1" Laanilauttanen (Tolosjoki) 1888–93,

"Laanilauttanen 2" Laanilauttanen (Tolosjoki) 1889–92

## **KYRÖ DAVID** Andersinpoika (Inari)

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 237

## **KYRÖ GUSTAF**

\* Ivalojoiki (Timanttikonkäältä alavirtaan, 1870-luvulla)

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 236

## **KYRÖ ESKO U.** (talollisenpoika, Inari)

\* Kaarreoja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultakaarre" Kaarreoja (Miessijoki) 1950–53

Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 86

## **KYRÖ HEIKKI** Adaminpoika (itsellinen Inari)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Sotajoki 1" Patatunturinoja, Sotajoki, suulta 3,7 km 1887–91,

"Hangasoja 1" Hangasoja (Tolosjoki) 1887–98,

"Hangasoja 2" Hangasoja (Tolosjoki) 1887–97,

"Hangasoja 3" Hangasoja (Tolosjoki) 1887–92,

"Hangasoja 4" Hangasoja, ojan suulta 900 m 1893–1901,

"Jurpuvaara 1–3" Jurpuvaara, Kulasjoki (Lutto) 1902 (3 kpl),

"Louhioja 1" Louhioja, Ivalojoelta 2 km 1904

## **KYRÖ HEIKKI** Heikinpoika eli Puolakka (talollinen, Inari)

– s. 25.12.1855, k. 3.11.1924

\* Hangasoja, (Palsioja) ja Sotajoki (Villipankki)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Sotajoki 1" Patatunturinoja Sotajoen suulta 3,7 km 1887–92,

"Sotajoki 3" Patatunturinoja (Sotajoki) 1887–92,

"Ylempi kaivospiiri 3" Ivalojoelta 14 km ylävirtaan Sotajoki 1887–91,

"Hangasoja 4" Hangasojan suulta 900 m (Tolosjoki) 1893–1901,

"Hangasoja 1" Kangasniemen pato Hangasoja (Tolosjoki) 1894–95,

"Laanilauttanen 1" Vanhanjängänojan suulla, laanilauttanen (Tolosjoki) 1896–98,

"Palsinjoki 1" Palsioja 1898–1902,

Lehtola Matti, Aikamatka Inarin kirkkotuvilta nykyaikaan: 14

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 238

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 45

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappi ja kullankaivajia: 120

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 76; Sankareita, veijareita ja huijareita: 124, 136

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 103, 124

Stigzelius Herman, Kultakuume: 80, 81, 84

## **KYRÖ HEIKKI (HENRIK) MIKONPOIKA** (Ivalo) s. 1727, k. 1795

\* Ivalo

Heikki oli ensimmäinen suomalainen uudisasukas joka asettui asumaan Kyröön eli Ivaloon vuonna 1758.

Aurén P. W., Matkani Lapinmaassa 1867 (suom. Leif Rantala): 32, 33

Viinanen Voitto, Inarin rahahistoria II: 96, 97, 98, 381

## **KYRÖ HENRIK MICHAELINPOIKA** "Nirppi-Heikki" s. 1807, k. 1877

\* Ivalojoiki (Timanttikonkäältä alavirtaan, 1870-luvulla)

Henrik oli ensimmäinen kullanhuuhtoja Hangasojalla, valtauskirjaa ei löydy mutta mahdollisesti ollut tutkimuslupa.

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 236, 237, 238  
Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 103, 251

### **KYRÖ HERMAN**

\* (Palsioja 1880 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 130, 131

### **KYRÖ ILO (talollisenpoika) s. 1888, k. 1958**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Rönnholma 1" Grönholmankoski, Ivalojoen 1911

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia: 87

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 83

### **KYRÖ JOHAN PETTER Erkinpoika (talollisenpoika)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Palsioja 1" (& Mattila Selim) Korvasenojan suulla, Palsioja 1904,

"Möllerinoja 1" Möllerinojansuu, Ivalojoen 1910

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 238

### **KYRÖ JOHAN HENRIK s. 1893, k. 1977**

\* (Palsioja 1920-luvulla)

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 124

### **KYRÖ JOUKO (metsätyönjohtaja, Inari)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Laaninkouru" Laanioja (Tolosjoki) 1980–85

### **KYRÖ JUHO Niilonpoika (\* PEKKALA JUHO)**

\*Laanioja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Laanilauttanen 1" Vanhanjängänoja (Tolosjoki) 1889–91

### **KYRÖ MATTS (talonpoika, Muonio)**

\* Ivalojoen (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 89

### **KYRÖ MATTS Pehrsoninpoika (talollisen poika, Inari)**

\* (Luttojoen 1870 – luvulla)

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 236, 237

### **KYRÖ MAUNO (talollinen)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Laanioja 1" Vanhanjängänoja Laanioja (Tolosjoki) 1907

### **KYRÖ MAUNU Maununpoika (talollinen, Inari)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Sotajoki 1" Vuijemin suulta 300m ylävirtaan, Sotajoki 1893–93

### **KYRÖ MIKKO Heikinpoika (talollisenpoika, Inari)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Laanilauttanen 1" (& Mikkola Juho) Laanilauttanen (Tolosjoki) 1892–93

### **KYRÖ MIKKO Magnusinpoika**

\* Sotajoki

Stigzelius Herman, Kultakuume: 80

### **KYRÖ MIKKO** Maununpoika (talollisenpoika, Inari)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ivalojoiki 1" Vaskissuvanto, Ivalojoiki 1887–90

"Kyrön Ivalojoiki 1" (& Waenerberg M., Kyrö M.) Vaskisjoki (Ivalojoiki) 1889–91,

"Laanilauttanen 1-2" Vanhanjängänojan suulla, Laanilauttanen (Tolosjoki) 1892–93 (2 kpl),

"Sotajoki 1" Pahaojansuu, Sotajoki 1894–96

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 238

### **KYRÖ NILO** Aataminpoika (talollinen, Inari) s. 9.3.1854, k. 28.12.1931

\* Sotajoki (Villipankki)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Sotajoki 1-2" (& Tavajärvi Juuso) Sotajoki, joen suulta 1 km 1887–89 (2 kpl),

"Ritakoskensuvanto 1" Ritakoski, Ivalojoiki 1887–92,

"Ritakoskensuvanto 2–3" Ritakoski, Ivalojoiki 1887–89 (2 kpl),

"Laanilauttanen 1" Laanilauttanen (Tolosjoki) 1888–88,

"Laanilauttanen 1" Laanilauttanen (Tolosjoki) 1890–92,

"Ivalojoiki 2–3" Yli-Ousajoensuu Grönholmankosken alapuolella, Ivalojoiki 1893–95 (2 kpl),

"Sotajoki 1" Sotajoki 1899–1901,

"Hangasoja 1–5" (& Kyrö Nils) Hangasoja (Tolosjoki) 1902 (5 kpl),

"Hangasojanlähde 1–5" Hangasoja 1902 (5 kpl),

"Vaskissuvanto 1–2" (& Musta Yrjänä) Vaskissuvanto (Ivalojoiki) 1904 (2 kpl)

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 235, 238, 240

Luhta Vesa, Kullan Placer-esiintymät Sotajoen alueella...: 45; Ivalojoiki erämainen kultajoki: 16

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 120

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 70; Ivalojoiki: 102

Stigzelius Herman, Kultakuume: 80, 123

### **KYRÖ NILLA** Aataminpoika

\* (Laanila ja Sotajoki)

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa: 150

Stigzelius Herman, Kultakuume: 84

### **KYRÖ NILS** Adaminpoika (talollinen, Inari) s. 1854, k. 1931

\* Harrioja, Ivalojoiki (Kultalan alue), Paloselkä ja Pikku-Harrioja

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Harrioja 1" Harrioja (Tolosjoki) 1882,

"Sotajoki 1" Ivalojoelta 1,5 km Sotajoki 1887–93,

Ivalojoiki 1-2" Kultalasta 5 km alavirtaan, Ivalojoiki 1887–89 (2 kpl),

"Sotajoki 1–2" (& Torajärvi Juuso) Sotajoen suulta 1 km Sotajoki 1887–89 (2 kpl),

"Sotajoki 2" suuosalla Sotajoki 1887–93,

"Sotajoki 1" Sotajoki 1899–1901,

"Hangasoja 1–5" (& Kyrö Niilo) Hangasoja (Tolosjoki) 1902 (5 kpl)

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 21

Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 26; Lapin kultamaat: 30; Sankareita, veijareita ja huijareita: 69

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 103

Stigzelius Herman, Kultakuume: 72, 80, 81, 83

### **KYRÖ NILS ABEL** "Nilla" s. 1894, k. 1957

\* Ivalojoiki, Hunajapisaranniemi

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 126, 127, 150

### **KYRÖ NILS PETTER** (\*LOUKINEN NILS PETER )

## KYRÖ OSMO

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ala-Kutustaja" Kutustajanoja (Sotajoki) 1984–89

## KYRÖ OSSI AATOS (Inari)

\* Miessijoki

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Latta" Kaarreoja (Miessijoki) 1949–52,

"Kaarreoja" Kaarreoja (Miessijoki) 1949–52

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 69

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 12, 20

Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 85; Sankareita, veijareita ja huijareita: 189

Ruonaniemi Arvo, Kultahiekka ja tiimalasi: 20; Lemmenjoen kultamuistot: 17

## KYRÖ P. E. (itsellinen, Inari)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ivalo 1" (& Akujärvi Fredrik) Grönholmankoski (Ivalojoki) 1904-

## KYRÖ PEKKA

\* (Palsioja 1880 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 130

## KYRÖ PEKKA "Annun Petteri"

\* Hangasoja ja Laanioja

Kangasniemi Veikko, Satakunnan kulkurista kullankaivajaksi: 44

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 108; Lapin kultaa: 171

## KYRÖ PEKKA HERMANNI (taiteilija, Ivalo) s. 1950 Ivalo

Pekka kävi Lemmenjoella ensimmäistä kertaa vuonna 1990. Maisemat vaikuttivat voimakkaasti Pekkaan ja niistä on tullut monen taulun aihe. Pekka on myös maalannut kullankaivajien naamatauluja.

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 181

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 3: 91

## KYRÖ PETTER Heikinpoika (talollisen poika, Inari)

\* (Ivalojoki 1870 – luvulla)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Laanilauttanen 1–3" Vanhanjängänoja, Laanilauttanen (Tolosjoki) 1889–92 (3 kpl)

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 235

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 108, 131

## KYRÖ SAMUEL (\* PEKKALA SAMUEL)

## KYRÖ SAMULI Juhonpoika

\* Ivalojoki (Kultalan alue, Ritakosken alaosa)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Laanilauttanen 1" Vanhanjängänoja (Tolosjoki) 1887–93,

"Sotajoki 1" Rautaoja (Sotajoki) 1887–90

Lehtola Veli-Pekka (toim.), Inari, Aanaar, Inarin historia jääkaudesta nykypäivään: 238

## KYRÖ UUNO MIKAEL s. 29.11.1909, k. 13.8.1972

\* Miessijoki

Uuno kaivoi porukassa Miessillä "uskovaisten valtauksella" kesällä 1950.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Vesikuru" Miessijoki 1949–52 (kaivospiiri 1952–55)

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 12

Partanen Seppo J., Kultakuumeen kuvat: 85, 87; Sankareita, veijareita ja huijareita: 189

Peltomaa Jaakko, Inarilaisia 4: 37, 39

### **KYRÖ WILJAMI "Viljami" s. 1877**

\* Hangasoja, Ivalojoen (Kolmoskosken yläosa, Kultalan alue), Lapin Kulta Oy, Palsioja, Sotajoki (Moberginojasuu) ja Vuijeminhaara

Mäkipuro Viljo, Kulta-Lappia ja kullankaivajia: 109, 144–145 kuvat; Lapin kultaa: 160–161 kuvat, 180, 181

### **KYRÖHONKA KAARLO (entinen Kyrenius) (varatuomari) s. 1912**

\* (Ivalojoen Oy)

Stigzelius Herman, Kultakuume: 145 kuva, 148

### **KYTÖLEHTO RAIMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hikihippu" (& Björkman Taisto, Kovero Kalervo, Ylennysmäki Jorma) Vaijoki (Lemmenjoki) 1997–2000

### **KYTÖMÄKI ESA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kytömetto" Harrijoen yläosan sivupuro (Sotajoki) 1998–99

### **KYYHKYNNEN PAUL (talollinen, Kemijärvi)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Peurakuru 1–4" Ylikylä, Pyhätunturi, Peurakuru (Pelkosenniemi) 1902 (4 kpl)

### **KYYHKYNNEN PAULUS (talollinen, Inari)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hangasoja 1–10" Hangasoja Kerkelä (Tolosjoki) 1918 (10 kpl)

### **KÄHKÖNEN RAIMO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultaojan Suora" (& Seppälä Sulo) Kultaoja (Tolosjoki) 1988–94,

"Kultaojan soraa" Kultaoja (Tolosjoki) 1996–2003

### **KÄHKÖNEN VILJO (Vantaa)**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Paadari" Paskaoja (Vuijemi) 1986–93,

"Paadari" Paskaoja ja Vuijeminhaara 1997–2004

<>KULLANHUHDONTALUPA:

HL2013:0018 "Paadari" Paskaojan alaosa ja Vuijeminhaara, lapiokaivu, 2014–17. Jatkolupa 2017–27.

### **KÄHÄRÄ AIRA**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kähärä-äytsi" Rumakurunoja (Tolosjoki) 1993–98

### **KÄHÄRÄ MATTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Lauttaoja" (& von Wuthenau Kasper, Launonen Matti, Virtanen Kari, Peronius Antti, Roth Timo, Mauno Seppo, Allen Martti, Roth Viljo) (kaivospiiri 1993–)

### **KÄKELÄ DANIEL (työläinen, Kuusamo)**

©JJK

\* Ivalojoiki (Björklundinkoski 1870 – luvulla)  
Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 91

## **KÄKELÄ JOHAN HENRIK** (talonpoika, tilanomistaja) s. 4.1.1820 Kuusamo

\* Kultatietoa ja Lihrin retkikunta

Johan oli ollut etsimässä kultaa ennen Lihrin retkikuntaan pestautumista Uralilla ja Kuusamossa.

Launonen Kauko ja Partanen Seppo J., Opas Lapin kultamaille: 56  
Partanen Seppo J., Kullan ja luonnon kutsu: 58; Kultamaiden retkeilyopas: 76, 77, 86; Sankareita, veijareita ja huijareita: 17  
Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 17, 19; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 21  
Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 96  
Stigzelius Herman, Kultakuume: 16, 16 kartta, 17, 18, 19, 21, 27, 243

## **KÄLVIÄINEN IRMA** (Savitaipale) s. \_1950

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2011:0045 "Terassin kulta" (& Anneli ja Pauli Ristolainen sekä Paul Kälviäinen), Palsioja (Raahenpirtistä ylävirtaan noin 60 m), kullanhuuhdontaluvan siirto Pentti Kokkoselta ja Seppo Makkoselta, 2013–14.  
HL2011:0045 "Terassin kulta" (& Anneli ja Pauli Ristolainen, Irma ja Paul Kälviäinen), Palsioja (Raahenpirtistä ylävirtaan noin 60 m), lapiokaivu, 2016–27.  
Luvan siirto, saajat: Kälviäinen Pauli ja Irma, 2021–26.  
HL2018:0027 "Hippunen" (& Kälviäinen Paul, Happonen Timo, Kälviäinen Irma, Simola Jani, Tuuri Pertti) Lismajoki, Riestovaaran länsipuolella, Sodankylä, lapiokaivu, 2019–23.

## **KÄLVIÄINEN PAUL**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2011:0045 "Terassin kulta" (& Anneli ja Pauli Ristolainen sekä Irma Kälviäinen), Palsioja (Raahenpirtistä ylävirtaan noin 60 m), kullanhuuhdontaluvan siirto Pentti Kokkoselta ja Seppo Makkoselta, 2013–14.  
HL2011:0045 "Terassin kulta" (& Anneli ja Pauli Ristolainen, Irma ja Paul Kälviäinen), Palsioja (Raahenpirtistä ylävirtaan noin 60 m), lapiokaivu, 2016–27.  
Luvan siirto, saajat: Kälviäinen Pauli ja Irma, 2021–26.  
HL2018:0027 "Hippunen" (& Kälviäinen Paul, Happonen Timo, Kälviäinen Irma, Simola Jani, Tuuri Pertti) Lismajoki, Riestovaaran länsipuolella, Sodankylä, lapiokaivu, 2019–23.

## **KÄMI RISTO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultapysäkki" Ramsanoja (Tolosjoki) 2003–07

## **KÄMÄRÄINEN PEKKA**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2016:0023 "Golleba'iki", (& Kämäräinen Pekka, Annanolli Jussi, Moilanen Marko, Mannila Jari, Kuru Pirkka-Pekka), Lismajoen yläosalla, Roivainen, Sodankylä, lapiokaivu, 2017–21. Jatkolupa 2022–26.

## **KÄNSÄLÄ HANNU**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kulta-Souvarit" (Halonen E., Harjulahti H., Helenius A., Hietala J., Hoikka L., Kulmala J., Lampela J., Nieminen T., Niukkanen R., Ruokamo J., Särkinen L.) Roivaisenoja Palsioja 1997–2004

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2012:0008 "Kulta-Souvarit" ((& Hoikka Lasse, Halonen Eero, Käsälä Hannu) Roivaisenoja ja Palsioja, lapiokaivu, 2013–17. Jatkolupa 2018–21 ja 2021–31.

## **KÄPPI EERO** (kaivoi kultaa Lemmenjoella 1950-luvulla, Inari)

## **KÄPPI ISTO JUHANI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

©JJK

"Kultakumpu" Papinhamina, Sotajoki 1997–2001

**KÄPPI TAUNO** (lähtöisin Karjalasta, rakensi talon 1960-luvulla Säytsjärven rannalle lähelle Utsjoen kunnan rajaa)

Tauno oli kaivamassa kultaa 1950-luvulla Lemmenjoella.

**KÄRJÄ ALFRED** (= Carry Al) s. 22.2.1872 Kalajoki, k. 1950

\* (Klondyke Kanada v. 1898 ja Nome Alaska v. 1899-1940-luvulle)

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 71; Kullankaivajan opas (täydennetty painos 2014): 77, 78

**KÄRKI ANTTI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Säkä-Kulta" (& Sällilä Simo) Hopiaoja (Tankajoki) 1988–92

**KÄRKI JARKKO**

<>KULLANHUUHDONTALUPA:

HL2026:0001 "Motivaatiomonttu" (& Junnila Sami, Kärki Jarkko, Ahomäki Mikko, Ikonen Jouni), Tolosjoen itärannalla, lapiokaivu, 2026-30.

**KÄRKI JENNI**

Jeniltä valmistui pro gradu-tutkielma toukokuussa 2009: "Kullankaivu Inarissa, kullankaivun aluetaloudelliset vaikutukset".

**KÄRKI JOHAN** (itsellinen, Haapavesi)

\* Luttojoki 1870 – luvulla

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 135

**KÄRKI MATTS** (itsellinen, Haapajärvi)

\* Luttojoki 1870 – luvulla

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 135

**KÄRKI PEKKA** (elänyt 1600-luvun loppupuolella)

\* Sodankylä

**KÄRKKÄINEN**

\* Ivalojoen (Vaskissuvanto-lisalmenoja 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 104

**KÄRKÄINEN**

Valtaus Kutturantien eteläpuolella lähellä Kakslauttasta.

Skants Lauri, Kultaa, poroja ja partisaaneja Laanilassa (toinen painos): 172

**KÄRKKÄINEN ALLAN**

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 81 kuva

**KÄRKÄINEN ARI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Turhapuro" Sotajoki 1992–95

**KÄRKKÄINEN ESA**

\* (Nenosenoja 1990-)

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Ukuli" (& Satamo Veikko, Turula Kari) Merilintulammen itäpuolella (Sotajoki) 1996–2000

Kyrö Hely, Sahavirta Helena, Mutterikämpästä koko maailman kultamuseoksi: 71

### **KÄRKKÄINEN FRANS**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Hippula" Vuijemijoen suuosassa (Sotajoki) 1995–2002,

"Hippula" Rovaniemenpankki (Sotajoki) 2005–09

### **KÄRKKÄINEN KARI**

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 168

**KÄRKKÄINEN MATTI JAAKKO** (kersantti, Inari, Lieksa) s. 20.3.1939 Pielisjärvi, k. 13.3.2005 Lieska

\* Kivikkopuro, Kukkosenoja ja Miessijoki

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultamaa 2" Lemmenjoki 1989–94,

"Koldhorse" Repojoen 1991,

"Kultamaa 1" Jäkäläpää (Lemmenjoki) 1995,

"Kultaoja 2" (Kuisma lisäki) Kultaojanniemi (Tolosjoki) 1996–2004

Kankaala Ilmari A., Taistelu Lemmenjoen kullasta, Kari ja Sirkka Merenluodon tarina: 68

Lehtola Teuvo, Morgamin pyrkyrit: 169

Paakkanen Reima, Uusi kullankaivajan käsikirja: 72 kuva

Patala Anita, Taitä ja saivareita eli Iljetys 2: 112

Väänänen Veikko, Uhkia & isommuksia: 21

### **KÄRKKÄINEN PIRKKO**

Partanen Seppo J., Niemelä Raimo, Kullankaivajan opas: 168

### **KÄRKKÄINEN VEIKKO**

<>Viranomaisten valtaustiedot

"Pirunsaarenoja" Pirunsaari (Lutto) 1983–88

### **KÄRNÄ ERKKI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kulta kututus" (& Jussila Matti, Kuha Jaakko, Leinonen Yrjö, Riutta Paavo, Särkelä Kaisa) Ramsanoja (Tolosjoki) 1994–2001

### **KÄSSI KAUKO** (Ruotsi)

\* Hipputiedosto ja (Hangasojat)

Kaukon kaverina Hangasojalla kaivoivat Mauno Moisanen ja vuokralaisena Raimo Hammar.

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Kultasuo" Kakslauttanen (Tolosjoki) 1992–97,

"Kulta-Selkä" (& Koivisto Aarne) Hangasojat (Tolosjoki) 1992–99

### **KÄTKELÄ JOHAN** (talonpoika, Kittilä)

\* Ivalojoen (Kolmoskosken alaosa 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 87

### **KÄYRÄKANGAS MAGNUS** (työläinen, Oulu)

\* Ivalojoen (Ritakosken yläosa 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 107

## **KÄÄRIÄINEN ESA** (Yrjö Korhosen eno)

\* (Ivalojoiki 1920-luvulla)

## **KÄÄRIÄINEN KARI**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Yokon" (& Kaitalo Heikki, Kinnunen Petri, Koskinen Simo, Nuotio Jorma, Teinilä Erkki) Tolosenhaara (Tolosjoki) 1989–94

## **KÄÄRIÄINEN PAAVO**

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Pajun turve & kunttä" (& Kela Jukka) Pajuoja (Tankajoki) 1996–2003

## **KÖRKKÄ ERIK** (itsellinen, Rovaniemi)

\* Ivalojoiki (Ruikanmutka 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 46

## **KÖRKKÖ ANNI**

\* (Lato-oja)

## **KÖRKKÖ JOHAN ERIK** (itsellinen, Rovaniemi)

\* Ivalojoiki (Ruikanmutka 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 47

## **KÖRKKÖ MATTS** (talonpoika, Rovaniemi)

\* Ivalojoiki (Rovaniemenkoski 1870 – luvulla)

Partanen Seppo J., Sankareita, veijareita ja huijareita: 89

## **KÖRKKÖ PENTTI** (Oikarainen) s. \_1943

<>VIRANOMAISTEN VALTAUSTIEDOT:

"Koiierieskotti" Eskottijoki (Alajoki) 1991–95,

"Utopia" Rönkönoja (Tolosjoki) 1998–2005,

"Utopia 2" Tullinkuru (Tolosjoki) 2011–15

<> KULLANHUHDONTALUPA:

HL2015:0023 "Utopia 2" Lato-oja, Tullinkuru, (Tolosjoki), lapiokaivu, 2017–20. Jatkolupa 2020–30.

## **J KA KE KI KO KU KY**

Tämä aineisto on julkaistu [www.kultahippu.fi](http://www.kultahippu.fi) –sivustolla.